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Αθήνα, σήµερα στις 6 Δεκεµβρίου ηµέρα Τρίτη και ώρα 18.10’,
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Γραµµατέας κ.

Θεοπεφτάτου Αφροδίτη µας ενηµερώνει µε επιστολή της ότι
κατά την ΙΖ’ Κοινοβουλευτική Περίοδο, Β’ Σύνοδο, ορίζονται ως
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ οι Βουλευτές κύριοι Μαντάς Χρήστος, Ξυδάκης Νι-
κόλαος και η Βουλευτής κ. Βάκη Φωτεινή.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2017». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση επί του προϋπολο-
γισµού του κράτους θα διεξαχθεί σύµφωνα µε το άρθρο 123 του
Κανονισµού της Βουλής, µέσα σε πέντε συνεχείς συνεδριάσεις.
Οι οµιλητές θα εγγραφούν µε το ηλεκτρονικό σύστηµα έως το
τέλος της οµιλίας των γενικών εισηγητών και θα καταρτιστεί ενι-
αίος κατάλογος µε εναλλαγή των οµιλητών. Η σειρά των οµιλη-
τών θα οριστεί κατ’ εφαρµογή των κύκλων των οµιλητών.

Προτείνω, µετά τις οµιλίες των γενικών και ειδικών εισηγητών,
να υπάρξει ένας κύκλος οµιλητών κατά προτεραιότητα, µε οµι-
λητές έναν Βουλευτή από κάθε κόµµα. Δηλαδή, κατά προτεραι-
ότητα θα έχουµε εννέα εναλλασσόµενους Βουλευτές, έναν ή µία
από τα οκτώ κόµµατα και έναν ανεξάρτητο Βουλευτή. 

Στη συνέχεια, για να τηρηθεί κατά το δυνατόν η κατ’ αναλογία
βουλευτικών εδρών εκπροσώπηση των κοµµάτων, προτείνω να
καταρτιστεί ένας ενιαίος κατάλογος οµιλητών, που θα περιλαµ-
βάνει όλους τους εγγεγραµµένους Βουλευτές µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα. Η εναλλαγή των οµιλητών θα γίνεται κατ’ αναλογία της
κοινοβουλευτικής δύναµης των κοµµάτων.

Οι κύκλοι των οµιλητών θα είναι ως εξής: Έκαστος κύκλος οµι-
λητών θα αποτελείται από δεκατέσσερις Βουλευτές, που θα
εναλλάσσονται. Προβλέπουµε να γίνουν περί τους δεκαπέντε
τουλάχιστον τέτοιοι κύκλοι, ίσως και δεκαεπτά ή δεκαοκτώ. 

Συγκεκριµένα, κάθε κύκλος θα απαρτίζεται από δώδεκα Βου-
λευτές των πέντε πρώτων Κοινοβουλευτικών Οµάδων, έξι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τρεις της Νέας Δηµοκρατίας, ένας από τη Χρυσή Αυγή,
ένας από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, ένας από το ΚΚΕ και
διαδοχικά ανά δύο κύκλους θα µπαίνει ένας Βουλευτής από το
Ποτάµι και ένας Βουλευτής από την Ένωση Κεντρώων. Σε κάθε
κύκλο θα µπαίνει και ένας ανεξάρτητος Βουλευτής, µέχρι τον
έκτο κύκλο. 

Το ίδιο αφορά και στους Ανεξάρτητους Έλληνες.
Τυχόν αλλαγές στη σειρά των εγγεγραµµένων οµιλητών θα

πρέπει να γίνονται, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, µε έγκριση του
Προεδρείου και µε έγγραφο του Γενικού Γραµµατέα της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας, που θα απευθύνεται στο Προεδρείο και µε
την απαραίτητη προϋπόθεση της αµοιβαίας αλλαγής έως τη
λήξη της δεύτερης συνεδρίασης.

Θα καταβάλουµε και φέτος κάθε προσπάθεια, όπως γίνεται τα
τελευταία χρόνια, ώστε να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότε-
ροι συνάδελφοι. Αυτό θα καταστεί δυνατό, εάν περιοριζόµαστε
όλοι στον χρόνο που δικαιούται ο καθένας και εάν οι συνεδριά-
σεις µας αρχίζουν ακριβώς την ώρα που έχει καθοριστεί από την
ηµερήσια διάταξη. Γι’ αυτό τονίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι πρέπει να είναι αυστηρότατη η τήρηση του χρόνου και η
έναρξη των συνεδριάσεων να γίνεται την ώρα που έχει προβλε-
φθεί.

Οι πρωινές συνεδριάσεις θα αρχίζουν στις 10 το πρωί. Η ώρα
έναρξης της συνεδρίασης της τελευταίας ηµέρας συζήτησης το
Σάββατο θα εξαρτηθεί από τους εναποµείναντες οµιλητές και τις
εναποµείνασες οµιλήτριες και θα γίνει γνωστή την Παρασκευή,
9 Δεκεµβρίου 2016. 

Το βράδυ της τελευταίας ηµέρας της συζήτησης, δηλαδή το
Σάββατο 10 Δεκεµβρίου, όπως ορίζεται και από τον Κανονισµό,
η συζήτηση θα κλείσει ακριβώς στις δώδεκα τα µεσάνυχτα και
θα αρχίσει η ψηφοφορία. Αυτό δεν αποκλείει να γίνει πιο νωρίς
η ψηφοφορία -αν έχουν τελειώσει οι οµιλητές, οι Υπουργοί, οι
Αρχηγοί των Κοµµάτων- δηλαδή, να γίνει πριν τις δώδεκα. 

Προτείνω, ο χρόνος οµιλίας των γενικών εισηγητών να είναι εί-
κοσι πέντε λεπτά, των ειδικών εισηγητών δεκαπέντε λεπτά, του
Πρωθυπουργού τριάντα, του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και του Προέδρου της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης τριάντα, των Προέδρων των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων, του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή, της Δηµο-

κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, του ΚΚΕ, του Ποτα-
µιού, των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και της Ένωσης Κεντρώων εί-
κοσι πέντε, του αρµόδιου Υπουργού Οικονοµικών τριάντα, του
αρµόδιου Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών δεκαπέντε, της
αρµόδιας Υφυπουργού Οικονοµικών δέκα, των Υπουργών των
άλλων Υπουργείων δώδεκα, των Αναπληρωτών Υπουργών των
άλλων Υπουργείων οκτώ, ενδεχοµένως Υφυπουργών άλλων Υ-
πουργείων επτά, κατ’ ανάλογη εφαρµογή των άρθρων 97 και 123
του Κανονισµού της Βουλής. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να µιλήσουν για
δώδεκα λεπτά εφόσον, όµως, προηγηθούν των Προέδρων των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων, αλλιώς θα περιοριστούν στα έξι
λεπτά της δευτερολογίας και στα τρία λεπτά της τριτολογίας,
σύµφωνα µε το άρθρο 167, παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής. 

Επίσης, ο χρόνος οµιλίας για όλους τους εγγεγραµµένους
στον κατάλογο οµιλητές θα είναι επτά λεπτά. Δεν θα υπάρχουν
δευτεροµιλίες και τριτοµιλίες, έτσι ώστε να γίνει δυνατόν να
εξαντληθεί ο κατάλογος, ο οποίος θα έχει ενδεχοµένως, πάρα
πολλούς συναδέλφους και συναδέλφισσες. 

Αντιληφθήκατε ότι έχει γίνει µια αρκετά καλή προετοιµασία.
Αυτό το σχέδιο έχει περάσει από τη Διάσκεψη των Προέδρων,
οργανωµένα. Έχουµε δει ότι είναι δυνατόν να απορροφηθεί το
σύνολο όσων δηλώσουν ότι θα µιλήσουν και γι’ αυτό θα είναι οι
συνεδριάσεις πρωί-απόγευµα και χωρίς διακοπή το µεσηµέρι και
µέχρι το βράδυ στις δώδεκα ή δωδεκάµισι η ώρα. 

Για να µην υπάρχουν προβληµατισµοί σε κάποιους συναδέλ-
φους, που ακόµη δεν το έχουν αντιληφθεί, µπορούν µέσω του
ηλεκτρονικού συστήµατος να δουν έναν αριθµό, που δεν θα έχει
καµµία σχέση µε τον αριθµό, που ύστερα θα έχουν στη σειρά
που θα µιλήσουν. Το µόνο που είναι σίγουρο και διασφαλίζεται,
είναι εάν είσαι σε έναν αριθµό και ένας άλλος συνάδελφος είναι
σε έναν αριθµό πιο κάτω -σε µεγαλύτερο αριθµό- σίγουρα αυτός
ο δεύτερος συνάδελφος θα µιλήσει πιο ύστερα από εσένα. Αυτό
διασφαλίζεται. Αλλιώς, µπορεί να είσαι στον αριθµό 23 και να µι-
λήσεις στον αριθµό 164, λόγω των κύκλων που θα τοποθετηθεί
ο καθένας. Ελπίζω να το γνωρίζετε και να το έχουµε συνειδητο-
ποιήσει όλοι για να µην υπάρχουν αντιδράσεις. 

Προτείνω, η σηµερινή συνεδρίαση να λήξει περίπου στις δω-
δεκάµισι. Θα απορροφηθούν οι γενικοί εισηγητές και αρκετοί
από τους ειδικούς. Επί της ουσίας ,στους κύκλους των Βουλευ-
τών θα µπούµε αύριο, µετά το πρώτο δίωρο, χονδρικά, αν δείτε
τις ώρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνείτε; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η Βουλή συνεφώ-

νησε οµοφώνως.
Καλείται στο Βήµα ο γενικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε αντίρρηση, κύριε

Λοβέρδο; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μια ερώτηση, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία. Μια

ερώτηση θέλει να κάνει ο κ. Λοβέρδος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τη σειρά συµφω-

νούµε. Είναι απόφαση και της Διάσκεψης των Προέδρων. Σας
είχα πει και πέρυσι –άλλες φορές τηρείται, άλλες φορές δεν τη-
ρείται- να έχουµε από νωρίς υπόψη µας τη σειρά οµιλίας των
Υπουργών και αν είναι δυνατόν, µε δική σας παρέµβαση όπου
υπάρχει και Υπουργός και Αναπληρωτής Υπουργός, ο Υφυπουρ-
γός µπορεί να έχει κάτι χρήσιµο να πει οπωσδήποτε, αλλά πολ-
λές φορές ανατρέπει τη ροή της συζήτησης. Η πολύ πληθωρική
συµµετοχή της Κυβέρνησης δηµιουργεί κοινοβουλευτικά προ-
βλήµατα. Αυτό πρέπει να το δείτε εσείς και πάντως, την κατά-
σταση µε τους οµιλητές Υπουργούς τη θέλουµε το συντοµότερο
δυνατόν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τα έχουµε όλα, κύριε Λο-
βέρδο. Θα σας τα δώσουµε και σας. 

Εντάξει, είναι έγκαιρα τακτοποιηµένα και έχει καθοριστεί ανά
µέρα ποιοι θα µιλήσουν. Θα είναι πολλοί από την Κυβέρνηση, όχι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΑ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 2805



όλοι, βέβαια. Είναι ένα κλάσµα του συνόλου του αριθµού. Γι’
αυτό είπα, ενδεχοµένως για Υφυπουργούς. Μιλάµε για Υπουρ-
γούς και Αναπληρωτές Υπουργούς. Έχει δοθεί κατάσταση από
την πλευρά της Κυβέρνησης µάλιστα και για τις τρεις µέρες, έτσι
ώστε και εσείς να γνωρίζετε τις θέσεις των οµιλητών και ύστερα
να τοποθετείστε επί της ουσίας. Και εµείς το ζητούσαµε πάντοτε
αυτό. Έχετε δίκιο. 

Λοιπόν, καλείται στο Βήµα ο Ειδικός Εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Χρήστος Μπγιάλας. Παρακαλώ, κύριε Μπγιάλα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Χρό-
νια πολλά για την ονοµαστική σας εορτή. Χρόνια Πολλά στις εορ-
τάζουσες συναδέλφισσες και τους εορτάζοντες. Συναδέλφους.

Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σήµερα συζητούµε για την κύρωση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού του οικονοµικού έτους 2017. Είναι ο δεύτερος
προϋπολογισµός, που καταθέτει η Κυβέρνηση µας, η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Ο προϋπολογισµός που συζητούµε σήµερα απο-
τελεί το κορυφαίο προς συζήτηση ζήτηµα, τόσο από δηµοσιονο-
µικής άποψης όσο και από ιδεολογικής τοποθέτησης. Ο προϋπο-
λογισµός δεν είναι µόνο ζήτηµα αριθµών, αλλά δίνει το στίγµα
και τον προσανατολισµό της διακυβέρνησης της χώρας.

Ο πρώτος προϋπολογισµός της Κυβέρνησής µας, του οικονο-
µικού έτους 2016, έσπασε τον φαύλο κύκλο της ύφεσης και
έβαλε τα θεµέλια για τη δηµοσιονοµική σταθερότητα. 

Ο προϋπολογισµός του 2017 παγιώνει πλέον τη δηµοσιονοµική
ισορροπία και σταθερότητα. Αποκαθιστά την εµπιστοσύνη στις
αγορές και δίνει το µήνυµα ότι οι προϋπολογισµοί της χώρας µας
δεν είναι πλέον ούτε πλεονασµατικοί ούτε ελλειµµατικοί. Ο προ-
ϋπολογισµός 2017 είναι ρεαλιστικός, αναπτυξιακός και πλεονα-
σµατικός. 

Αυτή η εµπιστοσύνη αποδεικνύεται πλέον µε τα απολογιστικά
στοιχεία από την εκτέλεση του προϋπολογισµού του 2015, αλλά
και του προϋπολογισµού του 2016, όπου έγινε σηµαντική υπέρ-
βαση των στόχων, σε αντίθεση µε όλες τις δυσοίωνες και κατα-
στροφικές προβλέψεις, που γίνονταν από την Αντιπολίτευση,
καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους. 

Ο προϋπολογισµός του 2017 είναι ένας προϋπολογισµός ανά-
καµψης, συνεχίζοντας την ίδια πορεία µε αυτή του 2016, που
αποτέλεσε χρονιά ορόσηµο για την ελληνική οικονοµία, καθώς
σηµατοδότησε την επιστροφή στην ανάπτυξη. Ο προϋπολογι-
σµός του 2016 κλείνει µε πρωτογενές πλεόνασµα 0,5% και µε
υπέρβαση στόχου 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Για δύο συνεχόµενα τρίµηνα η οικονοµία σηµείωσε θετικούς
ρυθµούς µεγέθυνσης του ΑΕΠ. Το τρίτο τρίµηνο του 2016, σε
σχέση µε το δεύτερο τρίµηνο του 2016, είχαµε οικονοµική µεγέ-
θυνση 0,8%. Δύο τρίµηνα µε θετικό ρυθµό σηµατοδοτούν επί-
σηµα το τέλος της ύφεσης. Η οικονοµία µας είχε τελευταία φορά
τέτοιους ρυθµούς ανάπτυξης το δεύτερο τρίµηνο του 2008 σε
εποχή προ οικονοµικής κρίσης. 

Στόχος της Κυβέρνησής µας µε αυτόν τον προϋπολογισµό
είναι η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης στην ελληνική οικονο-
µία. Οι ενέργειες, στις οποίες θα προβούµε για τη στήριξή της,
είναι η σταδιακή χαλάρωση των capital controls, η διευθέτηση
των µη εξυπηρετούµενων δανείων και η µείωση της ανεργίας. 

Σηµαντικό ρόλο για την πορεία προς την ανάκαµψη του 2017
αποτελεί η χθεσινή απόφαση του Eurogroup για την άµεση εφαρ-
µογή των βραχυπρόθεσµων µέτρων για τη ρύθµιση του ελληνι-
κού χρέους. Η απόφαση αυτή αποτελεί µια σηµαντική επιτυχία
και ένα ακόµη αποφασιστικό βήµα για την έξοδο της ελληνικής
οικονοµίας από την κρίση. 

Συγκεκριµένα, εξασφαλίζεται µείωση χρέους, ύψους 22% του
ΑΕΠ, δηλαδή τουλάχιστον 45 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ παράλ-
ληλα σταθεροποιούνται τα επιτόκια στο ευνοϊκό ύψος του 1,5%,
γεγονός ύψιστης σηµασίας, ειδικά σε µια περίοδο αβεβαιότητας,
αλλά και προβλέψεων για αύξηση των επιτοκίων το προσεχές
διάστηµα. 

Η Κυβέρνηση εξάλλου, κράτησε στάση αρχής, διατηρώντας
τις διατυπωµένες θέσεις της στα εργασιακά, αλλά και τασσόµενη
απέναντι στις παράλογες απαιτήσεις για διατήρηση πρωτογενών
πλεονασµάτων, ύψους 3,5% µετά το 2018 για ακόµα δέκα χρό-
νια. 

Δεν υποχώρησε, όµως και στις ακραίες απαιτήσεις του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου για πρόσθετα µέτρα µετά το τέλος
του προγράµµατος. Όλες οι πολιτικές δυνάµεις οφείλουν σή-
µερα να αναγνωρίσουν το θετικό βήµα αποµείωσης του χρέους,
αλλά κυρίως να πάρουν θέση στα δύο κρισιµότερα ζητήµατα της
διαπραγµάτευσης: Την ανάγκη για αποκατάσταση της ευρωπαϊ-
κής κανονικότητας στις εργασιακές σχέσεις, καθώς και στην
απόρριψη κάθε σκέψης για επιπλέον µέτρα, µετά τη λήξη του
προγράµµατος. 

Η χθεσινή απόφαση είναι σηµαντική, γιατί η ρύθµιση του χρέ-
ους συνδέεται µε την αποκατάσταση της επενδυτικής εµπιστο-
σύνης, την µακροπρόθεσµη πιστοληπτική ικανότητα και αξιο-
πιστία της οικονοµίας. Ήδη, η χώρα ανακάµπτει. Αυτό αποτυπώ-
νεται στην αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης. Επίσης, οι εξα-
γωγές αυξήθηκαν και έχουµε πλεόνασµα στο ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών. Για πέντε συνεχόµενους µήνες έχουν αυξηθεί
οι καταθέσεις των ιδιωτών προς τις τράπεζες. Αυτό δείχνει ότι η
οικονοµία µας έχει σταθεροποιηθεί. 

Τα επιτόκια των δεκαετών οµόλογων σήµερα βρίσκονται στο
6,4%, το ίδιο µε την άνοιξη του 2014. Υπάρχει όµως η εξής δια-
φορά: Την άνοιξη του 2014 παντού τα επιτόκια κατέβαιναν, ενώ
σήµερα τα επιτόκια, µετά τις εξελίξεις µε το Brexit, αλλά και τις
εκλογές στις Ηνωµένες Πολιτείες, ανεβαίνουν, εκτός από το επι-
τόκιο της Ελλάδος. Τα ελληνικά επιτόκια πέφτουν αργά και στα-
θερά, γιατί οι αγορές έχουν προεξοφλήσει την είσοδο στο πρό-
γραµµα ποσοτικής χαλάρωσης και την επιτυχή ολοκλήρωση της
αξιολόγησης. 

Στόχος µας είναι, µετά την ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολό-
γησης και την ένταξη στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης, να
πέσουν κι άλλο τα επιτόκια, να βγούµε στις αγορές µόνιµα και
σταθερά µε χαµηλά επιτόκια, τα οποία θα µας δίνουν φθηνότερο
χρήµα απ’ ότι το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Έτσι, βάζουµε τα
θεµέλια, για να φύγουµε από το πρόγραµµα της επιτήρησης, όσο
το δυνατόν γρηγορότερα. 

Εµείς, θέλουµε µια Ελλάδα µε ισχυρή οικονοµία και διεθνή
αξιοπιστία, µια Ελλάδα που δεν θα δανείζεται διαρκώς για να κα-
λύψει τις ανάγκες της.

Εσείς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, δανειζόσασταν αφειδώς και
στέλνατε ψεύτικα στοιχεία, υπονοµεύοντας το µέλλον της
χώρας. 

Ο προϋπολογισµός του 2017 είναι ο πρώτος προϋπολογισµός
που θέτει το πλαίσιο για µια διαφορετική οικονοµική πολιτική. Η
οικονοµία θα έχει ρυθµούς ανάπτυξης 2,7% σε πραγµατική οικο-
νοµική µεγέθυνση και 3,3% σε ονοµαστική. 

Οι στόχοι του προϋπολογισµού του 2017 είναι οι εξής: Η δια-
τήρηση της δηµοσιονοµικής ισορροπίας, ώστε να ολοκληρωθεί
η ανάκτηση της αξιοπιστίας στης χώρας και να καταστεί δυνατή
η έξοδος από το πρόγραµµα, ο επιµερισµός του βάρους προ-
σαρµογής µε κοινωνικά δίκαιο τρόπο και η κοινωνικά δίκαιη κα-
τανοµή του οφέλους της ήδη δροµολογηµένης ανάκαµψης, η
ανάπτυξη και η µείωση της ανεργίας. Το πρόγραµµα προβλέπει
στόχο πρωτογενούς πλεονάσµατος 1,75%. Το ποσοστό αυτό
είναι σηµαντικά χαµηλότερο από αυτό που έχετε δει στο προ-
ηγούµενο πρόγραµµα, έτσι, απελευθερώνει δηµοσιονοµικό χώρο
για τη σταδιακή ανάκαµψη της οικονοµίας. 

Δίνεται έµφαση στην ενίσχυση των κοινωνικών στόχων για τη
σταδιακή αποκατάσταση των κοινωνικών ανισορροπιών. Υπερ-
καλύπτουµε τον στόχο για το πρωτογενές πλεόνασµα, το οποίο
θα διαµορφωθεί στο 2% επί του ΑΕΠ, το οποίο είναι σαφώς χα-
µηλότερο από αυτό που είχε συµφωνηθεί από την προηγούµενη
κυβέρνηση, στο 4,5% πλεόνασµα. Η διαφορά αυτή υπολογίζεται
σε 5,4 δισεκατοµµύρια λιγότερα µέτρα δηµοσιονοµικής προσαρ-
µογής. 

Με την υπερκάλυψη των στόχων του 2017 δεν υπάρχει καµµία
περίπτωση ενεργοποίησης δηµοσιονοµικού κόφτη. Ο προϋπολο-
γισµός αυτός έχει και κοινωνικό πρόσηµο. Πρώτον, θεσµοθετεί
και χρηµατοδοτεί το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης για όλη
τη χώρα µε 760 εκατοµµύρια ευρώ για διακόσες πενήντα χιλιά-
δες νοικοκυριά. Δεύτερον, δίνει επιπλέον ενίσχυση του κοινωνι-
κού προϋπολογισµού για υγεία, παιδεία και πρόνοια µε 300
εκατοµµύρια ευρώ. Τρίτον, προστατεύει την πρώτη κατοικία για
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τα οικονοµικά ευάλωτα νοικοκυριά µε 100 εκατοµµύρια ευρώ. 
Το 2017 ο κοινωνικός προϋπολογισµός φθάνει το 1,16 δισεκα-

τοµµύριο ευρώ. Το 2016 ο κοινωνικός προϋπολογισµός ήταν 272
εκατοµµύρια, ενώ το 2015 βρήκαµε µέσα από άλλους κωδικούς,
σε προϋπολογισµό, τον οποίο εσείς είχατε κάνει, 100 εκατοµµύ-
ρια και δεν είχατε προϋπολογίσει καµµία δαπάνη για την προ-
στασία των ασθενέστερων. 

Ο προϋπολογισµός του 2017 έχει τη µεγαλύτερη αναδιανοµή
που έχει γίνει µέσα σε έναν χρόνο στην Ελλάδα τα τελευταία
χρόνια. 

Με τη δική σας διακυβέρνηση, η χώρα γνώρισε τη µεγαλύτερη
ύφεση από τον εικοστό αιώνα, µε εξαίρεση περιόδους πολέµου.
Εµείς, στοχεύουµε στο να σταµατήσουµε τον φαύλο κύκλο της
ύφεσης και η χώρα να µπει, επιτέλους, σε τροχιά ανάπτυξης.

Ο προϋπολογισµός µας θα έχει ρυθµούς ανάπτυξης 2,7%. Το
ποσοστό αυτό είναι και πραγµατικό και ρεαλιστικό, γιατί µια οι-
κονοµία µε ένα τόσο µεγάλο παραγωγικό κενό, που υπήρχε τα
τελευταία χρόνια, είναι φυσικό αυτήν τη στιγµή, µε τη σταθερό-
τητα που της δίνουµε, να έχει αυξηµένους ρυθµούς ανάπτυξης.
Αυτό, εξάλλου, φαίνεται και από το τρίτο τρίµηνο του 2016. Η
ανάπτυξη ήταν 1,8% και έχει ξεπεράσει κάθε προσδοκία και του
Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά και όλων των φορέων, που βλέ-
πουν την ελληνική οικονοµία και την εξετάζουν διεξοδικά.

Στην τροχιά της ανάπτυξης θα συµβάλλουν σηµαντικά, το νέο
ΕΣΠΑ, ο πρόσφατα ψηφισµένος αναπτυξιακός νόµος και το πρό-
γραµµα αγροτικής ανάπτυξης. Η ιδιωτική κατανάλωση θα αυξη-
θεί κατά 1,8%, λόγω της ανάπτυξης, της αύξησης της απασχόλη-
σης και της ωφέλειας από τα 760 δισεκατοµµύρια του κοινωνικού
εισοδήµατος. Τα χρήµατα αυτά, που θα δοθούν στις ασθενέστε-
ρους, πάνε άµεσα στην ιδιωτική οικονοµία κι έχουν µεγάλο πολ-
λαπλασιαστικό δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα.

Ο Ακαθάριστος Σχηµατισµός Παγίου Κεφαλαίου θα αυξηθεί
κατά 9,1%, ενισχυόµενος από την αύξηση της πιστωτικής επέ-
κτασης στην οικονοµία, την αξιοποίηση των ευρωπαϊκών επεν-
δυτικών πόρων και την επίδραση του χαµηλού επιπέδου βάσης
του 2016.

Με την ανάπτυξη της οικονοµίας θα έχουµε µείωση της ανερ-
γίας. 

Εδώ να θυµίσω ότι η ανεργία το 2014 ήταν 26,5%, το 2015
ήταν 24,9%, το 2016 η χρόνια θα κλείσει µε 23,5% και η πρό-
βλεψη για το 2017 είναι η ανεργία να πέσει στο 22,4%.

Σηµαντικό είναι, επίσης, να τονίσω ότι η φορολογική επιβά-
ρυνση είναι αναµφίβολα µεγάλη. Είµαστε, όµως, υποχρεωµένοι
να πετύχουµε τους δηµοσιονοµικούς στόχους, για τους οποίους
έχουµε δεσµευθεί, για να αποκατασταθεί η αξιοπιστία και να
βγούµε από το πρόγραµµα.

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η µεγάλη φορολογική επιβάρυνση
είναι δύσκολη για όλους και προκειµένου να αντιστρέψουµε την
υψηλή φορολογία, έχουµε λάβει τα εξής µέτρα: Η αποπληρωµή
των ληξιπρόθεσµων οφειλών της τάξης του 2% του Ακαθάριστου
Εγχώριου Προϊόντος µέσα στο 2016 και άλλου 2% του ΑΕΠ µέσα
στον Ιούνιο του 2017, η ενίσχυση του κοινωνικού προϋπολογι-
σµού και η διεύρυνση της φορολογικής βάσης µε τη νοµοθέτηση
ηλεκτρονικών συναλλαγών. Πρόκειται για νοµοσχέδια, τα οποία
θα έλθουν µέσα στο επόµενο διάστηµα, για να διευρύνουµε τη
φορολογική βάση, γιατί χωρίς αυτήν οι φορολογικοί συντελεστές
δεν µπορούν να µειωθούν.

Το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων για το 2017 προβλέπε-
ται να ανέλθει στα 6.750.000.000 ευρώ, στο ίδιο ύψος µε αυτό
του 2016. Οι δαπάνες αυτές αντιπροσωπεύουν το 3,7% του προ-
βλεπόµενου ΑΕΠ της χώρας. Κατανέµονται σε 5.750.000.000
ευρώ για τα έργα που θα συγχρηµατοδοτηθούν από πόρους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε ένα 1 δισεκατοµµύριο για τα έργα
που θα χρηµατοδοτηθούν αποκλειστικά από εθνικούς πόρους.

Σε ό,τι αφορά το µέρος του προγράµµατος των δηµοσίων
επενδύσεων, που χρηµατοδοτείται αποκλειστικά από εθνικούς
πόρους, το συνολικό ποσό για το 2017, σε σχέση µε το 2016,
είναι αυξηµένο κατά 250 εκατοµµύρια ευρώ.

Το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, ως βασικό εργαλείο
αναπτυξιακής πολιτικής, συνοδεύει τη δηµοσιονοµική προσπά-
θεια µε αναπτυξιακές δράσεις, συµβάλλει στην ενίσχυση της ελ-

ληνικής οικονοµίας και ταυτόχρονα, στη στήριξη της κοινωνικής
συνοχής. Τα καθαρά έσοδα του τακτικού προϋπολογισµού σε τα-
µειακή βάση προβλέπονται να διαµορφωθούν σε 50.374.000.000
ευρώ, αυξηµένα κατά 2.271.000.000 ευρώ, έναντι του 2016.

Οι άµεσοι φόροι προβλέπεται ότι θα διαµορφωθούν στα
20.415.000.000 ευρώ, µειωµένοι κατά 296.000.000 ευρώ, έναντι του
2016. Οι έµµεσοι φόροι προβλέπεται να διαµορφωθούν στα
26.443.000.000 ευρώ, παρουσιάζοντας αύξηση κατά 1.335.000.000
ευρώ, έναντι του 2016.

Εδώ θα ήθελα να τονίσω κάτι σε σχέση µε αυτά που µας ανα-
φέρουν οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι δίνουµε µια µε-
γάλη υπερφορολόγηση. Απορώ πώς, τόσο έγκριτοι οικονοµο-
λόγοι, που βρίσκονται σε αυτή την παράταξη, δεν αντιλαµβάνον-
ται πόσους φόρους θα δώσει η ίδια η αύξηση και η ανάπτυξη της
οικονοµίας κατά 2,7% -που µας δίνει µια µεγέθυνση του Ακαθά-
ριστου Εγχώριου Προϊόντος περίπου στα 6 δισεκατοµµύρια-
στον τακτικό προϋπολογισµό, αλλά αποµονώνουν τους έµµε-
σους φόρους µε µια καθαρά αριθµητικίστικη λογική. 

Οι συνολικές δαπάνες του τακτικού προϋπολογισµού εκτιµάται
ότι θα διαµορφωθούν στα 49.536.000.000 ευρώ, µειωµένες κατά
1.481.000.000 ευρώ, έναντι της εκτίµησης για το έτος 2016, κυ-
ρίως λόγω της µείωσης των δαπανών για καταπτώσεις εγγυή-
σεων σε ακαθάριστη βάση, σε φορείς εντός γενικής κυβέρνησης,
την προβλεπόµενη µείωση δαπανών για εξοπλιστικά προγράµ-
µατα, καθώς και στη µη πρόβλεψη δαπανών για αναλήψεις
χρεών.  

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης συνεχώς δηµιουργούν νέα αφηγήµατα, τα οποία
όµως, στηρίζονται σε ψεύτικα νούµερα και σε λανθασµένες προ-
βλέψεις. Το τελευταίο αφήγηµα είναι ότι αυτό το οποίο κάνουµε
µε τον προϋπολογισµό του 2017, είναι να επανέλθουµε στην ίδια
κατάσταση µε το 2014, ότι µετά από δύο χρόνια τελικά, έχουµε
φθάσει στο ίδιο σηµείο. 

Όµως, ας δούµε λίγο τα νούµερα µε προσοχή, γιατί ενίοτε
λένε την αλήθεια: Το 2014 που ήσασταν κυβέρνηση, προβλέπατε
στον προϋπολογισµό πρωτογενές πλεόνασµα 1,6%. Όµως, απο-
τύχατε να πιάσετε τους στόχους. Και ο απολογισµός του 2014
καταγράφει έλλειµµα κρατικού προϋπολογισµού ύψους 673,62
εκατοµµύρια ευρώ, ήτοι 0,38% του ΑΕΠ. Επίσης, προβλέπατε αύ-
ξηση 0,6%. Σήµερα γνωρίζουµε ότι αυτός ο αριθµός ήταν στο
0,35%. Όµως, υπάρχει η εξής διαφορά: Οι προβλέψεις σας δεν
ήταν η πραγµατικότητα. 

Σήµερα, όµως, το 2017, στα αντίστοιχα νούµερα, εµείς προ-
βλέπουµε αύξηση, ανάπτυξη 2,7% και πρωτογενές πλεόνασµα
2%. Εάν το 2,7% είναι ίδιο µε το 0,35% που πετύχατε και το 2%
πρωτογενές πλεόνασµα ίδιο µε το έλλειµµα του 0,38%, αυτή
είναι η δική σας αριθµητική, η αριθµητική της Νέας Δηµοκρατίας. 

Μας λέτε ότι τα επιτόκια που σήµερα βρίσκονται στο 6,4%
είναι ίδια µε την άνοιξη του 2014. Ήταν η περίοδος που θέλατε
να κάνετε το success story. Όµως, τον Αύγουστο, τον Οκτώβριο
και τον Δεκέµβριο του 2014 τα επιτόκια κυµάνθηκαν στο 7,3%,
8,1%, για να κλείσουν στο 8,5%. Εµείς σήµερα έχουµε στο 6,5%
τα επιτόκια δεκαετών οµολόγων µε τάση περαιτέρω µείωσης.
Εάν αυτά είναι τα ίδια νούµερα, τότε µάλλον η δική σας αριθµη-
τική έχει κάποιο θέµα. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, να πούµε και κάτι ακόµη:
Οι προϋπολογισµοί, τους οποίους εκτέλεσε αυτή η Κυβέρνηση,
του 2015 και του 2016, σηµαδεύονται από ένα στοιχείο, ότι είναι
αξιόπιστοι. Ό,τι προϋπολογίσαµε, καλύφθηκε στο έπακρο. Και
όχι µόνο αυτό, αλλά είχαµε και πλέον θετικά αποτελέσµατα. 

Όσον αφορά τους δικούς σας προϋπολογισµούς, θα σας ανα-
φέρω µερικά νούµερα: Το 2012 προβλέπατε ανάπτυξη 1,1%, ενώ
η χρονιά έκλεισε µε ύφεση 6,6%. Το 2013 προβλέπατε ανάπτυξη
2,1% και τελικά είχαµε ύφεση 3,3%. Όσον αφορά στο καλύτερο
για εσάς έτος, το 2014, σας ανέφερα προηγουµένως τα νού-
µερα.  

Κύριοι, αυτοί είναι οι αναξιόπιστοι προϋπολογισµοί και η ανα-
ξιόπιστη πολιτική. Για εσάς, που το 2014 ήταν το καλύτερο έτος,
έχει αποτύχει παταγωδώς. 

Αγαπητοί µου συνάδελφοι, τα πεπραγµένα σας δεν είναι αφή-
γηµα επιτυχίας, αλλά ιστορία αποτυχίας. Στον προϋπολογισµό
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του 2015 –που ήταν δικός σας προϋπολογισµός, αλλά τον εκτε-
λέσαµε εµείς- καταφέραµε και είχαµε υπέρβαση στους στόχους,
όπως και στον προϋπολογισµό του 2016. Την ίδια υπέρβαση στό-
χων θα έχει και ο προϋπολογισµός του 2017. Αυτά, για να γνω-
ρίζει ο ελληνικός λαός ποιος είναι ο αναξιόπιστος και ποιος είναι
ο αξιόπιστος. 

Ένα άλλο σας αφήγηµα είναι ότι µε τη δική µας Κυβέρνηση οι
ιδιωτικές καταθέσεις στις ελληνικές τράπεζες έχουν µειωθεί. Ας
πάµε λιγάκι στα νούµερα, τα οποία είναι από τον ίδιο πίνακα που
πήρε ο Εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: Σεπτέµβριος
2009: Ιδιωτικές καταθέσεις, 246 δισεκατοµµύρια. Φεβρουάριος
2015, 152 δισεκατοµµύρια. Και οι εκλογές έγιναν στις 20 Ιανουα-
ρίου, κύριοι συνάδελφοι. Αυτά, για να βάζουµε τα πράγµατα στη
θέση τους. Οκτώβριος 2016, 135 δισεκατοµµύρια.  

Δείτε τις διαφορές σας. Ψάξτε τους πίνακες, που εσείς οι ίδιοι
διαβάζετε. Η απώλεια της διετίας της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ είναι
17 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε τις ιδιωτικές καταθέσεις, όµως, το
τελευταίο πεντάµηνο να αυξάνονται σταθερά. Στη δική σας πε-
ρίοδο, της Αντιπολίτευσης, και της προηγούµενης συγκυβέρνη-
σης, έχουµε 94 δισεκατοµµύρια ευρώ απώλεια ιδιωτικών κατα-
θέσεων.

Αφήστε, λοιπόν, αυτά τα αφηγήµατα. Δεν σας συµφέρουν. Με
την πολιτική σας, οι καταθέσεις από τις ελληνικές τράπεζες είχαν
εξανεµιστεί και γι’ αυτό υπήρχε η αναγκαιότητα και νέας αναχρη-
µατοδότησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαστρέβλωση της πραγµατι-
κότητας και τα αφηγήµατα, τα οποία επινοείτε, ξεπερνούν κάθε
φαντασία. Το ένα αφήγηµα έρχεται µετά το άλλο. Όταν καταρ-
ρίπτεται το ένα, έρχεται το επόµενο. Μας έχετε πει ότι ζηµιώσαµε
τη χώρα κατά 86 δισεκατοµµύρια ευρώ. Να δούµε την πραγµα-
τικότητα.

Από πότε, κύριοι συνάδελφοι, τα 54 δισεκατοµµύρια που χρη-
σιµοποιήθηκαν για ανατροφοδότηση του παλιού χρέους είναι
νέο χρέος; Προφανώς δεν ξέρετε ότι αυξάνεται ο δανεισµός
κατά 54 δισεκατοµµύρια, αλλά µειώνεται ο δανεισµός κατά 54
δισεκατοµµύρια. Δεν ερχόµαστε στο ίδιο πηλίκον; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι είναι. Η δική σας αριθµη-
τική έχει µόνο την πρόσθεση. Και η πρόσθεση είναι η πρόσθεση
των λαθών σας και όχι η αφαίρεση των δεινών του λαού µας, που
είναι η δική µας πολιτική. 

Από τα υπόλοιπα 32 δισεκατοµµύρια, τα 25 δισεκατοµµύρια
προορίζονται για ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Τελικά χρη-
σιµοποιήθηκαν µόνο τα 5 δισεκατοµµύρια. Τα υπόλοιπα δεν πάρ-
θηκαν ως δάνειο. Τι είδους αύξηση της δανειοδότησης είναι
αυτή, όταν δεν παίρνεις δάνειο; Τα υπόλοιπα 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ χρησιµοποιήθηκαν για την αποπληρωµή των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µια φορά η πραγµατι-
κότητα αποδεικνύει την ένδεια των επιχειρηµάτων σας. Ο προ-
ϋπολογισµός του 2017 είναι ένας προϋπολογισµός ανάκαµψης,
µετά από πολλά χρόνια συνεχούς ύφεσης.

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι που φοβάται η Νέα
Δηµοκρατία. Φοβάται την επιτυχία του προγράµµατος, την επι-
τυχία της Κυβέρνησης, την έξοδο της χώρας από την επιτροπεία,
γι’ αυτό και έχει επενδύσει στην κινδυνολογία και στην προσπά-
θεια να πει στους πολίτες ότι η δική της διακυβέρνηση ήταν µία
τέλεια διακυβέρνηση. Ήταν το success story το οποίο µας κατα-
λογίζουν ότι ανακόπηκε γιατί πήγαµε σε εκλογές.

Τώρα, βέβαια, από πότε οδηγεί η Αντιπολίτευση σε εκλογές
την Κυβέρνηση, ας µας το εξηγήσουν. Και αφού µπορεί να την
οδηγήσει, οδηγήστε µας και εσείς αν µπορείτε και αν θέλετε, να
πάµε σε εκλογές. Εµείς, όµως, ξέρουµε ότι τις εκλογές τις προ-
κηρύσσει η Κυβέρνηση. Οι εκλογές, όµως, βάσει του Συντάγµα-
τος και βάσει της εκλογής για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας
έπρεπε να γίνουν τον Μάρτιο. Το πρόγραµµα και η πέµπτη αξιο-
λόγηση έπρεπε να κλείσουν, κύριοι συνάδελφοι, στις 31 Δεκεµ-
βρίου του 2014. Γιατί ζητήσατε παράταση, να πάει στις 12 Φλε-
βάρη; Και αφού ήταν τόσο επιτυχηµένη χρονιά, γιατί δεν κλεί-
σατε την αξιολόγηση στις 31 Δεκεµβρίου του 2014, να επιτύχετε
τους στόχους και µέχρι τον Μάρτη, στις εκλογές, να επιδείξετε
αυτά τα θετικά σας αποτελέσµατα στον λαό, για να σας επικρο-

τήσει µε την ψήφο του; Πήρατε, όµως, παράταση µέχρι τις 12
Φλεβάρη, προκηρύξατε τις εκλογές τον Γενάρη, για να φύγετε,
να δραπετεύσετε, να στήσετε το σχέδιο της αριστερής παρέν-
θεσης. Αυτό, όµως, το σχέδιο της αριστερής παρένθεσης δεν
σας βγήκε. Έγινε ένα σχέδιο δεξιάς τελείας. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και όχι αυτά τα οποία προσπαθείτε να µας πείτε µε το success
story, ένα success story µε ταµεία άδεια. Είναι γνωστό ότι τον
Φλεβάρη που πήγε να πληρώσει το Υπουργείο Οικονοµικών, είχε
έλλειµµα 500 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε µια οικονοµία µε µεγάλο
παραγωγικό κενό και εσείς θέλατε να βγείτε στις αγορές και να
βγείτε από την ύφεση. Αυτό, όµως, το οποίο είχαµε ήταν 0,35
ρυθµός αύξησης. Δεν είναι δυνατόν να βγεις στις αγορές µε
0,35%.

Έτσι, λοιπόν, στο πεδίο της πραγµατικής οικονοµίας τα δεδο-
µένα του 2014 δεν συνηγορούν στο success story. Αντίθετα, δεί-
χνουν µια αποτυχηµένη οικονοµική διαχείριση, πόσο µάλλον εάν
λάβουµε υπ’ όψιν µας και την αποτυχία να επιτευχθούν οι στόχοι
του πρωτογενούς πλεονάσµατος. Το πρόγραµµά σας κατά κοινή
οµολογία έχει αποτύχει. Αυτό, βέβαια, το αντιλήφθηκε ο κόσµος,
το αντιλήφθηκε ο λαός και σας έστειλε στα έδρανα της Αντιπο-
λίτευσης.

Δηµιουργήσατε, όµως, ένα ασφυκτικό δηµοσιονοµικό κενό για
να κάνετε την αριστερή παρένθεση. Η Κυβέρνηση, όµως, άντεξε
µε τη στήριξη του λαού. Άντεξε και στο δηµοψήφισµα και στις
εκλογές του Σεπτεµβρίου και αντέχει και σήµερα.

Αφού, λοιπόν, η ιστορία του success story δεν σας βγήκε, εί-
πατε να δηµιουργήσετε ακριβώς ένα νέο αφήγηµα. Αυτό το αφή-
γηµα µάς το παρουσίασε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης στη Θεσσαλονίκη, εξαγγέλλοντας µεγάλες φορολογικές
µειώσεις, µειώσεις όµως που έχουν κόστος 4 δισεκατοµµύρια,
τα οποία είπατε ότι θα καλύψετε από λειτουργικές δαπάνες. 

Με την αναµόχλευση, όµως, των δαπανών, βρήκαµε ότι αυτές
είναι 6 δισεκατοµµύρια. Και εσείς θέλετε να περικόψετε τα 4 δι-
σεκατοµµύρια. Αυτό δεν µπορεί να γίνει. Και επειδή δεν µπορεί
να γίνει, το µόνο που θα κάνετε είναι να καταφύγετε στην περι-
κοπή του κοινωνικού κράτους, γιατί γνωρίζουµε ότι ο κύριος ό-
γκος των δηµόσιων δαπανών κατευθύνεται σε µισθούς, συντά-
ξεις και δράσεις κοινωνικής προστασίας.

Άρα θα κάνετε αυτό που στελέχη σας είπαν προ ηµερών, ότι
θα µπορέσετε να περικόψετε 1,5 δισεκατοµµύρια από µερικές
χιλιάδες απολύσεις. Τα δικά σας στελέχη το λένε και τα δικά σας
στελέχη είναι αυτά που ευαγγελίζονται αυτή την πολιτική. Το
πρόγραµµά σας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Μπγιάλα, µέχρι δύο

λεπτά παραπάνω, σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: …θα εκτροχιάσει τα δηµόσια οικονο-

µικά και θα οδηγήσετε τη χώρα σε ένα τέταρτο µνηµόνιο, γιατί η
πολιτική σας είναι αυτή, να οδηγείτε σε µνηµόνια. 

Εξάλλου και ένα δεύτερο στοιχείο που µας έχει δώσει ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι ότι επαινεί τις επι-
χειρήσεις που φεύγουν για φορολογικούς λόγους, όπως λέτε,
και πάνε στη Βουλγαρία, δίνοντας έτσι µία επιβράβευση της εξω-
στρέφειας και της επιχειρηµατικότητας. Αλήθεια, µήπως ο κ. Μη-
τσοτάκης θα ήταν ένας έτοιµος πρωθυπουργός για τη Βουλγα-
ρία; Σκεφτείτε το, κύριοι συνάδελφοι.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις πέντε επόµενες µέρες είναι

σίγουρο ότι θα ακούσουµε πολλά. Θα ακούσουµε την κινδυνο-
λογία και την καταστροφολογία των συναδέλφων της Αντιπολί-
τευσης. 

Όµως οι προβλέψεις και οι καταστροφολογίες σας συνέχεια
πέφτουν έξω. Η Κυβέρνηση προχωρά για να βγάλει τη χώρα από
το βούρκο που εσείς τη βάλατε. Εσείς µείνετε πίσω ουρλιάζον-
τας, κινδυνολογώντας και καταστροφολογώντας. Το 2019 εµείς
θα κριθούµε για το έργο µας, εσείς θα κριθείτε για τις φωνές σας
και το στερητικό σύνδροµο της εξουσίας.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτοξινωθείτε για να µπορέ-
σετε έτσι να συµβάλλετε θετικά, επιτελώντας το ρόλο σας ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όπως το δηµοκρατικό µας πολίτευµα
επιτάσσει.

Το 2017, να είστε σίγουροι για ένα πράγµα: Και πλεόνασµα θα
έχουµε και ανάπτυξη θα έχουµε και ρύθµιση του χρέους θα
έχουµε και έξοδο της χώρας στις αγορές και θα βγάλουµε τη
χώρα από την κρίση και οι εκλογές θα γίνουν τον Σεπτέµβρη του
2019 κι εσείς θα ξανακάθεστε στα έδρανα της Αντιπολίτευσης. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στηρίξτε αυτή την προ-
σπάθεια και αυτόν τον προϋπολογισµό, που δίνει µία νέα πορεία
στη χώρα, µια νέα πορεία προς τα εµπρός. Αυτό το µήνυµα µπο-
ρούµε να δώσουµε µε την ψήφο το Σάββατο, στις 12 το βράδυ. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριοι συνά-

δελφοι.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης εκ

µέρους της Νέας Δηµοκρατίας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να συνεχίσω από εκεί που

τελείωσε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, που είπε τι κατορθώ-
µατα θα γίνουν το 2017, θα προσθέσω το εξής: «Και θα ζήσετε
εσείς καλά και ο λαός χειρότερα». Περί αυτού πρόκειται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη τον περασµένο Σεπτέµ-

βριο είχε πει πως έχει την άνεση να κοιτάει τις Ελληνίδες και τους
Έλληνες στα µάτια, διότι εκπλήρωσε όλες τις προεκλογικές του
υποσχέσεις. 

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από αυτό
ότι έχει καταργηθεί ο ΕΝΦΙΑ! Είναι πασίδηλο ότι ο κατώτατος µι-
σθός έχει ανέβει στα 751 ευρώ! Είναι ολοφάνερο ότι δόθηκε ήδη
πίσω η δέκατη τρίτη σύνταξη στους συνταξιούχους! 

Με την ίδια λογική, τη λογική δηλαδή του να βαπτίζουµε το
κρέας ψάρι, είναι αδιαµφισβήτητο, όπως είπε και ο εισηγητής
της Πλειοψηφίας, ότι µε αυτόν εδώ τον προϋπολογισµό η χώρα
κάνει ένα αναπτυξιακό άλµα, οδηγείται σε µια πολιτική µε κοινω-
νικό πρόσηµο και αντιµετωπίζει, φυσικά, το ζήτηµα του χρέους. 

Όλα αυτά είναι προφανή, αλλά δεν τα έχουµε αντιληφθεί εµείς
και µαζί µας το σύνολο των Ελλήνων πολιτών. 

Όµως, εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι
είναι αν έτσι νοµίζετε. Δεν θα χαλάσουµε τις καρδιές µας. 

Επειδή, όµως, σήµερα απευθυνόµαστε εκ των πραγµάτων σε
όλες τις Ελληνίδες και σε όλους τους Έλληνες, εγώ θα ανα-
φερθώ σε γεγονότα και θα αποφύγω να κάνω χαρακτηρισµούς.
Και ξέρετε, τα γεγονότα, όπως είχε πει και ο Μιτεράν κάποτε,
είναι ξεροκέφαλα. Και θα ήθελα οι οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ, που θα
λάβουν τον λόγο σήµερα, αύριο, τις επόµενες µέρες, να µου
πουν ποια στοιχεία, από όσα παρουσιάζω, είναι ανακριβή. 

Ξεκινάω µε µια δήλωση: «Πολλές µεταρρυθµίσεις πήγαν πίσω.
Η Ελλάδα επέστρεψε στην ύφεση και φτάσαµε στο τρίτο πρό-
γραµµα. Τώρα είµαστε πάλι σε τέλµα. Αν το 2015 η χώρα είχε
συνεχίσει τις µεταρρυθµίσεις, θα είχαµε εξοικονοµήσει πολύ
χρόνο και χρήµα». Αυτό το λέει ο Κλάους Ρέγκλινγκ, ο επικεφα-
λής του ESM στις 26 Νοεµβρίου, µερικές µέρες πριν στην αυ-
στριακή εφηµερίδα «Der Standard». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ενδεχοµένως δεν πείθεστε από τη πρώτη δήλωση. Συνεχίζω,
λοιπόν, µε µια δεύτερη: «Στην πραγµατικότητα η Ελλάδα εφαρ-
µόζει τώρα αυστηρότερα µέτρα λιτότητας από ό,τι θα ήταν απα-
ραίτητο αν οι µεταρρυθµίσεις της προηγούµενης κυβέρνησης
είχαν συνεχιστεί». Αυτό το λέει ο Αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής Βάλντις Ντοµπρόβσκις στο Reuters τον Σεπτέµβριο
του 2016. 

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και αν δεν πείθεστε και από αυτό, κύριοι συνάδελφοι, κοιτάξτε
γύρω σας, κοιτάξτε όλες τις δηµοσκοπήσεις. Δείτε τελευταία δη-
µοσκόπηση η οποία λέει ότι το 77% των πολιτών πιστεύει ότι η
ζωή τους έγινε χειρότερη το 2016 από ό,τι ήταν το 2015. Δείτε
όλα τα στοιχεία που δηµοσιεύονται ακόµα και στην «ΑΥΓΗ» -
τώρα σταµάτησαν να δηµοσιεύονται- και τα οποία λένε ότι τα
πράγµατα στη χώρα πάνε προς λάθος κατεύθυνση σε ποσοστό
85% έως 90%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία
σχεδόν σε κανέναν Έλληνα πολίτη, εκτός των φανατικών στελε-
χών του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ότι τα πράγµατα  έχουν γίνει αρ-
κετά χειρότερα στη ζωή µας, στη ζωή όλων σε σχέση µε το τέλος
του 2014. 

Και για να µην πείτε ότι θεωρητικολογώ ή ότι µιλάω δογµατικά
και αντιπολιτευτικά, θέλω να µου πείτε σε τι διαφωνείτε από όσα
θα σας πω τώρα αµέσως. 

Το 2014 -που από ό,τι κατάλαβα εµείς ρίξαµε την κυβέρνηση,
διότι δεν ορκίσαµε τον κ. Δήµα Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µε
εκατόν εβδοµήντα τρεις ψήφους και δεν ήταν ότι εσείς εξωθή-
σατε σε εκλογές- µε την προηγούµενη τρισκατάρατη κυβέρνηση
η χώρα δεν είχε ένα τέλειο τραπεζικό σύστηµα, αλλά είχε, εν
πάση περιπτώσει, ένα λειτουργικό τραπεζικό σύστηµα. 

Σήµερα έχει ένα καθεστώς capital controls -ή µήπως όχι;- το
οποίο επιβλήθηκε µετά την ηρωική διαπραγµάτευση του 2015 και
το σχετικό δηµοψήφισµα και προβλέπεται να παραµείνουν και το
2017. 

Το 2014 οι καταθέσεις στις ελληνικές τράπεζες -όχι τον Φε-
βρουάριο που είχαν ξεκινήσει να φεύγουν, κύριε Μπγιάλα, αλλά
στα τέλη του 2014- ήταν 173 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σήµερα είναι
µόνο 133 δισεκατοµµύρια ευρώ, 40 δισεκατοµµύρια ευρώ παρα-
κάτω! Και στην ούγια γράφει «Τσίπρας-Καµµένος», σας αρέσει,
δεν σας αρέσει! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Τον Γενάρη ποιος…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σας παρακαλώ ησυχία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Το 2014 η χώρα είχε ανά-

πτυξη 0,8% και οι προβλέψεις της Κοµισιόν, την οποία σήµερα
επικαλείστε, έκαναν λόγο για ανάπτυξη 2,9% το 2015 και 3,7%
το 2016. Αντ’ αυτού είχαµε ύφεση 0,2% το 2015 και προβλέπεται
ύφεση 0,3% το 2016.

Σήµερα τελικά τι επιδιώκετε; Να ξαναγυρίσει η χώρα σε ρυθ-
µούς ανάπτυξης, δηλαδή εκεί που ήταν το 2014 και να βγει µε
τις «πατερίτσες» της ποσοτικής χαλάρωσης -και µακάρι φυσικά
να το καταφέρετε- δοκιµαστικά στις αγορές, δηλαδή εκεί που
ήταν το 2014. Ξέρετε τι συµπεραίνω; Ότι εσείς, τελικά, στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και στους ΑΝΕΛ είστε οι πιο φανατικοί οπαδοί του κ. Σα-
µαρά και του κ. Βενιζέλου.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μόνο που δεν θα καταφέρετε να πετύχετε ούτε καν να µας γυ-

ρίσετε εκεί που ήµασταν το 2014, µε αυτήν την κυβέρνηση.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, µε προ-
σοχή να ακούµε, χωρίς να µιλάµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι, τώρα
έχουµε -από χτες- τους νέους κυβερνητικούς πανηγυρισµούς σε
σχέση µε τα βραχυπρόθεσµα µέτρα για το χρέος. Δεν τα παρα-
γνωρίζω, φυσικά. Πρέπει, ωστόσο, να µην κοροϊδεύουµε, κανέ-
νας να µην κοροϊδεύει τους Έλληνες πολίτες.

Τα µέτρα αυτά δεν οδηγούν σε καµµία περίπτωση σε ονοµα-
στική µείωση του χρέους. Σε απλά ελληνικά: Όσα χρωστούσαµε,
θα εξακολουθήσουµε να χρωστάµε. Πρόκειται απλώς για µια πα-
ρέµβαση που οδηγεί σε τροποποίηση επί τα βελτίω του σεναρίου
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για την εξυπηρέτηση του
χρέους µέχρι το 2060. Και σε αντιστάθµισµα γι’ αυτό η Κυβέρ-
νηση δεσµεύτηκε χθες στο Eurogroup να διατηρήσει τον στόχο
για το πρωτογενές πλεόνασµα όχι στο 2%, όπως έλεγε, αλλά στο
3,5% επί του ΑΕΠ και µάλιστα µεσοπρόθεσµα. Καταθέτω τη σχε-
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τική δήλωση του Eurogroup.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει σχεδόν 3 δισεκατοµµύρια ευρώ πα-
ραπάνω µέτρα κάθε χρόνο, σε σχέση µε το αν το πλεόνασµα
ήταν στα 2% του ΑΕΠ, µέτρα που δεν ήταν φυσικά στον ορίζοντα
δύο χρόνια πριν, µέτρα για τα οποία µάλιστα δεσµεύτηκε η Κυ-
βέρνηση να υπάρξει ένας µόνιµος κόφτης που να τα εξασφαλί-
σει. Είναι µέσα στην απόφαση, στη δήλωση του Eurogroup ο
µόνιµος κόφτης.

Κοντολογίς, µικρή παρέµβαση για το χρέος, µε βαριά µέτρα
για κάθε νοικοκυριό και ακόµα χειρότερα, κυβερνητικοί πανηγυ-
ρισµοί, ενώ παρατείνονται τα µνηµόνια, η επιτροπεία και ο διε-
θνής οικονοµικός έλεγχος. Επιδιώκατε ελάφρυνση του χρέους
χωρίς µνηµόνιο και πήρατε µνηµόνιο χωρίς ουσιαστική ελά-
φρυνση του χρέους. Περί αυτού πρόκειται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν αντέχω, όµως, να µην αναφερθώ και στις δικές σας αντι-

δράσεις για την ελάφρυνση, πραγµατική τότε ελάφρυνση, του
χρέους που είχε γίνει µέσω του περιβόητου PSI του Μαρτίου του
2012, αλλά και την επαναγορά του χρέους του Δεκεµβρίου του
2012.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μην προτρέχετε, θα ακολουθήσουν δυσάρεστες εκπλήξεις.

Σας προϊδεάζω. 
Ο κ. Τσίπρας όχι µόνο εκείνη την περίοδο, αλλά και µόλις τον

περασµένο Νοέµβριο είχε µιλήσει, όπως κάνετε τώρα εσείς –απ’
ό,τι καταλαβαίνω, αν µιλούσατε, αυτό θα λέγατε- για εγκληµατικό
PSI, εγκληµατικές ρυθµίσεις που είχαν στο χρέος το 2012.
Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις το περασµένο κα-
λοκαίρι η δική σας Κυβέρνηση, όχι η δική µας, η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ πήγε στο Δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
στο Στρασβούργο και υποστήριξε δικαστικά το PSI. Η δική σας
Κυβέρνηση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και οι εκπλήξεις συνεχίζονται, διότι η πραγµατικότητα είναι

καµµία φορά σκληρή µε αυτούς που κάνουν δηµαγωγία.
Στον σηµερινό σας προϋπολογισµό, στον προϋπολογισµό που

τώρα συζητάµε, στην σελίδα 131 της εισηγητικής έκθεσης, γρά-
φει: «Οι δαπάνες για τόκους του χρέους της Κεντρικής Κυβέρ-
νησης µετά το 2012 διαµορφώνονται στα επίπεδα των 5,5-6
δισεκατοµµυρίων ευρώ, µειωµένες από το 2013 σχεδόν κατά
50% σε σχέση µε το 2012. Η µείωση αυτή οφείλεται στη µείωση
του ύψους του δηµοσίου χρέους µετά την ανταλλαγή οµολόγων
(PSI) του Μαρτίου του 2012 και την επαναγορά του Δεκεµβρίου
του 2012». Και επειδή ενδεχοµένως κάποιος θα παραµένει να αµ-
φιβάλλει, εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέτω και τη σε-
λίδα αυτή στα Πρακτικά, για να δείτε ότι εµείς πάντα τα ίδια
λέγαµε, αλλά εσείς επιµένετε σταθερά να δηµαγωγείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είστε ακριβοί στα πίτουρα και φτηνοί στο αλεύρι. Πανηγυρί-
ζετε για κάποιας µικρής κλίµακας ρύθµιση που έγινε χθες στο
Eurogroup και την ίδια στιγµή θεωρείτε εγκληµατική τη µείωση
του χρέους κατά 120-130 δισεκατοµµύρια ευρώ που έγινε το
2012. Περί αυτού πρόκειται. Πανηγυρίζετε την ώρα που µε την
υπογραφή σας ακόµα περισσότερο διαιωνίζετε την παρουσία
της τρόικα στην Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όποια ρύθµιση κι αν υπάρξει τε-
λικά για το χρέος, αυτή προφανώς δεν πρόκειται να διαγράψει -
όπως κι αν την εκτιµήσουµε-, την τεράστια ζηµιά που έχετε
προκαλέσει εν τω µεταξύ στην οικονοµία για κάθε ελληνικό νοι-
κοκυριό. Δεν ήµασταν εµείς, αλλά ο διοικητής της Τράπεζας της
Ελλάδος που µίλησε για κόστος 86 δισεκατοµµύρια ευρώ από
τη διαπραγµάτευση Τσίπρα-Καµµένου-Βαρουφάκη. Και δεν πρό-
κειται για τον δανεισµό της χώρας, αλλά πρόκειται για συγκεκρι-
µένα ποσά, στα οποία θα αναφερθώ στη συνέχεια. Δεν ήµασταν

εµείς, αλλά ο επικεφαλής του ESM, που µίλησε για κόστος
ύψους 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ξεπερνώντας και τις εκτιµή-
σεις της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Κι επειδή βλέπω ότι ο κ. Μπγιάλας έχει τη δική του προσέγγιση
στα πράγµατα, θα ήθελα να του θυµίσω µερικούς αριθµούς, που
νοµίζω ότι δεν είναι ούτε δεξιοί ούτε αριστεροί: 25 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ αφορούν την απώλεια που υπέστη το ελληνικό δηµόσιο
από την εξαέρωση της προηγούµενης ανακεφαλαιοποίησης των
τραπεζών -λεφτά των Ελλήνων φορολογουµένων, 5,4 δισεκατοµ-
µύρια από τη συνεισφορά του ελληνικού δηµοσίου στη νέα ανα-
κεφαλαιοποίηση. Τουλάχιστον 6 δισεκατοµµύρια χαµένα από την
επιστροφή των κερδών των ελληνικών οµολόγων, γνωστών ως
SMPs και ANFAs, που δεν επεστράφησαν, λόγω των κυβερνητι-
κών χειρισµών. Το αποκάλυψε ο πρώην Ευρωβουλευτής σας, ο
κ. Χουντής. Μέτρα ύψους 9 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την πε-
ρίοδο 2015-2018, µε περισσότερα από 6 δισεκατοµµύρια να
εφαρµόζονται τη διετία 2015-2016. Και αυτό την ώρα που το ίδιο
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, τον Ιούνιο του 2014, ζητούσε
από τη δική µας κυβέρνηση µέτρα ύψους 3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Δεν µιλάω ούτε για τον κ. Χαρδούβελη ούτε για το e-mail
του. Μιλάω για τον σκληρό της υποθέσεως, που είναι το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο. Καταθέτω την έκθεση. Μιλάει ξεκάθαρα για
µέτρα ύψους 3 δισεκατοµµυρίων και από τα 3 δισεκατοµµύρια
πήγατε 6 δισεκατοµµύρια τη διετία, 9 δισεκατοµµύρια την τριε-
τία. Αυτή είναι η φιλολαϊκή κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά που σας ανέφερα µέχρι τώρα, µόνο αυτά, αν κάνετε
τους υπολογισµούς, σηµαίνει κόστος 10.200 ευρώ σε κάθε ελ-
ληνικό νοικοκυριό. 

Στη συνέχεια, έχουµε το κόστος της ύφεσης, στην οποία βυ-
θίστηκε η χώρα. Σας ανέφερα προηγουµένως τις προβλέψεις της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και πού πήγε το πράγµα. Φέτος, προβλέ-
πεται ότι το ΑΕΠ θα είναι λιγότερο από 20-25 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε σχέση µε τις προβλέψεις που γίνονταν στις αρχές του
2015. Αυτό σηµαίνει ακόµα 5 χιλιάδες ευρώ χαµένα για κάθε ελ-
ληνικό νοικοκυριό. Σύνολο δηλαδή το κόστος της διετίας είναι
15 χιλιάδες ευρώ για κάθε ελληνικό νοικοκυριό και δεν µετράω
καθόλου τα 40 δισεκατοµµύρια των χαµένων καταθέσεων. Βέ-
βαια, θα µας πείτε: «Μα, τα λέτε εσείς που κάνετε αντιπολίτευ-
ση».

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τα λέτε και εσείς. Και εσείς
τα λέτε. Τα λέτε στη σελίδα 19 της εισηγητικής έκθεσης -και θα
τα ψηφίσετε το Σάββατο- στην οποία λέτε ότι «η ρευστότητα στις
ελληνικές τράπεζες περιορίστηκε σηµαντικά το πρώτο εξάµηνο
του 2015, καθώς ταχεία εκροή καταθέσεων προκλήθηκε από την
αύξηση της οικονοµικής αβεβαιότητας και την επαναφερόµενη
συζήτηση επί µιας ενδεχόµενης εξόδου της Ελλάδας από την Ευ-
ρωζώνη».

Εµείς επαναφέραµε τη συζήτηση για την έξοδο της Ελλάδας
από την Ευρωζώνη ή µήπως η ηρωική διαπραγµάτευση της πε-
ριόδου εκείνης; Καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως, δεν χρειάζεται να ξαναπώ ότι δεν είναι µόνο το κό-
στος που πληρώσαµε, αλλά είναι και το κόστος που θα πληρώ-
σουµε, όπως προκύπτει από τη χθεσινή απόφαση του Eurogroup,
η οποία µονιµοποιεί την παρουσία της τρόικα και των µνηµονίων
στη χώρα, διότι µιλά για πρωτογενές πλεόνασµα και δηµοσιονο-
µικό κόφτη σε µεσοπρόθεσµη βάση και αυτό είναι αναντίλεκτο.

Κυρίες και κύριοι, µακάρι οι προβλέψεις του προϋπολογισµού
να πέσουν µέσα. Όµως οι προβλέψεις είναι συνδεδεµένες µε την
πραγµατοποίηση µεταρρυθµίσεων. Και όπως ξέρετε -νοµίζω ότι
θα το δεχόσασταν και εσείς σε κάποιον βαθµό- έχετε µια κάποια
αλλεργία σε σχέση µε την πραγµατοποίηση µεταρρυθµίσεων.
Συνδέετε την πρόβλεψή σας για ανάπτυξη 2,7% µε αύξηση της
ιδιωτικής κατανάλωσης και αύξηση των επενδύσεων. Λέτε ότι θα

2810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αυξηθεί η ιδιωτική κατανάλωση, ότι ο κόσµος θα αγοράζει πε-
ρισσότερο την ώρα που αυξάνετε τους φόρους περισσότερο και
άρα, µειώνετε το διαθέσιµο εισόδηµα. Λέτε ότι θα έχουµε αύ-
ξηση 9,1% στις επενδύσεις, εµπνεόµενοι προφανώς από αυτό το
οποίο κάνατε µε τον ΔΕΣΦΑ, που µόλις τρεις-τέσσερις µέρες
πριν µια έτοιµη ιδιωτικοποίηση που θα σήµαινε και καινούργια
επενδυτικά κεφάλαια στη χώρα την ακυρώσατε.

Μήπως κάνω λάθος και την ακυρώσαµε εµείς ή την ακύρωσε
η αόρατος χειρ; Ξέρω ’γω;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Εσείς!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εµείς την ακυρώσαµε!
Το σηµειώνω, αγαπητέ κύριε συνάδελφε. Θα το λέω από εδώ

και πέρα ότι, όταν µιλούσα και είπα για την ακύρωση της ΔΕΣΦΑ,
η οποία έγινε τέσσερις µέρες πριν, ένας συνάδελφος από τον
ΣΥΡΙΖΑ ισχυρίστηκε ότι την ακύρωσε η Νέα Δηµοκρατία. Είναι η
λογική ΣΥΡΙΖΑ! Πολιτικός σουρεαλισµός! Πώς αλλιώς να το χα-
ρακτηρίσω;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα απαντήσετε ότι εσείς, όταν
µιλάτε για ανάπτυξη, στηρίζεστε στις προβλέψεις της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής. Μάλιστα.

Εγώ δεν θέλω καθόλου να τις παραβλέψω, αλλά έχουµε και
τις προβλέψεις του ΟΟΣΑ, ο οποίος µιλούσε για ανάπτυξη 1,9%
µέχρι πριν από δυο µήνες και πριν από καµιά δεκαριά µέρες ανα-
θεώρησε τις προβλέψεις του επί τα χείρω και κατέβηκε στο 1,3%.

Έχουµε, επίσης, την ανακοίνωση της αποστολής του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου στα τέλη Σεπτεµβρίου στην Ελλάδα, που
σηµειώνει ότι οι προοπτικές ανάπτυξης παραµένουν ασθενικές
και υπόκεινται σε υψηλούς καθοδικούς κινδύνους. Το καταθέτω
στα Πρακτικά, αν θέλετε να το ελέγξετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βου-
λή, που τονίζει ότι οι προβλέψεις µπορεί να χαρακτηριστούν υπε-
ραισιόδοξες. Έχουµε το Ελληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο, το
οποίο συνεστήθη επί των ηµερών σας, το οποίο χρησιµοποιεί τον
ίδιο όρο.

Όµως ακόµα και εσείς πάλι -διότι αυτό είναι µε αυτή την Κυ-
βέρνηση, µιλάει και µε τη µια γλώσσα και µε την άλλη- στην ει-
σηγητική έκθεση του προϋπολογισµού, στη σελίδα 28, γράφετε
για σηµαντικούς παράγοντες κινδύνου που µπορούν να επηρεά-
σουν τις προβλέψεις, όπως η µη αντιµετώπιση των κόκκινων δα-
νείων, η πληµµελής αντιµετώπιση των µεταρρυθµίσεων, η περιο-
ρισµένη απορρόφηση ευρωπαϊκών πόρων κ.λπ.. Αυτά ξέρετε ότι
δεν είναι απλώς κίνδυνοι, αλλά έτσι όπως το πάτε, κινδυνεύουν
να γίνουν βεβαιότητες. Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι στη δοµή του προϋπολογισµού. Έκπληξη! Τι διαπι-
στώνουµε σε σχέση µε αυτόν τον προϋπολογισµό; Καινούργιοι
φόροι, οι αγαπηµένοι σας φόροι! Καινούργιοι φόροι 2,6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Τι πάει να πει αυτό σε απλά ελληνικά; Ακριβώς
ένας καινούργιος ΕΝΦΙΑ. Ο ΕΝΦΙΑ, ο οποίος ήταν άδικος φόρος,
δεν θα διορθωνόταν, αλλά θα καταργείτο, λοιπόν τώρα, µε αυτόν
τον τρόπο, ουσιαστικά διπλασιάζεται.

Σηµειωτέον ότι αυξάνονται οι φόροι τη στιγµή που ένας στους
δύο Έλληνες χρωστάει στην εφορία και που τα ληξιπρόθεσµα
έχουν πάει από 75 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2014 στα 92 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ τώρα. Τώρα ακόµη περισσότερο έχουµε το εξής.
Το ζήσαµε στην επιτροπή την περασµένη εβδοµάδα.

Ο ίδιος ο κ. Τσακαλώτος χαίρεται τόσο πολύ για την έµφαση
που δίδετε στους φόρους, που κατέθεσε στην επιτροπή διά-
γραµµα, το οποίο δείχνει την αντιστροφή της τάσης προσαρµο-
γής. Με βάση τον πίνακα που υπερηφάνως κατέθεσε στην επι-
τροπή ο κ. Τσακαλώτος, τα προηγούµενα χρόνια η δηµοσιονο-
µική προσαρµογή βασιζόταν κυρίως στις δαπάνες. Τώρα άλλαξε
και βασίζεται σε φόρους, να ξεζουµίσουµε κι άλλο τους φορο-
λογούµενους και αυτό το διαφηµίζετε. Τουλάχιστον είστε ειλικρι-

νείς. Πρέπει να το παραδεχθώ. Βάζετε φόρους και το απολαµ-
βάνετε. 

Ακόµα περισσότερο, έχουµε µια άλλη αντίφαση την οποία
θέλω να θίξω. Ο ΣΥΡΙΖΑ ισχυρίζεται ότι οι φόροι που επιβάλλει
συµβάλλουν στην κοινωνική δικαιοσύνη. Το είπε και ο εισηγητής
της Πλειοψηφίας. Είπε ότι γίνεται η µεγαλύτερη κοινωνική ανα-
διανοµή που έγινε την τελευταία δεκαετία. 

Να δούµε, λοιπόν. Οι βιοµήχανοι και οι εφοπλιστές είναι που
θα πληρώσουν 437 εκατοµµύρια λόγω της αύξησης του ΦΠΑ; Οι
βιοµήχανοι και οι εφοπλιστές είναι που θα πληρώσουν 422 εκα-
τοµµύρια ευρώ λόγω αύξησης της φορολογίας στα ενεργειακά
προϊόντα; Οι βιοµήχανοι και οι εφοπλιστές είναι που θα πληρώ-
σουν 89 εκατοµµύρια ευρώ στη συνδροµητική τηλεόραση και την
κινητή τηλεφωνία; Οι βιοµήχανοι και οι εφοπλιστές είναι που θα
πληρώσουν 62 εκατοµµύρια ευρώ λόγω αύξησης του φόρου
στην µπύρα; Οι βιοµήχανοι και οι εφοπλιστές είναι που θα πλη-
ρώσουν 62 εκατοµµύρια ευρώ λόγω αύξησης του φόρου στον
καφέ; Οι βιοµήχανοι και οι εφοπλιστές είναι που θα πληρώσουν
142 εκατοµµύρια ευρώ λόγω της αύξησης του φόρου στα τσι-
γάρα; 

Για χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -από τότε που ήµουν
φοιτητής ακόµα το θυµάµαι- η παράταξή σας υποστήριζε ότι οι
έµµεσοι φόροι, φόροι στους οποίους αναφέρθηκα, είναι οι πιο
άδικοι, καθώς πλήττουν περισσότερο τους αδύναµους. 

Προσέξτε, όµως. Με βάση την εισηγητική έκθεση του προϋπο-
λογισµού, σελίδα 62, το µερίδιο των έµµεσων φόρων από 1,15%
το 2014 θα πάει στο 1,30% το 2017 σε σχέση µε τους άµεσους,
δηλαδή οι έµµεσοι καταλαµβάνουν πολύ µεγαλύτερο µερίδιο σε
σχέση µε τους άµεσους. 

Είναι αυτό πολιτική που σας εκφράζει; Είναι πολιτική που υπο-
στηρίζει τα ασθενέστερα στρώµατα; Να βγείτε να το πείτε, διότι
ισχυρίζεστε ότι έχετε πολιτική µε κοινωνικό πρόσηµο. Το κατα-
θέτω και αυτό στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζω για το κοινωνικό πρόσηµο. Θα αναφέρω µερικά ακό-
µα στοιχεία.

Φοροδιαφυγή, λαθρεµπόριο: Ο κ. Μάρδας, συγκρατηµένος,
µας έλεγε ότι θα πιάσετε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ από το λαθρεµ-
πόριο του πετρελαίου. Ο κ. Νικολούδης έλεγε ότι θα πιάσετε 2,5
δισεκατοµµύρια ευρώ και µάλιστα µέσα σ’ ένα εξάµηνο. Ο κ. Αλε-
ξιάδης περιερχόταν εδώ στη Βουλή και µας παρουσίαζε κάθε
φορά ιδέες και σχέδια έτσι ώστε να αντιµετωπίσουµε τους φο-
ροφυγάδες, τις λίστες, το λαθρεµπόριο κ.λπ.. Μάλιστα. Πολύ
καλά, µόνο που ο ίδιος ο κ. Αλεξιάδης τον Οκτώβριο κατέθεσε
στοιχεία στη Βουλή σε σχέση µε τους ελέγχους. Ακούστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Χατζηδάκη, θα έχετε
µέχρι δύο λεπτά παραπάνω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου
κάτι παραπάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλετε τέσσερα λεπτά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μην τα χαλάσουµε σήµερα

που γιορτάζετε, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είστε στοιχειοθετηµένος,

γι’ αυτό. Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το 2014 διε-

νεργήθηκαν είκοσι επτά χιλιάδες έλεγχοι για το λαθρεµπόριο του
πετρελαίου, το 2015 οκτώµισι χιλιάδες έλεγχοι και το πρώτο εν-
νιάµηνο του 2016 δυόµισι χιλιάδες έλεγχοι. Σε πρόστιµα είχαµε
18 εκατοµµύρια, 14 εκατοµµύρια το 2015 και 2,5 εκατοµµύρια το
2016, τώρα που έχουν ενταθεί οι έλεγχοι. Αυτό είναι το αποτέλε-
σµα του ανελέητου κυνηγιού εναντίον της φοροδιαφυγής που
κάνετε. 

Βεβαίως, µετά απ’ όλα αυτά δεν αντέχω να µην πω πως ούτε
ο κ. Μάρδας ούτε ο κ. Νικολούδης ούτε ο κ. Αλεξιάδης είναι στη
θέση τους, η φοροδιαφυγή όµως είναι.

Συνεχίζω µε τα κοινωνικά. Να πούµε για το ΕΚΑΣ; Το καταρ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΑ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 2811



γείτε και προσπαθείτε µε κάποιον τρόπο να δώσετε κάποια ψί-
χουλα ενισχύσεων από την άλλη πλευρά στη λογική του «να σε
κάψω Γιάννη, να σε αλείψω µέλι». 

Να πω για το ασφαλιστικό; Ο κ. Τσίπρας είπε πρόσφατα στη
Θεσσαλονίκη ότι µόνο το 5% των συνταξιούχων θα δει να µει-
ώνονται οι συντάξεις του. Όµως όλοι οι συνταξιούχοι, δηλαδή
δύο εκατοµµύρια εξακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας, είδαν να
µειώνεται το εισόδηµά τους από την άνοδο του αφορολογήτου
και από την αύξηση της υγειονοµικής εισφοράς υπέρ του
ΕΟΠΥΥ. Περίπου οι µισοί συνταξιούχοι που λαµβάνουν επικου-
ρικές συντάξεις είδαν µείωση µέχρι 40% και όλοι οι νέοι συντα-
ξιούχοι, λόγω του νόµου Κατρούγκαλου, υπόκεινται σε µειώσεις
25% µε 30%. 

Επειδή δεν έχω χρόνο, θέλω απλώς να καταθέσω τη λίστα του
ενιαίου δικτύου συνταξιούχων µε δέκα ανατροπές οι οποίες θα
γίνουν από την 1-1-2017 εις βάρος των Ελλήνων συνταξιούχων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κοµπάζετε, επίσης, για την ανθρωπιστική κρίση. Λέτε ότι δώ-
σατε 104 εκατοµµύρια ευρώ για την ανθρωπιστική κρίση το 2015.
Είναι ακριβές; Μάλιστα, ακριβέστατο! Μόνο που εξίσου ακριβές
είναι ότι εµείς οι ανάλγητοι είχαµε δώσει µόνο από το κοινωνικό
µέρισµα 450 εκατοµµύρια ευρώ την προηγούµενη χρονιά, τέσ-
σερις φορές περισσότερα. Εποµένως, των φρονίµων ολίγα. Δεν
νοµίζω ότι χρειάζεται να συνεχίσετε να µιλάτε για την ανθρωπι-
στική κρίση. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τις κοινωνικές δαπάνες. Πάλι µας µι-
λήσατε για το κοινωνικό πρόσηµο. Και εάν έχετε πάρει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, no papers από το κόµµα σας,
σίγουρα θα λένε –και λάβετε το υπόψιν σας- ότι έχει κοινωνικό
πρόσηµο ο προϋπολογισµός κλπ.. Μην εκτίθεστε, διότι έχω εδώ
τον πίνακα που µας κατέθεσε ο κ. Τσακαλώτος για να αντικρού-
σει τα επιχειρήµατά µας περί του αντιθέτου. Από τον πίνακα του
κ. Τσακαλώτου προκύπτει ότι οι κοινωνικές δαπάνες για το 2017
είναι περίπου στα ίδια επίπεδα µε το 2016 και ως ποσοστό του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος είναι χαµηλότερες. Από το
22,1% που ήταν το 2016 πάνε στο 21,5% του ΑΕΠ το 2017. Είναι
ο πίνακας του κ. Τσακαλώτου. Συντονιστείτε µε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βεβαίως όλοι ξέρουµε ότι για να αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα της χώρας θα πρέπει να γίνουν επενδύσεις. Ε, όπως και
να το κάνουµε, δεν είναι ευνοϊκά τα πράγµατα για την Κυβέρνηση
και δυστυχώς δεν είναι ευνοϊκά και για την χώρα. 

Αναφέρθηκα στην ακύρωση της ιδιωτικοποίησης του ΔΕΣΦΑ.
Δεν χρειάζεται να αναφερθώ ακόµα περισσότερο. Το έχουν κα-
ταλάβει όλοι οι Έλληνες. Άµεσες ξένες επενδύσεις! Από 1,26 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ το 2014 –χαµηλά- έγιναν αρνητικές το 2015,
δηλαδή 261 εκατοµµύρια ευρώ, και παραµένουν αρνητικές το
πρώτο τρίµηνο του 2016. 

Όσον αφορά το ΕΣΠΑ, οι απορροφήσεις για τις οποίες καµµιά
φορά κοµπάζετε –και προσέχετε- είναι περίπου στο 5%. Ο στό-
χος σας είναι να το πάτε 7% στο τέλος της χρονιάς. Έχω εδώ
απάντηση σε ερώτηση του ευρωβουλευτή Μανώλη Κεφαλο-
γιάννη, του Επιτρόπου Γεωργίας, που λέει µε πίνακες της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής –και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- ότι η
Ελλάδα είναι εικοστή έβδοµη στις είκοσι οκτώ χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στις απορροφήσεις για τους αγρότες. Για αυτό
σας είπα ότι τα γεγονότα είναι ξεροκέφαλα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ενεργοποίηση του αναπτυξιακού νόµου; Μηδέν! Και να ενερ-
γοποιηθεί, µε 500 εκατοµµύρια ευρώ σε άµεσες ενισχύσεις, είναι
σταγόνα στον ωκεανό µπροστά στα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ

επενδύσεων που χρειάζεται το ίδιο διάστηµα η χώρα.  
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Χατζηδάκη, µήπως

να τελειώσουµε σε κανένα λεπτό ακόµα, διότι µεροληπτώ υπέρ
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μπορώ να σας πω ακόµα
µια φορά χρόνια πολλά και να µου δώσετε µερικά λεπτά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ληξιπρόθεσµες οφειλές του

Δηµοσίου; Ε, έχουν αυξηθεί σε σχέση µε το 2014 κατά 63%. Οι
τράπεζες υπολειτουργούν µε τα capital controls να είναι εκεί και
τα κόκκινα δάνεια να αυξάνονται. 

Ακόµα και στον τουρισµό είχαµε στις εισπράξεις µείωση το
πρώτο εννιάµηνο κατά 5,5%. Λουκέτα στις επιχειρήσεις: Ήταν
χρονιά ρεκόρ το 2016 µε βάση τα στοιχεία του ΓΕΜΗ.

Δεν έχω χρόνο. Αν θέλετε, όµως, κύριε συνάδελφε, και µου
δώσει ο κύριος Πρόεδρος χρόνο, ευχαρίστως να αναφερθώ σε
όλα τα στοιχεία. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πέντε µέρες έχουµε µπρο-

στά µας, κύριε Χατζηδάκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ζήσαµε τις διαρθρωτικές

σας αλλαγές αυτήν την εβδοµάδα. Είχαµε έναν νόµο για την
απλούστευση της αδειοδότησης των επιχειρήσεων οριζόντιο,
που κάλυπτε όλα τα πεδία και αφού τον κρατήσατε δύο χρόνια
στο ψυγείο, φέρατε έναν δικό σας νόµο που περιορίζει την αδει-
οδότηση σε τρία πεδία. 

Χρήσεις γης; Καταργήσατε τη διάταξή µας του ‘14 και µας γυ-
ρίσατε πίσω στη διάταξη για τις χρήσεις γης του 1987 και περι-
µένετε επενδύσεις µετά από αυτό.

Κατάταξη της χώρας στην ανταγωνιστικότητα; Από την 81η

θέση πέρυσι πήγατε στην 86η θέση φέτος. Το ίδιο συµβαίνει στην
παγκόσµια τράπεζα στην οποία είχαµε ανέβει δεκάδες θέσεις τα
προηγούµενα χρόνια. 

Και βεβαίως –και αυτό είναι απορίας άξιο πραγµατικά- ενώ
έχετε συµφωνήσει από το καλοκαίρι του ‘15 ότι µέχρι τον Μάρτιο
του ‘16 –εδώ έχω τον νόµο, το µνηµόνιο είναι- θα κάνατε αναπτυ-
ξιακή στρατηγική και θα την υποβάλατε στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, όσο την είδαν οι Έλληνες πολίτες που µας παρακολου-
θούν, άλλο τόσο την είδατε κι εσείς κι εγώ και η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, χωρίς καµµία αµφιβολία. Είστε απασχοληµένοι µε άλλα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχετε δίκιο, θα τελειώσω. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να κλείσουµε, κύριε Χα-

τζηδάκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Έχετε δίκιο! Αλλά δεν νο-

µίζω να σας κατηγόρησα. Παρουσίασα ορισµένα στοιχεία, τα
οποία µε χαρά θα ακούσω να αντικρούετε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, φαίνεται ότι έχει βάλει τα αυγά της στο

καλάθι της ρύθµισης του χρέους. Καλοδεχούµενη η όποια ρύθ-
µιση του χρέους, µόνο που θα έχει µικρή επίδραση στην οικονο-
µία, πολύ περισσότερο µε τον τρόπο που την κάνετε και µε τα
υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα. Αλλά µε τον τρόπο που αντιµε-
τωπίζει την οικονοµία η Κυβέρνηση, πολύ φοβούµαι ότι θα συµβεί
κάτι που περίπου είπε πριν από µερικές µέρες ο κ. Παπαδηµού-
λης, ότι και όλο το χρέος να µας χαρίσουν, η χώρα δεν θα µπο-
ρέσει να ορθοποδήσει, γιατί το πρόβληµα είναι πολύ ευρύτερο
από το χρέος και έχει να κάνει µε την εµπιστοσύνη. 

Όσο έχουµε, λοιπόν, µια Κυβέρνηση η οποία βάζει φόρους και
πανηγυρίζει για τους φόρους, κλαίει για τις µεταρρυθµίσεις και
έχει µετατρέψει την οικονοµία µας σε οικονοµία του «ου µπλέ-
ξεις», πραγµατικά, δεν πρόκειται η χώρα να µπει σε καινούργια
πορεία. 

Εµείς από την πλευρά µας έχουµε µαγικές συνταγές; Όχι κα-
θόλου. Δεν έχουµε δεσµευτεί και δεν είναι αυτή η σχολή που
ανήκει, ιδίως ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ότι θα δώσουµε σοκολα-
τίτσες και καραµελίτσες στον κόσµο. Αλλά σίγουρα πιστεύουµε
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ότι υπάρχει ένας άλλος δρόµος από τον δρόµο του ΣΥΡΙΖΑ, ο
δρόµος της σοβαρότητας και της ευθύνης, ο δρόµος της κοινής
λογικής, ο δρόµος που ακολούθησαν χώρες όπως η Ιρλανδία και
η Κύπρος που µπήκαν και βγήκαν από τα µνηµόνια.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τις διακηρύξεις

σας, θα είστε η Κυβέρνηση που καταδικάζει την Ελλάδα να πα-
ραµένει στα µνηµόνια, η Κυβέρνηση που διαιωνίζει την παρουσία
της τρόικα. Αυτό που χρειάζεται είναι να γίνει µια στροφή, µια
πολιτική αλλαγή, η οποία να επιτρέψει στην Ελλάδα να µην είναι
µια χώρα σε υγειονοµική αποµόνωση µέσα στην Ευρώπη, µια
χώρα β’ κατηγορίας, µια χώρα χωρίς ελπίδα και προοπτική, αλλά
να γίνει µια χώρα που θα κερδίσει το µέλλον της. Αυτή η χώρα
δεν έχει µόνο λαµπρό παρελθόν, µπορεί να έχει λαµπρό µέλλον,
αλλά σίγουρα µε τη σηµερινή Κυβέρνηση, δεν µπορεί να το κερ-
δίσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Χατζηδάκη, σας δώ-
σαµε δέκα λεπτά επιπλέον. Επιχειρηµατολογούσατε µεν, αλλά
ταυτόχρονα χρειαστήκατε περισσότερο χρόνο να τα πείτε, αφαι-
ρώντας από τους άλλους συναδέλφους.

Τώρα έχει τον λόγο ο κ. Παναγιώταρος εκ µέρους του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή και ύστερα είναι ο κ. Ιωάννης Κουτσού-
κος από την Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.

Ορίστε, κύριε Παναγιώταρε, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και χρό-

νια σας πολλά. 
Χρόνια πολλά και στον Αρχηγό της Χρυσής Αυγής, στους Βου-

λευτές της Χρυσής Αυγής, Κούζηλο και Μίχο, σε όλους όσους
εορτάζουν. Πάνω απ’ όλα στο Πολεµικό µας Ναυτικό, που παρά
τις δύσκολες συγκυρίες ήταν, είναι και θα είναι πάντα πανέτοιµο
να στείλει στον πάτο της θάλασσας όλους όσους επιβουλεύονται
την ανεξαρτησία και την ελευθερία της πατρίδος µας. 

Ακούσαµε πάρα πολλά «θα». «Θα», «θα», «θα». Μπουχτήσαµε
στα «θα» και στα µπουρδολογήµατα των νυν κυβερνώντων. Εναλ-
λασσόµενα «θα» µε τους τέως κυβερνώντες οι οποίοι ευελπι-
στούν µε νέες υποσχέσεις που δίνουν ότι θα κυβερνήσουν στο
άµεσο και έµµεσο µέλλον ή στο απώτερο µέλλον. Απ’ ό,τι φαίνε-
ται ο ελληνικός λαός σιγά-σιγά ξυπνάει και δεν µασάει πλέον το
κουτόχορτο το οποίο τον ταΐζατε δεκαετίες τώρα. 

Καλούµεθα να συζητήσουµε για ακόµα µια φορά έναν οικονο-
µικό, εικονικό προϋπολογισµό, όπως συνέβη και κατά τα προ-
ηγούµενα έτη και κυρίως τα έτη 2015-2016, που κατά πάγια
τακτική, άλλα κατατίθενται στη Βουλή κατά τη συζήτηση των επι-
τροπών, άλλα νούµερα και στοιχεία διαµορφώνονται στην Ολο-
µέλεια και άλλη είναι η ζοφερή πραγµατικότητα που βιώνουµε
εκτός αυτής της Αιθούσης. Πιστοί στην παράδοση και αυτός ο
προϋπολογισµός και τα στοιχεία του δεν έχουν απολύτως καµµία
επαφή και σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Όσο για την υποκρισία του εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ ακούγοντάς
τον κάποιος, αν δεν ήξερε ότι είναι ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, θα
µπορούσε να πει ότι είναι «κόπι-πάστε» κατά τον κ. Πολάκη οι
οµιλίες των εισηγητών της Νέας Δηµοκρατίας όταν ήταν στην
εξουσία. 

Ο εν λόγω προϋπολογισµός είναι µη εκτελεστέος. Τα στοιχεία,
τα νούµερα, τα πάντα τείνουν, δείχνουν ότι δεν πρόκειται να µπο-
ρέσει να έρθει στα ίσα του αυτός ο προϋπολογισµός.

Ξεκινάµε από την πραγµατική ανεργία, που στον προϋπολογι-
σµό µειώνεται για ακόµα µια χρονιά. Η πραγµατική ανεργία έχει
ξεπεράσει το 30% σύµφωνα µε τις στατιστικές της Γενικής Συ-
νοµοσπονδίας Εργατών Ελλάδας. Η ΕΛΣΤΑΤ δεν τις αρνήθηκε,
απλά δικαιολογήθηκε ότι στη µέτρηση των δεικτών της ανεργίας
χρησιµοποιούνται άλλες µέθοδοι στις οποίες παρεµπιπτόντως
δεν υπολογίζονται οι µακροχρόνια άνεργοι ή άλλες κατηγορίες
πολιτών, οι οποίοι δεν εργάζονται αλλά δεν υπολογίζονται στον
επίσηµο δείκτη της ανεργίας. Η ανεργία είναι το Α και το Ω και ο
δείκτης ανάπτυξης ή µη µίας οικονοµίας και µίας κοινωνίας. 

Συνεχίζουµε. Πριν από λίγες µέρες το Reuters έδωσε στοιχεία
σχετικά µε την ελληνική επιχειρηµατικότητα, όχι στην Ελλάδα,
αλλά σε µια άλλη χώρα, στη Βουλγαρία. Μόνο για πέρυσι ο τζί-

ρος των ελληνικών επιχειρήσεων ξεπέρασε τα 5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Success Story σε όλη του την ανάπτυξη, αλλά σε µια άλλη
χώρα, όχι εντός της πατρίδας µας. Από τις δύο χιλιάδες εται-
ρείες που δραστηριοποιούνταν από το 2010, στην αρχή της κρί-
σης, στη Βουλγαρία πλέον στο τέλος του 2016 βρίσκονται δεκα-
επτά χιλιάδες εταιρείες µε πενήντα τρεις χιλιάδες εργαζόµενους.
Όχι στην Ελλάδα, στη Βουλγαρία. Μόνο το Επιµελητήριο Σερρών
ανακοίνωσε ότι από δεκαεπτά χιλιάδες εταιρείες που είχε το
2010, πλέον έχει λιγότερες από δέκα χιλιάδες µε σαφώς πτωτική
πορεία. 

Πού πήγαν όλες αυτές οι εταιρείες; Κάποιες σπίτι τους, κά-
ποιες άλλες στη γειτονική και φιλόξενη -εντός πολλών ή εκτός
εισαγωγικών- φορολογική χώρα Βουλγαρία ή και κάποιες άλλες
χώρες. Είκοσι πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις έκλεισαν το πρώτο εν-
νεάµηνο του 2016. 

Παρακαλώ, για τα Πρακτικά, για όσους ενδιαφέρονται για να
δουν κάποια στοιχεία ανάπτυξης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Ηλίας Παναγιώταρος καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο ισχύει και για τα επιµελητήρια της υπόλοιπης χώρας,
κυρίως της βορείου Ελλάδας, όπου σιγά- σιγά επειδή οι ελεύθε-
ροι επαγγελµατίες ή οι µικροµεσαίοι έχουν αρχίσει να στραγγα-
λίζονται χωρίς να υπάρχει γυρισµός και δεν µπορούν να ανα-
πνεύσουν, δεν µπορούν να κάνουν τίποτα απολύτως, µετακοµί-
ζουν για το εξωτερικό και όχι µόνο στη Βουλγαρία αλλά στη Ρου-
µανία, ακόµα και στα Σκόπια, στην Αλβανία όπου το επενδυτικό
περιβάλλον είναι πολύ καλύτερο, πιο σταθερό, πολύ πιο φιλό-
ξενο για κάποιον ο οποίος πραγµατικά θέλει να δηµιουργήσει µια
επιχείρηση. 

Η Αγγλία, που ήταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε λίγο δεν
θα είναι, βλέπει και αυτή να αυξάνονται οι ελληνικές επιχειρήσεις
που πηγαίνουν εκεί, διότι έχει ένα υπέροχο στην κυριολεξία φο-
ρολογικό, εργασιακό και ασφαλιστικό περιβάλλον για τις εται-
ρείες. 

Περιουσίες 587 δισεκατοµµυρίων ευρώ έγιναν σκόνη, χάθηκαν
κατά τη διάρκεια της κρίσης. 

Παρακαλώ, για τα Πρακτικά για να δείτε επιπλέον στοιχεία
ανάπτυξης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Ηλίας Παναγιώταρος καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Καραµούζης από την «EUROBANK» έδωσε κι αυτός κά-
ποια πολύ ωραία στοιχεία. Από το 1997 έως το 2007 δόθηκαν 500
δισεκατοµµύρια ευρώ και αναρωτιέται πού πήγαν αυτά τα 500
δισεκατοµµύρια ευρώ. Σίγουρα δεν πήγαν στον Έλληνα πολίτη,
αλλά πήγαν σε διάφορους επιτήδειους, µυστήριους, µιζαδόρους
και σε όλους αυτούς οι οποίοι επιβουλεύονταν την ελληνική οι-
κονοµία.

Κι έχουµε κι άλλα στοιχεία. Επιχειρήσεις µε κέρδη 2,9 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ πλήρωσαν φόρους 2 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2015 και σαφώς θα πληρώσουν περισσότερους φόρους το 2016
και το 2017, το οποίο έρχεται. 

Καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά, για όσους ενδιαφέρονται να
δουν στοιχεία ανάπτυξης της πατρίδας µας, απ’ αυτά που ακού-
σαµε να λέει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και από τα έργα και
τις ηµέρες της Νέας Δηµοκρατίας που ακούσαµε από τον ειση-
γητή της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Βλέπουµε επιχειρήσεις µε κέρδη, που κάποτε είχαν και τώρα
δεν έχουν τίποτα απολύτως και ελληνικές εταιρείες που θέλουν
και παλεύουν να ξεκινήσουν δραστηριότητα, απέναντι σε όλους
και σε όλα και βρίσκουν πόρτες κλειστές και φεύγουν. Τα παρα-
δείγµατα είναι πολλά και δεν υπάρχει κάποιος λόγος να τα επα-
ναλάβουµε για µια ακόµα φορά. 

Φυσικά στο τέλος το ελληνικό κράτος, το ελληνικό δηµόσιο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΑ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 2813



χάνει πάρα πολλά από τα κέρδη που προϋπολογίζει και δεν θα
δει και που θα πληρωθούν µε τη µορφή φόρων σε κάποια άλλη
χώρα. Το 76% των Ελλήνων πολιτών δεν µπορεί να πληρώσει
τους καθηµερινούς λογαριασµούς του, σύµφωνα µε την πιο αξιό-
πιστη εταιρεία είσπραξης χρεών, την «IΝTRUM JUSTITIA AB».
Αυτό για να καταλάβετε τι συµβαίνει στην πατρίδα µας. 

Το δηµογραφικό βρίσκεται σε ελεύθερη πτώση και αυτό είναι
απόρροια της ανάπτυξης των κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ και των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων. Έχουµε µαζική µετανάστευση κατά
εκατοντάδες χιλιάδες Ελλήνων στο εξωτερικό, νόµιµη µετανά-
στευση, τα καλύτερα µυαλά της πατρίδας µας. Αυτούς που
σπούδαζαν από το δηµοτικό µέχρι να τελειώσουν το πανεπιστή-
µιο στη δηµόσια και δωρεάν παιδεία της πατρίδας µας -που δεν
ήταν και τόσο δωρεάν- τώρα τους παραλαµβάνουν, ανέξοδα εν-
τελώς, άλλες χώρες για να τους χρησιµοποιήσουν ως εργατικό
δυναµικό, αναπτυξιακό µοχλό, στις δικές τους οικονοµίες, αλλά
όχι στην πατρίδα µας. Και όλα αυτά λόγω των µνηµονίων και των
εθνοκτόνων αποφάσεών σας. 

Αυτά είναι κάποια από τα στοιχεία που διαψεύδουν περίτρανα
τον προϋπολογισµό σας. Το χρέος στο τέλος αυτού του έτους
θα βρίσκεται στα 326 δισεκατοµµύρια ευρώ, κάτι τις περισσό-
τερο απ’ ό,τι όταν ξεκίνησε η κρίση, πριν από τρία µνηµόνια,
όπου η Ελλάδα δανείστηκε εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ
για να αποπληρώσει τα οµόλογα τραπεζών και να καταστεί το
χρέος από ιδιωτικό χρέος κάποιων τραπεζών σε χρέος ενός ολό-
κληρου λαού και µάλιστα ενυπόθηκο, εις βάρος της εθνικής κυ-
ριαρχίας και της κοινωνίας αυτής της χώρας. 

Και αλήθεια τι έγινε εκείνο το περίφηµο κούρεµα, για το οποίο
ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν κάποτε στα κάγκελα, αλλά που τώρα πήγατε και
το υπερασπιστήκατε στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο εις βάρος των
απατηµένων, από εσάς και από τους προηγούµενους, µικροοµο-
λογιούχων, αλλά και των ασφαλιστικών ταµείων, αλλά και των εκ-
παιδευτικών ιδρυµάτων και των νοσηλευτικών ιδρυµάτων και
όλων όσοι επένδυαν στα ελληνικά οµόλογα και κουρεύτηκαν
µόνο αυτών, όχι των διαφόρων κορακιών, των «µεγαλοεπενδυ-
τών» -εντός πολλών εισαγωγικών- οι οποίοι θα εισπράξουν τα
οµόλογά τους στο ακέραιο στο τέλος τους;

Και θα κάνουµε κι ένα µικρό σχόλιο -θα επανέλθουµε βέβαια-
γι’ αυτήν την περίφηµη που ακούσαµε χθες -που φυσικά ήταν µια
φούσκα άνευ προηγουµένου- ελάφρυνση χρέους, µία αµιγώς,
καθαρά λογιστική ελάφρυνση του χρέους, που φυσικά δεν θα τη
δει ποτέ ο ελληνικός λαός και πουθενά. Αντιθέτως, θα δει επι-
πλέον φόρους κάποιων δισεκατοµµυρίων ευρώ κατ’ έτος για τα
επόµενα εξήντα χρόνια και στο τέλος –λέει- θα δούµε. Μας κο-
ροϊδεύουν ψιλό γαζί κι εσείς συνεχίζετε να ακολουθείτε πιστά τις
γραµµές και τις θεωρίες όλων αυτών που απεργάζονται τη διά-
λυση της πατρίδας µας. 

Το χρέος που φέτος θα κλείσει στο 185% του ΑΕΠ, του χρόνου
προβλέπεται να ξεπεράσει το 200%. Έχουµε ξεπεράσει και την
Ιαπωνία, µία χώρα της οποίας το χρέος σαφώς και είναι διαχει-
ρίσιµο και βιώσιµο και γι’ αυτό και µπορεί και χρηµατοδοτείται
από την παγκόσµια αγορά σε σχέση µε εµάς που δεν µπορούµε
να χρηµατοδοτηθούµε από κανέναν, κυρίως γιατί διοικούµεθα
από ελάχιστους. 

Πριν από δύο χρόνια σε αντίστοιχες συζητήσεις για τον προ-
ϋπολογισµό -για όσους ενθυµούνται- συζητούσαµε για το ποσο-
στό των Ελλήνων που βρίσκεται κάτω από το όριο της φτώχειας,
το οποίο άγγιζε το 20% µε ένα άλλο 20% του πληθυσµού να είναι
στα όρια κι αυτό να πέσει κάτω από τα όρια της φτώχειας. Πλέον
όλοι τους βρίσκονται κάτω από τα όρια της φτώχειας. Αυτό το
ποσοστό αγγίζει περίπου το 40% του πληθυσµού της πατρίδας
µας. 

Βλέπουµε περιστατικά που σε θλίβουν, σπίτια µε κοµµένο
ρεύµα, άνθρωποι να καίγονται γιατί χρησιµοποιούν αυτοσχέδιες
σόµπες, πεθαίνουν από τις αναθυµιάσεις ή καίγονται ή οτιδήποτε
άλλο και το φαύλο, ψεύτικο ελληνικό κράτος να µην δίνει καµµία
σηµασία σε κανέναν από αυτούς. 

Και τρέχουµε από πίσω στον κάθε λαθροµετανάστη. Έπεσε
χιόνι –λέει- και γέµισαν οι σκηνές κάποιων και κάτι πρέπει να γίνει
και κινητοποιήθηκε ολόκληρος ο κρατικός µηχανισµός -αυτός
που ποτέ δεν κινητοποιείται για κανέναν Έλληνα- για να τους

βοηθήσει. 
Για τον Έλληνα, όµως, τίποτα. Εκατοντάδες χιλιάδες µερίδες

φαγητό την ηµέρα πετιόνται στα σκουπίδια γιατί δεν τις τρώνε,
δεν τους αρέσουν. Μην τυχόν, όµως, κι έχουν έλλειψη σε φα-
γητό. Και την ίδια ώρα, οι Έλληνες πολίτες να µην µπορούν να
πάρουν αυτοί που θέλουν, που ρίχνουν την περηφάνεια τους, να
πάνε να ζητήσουν, να ψάξουν στα πεταµένα κεσεδάκια, τα κλει-
στά, τα σφαγιασµένα. Απαγορεύεται για τον Έλληνα, γιατί έτσι
λέει η σύµβαση µε την εταιρεία catering η οποία χρυσοπληρώ-
νεται από τον ελληνικό λαό.

Βλέπουµε ότι µε τα νέα µέτρα, σύµφωνα µε το memo του κ.
Τσακαλώτου, πετσοκόβονται τα επιδόµατα θέρµανσης, τα επι-
δόµατα τριτέκνων, πολυτέκνων, ανάπηρων, όλων. Δεν θα µείνει
τίποτα, εξαϋλώνονται τα πάντα. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυστυχία, µιζέρια, κακοµοιριά παντού. Κυβέρνηση και αντιπο-
λίτευση ρίχνουν το φταίξιµο ο ένας στο άλλον, όταν έρχονται
µνηµόνια και εµπρός µας ένα τέταρτο µνηµόνιο, το οποίο δεν
µπορεί να σταµατήσει κανείς από σας, φυσικά, γιατί είστε όλοι
υπάλληλοι του ίδιου έξωθεν αφεντικού. Και δυστυχώς, εµείς το
λέµε, το γράφουµε, αλλά, εν τέλει, ο ελληνικός λαός, οι µανάδες,
οι πατεράδες µας, τα παιδιά µας, το πληρώνουν µε το αίµα της
ψυχής και της υγείας τους. 

Στο προσχέδιο του προϋπολογισµού του 2017 υπάρχει πλήθος
στοιχείων. Κάποια από αυτά τα στοιχεία είναι ανεκδιήγητα, αλλά
είναι άξια σχολιασµού. Υπολογίζει ο προϋπολογισµός και το αρ-
µόδιο Υπουργείο ότι η ανάπτυξη θα έρθει, εκτός των άλλων, από
την αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης, που από 0,6 που ήταν
το 2016, θα εκτοξευθεί στο 1,8 το 2017. Κανείς δεν µας εξηγεί,
βέβαια, πώς θα γίνει αυτό, τη στιγµή που οι φόροι θα είναι πολύ
περισσότεροι και η ικανότητα των Ελλήνων πολιτών να ξοδέψουν
χρήµατα θα είναι πλέον ακόµα µικρότερη από αυτή την πενιχρή
και τραγική.

Δεν πιάνονται οι στόχοι, σας το λένε όλοι. Σας το λέει και ο
Πρόεδρος του Οικονοµικού Επιµελητηρίου της Ελλάδος. Τα
στοιχεία παρελθόντων ετών δείχνουν ότι άλλα λέτε κι άλλα δεί-
χνουν στην πραγµατικότητα. Το 2013 προϋπολογίζατε από ει-
σπράξεις φόρων 53,56 δισεκατοµµύρια, αλλά, εν τέλει, εισπρά-
ξατε 52,51 δισεκατοµµύρια. Το 2014 προϋπολογίζατε 55,93 δι-
σεκατοµµύρια, αλλά εισπράξατε 53,28 δισεκατοµµύρια. Το 2015
προϋπολογίζατε 55,6 δισεκατοµµύρια, αλλά εισπράξατε 53,09
δισεκατοµµύρια. Και το 2016 προϋπολογίζατε 53,65 δισεκατοµ-
µύρια, αλλά εισπράξατε 52,47 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Όλα τα στοιχεία δείχνουν ότι δεν βγαίνουν τα νούµερα µε τα
51 δισεκατοµµύρια που καλείτε να πληρώσουν φέτος φόρο οι
Έλληνες πολίτες, όταν ο ήδη καταπονηµένος ελληνικός λαός δεν
έχει δυνατότητα να πληρώσει ούτε τα προηγούµενα και το βλέ-
πουµε από τα συνεχώς διογκωµένα χρέη των Ελλήνων προς το
δηµόσιο, προς τους ιδιώτες, προς τις τράπεζες, προς παντού.
Τα κόκκινα δάνεια έχουν φτάσει στον Θεό. Περιµένετε να εκτε-
λεστεί αυτός ο προϋπολογισµός; Μέχρι στιγµής, οι νέοι φόροι
είναι 2,5 δισεκατοµµύρια. Θα το καταθέσω αργότερα για τα Πρα-
κτικά. 

Το φρικιαστικό της όλης υπόθεσης είναι ότι η, δήθεν, δίκαιη
διακυβέρνηση της Αριστεράς έχει έµµεσους φόρους περισσότε-
ρους από τους άµεσους. Η αδικία σε όλο της το µεγαλείο. Κι
αυτό είναι έργο της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων. 

Νέα µείωση στην αγοραστική δυνατότητα των Ελλήνων. Εκτός
συνόρων επενδύουν οι ελληνικές βιοµηχανίες τροφίµων, γιατί
βλέπετε, η ανάπτυξη πατρίδα µας βοηθάει τον οποιονδήποτε θα
ήθελε να επενδύσει. Το καταθέτω για τα Πρακτικά, για όσους θέ-
λουν νέα στοιχεία για ανάπτυξη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι Έλληνες πολίτες πληρώνουν φόρους ανάλογους µε τη βό-
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ρεια Ευρώπη, µε τους Γερµανούς και τους κατοίκους από το
Βέλγιο και το Λουξεµβούργο, όπου και το ΑΕΠ τους είναι πολύ
µεγαλύτερο και τα έσοδά τους πολύ µεγαλύτερα. Αυτό το πράγ-
µα δεν µπορεί να συνεχιστεί. Είναι εις βάρος όλων των Ελλήνων
πολιτών, είναι εις βάρος της ελληνικής οικονοµίας, είναι εις
βάρος του ελληνικού έθνους. 

Νέα στοιχεία σοκ. Νέα µείωση στην αγοραστική δύναµη των
Ελλήνων. Κι αυτά τα βλέπουµε και µε διάφορες στατιστικές. Για
να µην κουράζω, τα καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μιλάτε για αύξηση του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. Μα,
ποια αύξηση και πώς θα γίνει αυτή η αύξηση; 

Πότε θα έρθει η ανάπτυξη και η αύξηση του ΑΕΠ όταν τα µη
φορολογικά έσοδα, τα µη τακτικά έσοδα πέφτουν; Από 445 εκα-
τοµµύρια ευρώ πήγαν σε 292 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι τα µόνα
που προϋπολογίζετε σωστά. 

Η Κυβέρνηση υπολογίζει σε αυτόν τον «αναπτυξιακό» προϋπο-
λογισµό ότι ο ειδικός φόρος κατανάλωσης ενεργειακών προϊόν-
των από -17,6% που ήταν, θα πάει στα 422 εκατοµµύρια ευρώ το
2017. Όλα αυτά τα στοιχεία, όµως, αµφισβητούνται και από το
Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής και από το Δηµοσιονοµικό
Συµβούλιο και από παντού και από τον ίδιο τον Υπουργό, τον κ.
Παπαδηµητρίου -ο οποίος κάτι ξέρει αφού έχει θητεύσει στο Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, σε διάφορα ινστιτούτα στην Αµερική-
ο οποίος λέει και παραδέχεται ότι όλες οι προβλέψεις του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου έπεσαν εντελώς έξω. Αυτό, όµως,
δεν σας λέει τίποτα απολύτως, έτσι ώστε να συµµορφωθείτε και
να αλλάξετε τα δεδοµένα σας.

Λιγότερες κατά εκατόν σαράντα πέντε χιλιάδες και πλέον ήταν
οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις το 2015 σε σύγκριση µε το 2008
σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Μέσα σε
αυτήν την επταετία έχασαν εξάλλου το 35% της προστιθέµενης
αξίας τους και το 22% της απασχόλησης. Μιλάµε για σύνθλιψη
των µικροµεσαίων, των βιοτεχνών, των αγροτών, των ελευθέρων
επαγγελµατιών, αυτοί οι οποίοι είναι οι πραγµατικοί στυλοβάτες
αυτού του έθνους.

Προϋπολογίζετε ότι από το τέλος της συνδροµητικής τηλεό-
ρασης θα υπερδιπλασιάσετε τα έσοδά σας από 10,4 εκατοµµύ-
ρια στα 25 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό που θα γίνει µάλλον είναι ότι
ο κόσµος θα παρατήσει και τη συνδροµητική τηλεόραση, θα βρει
τίποτα «σπασµένα» προγράµµατα και θα φτάσουµε σε ένα ση-
µείο να έχουµε µόνο την ΕΡΤ, την οποία ούτως ή άλλως χρυσο-
πληρώνει ο ελληνικός λαός για να αµπελοφιλοσοφούν οι διάφο-
ροι αριστεροί ινστρούχτορες, οι διάφοροι πουθενάδες και οι διά-
φοροι εθνοµηδενιστές εις βάρος της πατρίδος µας.

Αυξάνετε το τέλος συνδροµητών σταθερής τηλεφωνίας. Δεν
θα µείνει πλέον καµµία συσκευή, κανένας δεν θα έχει σταθερή
τηλεφωνία µε όλα όσα κάνετε. Αυξάνεται ο ειδικός φόρος κατα-
νάλωσης στον ζύθο. Θα δούµε απίστευτα πράγµατα, θα δούµε
εποχή ποτοαπαγόρευσης, όπου φυσικά δεν θα υπάρχει παρά-
νοµο ουίσκι, θα υπάρχει µάλλον λαθραία µπύρα ή λαθραίος
καφές. Είναι απίστευτα αυτά τα πράγµατα που συµβαίνουν στην
πατρίδα µας από την «πρώτη φορά Αριστερά».

Αυξάνεται ο φόρος κατανάλωσης στα τσιγάρα και στον καπνό
συµπεριλαµβανοµένων και των ηλεκτρονικών τσιγάρων. Υπολο-
γίζουν στην Κυβέρνηση ότι θα εισπράξουν 142 εκατοµµύρια
ευρώ. Βέβαια, τα στοιχεία έδειξαν ότι µέχρι στιγµής έχουν υπο-
στεί ζηµιά 100 εκατοµµυρίων ευρώ από το λαθρεµπόριο τσιγά-
ρων που γίνεται λόγω του ότι ο Έλληνας πολίτης, ο φουκαράς,
ο απλός, ο µεροκαµατιάρης που θέλει να καπνίσει ένα τσιγαράκι
από το να αγοράσει ένα πακέτο που θα είναι γεµάτο φόρους, θα
πάει να πάρει το λαθραίο, ασχέτως εάν είναι καλό ή κακό. Αυτό
έχει µικρή σηµασία γι’ αυτόν. Βλέπουµε ότι στην ελληνική αγορά
οι πρώτες σε πωλήσεις µάρκες τσιγάρων είναι οι παράνοµες, τα
λαθραία τσιγάρα. Και αυτό είναι έργο της «πρώτης φοράς Αρι-
στεράς». 

Δυστυχώς, µε τις πράξεις και τις ενέργειές σας θα αυξηθεί το
παραεµπόριο, το λαθραίο τσιγάρο το οποίο -όπως είπαµε- ευδο-

κιµεί εδώ και κάποια χρόνια στην πατρίδα µας. Το βλέπουµε να
συµβαίνει και µε τον ειδικό φόρο που βάλατε στα διάφορα οινο-
ποιεία. Και ξαφνικά ως διά µαγείας βλέπουµε να πέφτουν τα νού-
µερα. Η παραγωγή των οινοποιών δεν πέφτει. Προφανώς δεν το
δηλώνουν όλο, έτσι ώστε να µπορούν να πουλήσουν κάποιο στη
µαύρη αγορά, για να έχουν κάποια έσοδα στο τέλος της ηµέρας.

Υπάρχει ένα κενό 600 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο κανείς δεν
ξέρει πώς θα καλυφθεί. Ή µάλλον ξέρουν ότι θα καλυφθεί από
επιπλέον περικοπές στην υγεία και στην εθνική άµυνα. Και εδώ
να σταθούµε λίγο. Σε αυτούς τους δύσκολους και χαλεπούς και-
ρούς που ζούµε όπου όλοι οι γείτονές µας επιβουλεύονται την
πατρίδα µας, όλοι φωνάζουν, όλοι θέλουν από κάτι –µέχρι οι κα-
τσαπλιάδες, οι ξυπόλητοι Αλβανοί ξύπνησαν, οι Σκοπιανοί περι-
µένουν στη γωνία και οι Τούρκοι είναι έτοιµοι για όλα- εµείς
κάνουµε επιπλέον περικοπές. 

Στα χαρτιά έχουµε τριακόσια, τετρακόσια αεροσκάφη. Στην
ουσία, όµως, πετάνε πολύ λιγότερα. Το ίδιο ισχύει µε όλα τα
οπλικά συστήµατα της πατρίδας µας. Και τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων που βλέπουν συνεχώς να µειώνονται οι µισθοί
τους, είναι παρ’ όλα αυτά στην πρώτη γραµµή, στα σύνορα,
οπουδήποτε, παντού. Και ξέρουν ότι είναι έτοιµοι να τα δώσουν
όλα, ακόµα και τη ζωή τους και από πίσω έχουν χρεωµένα τα νοι-
κοκυριά τους και οικογένειες µε σοβαρότατα προβλήµατα. Παρ’
όλα αυτά παραµένουν στην πρώτη γραµµή.

Με τον προϋπολογισµό που έχετε για τις Ένοπλες Δυνάµεις
ούτε βίδες δεν παίρνουµε για τα οπλικά συστήµατα. Ακούµε δε
αυτά τα κούφια λόγια του αέρα για αγορές αεροπλάνων πέµπτης
γενιάς ή οτιδήποτε άλλο. Δεν έχετε κάνει τίποτα. Και εάν ακόµα
προβείτε σε κάποιες ενέργειες -που δεν ξέρουµε πού θα βρείτε
τα κονδύλια- αυτά θα καθυστερήσουν και η Τουρκία σε δύο χρό-
νια από τώρα θα παραλαµβάνει τα πρώτα αεροσκάφη πέµπτης
γενιάς F-35. Τα λέω για να ξέρουµε τι γίνεται.

Πώς ζητάµε απ’ όλους αυτούς που φοράνε το εθνόσηµο συ-
νεχώς να δίνουν, να βιώνουν όλα όσα συµβαίνουν στην πατρίδα
µας και παρ’ όλα αυτά να παραµένουν στη θέση τους; Βλέπουµε
ότι οι αυτοκτονίες των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων έχουν
αυξηθεί κατακόρυφα. Αλήθεια, αυτοί που είχαν το κοντεράκι και
µετρούσαν και τις αυτοκτονίες, γιατί από τότε που έγιναν Κυβέρ-
νηση το έκαναν γαργάρα, έπαψαν να βλέπουν και να ακούν το τι
συµβαίνει γύρω τους;

Στον προϋπολογισµό πόνου και απανθρωπιάς υπάρχει ένα
κρυφό έλλειµµα 1,4 δισεκατοµµυρίων στον Ενιαίο Φορέα Κοινω-
νικής Ασφάλισης, ΕΦΚΑ, που είναι µαύρη τρύπα στο προσχέδιο
του προϋπολογισµού, όπου προβλέπεται να λάβει το ποσό της
τάξης των 2,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ και αντ’ αυτού έχει λαµβά-
νειν µόλις 1,2 δισεκατοµµύρια. Οπότε και αυτός ο προϋπολογι-
σµός θα αρχίσει να αλλάζει σε όλα τα επίπεδα, όπως προείπαµε.
Αφού θέλετε νούµερα σας είπαµε και εµείς κάποια νούµερα.

Έρχοµαι σε αυτό που είπε το Γραφείο Προϋπολογισµού της
Βουλής, που, δυστυχώς, σε ένα µεγάλο ποσοστό πέφτει µέσα τα
τελευταία χρόνια σε όλες τις προβλέψεις που έχει κάνει. Μιλάει
για το δηµόσιο χρέος της πατρίδος και η έκθεση, που υπογρά-
φεται από τα στελέχη του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βου-
λής, αναφέρει πως κρίσιµες προβλέψεις του προσχεδίου του
προϋπολογισµού, όπως παραδείγµατος χάριν για τους ρυθµούς
µεγέθυνσης, ιδιωτικοποιήσεις, της λύσης το προβλήµατος των
κόκκινων δανείων και τις δοµικές αλλαγές είναι συζητήσιµες, δη-
λαδή είναι εύθραυστες. Δηλαδή δεν µπορείτε να εισπράξετε από
µια κοινωνία, που έχει εξαντλήσει τη φοροδοτική της ικανότητα. 

Επίσης, νέα στοιχεία από το Γραφείο Προϋπολογισµού της
Βουλής αναφέρονται στο πότε είναι βιώσιµο ένα χρέος: Όταν η
δανειζόµενη χώρα αναµένεται να συνεχίσει την εξυπηρέτηση
χρεών χωρίς σηµαντικές µελλοντικές δηµοσιονοµικές διορθώ-
σεις. Το ακριβώς αντίθετο απ’ ό,τι συµβαίνει στην πατρίδα µας.

Φυσικά δεν γίνεται µε εξωπραγµατικά πρωτογενή πλεονά-
σµατα, αυτά για τα οποία ο ΣΥΡΙΖΑ φώναζε και καθύβριζε τους
προηγούµενους και τώρα επαίρεται για τα πρωτογενή πλεονά-
σµατα, ακούγαµε και τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, για 3%-3,5%
«όταν εσείς είχατε λιγότερο» και όλα αυτά. Αυτό σηµαίνει περαι-
τέρω περικοπές, γιατί δεν υπάρχει κανενός είδους πραγµατική
ανάπτυξη, περαιτέρω στραγγαλισµός του ελληνικού λαού. 
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Ο προϋπολογισµός σας είναι φοροκεντρικός και υφεσιακός
αµιγώς. Όπως λέµε, σας είπαµε και πιο πριν, η σηµασία µείωσης
των στόχων του πλεονάσµατος είναι αυτό το οποίο λέγατε, δη-
λαδή, δεν γίνει αυτό δεν µπορεί να υπάρξει επ’ ουδενί ανάπτυξη.
Παρ’ όλα αυτά εσείς δέχεστε αυτά που σας σέρβιραν µόλις χθες
στο Eurogroup οι δανειστές για µία ακόµα φορά γνωρίζοντας
όλοι ότι θα είναι λάθος εις βάρος του ελληνικού λαού και των Ελ-
λήνων πολιτών.

Σε αυτό σηµείο θα ήθελα να κάνω και ένα σχόλιο για τις διά-
φορες διατλαντικές συµφωνίες, TTIP, CETA και άλλες, που τις
ψηφίζει η πατρίδα µας, οι Υπουργοί µας, υποτίθεται ότι θα έρ-
θουν κάποια στιγµή στα εθνικά κοινοβούλια να συζητηθούν. Όλα
αυτά είναι ένα σχέδιο τριακοσίων περίπου πολυεθνικών εται-
ρειών ανά τον κόσµο εις βάρος των εθνικών οικονοµιών. Ευτυ-
χώς που κάποιοι άλλοι γίνονται πρωθυπουργοί και πρόεδροι στις
χώρες τους και το έχουν σαν προεκλογική εξαγγελία ότι θα κα-
ταργήσουν αυτές τις συµβάσεις τις επώδυνες για τις πατρίδες
τους, φαντάζεστε πόσο µάλλον για την πατρίδα µας, την Ελλάδα.

Και ευτυχώς που αλλάζει και η ατζέντα πλέον σε παγκόσµιο
επίπεδο. Βλέπουµε τις αλλαγές που ξεκίνησαν από τη Βρετανία.
Η βρετανική οικονοµία µετά το δηµοψήφισµα, µετά το Brexit, που
φεύγει από την Ευρωπαϊκή Ένωση, πηγαίνει «τρένο», αυξήθηκαν
οι δαπάνες των ιδιωτών, η κατανάλωση, αυξήθηκαν οι επενδύ-
σεις από τις επιχειρήσεις και όλοι οι δείκτες είναι θετικοί και τεί-
νουν προς τα επάνω.

Θα έπρεπε να έχετε ακούσει και µια άλλη χώρα που είχε πα-
ρόµοια προβλήµατα µε εµάς, την Ισλανδία. Ο Πρωθυπουργός
της χώρας αυτής έκανε κάποιες επισηµάνσεις για την Ελλάδα,
είπε τι θα έπρεπε να γίνει, αλλά υπάρχει ένας παράγοντας, ο
οποίος µας εµποδίζει στο να µπορέσουµε να ανακάµψουµε επ’
ωφελεία του ελληνικού λαού, της ελληνικής οικονοµίας και όχι
των τραπεζών, των τραπεζιτών και όλων των διεθνών και εγχώ-
ριων κορακιών: το εθνικό νόµισµα. Η Ισλανδία έχει εθνικό νόµι-
σµα, ενώ η Ελλάδα δεν έχει και επαφίεται στις όποιες ορέξεις
του κάθε κ. Σόιµπλε για το τι θα γίνει σε αυτόν τον τόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε και εµένα τρία-τέσσερα λεπτά
ανοχή.

Υπάρχουν προτάσεις για όσους θέλουν να τις ακούσουν. Κατ’
αρχάς πριν πάω στις προτάσεις µας θα ήθελα να σχολιάσω λίγο
και τα της Νέας Δηµοκρατίας και τα όλα όσα λέει.

Ήταν αυτή που κυβερνούσε τη χώρα σαράντα χρόνια. Είναι
αυτή που κυβέρνησε πριν από τη Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ψήφισε τα
επαχθέστατα µνηµόνια, έκανε τα πάντα, ό,τι έκανε, δεν έχει δεί-
ξει ίχνος µεταµέλειας και το µόνο το οποίο λέει και επαίρεται
είναι ότι αυτά τα οποία ψηφίζουν οι Συριζαίοι και των ΑΝΕΛ είναι
αυτά που ψήφιζε η Νέα Δηµοκρατία. Και λέει «Ψηφίστε εµάς,
διότι εµείς θα τα εφαρµόσουµε πολύ καλύτερα, γιατί τα πι-
στεύουµε ακόµα καλύτερα».

Οπότε αν κάποιος θέλει να δει να εφαρµόζονται καλύτερα τα
τρίτα και τα τέταρτα µνηµόνια ας ψηφίσει Νέα Δηµοκρατία. Αν
δεν θέλει µνηµόνιο και θέλει κάτι άλλο να κοιτάξει λίγο δεξιότερα
και θα δει την πραγµατική λύση. 

Διότι για έναν προϋπολογισµό πραγµατικής ανάπτυξης και
ανάτασης της ελληνικής οικονοµίας θα πρέπει να κινηθούµε
προς µια εντελώς διαφορετική κατεύθυνση. Η Χρυσή Αυγή, στα-
θερή στις θέσεις της, δεν έχει αλλάξει ούτε κόµµα απ’ όσα έλεγε
εδώ και µια τετραετία περίπου που βρίσκεται εντός του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου, στους καιρούς των µνηµονίων.

Πρέπει να γίνει, κατ’ αρχάς, ένας λογιστικός έλεγχος του χρέ-
ους –το θυµάστε, σύντροφοι, ή το ξεχάσατε; Πάει αυτό, το έχετε
κάνει γαργάρα!- για να δούµε επιτέλους τι απ’ όλα αυτά τα λεφτά
που µας χρεώνουν υπάρχουν, είναι υπαρκτά, ποιο τµήµα αυτού
του χρέους είναι επονείδιστο, παράνοµο και επαχθές και θα πρέ-
πει να διαγραφεί. Διότι µε κοντά 1 τρισεκατοµµύριο συνολικό
χρέος της πατρίδας µας, τα 326, τα 200 τόσα των ιδιωτών, τα
200 τόσα των τραπεζών, των ασφαλιστικών ταµείων, ανάπτυξη
σ’ αυτή τη χώρα δεν µπορεί να έρθει. Άρα, θα πρέπει να διαγρα-
φεί το χρέος είτε για λόγους ανθρωπιστικούς είτε γιατί είναι πα-
ράνοµο, επαχθές και επονείδιστο. 

Εάν δε εγγράψετε ένα µεγάλο κονδύλιο, που είναι το κατοχικό
δάνειο, στον προϋπολογισµό του 2017 ή κάποιου τέλος πάντων
έτους ως απαιτητό, όταν ποτέ γίνει αυτό, θα τρέχουν οι Γερµανοί
να σώσουν τα άσωστα. Τότε, επιτέλους, θα διεκδικήσουµε κά-
ποια απ’ αυτά που µας οφείλουν και πρέπει να µας δώσουν πίσω
µε στοιχεία.

Πιστή τήρηση και εφαρµογή του Συντάγµατος κυρίως στο ζή-
τηµα των χιλιάδων δικαστικών αποφάσεων –το έχουµε πει και θα
το λέµε συνεχώς- υπέρ δανειοληπτών για όλων των ειδών τα δά-
νεια εις βάρος των τραπεζών, που το ελληνικό κράτος δεν εφαρ-
µόζει τον νόµο και δεν τα κάνει νόµο του κράτους υπέρ τους,
αλλά συνεχίζει να κάνει πλάτη στις άθλιες τράπεζες και στους
τραπεζίτες.

Πάση θυσία υπεράσπιση των Ελλήνων εργαζοµένων και των
ελληνικών προϊόντων, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Προστατευτι-
σµός µέχρι εκεί που δεν φθάνει για την ελληνική παραγωγή και
για τον Έλληνα εργαζόµενο. Δεν είναι δυνατόν αυτή τη στιγµή
στην πατρίδα µας να αλωνίζουν εισαγόµενα προϊόντα αµφιβόλου
ποιότητας, να αλωνίζουν εκατοµµύρια λαθροµεταναστών, παρά-
τυπων µεταναστών ή όπως αλλιώς θέλετε να τους πείτε και την
ίδια ώρα να υπάρχουν εκατοµµύρια Ελλήνων που δεν µπορούν
να βρουν δουλειά, πουθενά και για τίποτα.

Εδώ θα ήθελα να κάνω µια µνεία. Παρακαλούν οι Έλληνες πο-
λίτες, για να ενταχθούν στη ρύθµιση της ΔΕΗ για τις τριάντα έξι
δόσεις ή παρακαλούν το κράτος να επαναφέρει τις εκατό δόσεις,
έστω και µε αυτούς τους δυσβάσταχτους όρους, προκειµένου
να υπαχθούν µήπως µπορέσουν να κάνουν κάτι. Την ίδια ώρα το
φαύλο ελληνικό κράτος «δοσοποιεί» τα χρέη χρεοκοπηµένων
δήµων, όπως του Δήµου Φυλής, ύψους 500 εκατοµµυρίων ευρώ
µε δόσεις για τα επόµενα δύο χιλιάδες διακόσια χρόνια. 

Ε, λοιπόν, να κάνετε αυτό το πράγµα και για τον απλό Έλληνα
πολίτη και όχι για τους φαύλους και χρεοκοπηµένους Δήµους
της Φυλής, του Αµαρουσίου και διαφόρων άλλων περιοχών της
Ελλάδος, οι οποίοι θα εξοφλήσουν στην καλύτερη των περιπτώ-
σεων σε εκατόν πενήντα χρόνια. Γιατί µόνο έτσι θα µπορέσει ο
ελεύθερος επαγγελµατίας που σφαδάζει, που πονά, να πάρει µια
µικρή ανάσα.

Δεν το κάνετε, όµως, γιατί τους µισείτε και δεν τους θέλετε.
Θέλετε τους λεγόµενους επενδυτές, αυτούς που έρχονται και
αγοράζουν αντί πινακίου φακής τα χρυσαφικά και τα ασηµικά της
πατρίδας µας. Και στο τέλος µονά-ζυγά, γιατί έχετε φτιάξει συµ-
φωνίες και συµβάσεις που είναι στα µέτρα τους ό,τι και να γίνει.
Αυτοί θα είναι οι κερδισµένοι στο τέλος της ηµέρας. Αυτός είναι
ένας ξεκάθαρος ρατσισµός εις βάρος των Ελλήνων πολιτών
προς όφελος των λίγων και µεγάλων πολυεθνικών. 

Εάν δεν υπάρξουν φοροελαφρύνσεις, δεν µπορεί να ανασάνει
ο Έλληνας πολίτης. Χρειάζεται, λοιπόν, ένα νέο φορολογικό κα-
θεστώς πολύ πιο δίκαιο, µε εξάλειψη της γραφειοκρατίας, που
ταλανίζει ακόµα και αυτούς τους ήρωες που θέλουν να κάνουν
µια επένδυση και δεν µπορούν. Γιατί, βλέπετε, για να κάνει ένας
ελεύθερος επαγγελµατίας µια έναρξη, πρέπει να πάρει άδειες
από µια πλειάδα οργανισµών. Με τα νέα νοµοσχέδια φυσικά δεν
αλλάζει τίποτα απολύτως, απλώς τα µεταφέρετε για λίγο αργό-
τερα.

Πρέπει να ρυθµιστούν, πραγµατικά, οι ληξιπρόθεσµες οφει-
λές. Εάν µη τι άλλο, όπως σας ζητούν οι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες, ας γίνεται συµψηφισµός µε τα δισεκατοµµύρια ευρώ που
χρωστά το κράτος στους Έλληνες πολίτες µε τις ληξιπρόθεσµες
οφειλές των ελευθέρων επαγγελµατιών. Να υπάρξει µια διευκό-
λυνση, εν τέλει, ώστε να µπορέσουν να δηµιουργήσουν.

Γιατί ο Έλληνας ξέρει να δηµιουργεί ακόµα και σε καιρούς κρί-
σεως. Μην περιµένετε από Πακιστανούς, Αφγανούς και λοιπούς
παράτυπους µετανάστες, όπως σας αρέσει να λέτε, να σωθούν
τα ταµεία σας. Εάν δεν βοηθήσετε την ελληνική οικογένεια –όχι
µε τα νοµοσχέδια, στα οποία εξισώνετε τις πραγµατικές οικογέ-
νειες µε τα οµοφυλόφιλα ζευγάρια-, εάν δεν γίνουν παιδιά και
όχι να φεύγουν στο εξωτερικό οι νέοι Έλληνες πολίτες, αλλά να
κάνουν οικογένειες, παιδιά, για να µπουν αύριο στην παραγωγική
διαδικασία, να πληρώσουν σε ασφαλιστικά ταµεία, πώς θέλετε
να σώσετε τα ταµεία σας; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κλείστε την
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οµιλία σας.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Καταργήστε όλους αυτούς τους νόµους, που δίνουν εκατον-

τάδες εκατοµµύρια ευρώ σε µη κυβερνητικές οργανώσεις, οι
οποίες στην πλειοψηφία τους στελεχώνονται από µη Έλληνες
πολίτες εις βάρος των φορολογουµένων πολιτών, οι οποίοι δού-
λεψαν, πλήρωσαν, πήγαν στον Στρατό, έκαναν οτιδήποτε και
τώρα βλέπουν ότι άλλοι έρχονται και έχουν τα ωφελήµατα που
θα έπρεπε να έχουν αυτοί, ενώ οι ίδιοι δεν έχουν τίποτα απολύ-
τως.

Καµµία εξοικονόµηση στον προϋπολογισµό σας από το υπερ-
σπάταλο δηµόσιο, το οποίο συνεχίζει και πληρώνει εκατοντάδες
εκατοµµύρια ευρώ σε ενοίκια, ξοδεύει από εδώ και από εκεί. Δεν
µπορεί να κάνει τίποτα, γιατί πολύ απλά είσαστε λίγοι και ανίκα-
νοι.

Για να πραγµατοποιηθούν, όµως, όλα αυτά, θα πρέπει να
υπάρξει µια πραγµατικά εθνική κυβέρνηση, η οποία θα βάλει τις
πολυεθνικές και τους διάφορους θεσµούς στην άκρη και θα ασ-
χοληθεί µε τον Έλληνα πολίτη. 

Βλέπουµε, δυστυχώς, ότι και για το έτος 2017 ο ελληνικός
λαός θα περάσει πολύ πιο δύσκολες στιγµές, που θα τον κάνουν
να σκέφτεται το 2016 και να λέει τι ωραία χρονιά ήταν, καθώς θα
είναι µια χρονιά ορόσηµο, διότι θα είναι σε πλήρη ισχύ όλα τα
µέτρα που έχουν ψηφιστεί. Με τα τρία µνηµόνια, συν ένα ακόµη
που έρχεται οσονούπω και µε την τεράστια οικονοµική κατα-
στροφή που έχει υποστεί, δεν ξέρουµε ποιοι και πόσοι θα αντέ-
ξουν. 

Σαφώς και η Χρυσή Αυγή καταψηφίζει αυτόν τον άθλιο, αντε-
θνικό, αντιαναπτυξιακό και υπόδουλο προϋπολογισµό. Ο Θεός
να βάλει το χέρι του!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης συνάδελφος κ. Ιωάννης Κουτσούκος.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε έναν ακόµα

προϋπολογισµό της Κυβέρνησης των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε επώδυνα
µέτρα, περικοπές, φόρους, σε βάρος όλων των κοινωνικών οµά-
δων, ενώ θα έπρεπε –θα µπορούσαµε λέγω εγώ- να έχουµε αλ-
λάξει σελίδα εδώ και καιρό.

Θα έπρεπε σήµερα, επτά χρόνια µετά το σοκ της αυτογνωσίας
και τις θυσίες του λαού µας, να έχουµε τελειώσει µε τα µνηµόνια
και τη συνεχιζόµενη λιτότητα. Θα µπορούσαµε να έχουµε περά-
σει από τη φάση της εξόδου στη συζήτηση για την ανάπτυξη, το
δικαίωµα στην ευηµερία, τη δίκαιη κατανοµή των βαρών και ωφε-
λειών και δυστυχώς, λέω πάλι, αντί αυτού συζητάµε για νέες µα-
κροχρόνιες και επαχθείς δεσµεύσεις για τη χώρα και για τα
επόµενα µνηµόνια, όπως και να τα ονοµάσει αυτά κανένας: µνη-
µόνιο plus, µνηµόνιο 3,5, µνηµόνιο 4. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι όταν ξεκινήσαµε τη δύσκολη αυτή πο-
ρεία το 2010 ήµασταν µόνοι µας, µιας και κανένας δεν δέχθηκε
να βάλει πλάτη, όταν τότε κρίθηκε ότι για να αποφύγουµε την
ολική καταστροφή και την άτακτη χρεοκοπία της χώρας, έπρεπε
να υποστούµε όλοι θυσίες. Ήταν η παράταξή µας τότε που πήρε
τις δύσκολες αποφάσεις. Τότε, όµως, όλοι –άλλοι από τις πλα-
τείες και άλλοι από τα «Ζάππεια»- είτε επένδυαν στην οργή του
κόσµου είτε προσπαθούσαν να αποφύγουν και να κρύψουν τις
ευθύνες τους. 

Το κόστος του αντιµνηµονιακού αγώνα, µας συνοδεύει ακόµα,
παρ’ ότι τώρα, εφτά χρόνια µετά, η ευρεία πλειοψηφία της Βου-
λής έχει αποδεχθεί και συνοµολογήσει ότι δεν υπήρχε άλλος
δρόµος. Όµως, η προσχώρηση στην εθνική γραµµή που εµείς
χαράξαµε από το 2010, δεν ήταν ούτε ανέφελη ούτε χωρίς κό-
στος. Το πολιτικός κόστος βέβαια πλήρωσε η παράταξή µας,
αλλά το οικονοµικό ο ελληνικός λαός, που πίστεψε τα ψέµατα
και τις εύκολες υποσχέσεις. Αυτοί που θα έσχιζαν τα µνηµόνια,
υπογράφουν τώρα µε κλειστά τα µάτια και έχουν και το θράσος
να πανηγυρίζουν και από πάνω. 

Στο θεωρητικό ερώτηµα αν µπορούσαµε να έχουµε τελειώσει
µε το πρώτο και δεύτερο πρόγραµµα, χωρίς να έχουµε µπει σε

ένα τρίτο και επαχθέστερο, η απάντησή µου είναι ναι, µε την προ-
ϋπόθεση ότι θα είχαµε αποφύγει τις διπλές εκλογές του 2012,
µε κόστος 6 δισεκατοµµύρια, για να γίνει πρωθυπουργός ο κ. Σα-
µαράς, και τις διπλές εκλογές του 2015 µε κόστος 12,5 δισεκα-
τοµµύρια, για να γίνει πρωθυπουργός ο κ. Τσίπρας.

Θα το επαναλάβω ακόµη µία φορά, για την ιστορία, πού βρι-
σκόταν η χώρα το 2009 και τι παρέλαβε ο κ. Τσίπρας το 2015. Το
2009 η ελληνική οικονοµία βρέθηκε στον αστερισµό των δίδυµων
ελλειµµάτων, ισοζυγίου συναλλαγών και δηµοσιονοµικό, µε το
έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης στα 36 περίπου δισεκατοµµύ-
ρια σε ετήσια βάση ή 15,1% του ΑΕΠ και το χρέος να έχει εκτο-
ξευθεί στα 301 δισεκατοµµύρια, ενώ το ΑΕΠ από το 2008 και
µετά είχε πτωτική πορεία. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά κάποιους πίνακες. Αφορούν το
ύψος και την εξέλιξη του ελλείµµατος, το ύψος και την εξέλιξη
του χρέους, την αλόγιστη αύξηση των δαπανών την περίοδο
2004-2009, που οδήγησαν στα υψηλά ελλείµµατα.

Το λέω, έτσι, για να κλείσουµε για µια ακόµη φορά και µε την
επίσηµη σφραγίδα της Eurostat τη συνωµοσιολογία που ανα-
πτύχθηκε τότε, πίσω από την οποία κρύφτηκαν πάρα πολλοί και
άλλοι έκαναν καριέρες. Αυτή τη συνωµοσιολογία, που καλλιερ-
γείτο µέχρι τώρα, την έκλεισε σήµερα η ελληνική δικαιοσύνη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κουτσούκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο τέλος του 2014, µετά
από µια πεντάχρονη πορεία κόπων και θυσιών του ελληνικού
λαού, η κατάσταση ήταν εντελώς διαφορετική. Τα δίδυµα ελλείµ-
µατα είχαν εξαλειφθεί εντελώς και για πρώτη φορά µετά το 2008
είχαµε πλεονάσµατα. 

Για πρώτη φορά, επίσης, µετά το 2008, αποτυπώθηκε θετικός
ρυθµός ανάπτυξης. Και χάρη στο γνωστό PSI, τη µοναδική, δη-
λαδή, περίπτωση ονοµαστικής περικοπής του χρέους, ήταν βελ-
τιωµένα όλα τα παραµετρικά του στοιχεία και κατά συνέπεια το
προφίλ της βιωσιµότητάς του, τα οποία αναγνωρίζει και τώρα η
Κυβέρνηση, δηλαδή, το κόστος εξυπηρέτησης, η επιµήκυνση του
µέσου χρόνου λήξης, η σύνθεσή του, που είναι θεσµικό θέµα και
επιτρέπει τώρα µε ασφάλεια να γίνονται ασκήσεις επί χάρτου για
τη βιωσιµότητά του, χωρίς το ρίσκο των αγορών. 

Σε τι περιπέτειες ενέπλεξε τη χώρα η τυχοδιωκτική πολιτική
των ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ, δέσµια των προεκλογικών και µετεκλογικών
ψεµάτων, είναι τώρα πια γνωστό σε όλους τους Έλληνες, που
βιώνουν µε οδυνηρό τρόπο την εφαρµογή του τρίτου µνηµονίου.
Ό,τι δηλαδή κατέκτησε ο λαός µας µε τους δικούς του κόπους
και θυσίες για τη βελτίωση των δηµοσιονοµικών και µακροοικο-
νοµικών µεγεθών σε µια δύσκολη πεντάχρονη πορεία από το
2010 µέχρι το 2014 ανετράπη και µαζί ανετράπη και η προοπτική
εξόδου της χώρας από τα µνηµόνια. 

Οι πληγωµένοι από την πεντάχρονη αυτή πορεία κόπων και θυ-
σιών Έλληνες πολίτες, που πίστεψαν στο βάλσαµο της αντιµνη-
µονιακής ρητορείας και της περήφανης διαπραγµάτευσης, βλέ-
πουν τις πληγές ανοιχτές και χαίνουσες και τώρα πια έχουν απω-
λέσει κάθε ελπίδα. 

Αυτό που συνέβη χθες στο Eurogroup δείχνει πώς µια καιρο-
σκοπική και επιπόλαιη πολιτική δεσµεύσει τη χώρα σε βάθος από
τη ζηµιά που η ίδια προκάλεσε. Η Κυβέρνηση, δηλαδή, πρώτα
επιδείνωσε τους όρους βιωσιµότητας του χρέους, λόγω της γε-
νικής οπισθοχώρησης της ελληνικής οικονοµίας, σύµφωνα και
µε τη µελέτη του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, όπως δείχνει
ο σχετικός πίνακας, που θα καταθέσω τώρα στα Πρακτικά, από
τις 24-5-2016, και µετά κατέστησε το κόστος εξυπηρέτησης από
15%, που είχε προοπτική, στο 60%. 

Συµφώνησε µετά τον Μάιο του 2016 σε ρυθµίσεις πιο συσταλ-
τικού και συντηρητικού χαρακτήρα από τις δεσµεύσεις που είχαν
αναλάβει οι εταίροι µας τον Νοέµβριο του 2012 και τώρα, δέσµια
όσων συµφώνησε, ενσωµατώνει αυτή τη ζηµιά µε πρόσθετα
µέτρα και δεσµεύσεις, πέραν του τρίτου µνηµονίου, στην προ-
οπτική µιας θεωρητικά εικαζόµενης και όχι ονοµαστικής –το ση-
µειώνω– αλλά έωλης για την ασφάλεια των µακροχρόνιων δεδο-
µένων βιωσιµότητας του χρέους το 2060. 
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Δηλαδή, η Κυβέρνηση, αφού περιπλανήθηκε µεταξύ επονείδι-
στου και επαχθούς χρέους και διεθνούς διάσκεψης για την περι-
κοπή του χρέους, προσκυνάει τώρα στο PSI, αλλά λόγω αδυνα-
µίας να διαπραγµατευτεί, δίνει πολλά για να πάρει λίγα. Δίνει
µπροστά για να πάρει στο µέλλον. 

Αυτή είναι, δυστυχώς, η κατάσταση και τα κυβερνητικά στε-
λέχη πανηγυρίζουν, ανεξάρτητα εάν ο κ. Τσίπρας ήρθε σήµερα
µε γραβάτα ή χωρίς γραβάτα. Γιατί είχε δεσµευτεί ότι όταν λύσει
το θέµα του χρέους, σας θυµίζω, θα βάλει και γραβάτα. 

Κατά συνέπεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του
προϋπολογισµού του 2017 γίνεται σε µια περίοδο γενικευµένης
ανασφάλειας και αβεβαιοτήτων για την πορεία της χώρας, τη
ζωή των πολιτών, τις εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή. Όλα τα
µέτωπα είναι ανοιχτά και οι προβλέψεις ανησυχητικές έως δυ-
σοίωνες. Η οικονοµία µατώνει από τον συνδυασµό της ύφεσης
και της φορολογικής αφαίµαξης. Η κοινωνία στενάζει κάτω από
το βάρος των κοινωνικών προβληµάτων, την ανεργία, τις περικο-
πές των συντάξεων και των κοινωνικών παροχών. 

Ο δεύτερος προϋπολογισµός της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ,
όπως και ο πρώτος του 2016, ενσωµατώνει το κόστος που σώ-
ρευσε στη χώρα το τρίτο επαχθέστερο µνηµόνιο. 

Είναι αποτέλεσµα µιας διαπραγµατευτικής τακτικής, που αφού
έφερε τη χώρα στο χείλος του γκρεµού, υποτάχθηκε µε δυσµε-
νείς όρους και αποδέχθηκε στη συνέχεια νέα δυσβάσταχτα µέτ-
ρα δηµοσιονοµικής προσαρµογής, το ύψος των οποίων σωρευ-
τικά ανέρχεται στα 12,5 δισεκατοµµύρια, και την πρωτοφανή τα-
πείνωση της χώρας, που εκχώρησε στους δανειστές τη δηµόσια
περιουσία για εκατό χρόνια. 

Το αποτέλεσµα αυτής της περιπέτειας, στην οποία η Κυβέρ-
νηση Τσίπρα-Καµµένου περιέπλεξε τη χώρα, εκτιµάται από διά-
φορους αναλυτές και οικονοµολόγους από 45 δισεκατοµµύρια
έως 86 δισεκατοµµύρια, ανάλογα µε τη σχολή από την οποία
προέρχονται. Τα έχουµε ξαναπεί σε αυτήν την Αίθουσα. Μπο-
ρούµε να αθροίσουµε την απώλεια των καταθέσεων, την απώλεια
της αξίας των µετοχών του ελληνικού δηµοσίου στο Ταµείο Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας λόγω της ανακεφαλαιοποίησης
των τραπεζών. Μπορούµε να προσθέσουµε την απώλεια των
επενδύσεων και κυρίως, το κόστος των µέτρων του νέου µνηµο-
νίου ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Και όλα αυτά, για να επιστρέψουµε εκεί που
ήµασταν πριν δυο χρόνια, δηλαδή στο τέλος του 2014. 

Η φοροκεντρική πολιτική και η συνέχιση της λιτότητας έχει
οδηγήσει στην εξάντληση της φοροδοτικής ικανότητας των Ελ-
λήνων πολιτών, όπως αποτυπώνεται στην αύξηση των ληξιπρό-
θεσµων οφειλών προς το δηµόσιο, τα οποία εκτινάχθηκαν στα
93 δισεκατοµµύρια από 75 δισεκατοµµύρια που ήταν στο τέλος
του 2014, καθώς και την αύξηση των οφειλών προς τα ασφαλι-
στικά ταµεία γύρω στα 20 δισεκατοµµύρια. Χαρακτηριστική είναι
επίσης η µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατος των Ελλήνων πο-
λιτών, που ανακοίνωσε η ΕΛΣΤΑΤ, για το 2015 περίπου 4,5 δισε-
κατοµµύρια. 

Την ίδια περίοδο της υπερφορολόγησης, η Κυβέρνηση µεθό-
δευσε µια τεχνητή συγκράτηση δαπανών, όπως δείχνουν τα στοι-
χεία για την αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου
προς τους ιδιώτες, τα οποία ανέρχονται στα 6,2 δισεκατοµµύρια
από 3,7 δισεκατοµµύρια που ήταν στο τέλος του 2014. 

Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση µετέρχεται αυτών των τεχνα-
σµάτων, γιατί πάνω από την κυβερνητική πλειοψηφία πλανάται
το φάντασµα του κόφτη, του νοµοθετηµένου κόφτη, όχι αυτού
που θα νοµοθετηθεί µε βάση τη χθεσινή συµφωνία του EU-
ROGROUP. Και στερεί πόρους από την αγορά και από τους Έλ-
ληνες πολίτες µε αυτά τα τεχνάσµατα η Κυβέρνηση. 

Το µέγεθος της υπερφορολόγησης για να επιτευχθεί το πρω-
τογενές αποτέλεσµα είναι πολύ µεγαλύτερο από τη φαινοµενική
υπέρβαση του στόχου κατά ένα δισεκατοµµύριο, καθώς οι άµε-
σοι και οι έµµεσοι φόροι αυξήθηκαν κατά 2,1 δισεκατοµµύρια
µέσα στο 2016. Εποµένως, η επίτευξη του εκτιµώµενου πρωτο-
γενούς πλεονάσµατος, για το οποίο επίσης πανηγυρίζει η Κυβέρ-
νηση, κατά 1,9 δισεκατοµµύρια ή 1,09% του ΑΕΠ οφείλεται κατά
κύριο λόγο στην αύξηση των έµµεσων και άµεσων φόρων κατά
4,8% σε συνθήκες ύφεσης, άρα στην υπερφορολόγηση των µει-
ούµενων εισοδηµάτων και της περιορισµένης καταναλωτικής δα-

πάνης. 
Άρα, το πρωτογενές πλεόνασµα του 2016 δεν έχει καµµία

σχέση µε ανάπτυξη και πάταξη της φοροδιαφυγής, ούτε µε νοι-
κοκύρεµα. Το αντίθετο, µάλιστα. Οφείλεται καθαρά στα µέτρα
της δηµοσιονοµικής προσαρµογής, που έπληξαν όλες τις κοινω-
νικές οµάδες, µε πρόσθετους άµεσους και έµµεσους φόρους,
αυξήσεις εισφορών, περικοπές συντάξεων κ.ο.κ.. 

Πόσο αριστερή είναι µια τέτοια πολιτική το κρίνουν οι πολίτες
και κυρίως αυτοί που παραπλανήθηκαν από τις υποσχέσεις για
τη 13η σύνταξη, για την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, για την αύξηση
του κατώτατου µισθού κ.ο.κ.. 

Πρέπει να σηµειώσουµε ακόµα, πως η Κυβέρνηση στέρησε
ρευστότητα από το ελληνικό δηµόσιο, καθώς το 2016 τα έσοδα
έπεσαν έξω κατά 2,9 δισεκατοµµύρια από την απώλεια 1,3 δισε-
κατοµµυρίων από τις αποκρατικοποιήσεις και 1,6 δισεκατοµµύ-
ρια από την επιστροφή των κερδών των κεντρικών ευρωπαϊκών
τραπεζών από τη διακράτηση των ελληνικών οµολόγων, δηλαδή,
τα λεγόµενα ANFAs & SMPs. 

Η συνέχεια της ίδιας πολιτικής φόρων και περικοπών είναι ο
προϋπολογισµός του 2017, καθώς το προβλεπόµενο πρωτογε-
νές πλεόνασµα 3,6 δισεκατοµµύρια ή 2% του ΑΕΠ προέρχεται
από τη σωρευτική επίδραση των δηµοσιονοµικών µέτρων 2015,
2016 και 2017 ύψους 12,5 δισεκατοµµυρίων, όπως είπα. 

Σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού, τα
δηµοσιονοµικά µέτρα για το 2017 ανέρχονται στα 4,011 δισεκα-
τοµµύρια, από τα οποία τα 3,051 δισεκατοµµύρια είναι στα
έσοδα και 960 εκατοµµύρια στις δαπάνες. Αυτό προκύπτει από
τον πίνακα 332 των σελίδων 123 και 124 της εισηγητικής έκθε-
σης. Γι’ αυτό, δεν θα σας κουράσω για να τις διαβάσω. 

Θα παρακαλούσα, όµως, τον εισηγητή της κυβερνητικής Πλει-
οψηφίας, που µας µίλησε προηγουµένως για λογιστικά τεχνά-
σµατα και τερτίπια, να τον διαβάσει αυτόν τον πίνακα, για να δει
ότι εδώ περιλαµβάνονται όλοι οι παλιοί φόροι, που αυξάνονται
από 1-1-2017 και περιλαµβάνονται και οι νέοι φόροι κατανάλω-
σης, που θα ισχύσουν από 1-1-2017 στα κινητά τηλέφωνα, στα
σταθερά τηλέφωνα, στον καπνό, στα ποτά, στις µπύρες. Δεν ξε-
φεύγει τίποτα.

Σ’ αυτόν, επίσης, τον πίνακα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αναλύονται οι περικοπές ύψους 1.831.000.000, που αφορούν συ-
ντάξεις, κοινωνικά επιδόµατα και, βεβαίως, εδώ συνυπάρχει και
η αφαίρεση των παροχών ύψους 871 εκατοµµυρίων. Άρα, το κα-
θαρό αποτέλεσµα είναι 960 εκατοµµύρια περικοπές, γιατί η Κυ-
βέρνηση µετά από περιπλάνηση ενός έτους µεταξύ των καρτών
σίτισης και των συσσιτίων αποφάσισε να δώσει το Κοινωνικό Επί-
δοµα Αλληλεγγύης. 

Δηλαδή, η Κυβέρνηση, για να είµαστε συνεννοηµένοι, παίρνει
από τους φορολογούµενους και όχι από τους «έχοντες και κατέ-
χοντες», όχι από τους βιοµήχανους και τους εφοπλιστές, αθροι-
στικά από φόρους και περικοπές 4,8 δισεκατοµµύρια για να τους
δώσει πίσω λιγότερα από 900. Αυτό το τέχνασµα µπορείτε εσείς
να µας πείτε πώς λέγεται, απαντώντας στο ερώτηµα της κυρίας
Θεανώς Φωτίου, που έχει γίνει και σλόγκαν: «Απατεώνες είµα-
στε;»; Πρόκειται περί µιας λογιστικής απάτης, που κόβει πολλα-
πλάσια απ’ αυτά που θα δώσει κι έτσι η Κυβέρνηση προσπαθεί
να δικαιολογήσει το κοινωνικό αποτύπωµα του Προϋπολογισµού,
παίρνοντας από τους φτωχούς και δίνοντας στους φτωχότερους.

Αυτές οι περικοπές, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι,
αφορούν τις συντάξεις, αφορούν τις χήρες και τα ορφανά, αφο-
ρούν τις επικουρικές συντάξεις, αφορούν το ΕΚΑΣ -571 εκατοµ-
µύρια είναι οι περικοπές στο ΕΚΑΣ και σε άλλα κοινωνικά επι-
δόµατα- και τις αυξήσεις των κοινωνικών εισφορών.

Χαρακτηριστικό για την κυβερνητική υποκρισία σε σχέση µε
το κοινωνικό αποτύπωµα είναι αυτό που προβλέπει ο ίδιος ο πί-
νακας, ότι τα αντισταθµιστικά της περικοπής του ΕΚΑΣ είναι µόνο
17 εκατοµµύρια. 

Εγώ, για να σας αποδείξω πόσο έωλη είναι η κυβερνητική προ-
παγάνδα, θα σας παραπέµψω στον πίνακα 323 της εισηγητικής
έκθεσης του προϋπολογισµού, µε τις δικές µου αφαιρέσεις, που
δείχνει ότι στον κοινωνικό προϋπολογισµό δεν έχουµε πουθενά
αύξηση δαπανών. Τα νοσοκοµεία είναι τα ίδια, ο ΕΟΠΥΥ είναι µει-
ωµένος κ.ο.κ. Άρα, πού αποτυπώνεται η κοινωνική πολιτική της
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Κυβέρνησης;
Καταθέτω και αυτόν τον πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο προϋπολογισµός τώρα του 2017, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχει αυξηµένο φόρο εισοδήµατος των φυσικών προσώπων
κατά 1.161.000.000. Οι έµµεσοι φόροι θα αυξηθούν κατά 1,3 δι-
σεκατοµµύρια, από τα οποία ο ΦΠΑ είναι 769 εκατοµµύρια και οι
φόροι κατανάλωσης 712 εκατοµµύρια. 

Αυτό αθροιστικά, κύριε συνάδελφε της Πλειοψηφίας, κάνει
2.496 δισεκατοµµύρια. Είναι λογιστικό τερτίπι αυτό ή είναι µια
αριθµητική απ’ αυτήν που µαθαίνουµε στην πρώτη δηµοτικού και
αποδεικνύει από πού θα αντλήσει η Κυβέρνηση τα έσοδα του
πρωτογενούς πλεονάσµατος, για το οποίο είναι δεσµευµένη το
2017;

Στο σκέλος των δαπανών ο προϋπολογισµός προβλέπει µεί-
ωση των πρωτογενών δαπανών κατά 1,4 δισεκατοµµύρια. Προ-
έρχεται από τις περικοπές που σας είπα νωρίτερα και αφορούν
την ασφάλεια, την κοινωνική περίθαλψη και την προστασία, σύµ-
φωνα µε τα µέτρα δηµοσιονοµικής προσαρµογής για το 2017.

Χαρακτηριστικό για τον άδικο χαρακτήρα του προϋπολογι-
σµού είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που διαπιστώνει
η ίδια η έκθεση, ότι άλλαξε η σχέση άµεσης και έµµεσης φορο-
λογίας από την Κυβέρνηση της Αριστεράς και επιδεινώθηκε.
Ήταν 1,15 και πήγε στο 1,3.

Εποµένως, µιλάµε για έναν προϋπολογισµό ο οποίος συνιστά
µια συντηρητική διαχείριση µε συνέχιση της λιτότητας, φορολο-
γική αφαίµαξη και νέα αδιέξοδα και αυτή η πολιτική, όπως είπα
νωρίτερα, δεν είναι προοδευτική ούτε -πολύ περισσότερο- αρι-
στερή, καθώς πλήττει όλες τις κοινωνικές οµάδες. Δεν ξεφεύγει
κανένας: ούτε µισθωτοί ούτε συνταξιούχοι ούτε αγρότες ούτε µι-
κροµεσαίοι επαγγελµατίες ούτε ελεύθεροι επαγγελµατίες.

Να έρθουµε τώρα στα ζητήµατα της ανάπτυξης. 
Το υπεραισιόδοξο σενάριο της Κυβέρνησης για ανάπτυξη

2,7% το 2017 δεν στηρίζεται στα επιµέρους στοιχεία, όπως πα-
ρατίθενται στην ίδια την εισηγητική έκθεση, καθώς οι προβλέψεις
για την ιδιωτική κατανάλωση είναι πολύ µικρότερες, στο 1,8%,
για τη δηµόσια κατανάλωση στο -0,3%, ενώ είναι γνωστό το κλίµα
στην αγορά µε τα «λουκέτα», το ύψος της ανεργίας, τη χαµηλή
ανταγωνιστικότητα, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια, την έλλειψη
ρευστότητας. Όλα αυτά δεν επιτρέπουν αυτή την αισιοδοξία.
Ακόµα και η αύξηση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
είναι εντελώς οριακή και µε τη µείωση των συγχρηµατοδοτούµε-
νων πόρων είναι στα ίδια επίπεδα µε τα περυσινά. 

Σε αυτό το πλαίσιο, η υποχρηµατοδότηση παραγωγικών Υ-
πουργείων, όπως παραδείγµατος χάριν του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης ή των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
των προβληµατικών ήδη τοµέων της υγείας και της πρόνοιας, θα
συντείνουν µε την όξυνση των προβληµάτων και την αναπαρα-
γωγή των αδιεξόδων στο µίζερο κλίµα που θα αποδοµεί και θα
ανατρέπει οποιαδήποτε αισιόδοξη προοπτική για την ανάπτυξη
και την κοινωνική συνοχή. 

Προφανώς και το υπεραισιόδοξο κυβερνητικό σενάριο για το
2017, εκτός των οικονοµικών δεδοµένων και του κλίµατος, έχει
αντίπαλο τις κυβερνητικές αµφιθυµίες, την πολιτική αβεβαιότητα
που καλλιεργεί η Κυβέρνηση, τους κυβερνητικούς τακτικισµούς
και την αδυναµία του ετερόκλητου κυβερνητικού σχηµατισµού
να προσελκύσει επενδύσεις και να αξιοποιήσει ακόµα και αυτή
την περιουσία του ελληνικού δηµοσίου. 

Πολύ περισσότερο δε που η χθεσινή απόφαση του Eurogroup
υποδηλώνει την πλήρη αδυναµία της Κυβέρνησης για επαναδια-
πραγµάτευση των όρων του µνηµονίου, µε τους οποίους δέ-
σµευσε τη χώρα και αποδέχεται στόχους για πρωτογενή πλεο-
νάσµατα του 3,5% και µετά το 2018, που είναι στόχοι υπονοµευ-
τικοί της πορείας της ανάπτυξης. 

Δυστυχώς, δηλαδή, η Κυβέρνηση, αφού πρώτα ως αντιπολί-
τευση υπονόµευσε την πορεία της χώρας, αυτοϋπονοµεύθηκε
µε τις γνωστές αυταπάτες και τώρα είναι δέσµια των όσων συµ-
φώνησε και υπέγραψε ο κ. Τσίπρας. 

Άρα, συµπερασµατικά, ο προϋπολογισµός του 2017 µε τα νέα
φορολογικά βάρη και τις περικοπές που περιέχει, καθώς και οι
γενικότερες εξελίξεις δεν µπορούν να κάνουν κανέναν αισιόδοξο,
παρά µόνο τα κυβερνητικά στελέχη –αν το πιστεύουν- για την πο-
ρεία της οικονοµίας και της χώρας. 

Το ζοφερό µαύρο τοπίο του Οκτώβρη µε τις απώλειες ογδόντα
χιλιάδων θέσεων εργασίας, η αναπαραγωγή των συζητήσεων για
τον υποκατώτατο µισθό, για υπερελαστικοποίηση των εργασια-
κών σχέσεων, για οµαδικές απολύσεις και lock out, αυτά δηλαδή
που είχαµε βγάλει εµείς από το τραπέζι της συζήτησης και επα-
νέφερε η «περήφανη» διαπραγµάτευση της Κυβέρνησης και συ-
νοµολόγησε χθες στο Eurogroup ότι θα συζητήσει µαζί µε τους
πλειστηριασµούς και όλα αυτά είναι, δυστυχώς, η έρηµος στην
οποία βαδίζει ο κ. Τσίπρας και µέσα από την οποία αγωνίζονται
να επιβιώσουν οι απογοητευµένοι και ταλαιπωρηµένοι πολίτες. 

Και αν ο κ. Τσίπρας ακούει κραυγές, σαν αυτές που µας είπε
πέρυσι τέτοια εποχή εδώ, δεν είναι τα σκυλιά που ουρλιάζουν,
είναι οι απεγνωσµένες κραυγές των ταλαιπωρηµένων και απο-
γοητευµένων πολιτών που αναζητούν µια ελπίδα. 

Η Κυβέρνηση, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς,
αδυνατεί να λειτουργήσει ως κινητήρια δύναµη που θα ωθούσε
τις υγιείς παραγωγικές και κοινωνικές δυνάµεις του τόπου να
συνταχθούν σε ένα σχέδιο µακράς πνοής εξόδου της χώρας από
την κρίση και σταθερού πολιτικού περιβάλλοντος. Καλλιεργεί και
αναπαράγει συνεχώς νέες αβεβαιότητες. 

Αυτός ο κρίσιµος παράγοντας απουσιάζει. Πολύ δε περισσό-
τερο υποβαθµίζεται από µια λογιστικού χαρακτήρα αντιπαρά-
θεση µεταξύ των δύο µεγαλύτερων κοµµάτων, που περιορίζεται
στην κατάταξη δαπανών κι εσόδων, δηλαδή, πεπερασµένων και
εξαντληµένων µεγεθών, καθώς δεν µπορούν να προτείνουν µια
διαφορετική πορεία για τη χώρα, αυτήν που έχει ανάγκη η χώρα,
δηλαδή µια πορεία ανάπτυξης και κοινωνικής συνοχής. 

Η διαµόρφωση αυτού του κρίσιµου παράγοντα από τον οποία
εξαρτάται η επαναδιαπραγµάτευση του µακροοικονοµικού και
δηµοσιονοµικού σχεδιασµού για τη χώρα, όπως τον συνοµολό-
γησε ο κ. Τσίπρας -και τα βρίσκει συνεχώς µπροστά του-, προ-
ϋποθέτει να υπερβούµε τη λογική που βυθίζει τη χώρα, στο
όνοµα κοµµατικών στρατηγικών του «φύγε εσύ, να έρθω εγώ»,
µε αλλαγή πολιτικών συσχετισµών και αλλαγή πολιτικής για τη
µετατροπή της αδιέξοδης αυτής αντιπαράθεσης σε πολιτική
εθνικής συναίνεσης και µακροχρόνιου σχεδίου εξόδου από τα
µνηµόνια και την κρίση. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι το σχέδιο της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης και σε αυτή την κατεύθυνση εργαζόµα-
στε συστηµατικά, ώστε να µη µετατραπεί η απογοήτευση των
δηµοκρατικών πολιτών που παρασύρθηκαν από τα ψέµατα του
ΣΥΡΙΖΑ σε συντηρητική παλινόρθωση και νέα αδιέξοδα. 

Θέλω να στείλω ένα µήνυµα και εγώ από αυτό το Βήµα σε
όλους αυτούς που µας πολεµούν, γιατί θέλουν να γίνουµε δεκα-
νίκι του ενός και του άλλου, ότι σε αυτήν τη γραµµή θα εµµεί-
νουµε σταθερά, θα την παλέψουµε και θα δικαιωθούµε! Εµείς τη
δική µας έρηµο την περάσαµε το 2015!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Έχουµε ήδη καταθέσει τις προτάσεις µας για το σχέδιο παρα-
γωγικής ανασυγκρότησης, για την προσέλκυση επενδύσεων, τη
φορολογική µεταρρύθµιση και σταθερότητα του φορολογικού
συστήµατος, για την ανάπτυξη µε δουλειά και εργασιακά δικαιώ-
µατα, για τον κοινωνικό διάλογο και τις συλλογικές διαπραγµα-
τεύσεις ως χρήσιµο εργαλείο συνεννόησης, για τα κόκκινα
στεγαστικά δάνεια, για τις προοδευτικές µεταρρυθµίσεις που
έχει ανάγκη ο τόπος.

Αναγνωρίζεται και γίνεται αποδεκτή αυτή η προσπάθειά µας
και οι προτάσεις της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης από την κοι-
νωνία και τους πολίτες. Ελπίζουµε ότι µε την αλλαγή των πολιτι-
κών συσχετισµών -που είµαστε βέβαιοι, όπως δείχνουν τα πράγ-
µατα, ότι έρχεται πάρα πολύ γρήγορα- θα ξαναδώσουµε την ελ-
πίδα σε αυτούς τους πολίτες που την έχασαν, καθώς ο ΣΥΡΙΖΑ
την εµπορεύτηκε αγοραία και τους διέψευσε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
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ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ, κύριε

Κουτσούκο. Ήσασταν και ακριβέστατος στην ώρα σας. 
Τον λόγο έχει ο κ. Νίκος Καραθανασόπουλος, γενικός εισηγη-

τής του ΚΚΕ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Η συζήτηση του Κρατικού Προϋπολογισµού για το 2017 επί

της ουσίας γίνεται µε τη συµπλήρωση, ας το πούµε έτσι, δύο
χρόνων διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ. Άρα είναι µια πολύ καλή
ευκαιρία να κάνουµε µια αποτίµηση του κυβερνητικού έργου και
των επιπτώσεων που αυτό το κυβερνητικό έργο είχε στα πλατιά
λαϊκά στρώµατα.

Το κύριο χαρακτηριστικό, όπως περηφανεύεται και η ίδια η Κυ-
βέρνηση, είναι η σκληρή διαπραγµάτευση που έκανε µε τους δα-
νειστές, τους εταίρους µας, την Ευρωπαϊκή Ένωση, την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, µια
σκληρή διαπραγµάτευση που είχε κατάληξη και αποτέλεσµα. Η
κατάληξη και το αποτέλεσµα δεν ήταν τίποτε άλλο παρά η συνέ-
χιση της ίδιας πολιτικής που ασκούσαν οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις µε το τρίτο µνηµόνιο. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο δεν είναι
τυχαίο ότι και τα υπόλοιπα κόµµατα του ευρωµονόδροµου ψή-
φισαν το τρίτο µνηµόνιο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία!

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι είχαµε δηλαδή συ-

νέχιση των πολιτικών που είχε ακολουθήσει το ΠΑΣΟΚ αρχικά
και µετά η Συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας – ΠΑΣΟΚ, µε στόχο
να εξυπηρετηθούν επί της ουσίας δύο αλληλοσυµπληρούµενες
διαστάσεις:

Το πρώτο ζήτηµα είναι να συνεχιστεί η προσπάθεια για δηµο-
σιονοµική εξυγίανση, πράγµα το οποίο σηµαίνει µειώσεις στους
µισθούς και στις συντάξεις, αύξηση της φορολογικής επιβάρυν-
σης των λαϊκών στρωµάτων και µείωση των κοινωνικών δαπανών.

Ο δεύτερος στόχος είναι η προώθηση, η επιτάχυνση των µε-
ταρρυθµίσεων, των αναγκαίων καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων
για να µπορέσει να έρθει η καπιταλιστική ανάκαµψη. 

Αυτές οι µεταρρυθµίσεις επικεντρώνονται στην απελευθέρωση
στην αγορά εργασίας για ακόµη πιο φθηνή εργατική δύναµη, για
µια εργατική δύναµη χωρίς συγκροτηµένα εργασιακά, ασφαλι-
στικά και συνδικαλιστικά δικαιώµατα, µια εργατική δύναµη επί
της ουσίας µε µείωση της αξίας της και ταυτόχρονα δύναµη ανα-
λώσιµη ανάλογα µε τις διαθέσεις των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Δεύτερο στοιχείο, δεύτερη µεγάλη ενότητα αυτών των µεταρ-
ρυθµίσεων είναι  η απελευθέρωση και των υπόλοιπων τοµέων της
οικονοµίας, όπως, για παράδειγµα, το λεγόµενο «άνοιγµα» των
κλειστών επαγγελµάτων, ούτως ώστε µε αυτόν τον τρόπο να
υπάρξει µια βίαιη εκτόπιση από την αγορά εκατοντάδων χιλιάδων
µικροµεσαίων αυτοαπασχολούµενων, ούτως ώστε να µπορέσει
να µονοπωληθεί η αγορά από µεγάλους καπιταλιστικούς οµί-
λους. Προήλθε µέσα από την επιτάχυνση των ιδιωτικοποιήσεων,
τη συρρίκνωση της οικονοµικής δραστηριότητας του κρατικού
τοµέα της οικονοµίας και την εκποίηση της δηµόσιας κρατικής
περιουσίας.

Το τρίτο στοιχείο αυτών των µεταρρυθµίσεων είναι νέες µορ-
φές στήριξης της επιχειρηµατικής δραστηριότητας, το νέο επι-
χειρηµατικό περιβάλλον το οποίο προσπαθεί να διαµορφώσει η
Κυβέρνηση µέσα από τη λεγόµενη «πάταξη της γραφειοκρα-
τίας», που επί της ουσίας σηµαίνει ότι οι όποιοι περιορισµοί για
την προστασία της δηµόσιας υγείας και του περιβάλλοντος αί-
ρονται, µε αποτέλεσµα οι καπιταλιστές να είναι απελευθερωµένοι
από τις όποιες µορφές εποπτείας του αστικού κράτους, και βε-
βαίως µε τους νέους αναπτυξιακούς νόµους και τα κίνητρα.

Επί της ουσίας, δηλαδή, αυτό το οποίο µπορούµε να σηµει-
ώσουµε είναι ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ- ΑΝΕΛ µε την πολιτική της
νοµιµοποίησε τα δύο προηγούµενα µνηµόνια και το σύνολο των
αντιλαϊκών µέτρων που περιλαµβάνονται σ’ αυτά τα δύο µνηµό-
νια, γιατί ακριβώς διατήρησε αυτά τα µέτρα κι όχι µόνο τα δια-
τήρησε, αλλά πάνω σ’ αυτά ήρθε να πατήσει επί της ουσίας το
τρίτο µνηµόνιο. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και είχαµε συνέχιση της πολιτικής
µειώσεων των µισθών και των συντάξεων, είχαµε συνέχιση της
φοροεπιδροµής απέναντι στα λαϊκά στρώµατα και ιδιαίτερα µέσα
από την αύξηση του Φ.Π.Α. και των έµµεσων φόρων, που είναι
κατ’ εξοχήν αντιλαϊκοί φόροι γιατί πλήττουν την λαϊκή κατανά-
λωση. Πάνω απ’ όλα, εκτός από το ότι συνέχισε, ήρθε επί της ου-
σίας να κάνει και τη βρώµικη δουλειά. 

Ποια δηλαδή; Ό,τι τα υπόλοιπα κόµµατα, οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑ-
ΣΟΚ δεν µπόρεσαν να ολοκληρώσουν ως προς το έγκληµα σε
βάρος της εργατικής τάξης και των πλατιών λαϊκών στρωµάτων,
ήρθε να το κάνει η νέα κυβέρνηση. Αυτό που οδήγησε στο ασφα-
λιστικό -όπου επί της ουσίας είχαµε ξεθεµελίωση του κοινωνικού
χαρακτήρα της ασφάλισης- ήρθε να το κάνει µε την επιτάχυνση
των ιδιωτικοποιήσεων.

Όµως προκύπτει ένα ερώτηµα. Όλα αυτά που είπαµε µέχρι
τώρα ήταν αποτέλεσµα µιας διαπραγµάτευσης µ’ έναν συγκεκρι-
µένο συσχετισµό δύναµης. Αν δεν υπήρχε αυτό, αν δεν υπήρχε
αυτή η διαπραγµάτευση, δεν θα έκανε κάτι διαφορετικό η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ; Tι διαφορετικό θα κάνατε; Αυτό είναι
το ερώτηµα. Ο δικός σας βασικός στόχος ως Κυβέρνηση δεν
είναι η ανάπτυξη της οικονοµίας; Αυτό τον στόχο δεν έχει και η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και τα υπόλοιπα κόµµατα; 

Όταν µιλάµε για ανάπτυξη της οικονοµίας δεν µιλάµε γενικά
κι αόριστα. Μιλάµε για ανάπτυξη της καπιταλιστικής οικονοµίας.
Πώς αναπτύσσεται η καπιταλιστική οικονοµία; Της λείπουν τα
χρήµατα; Της λείπουν τα µέσα παραγωγής; Της λείπουν τα ερ-
γαλεία; Όχι. 

Αυτό το οποίο εµποδίζει για να αναπτυχθεί η καπιταλιστική οι-
κονοµία είναι το πολύ χαµηλό ποσοστό κέρδους. Γι’ αυτό δεν
έχουν κίνητρο οι καπιταλιστές να κάνουν επενδύσεις, γιατί ακρι-
βώς είναι χαµηλό το ποσοστό κέρδους. Πώς αυξάνεται το ποσο-
στό του καπιταλιστικού κέρδους; Ένας τρόπος υπάρχει. Μία
πηγή είναι η αύξηση του καπιταλιστικού κέρδους, το βάθεµα της
εκµετάλλευσης του εργαζόµενου. 

Δεν έχει βρεθεί ένας µαγικός τρίτος τρόπος, ένας άλλος τρό-
πος που να διασφαλίζει τα καπιταλιστικά κέρδη και ταυτόχρονα
οι εργαζόµενοι να περνούν και καλά. Άρα είναι νοµοτέλεια στον
καπιταλισµό -και πολύ περισσότερο σ’ έναν καπιταλισµό που σα-
πίζει, που έχει εξαντλήσει τα όριά του και γίνεται ακόµα πιο απάν-
θρωπος- να τσακίζει οποιαδήποτε ασφαλιστικά κι εργατικά δι-
καιώµατα για να µπορέσει να υπάρξει η ανάπτυξη.

Έτσι λοιπόν αυτό που επιδιώκεται είναι η ανάπτυξη των καπι-
ταλιστικών κερδών, που θα προκύψει µέσα από τη θωράκιση της
ανταγωνιστικότητας. Η θωράκιση της ανταγωνιστικότητας των
επιχειρηµατικών οµίλων γίνεται µε δύο τρόπους. Με την άµεση
αύξηση βεβαίως του βαθµού εκµετάλλευσης της εργατικής δύ-
ναµης, µέσα από τις µειώσεις στους µισθούς, µέσα από τις ανα-
τροπές στο ασφαλιστικό, µέσα από τη µεγαλύτερη ευελιξία στην
αγορά εργασίας, µέσα από την κατάργηση των συλλογικών κα-
τακτήσεων της εργατικής τάξης, που σηµαίνει ότι ένας εργαζό-
µενος είναι αναλώσιµος. 

Από την άλλη πλευρά η θωράκιση της ανταγωνιστικότητας θα
προκύψει µέσα από την αύξηση της παραγωγικότητας της εργα-
σίας, που στον καπιταλισµό τι σηµαίνει επί της ουσίας; Ακόµα πιο
φτηνή εργατική δύναµη. Η αύξηση της παραγωγικότητας της ερ-
γασίας γίνεται µε τέτοιο τρόπο ούτως ώστε να πετάει µαζικά ερ-
γαζόµενους από την παραγωγική διαδικασία. 

Αυτή είναι η µεγάλη αντίφαση του καπιταλιστικού συστήµατος.
Ενώ στην ανθρωπότητα, στο σηµερινό επίπεδο ανάπτυξης,
υπάρχουν όλες οι δυνατότητες να µπορέσει να ικανοποιηθεί το
σύνολο των αναγκών -όχι µόνο του ελληνικού λαού αλλά σε παγ-
κόσµιο επίπεδο- να εξαλειφθεί η φτώχεια, να εξαλειφθεί ο αναλ-
φαβητισµός, να εξαλειφθούν αρρώστιες, όµως παρ’ όλα αυτά
βλέπουµε όλο και µεγαλύτερα τµήµατα των λαϊκών στρωµάτων
και της νεολαίας να µην µπορούν να καλύψουν βασικές τους
ανάγκες.

Ταυτόχρονα, βλέπουµε να καταστρέφονται παραγωγικές δυ-
νατότητες και να υπάρχουν εργαλεία και µηχανές τα οποία να
µένουν αναξιοποίητα. Όλα αυτά για ποιον λόγο; Διότι ακριβώς
δεν εξυπηρετεί τους καπιταλιστές, δεν τους δηµιουργεί κέρδος.
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Το αποτέλεσµα, λοιπόν, αυτής της ανάπτυξης που ευαγγελί-
ζεσθε δεν θα οδηγήσει σε τίποτε άλλο παρά στη συγκέντρωση
του κοινωνικού παραγόµενου πλούτου σε όλο και λιγότερα χέρια
και στη σχετική ή και απόλυτη εξαθλίωση της εργατικής τάξης
κα των υπόλοιπων λαϊκών στρωµάτων.

Έτσι, λοιπόν και το νέο µοντέλο το οποίο πρεσβεύετε ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ανεξαρτήτως της πορείας των διαπραγµατεύσεων, είναι
ένα µοντέλο το οποίο πατάει στην καπιταλιστική κερδοφορία,
είναι ένα µοντέλο το οποίο εξυπηρετεί τις ανάγκες του κεφα-
λαίου και όχι τις λαϊκές ανάγκες. Διότι ακριβώς και στον αναπτυ-
ξιακό νόµο, τον οποίο θεωρείτε παιδί σας, τι λέτε; Λέτε ότι το νέο
µοντέλο θα πατήσει στην εξωστρέφεια. Τι σηµαίνει «εξωστρέ-
φεια»; Στις εξαγωγές. Τι παραδέχεσθε; Με έµµεσο τρόπο παρα-
δέχεσθε, πρώτον, ότι η λιτότητα θα συνεχιστεί για πολλά χρόνια
ακόµη, για πολλές δεκαετίες ακόµη θα συνεχιστεί η λιτότητα και
δεύτερον, ότι προσαρµόζετε την παραγωγική διαδικασία όχι για
την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, αλλά προσαρµόζετε την
παραγωγική διαδικασία και το µοντέλο σε αυτό που εξυπηρετεί
τις εξαγωγές.

Το ίδιο ακριβώς έχει να κάνει και µε τα συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα. Αξιοποίηση, λέτε, µε τον αναπτυξιακό νόµο, των συγκριτι-
κών πλεονεκτηµάτων. Για ποιον; Μα, για την εξωστρέφεια. Πού
οδηγεί αυτό; Στο ότι µία σειρά κλάδοι της οικονοµίας θα κατα-
στραφούν στο αναπτυξιακό σας µοντέλο, γιατί ακριβώς δεν θα
υπάρχουν κίνητρα για τον καπιταλιστή να έχει κέρδος, δεν θα
µπορεί να είναι εξωστρεφής αυτή η τοµή, µε αποτέλεσµα να
έχουµε στο δικό σας µοντέλο καταστροφή παραγωγικών δυνά-
µεων.

Έτσι, λοιπόν, η όποια ανάπτυξη όχι µόνο δεν πρόκειται να οδη-
γήσει στην αποκατάσταση των τεράστιων απωλειών που είχαν
τα λαϊκά στρώµατα όλα αυτά τα χρόνια της καπιταλιστικής κρί-
σης, όπου 27% έχασε ο µέσος µισθός, αλλά προϋποθέτει δια-
χρονικές θυσίες και αυτές οι διαχρονικές θυσίες για την εργατική
τάξη και για τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα θα γίνουν µε πρό-
σχηµα τη διατήρηση της ανταγωνιστικότητας, τη διατήρηση της
καπιταλιστικής ανάκαµψης. Είναι µία ανάκαµψη η οποία βεβαίως
είναι αβέβαιη και θα είναι και αναιµική, γιατί, αν θέλετε, ακόµα
και µε ρυθµούς ανάπτυξης 3,5% να αναπτύσσεται η ελληνική οι-
κονοµία, ξέρετε πόσα χρόνια θέλει για να φτάσει στα προ κρίσης
επίπεδα; Δέκα χρόνια. Πιστεύει κανείς από εσάς εδώ µέσα των
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ότι µπορεί να υπάρξει δεκαετής αδιατάρακτη ανά-
πτυξη της ελληνικής οικονοµίας 3,5% σε ετήσια βάση; Δεν σας
θεωρώ και τόσο αφελείς!

Άρα για να φτάσουµε στα προ κρίσης επίπεδα µε τους ρυθ-
µούς τους οποίους προβλέπετε, είναι το µέλλον πολύ αβέβαιο
και δεν πρόκειται ούτε την επόµενη δεκαετία να έλθει, πολύ δε
περισσότερο που η ελληνική οικονοµία θα βρίσκεται σε δοκιµα-
στικό σωλήνα, άρα επηρεάζεται άµεσα από τις εξελίξεις της διε-
θνούς καπιταλιστικής οικονοµίας, όπου αυτή την περίοδο
είµαστε σε µια παρατεταµένη περίοδο επιβράδυνσης της διε-
θνούς καπιταλιστικής οικονοµίας, η οποία ακόµα δεν έχει επα-
νέλθει στα επίπεδα προ της κρίσης του 2008. Οι χαµηλοί ρυθµοί
ανάπτυξης αφορούν όλα τα ιµπεριαλιστικά κέντρα, µε αποτέλε-
σµα να µην υπάρχει καµµία ατµοµηχανή από τα ιµπεριαλιστικά
κέντρα που θα µπορούσε να τραβήξει µπροστά τη διεθνή καπι-
ταλιστική οικονοµία.

Ποια είναι τα χαρακτηριστικά που προκύπτουν όλο αυτό το
διάστηµα περίπου των δέκα χρόνων που έχει µεσολαβήσει από
την εκδήλωση της συγχρονισµένης καπιταλιστικής κρίσης του
2007-2008; Πρώτον, ότι οξύνθηκε η ανισοµετρία και η αλλαγή
των συσχετισµών δυνάµεων στα µεγάλα ιµπεριαλιστικά κέντρα.
Τι έχουµε, λοιπόν; Το 2015 η Κίνα είδε να έχει αυξηθεί το ΑΕΠ
της 76% σε σχέση µε το 2008, το ΑΕΠ στις Ηνωµένες Πολιτείες
µόνο 15% αυξήθηκε, ενώ αντίθετα η Ευρωζώνη και η Ιαπωνία πα-
ραµένουν στο ίδιο επίπεδο µε το 2008. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει
ότι έχει ισχυροποιηθεί η οικονοµία της Κίνας, ενώ αντίθετα η Ευ-
ρωζώνη και η Ιαπωνία βρίσκονται σε µια παρατεταµένη περίοδο
στασιµότητας.

Αυτή ακριβώς η ανισοµετρία εκδηλώνεται πολύ πιο οξυµένα
στο εσωτερικό της Ευρωζώνης, όπου έχουµε:

Τη Γερµανία να έχει αύξηση της βιοµηχανικής παραγωγής

κατά 8%, σε σχέση µε το 2008, και το κρατικό της χρέος να µει-
ώνεται -να φτάνει στο 68% πλέον- και να συνεχίζει αυτή την πο-
ρεία αποµείωσής του. 

Στη Γαλλία, τη δεύτερη µεγαλύτερη οικονοµία της Ευρωζώ-
νης, η βιοµηχανική παραγωγή να είναι µειωµένη, σε σχέση µε το
2008 -να µην έχει φτάσει στα επίπεδα του 2008- και το κρατικό
χρέος να παραµένει σταθερό στο 92%. 

Ενώ αντίθετα στην Ιταλία µε το πρόσφατο δηµοψήφισµα η βιο-
µηχανική της παραγωγή έχει µειωθεί 13%, σε σχέση µε το 2008,
και το κρατικό της χρέος αυξάνεται συνεχώς, έχοντας φτάσει
στο 133%.

Αυτή είναι η ανισόµετρη ανάπτυξη και η εκδήλωση της κρίσης,
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ευρωζώνης. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο η Ευρωζώνη δεν ωφέλησε όλα τα κράτη. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, ενισχύθηκαν σε συνθήκες κρί-
σης, σε συνθήκες στασιµότητας της οικονοµίας και επιβράδυν-
σης οι φυγόκεντρες τάσεις στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, στο εσωτερικό της ευρωζώνης.

Δεύτερο χαρακτηριστικό στοιχείο: Συζητάµε και λέµε για έλ-
λειψη ρευστότητας. Ποια ρευστότητα λείπει; Τα υπερσυσσωρευ-
µένα κεφάλαια τα οποία υπάρχουν είναι τεράστια. Για πρώτη
φορά έχουµε φτάσει σε αυτό το ύψος στην ανθρωπότητα. Μόνο
οι πεντακόσιες µεγαλύτερες πολυεθνικές βιοµηχανίες έχουν ρευ-
στό, έχουν µετρητά 1,5 τρισεκατοµµύρια δολάρια, τα οποία τα
έχουν «παρκαρισµένα», δεν τα κάνουν επενδύσεις. Προτιµούν να
τα κρατάνε «παρκαρισµένα» στους φορολογικούς παραδείσους,
παρά να κάνουν επενδύσεις. 

Άρα υπάρχει µία αµύθητη ρευστότητα. Και όµως, παρ’ όλα
αυτά, δεν υπάρχει το κίνητρο για επενδύσεις, γιατί ακριβώς το
ποσοστό κέρδους είναι πάρα πολύ χαµηλό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Τρίτο στοιχείο. Έχουµε διόγκωση του κρατικού χρέους, όχι
µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε διεθνές επίπεδο. Μάλιστα, το ιδιω-
τικό χρέος, για να σωθούν οι τράπεζες, να σωθούν οι αυτοκινη-
τοβιοµηχανίες, να σωθούν άλλες πολυεθνικές, µετατράπηκε από
ιδιωτικό χρέος σε κρατικό, µε αποτέλεσµα όλη αυτή η διαπάλη
για την απαξίωση του κεφαλαίου -η οποία πρέπει να γίνει για να
µπορέσει να υπάρχει κίνητρο στον άλλο να επενδύσει- δεν µπο-
ρεί να επιτευχθεί ακριβώς γιατί δεν υπάρχουν αποδεκτές λύσεις. 

Θα αναλάβει η Γερµανία την απαξίωση του κρατικού χρέους
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Θα πληρώσουν δηλαδή οι
Γερµανοί τα απαξιωµένα, υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια τα ο-
ποία υπάρχουν; Δεν πρόκειται να το δεχθούν ποτέ αυτό το
πράγµα. 

Όπως επίσης κανένα κράτος δεν θα δεχθεί ο χρηµατοπιστω-
τικός τοµέας να καταρρεύσει -η Ιταλία για παράδειγµα- στο
όνοµα του κοψίµατος των κόκκινων δανείων. Όπως δεν θα δεχθεί
ποτέ η Γαλλία να φαλιρίσουν οι αυτοκινητοβιοµηχανίες της. Θα
προσπαθήσει να τις σώσει, διατηρώντας αυτήν τη στρεβλότητα
επί της ουσίας των τεράστιων κεφαλαίων τα οποία δεν βρίσκουν
διέξοδο, τα οποία υπερσυσσωρεύονται.

Τέλος, από αυτήν την άποψη, προκύπτει το αδιέξοδο της δια-
χείρισης της καπιταλιστικής οικονοµίας, ανεξάρτητα του µείγµα-
τος που εφαρµόζεται. Άλλο µίγµα εφαρµόζει η Ευρωπαϊκή
Ένωση, άλλο οι Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά το αποτέλεσµα είναι
το ίδιο, είναι κοινό. 

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο, επειδή υπάρχουν αυτά τα αδιέ-
ξοδα, έχουν ενισχυθεί οι τάσεις προστατευτισµού και σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε επίπεδο Ηνωµένων Πολιτειών, µε την
εκλογή του Τραµπ, ως απάντηση ακριβώς στην επιδείνωση, για
ορισµένες χώρες ή για ορισµένα τµήµατα του κεφαλαίου, των
όρων της ανταγωνιστικότητας. 

Αυτό σε επίπεδο κοινωνίας µετατρέπεται σε έξαρση του εθνι-
κισµού ως αστικό ρεύµα, το οποίο απαντά –θα το πούµε έτσι-
στον κοσµοπολιτισµό του κεφαλαίου και στη διεθνοποίηση της
οικονοµίας, και σε οικονοµικό πρόγραµµα λέει τα εξής. Το οικο-
νοµικό πρόγραµµα του Τραµπ, για παράδειγµα, λέει µείωση της
φορολογικής επιβάρυνσης των επιχειρήσεων, κρατική στήριξη
των επιχειρηµατικών οµίλων, αύξηση των κρατικών δαπανών
προς όφελος του κεφαλαίου. 
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Αυτό είναι το πρόγραµµα του προστατευτισµού, το οποίο πα-
ρουσιάστηκε και εδώ πέρα από τον πιο γνήσιο εκφραστή αυτής
της άποψης και αντίληψης, από τη Χρυσή Αυγή που επί της ου-
σίας ακριβώς αναδεικνύει τον ρόλο της ως ο ρόλος προστασίας
των συµφερόντων των επιχειρηµατικών οµίλων.

Αυτή, λοιπόν, η κατάσταση, η µεταφορά λοιπόν οικονοµικής
ισχύος από τον Βόρειο Ατλαντικό στη νοτιοανατολική Ασία, η αλ-
λαγή του συσχετισµού δύναµης οξύνει τις αντιθέσεις. Οξύνει τη
µεγάλη αντίθεση ανάµεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες και την Κίνα,
αλλά και τις µικρότερες αντιθέσεις, όπως την αντίθεση για το
µέλλον της ευρωζώνης ανάµεσα στη Γερµανία και τη Γαλλία και
την Ιταλία, για παράδειγµα, που δείχνουν να χάνουν και τον ρόλο
των Ηνωµένων Πολιτειών σ’ αυτήν τη διαπάλη για τον επιµερισµό
των βαρών. 

Πρόκειται για µία διαπάλη, η οποία οξύνεται, για τον έλεγχο
και το µοίρασµα των αγορών, που µπορεί να οδηγήσει όχι µόνο
σε περιφερειακές συγκρούσεις στη γειτονιά µας, στη νοτιοανα-
τολική Ασία, αλλά και σε έναν γενικευµένο πόλεµο πολύ µεγάλων
διαστάσεων. 

Σε αυτά τα πλαίσια, λοιπόν, και η ελληνική οικονοµία προσπα-
θεί να αναπτυχθεί, σε αυτό το πλαίσιο κάνετε και τη διαπραγµά-
τευση. Πού οδήγησε η διαπραγµάτευση για τη δεύτερη αξιολό-
γηση; Οδήγησε στην απόφαση του Eurogroup που λέει ότι η ελά-
φρυνση του κρατικού χρέους κατά 20% µέχρι το 2060 πρέπει να
συνοδεύεται από πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5% για πολλά χρό-
νια. 

Το δίληµµα θα ήταν αν θα έχουµε πρωτογενή πλεονάσµατα
3,5% για µια δεκαετία ή αν θα έχουµε τέταρτο µνηµόνιο µε τη
συµµετοχή του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Αυτό ήταν το
δίληµµα πάνω στο οποίο διαπραγµατεύτηκε η Κυβέρνηση.

Για ποιον, λοιπόν, διαπραγµατεύτηκε η Κυβέρνηση; Διαπραγ-
µατεύτηκε για να ανακουφιστεί ο λαός ή διαπραγµατεύθηκε για
το ποιο µείγµα θα εξυπηρετήσει τα συµφέροντα του κεφαλαίου
σήµερα έχοντας ως κοινό παρανοµαστή ότι ο λαός θα πληρώσει
τα σπασµένα όχι µόνο της κρίσης, αλλά και της ανάπτυξης και
της αποµείωσης της εξυπηρέτησης του χρέους; 

Το είπε πάρα πολύ καθαρά ο κ. Τσακαλώτος. Είπε, λοιπόν, ότι
εµείς θέλουµε να µειωθούν τα πρωτογενή πλεονάσµατα, να πάνε
στο 2%. Αυτό το 1,5% που θα περισσέψει, θα µεταφραστεί, λέει,
σε µείωση της φορολογίας των επιχειρήσεων, για να θωρακιστεί
η ανταγωνιστικότητα. Δεν θα πάει στη µείωση της φορολογίας
του λαού, αλλά στη φορολογία των επιχειρήσεων για να µειωθεί
ακόµα περισσότερο. Αυτό είναι ένα σκάνδαλο και αποδεικνύει
τον ταξικό χαρακτήρα. 

Όµως, αν το θέλετε, ξεγυµνώθηκε πλέον και η λογική που λέτε
για τη συµµαχία του Νότου. Ποια συµµαχία του Νότου; Η Ιταλία,
η Γαλλία µε τα αντιλαϊκά και αντεργατικά µέτρα που παίρνουν;
Πού θέλουν να οδηγήσουν την κατάσταση; Ακριβώς στο να θω-
ρακιστεί ο ανταγωνισµός.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και η λογική του τέλους της λιτό-
τητας, της πολιτικής την οποία πρέσβευε ο Οµπάµα για το τέλος
της λιτότητας, δεν είναι τέλος της λιτότητας για τον λαό. Απλώς
λέει ότι ο λαός θα συνεχίσει να µατώνει διαχρονικά και θα στα-
µατήσει η λιτότητα για τµήµατα του κεφαλαίου, για την αύξηση
των κρατικών δαπανών για το κεφάλαιο και για τη στήριξη της
επιχειρηµατικής δραστηριότητας ακόµη περισσότερο. Άρα λοι-
πόν, τον λογαριασµό επί της ουσίας, είτε µε το ένα είτε µε το
άλλο µίγµα, θα το πληρώσει ο λαός. 

Αυτό το αποδεικνύει περίτρανα ο κρατικός προϋπολογισµός,
που είναι αντιλαϊκός, ταξικός κα αποτελεί εργαλείο αναδιανοµής
του κοινωνικά παραγόµενου πλούτου σε βάρος λαών και προσώ-
πων προς όφελος του κεφαλαίου. Είναι ένα εργαλείο υλοποί-
ησης της αντιλαϊκής πολιτικής.

Τα στοιχεία είναι αποκαλυπτικά. Εµείς δεν λέµε ότι δεν θα
εκτελεστεί. Όµως, ακόµα κι αν εκτελεστεί, θα έχουµε αύξηση
των φορολογικών εσόδων που θα προκύψει από την φορολογία
εισοδήµατος των φυσικών προσώπων κατά 14,5% και από την
αύξηση των έµµεσων φόρων κατά 5,8%, ενώ αντίθετα για τις επι-
χειρήσεις προβλέπεται να µειωθεί ακόµη περισσότερο αυτό το
πενιχρό ποσοστό στο σύνολο των φορολογικών εσόδων. Πρό-
κειται δηλαδή για µία µείωση της τάξης του 7% σε σχέση µε το

2015. 
Αυτό σηµαίνει ότι τα φορολογικά έσοδα που θα «επιβαρύνουν»

τους επιχειρηµατικούς οµίλους –εντός εισαγωγικών θα τους επι-
βαρύνουν, γιατί ποτέ δεν τους επιβαρύνουν, αφού µετακυλίουν
τους φόρους στους εργαζόµενους και τον λαό- θα είναι πολύ
κάτω από το 6% του συνόλου των φορολογικών εσόδων. Και το
υπόλοιπο 95% ποιος θα το πληρώσει; Ο συνήθης ύποπτος, τα
λαϊκά συνολικά στρώµατα. 

Με τον προϋπολογισµό σας έχουµε αλλαγή ακόµη χειρότερη
του λόγου έµµεσων-άµεσων φόρων, υπέρ των έµµεσων φόρων,
των αντιλαϊκών φόρων, αλλά και επιτάχυνση των ιδιωτικοποι-
ήσεων, από τις οποίες προβλέπονται 2 δισεκατοµµύρια επιπλέον
έσοδα. Έχουµε νέες µειώσεις στους µισθούς και τις συντάξεις
και στη χρηµατοδότηση των Οργανισµών Κοινωνικής Ασφάλισης. 

Πώς προκύπτει το αιµατοβαµµένο πλεόνασµα; Μέσα από τα
µέτρα που λέτε εσείς! Ότι δηλαδή για το 2017 τα δηµοσιονοµικά
µέτρα που θα ληφθούν είναι ύψους 4.011.000.000 ευρώ. Από
αυτά, τα 770 αφορούν µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο µειώσεις
του συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης και τα 3 δισεκατοµµύρια
αφορούν αύξηση της φορολογίας και κάποια εκατοµµύρια -πε-
ρίπου 80 εκατοµµύρια- αφορούν µειώσεις σε µισθούς. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το πακέτο το οποίο φέρνετε στον λαό µε
τον νέο σας κρατικό προϋπολογισµό, το αντιλαϊκό κοστούµι που
δοκιµάζετε. Τι λέτε; Πανηγυρίζετε ότι θα δώσετε 700 εκατοµµύ-
ρια για τις ανάγκες των πιο εξαθλιωµένων στρωµάτων. Δηλαδή,
παίρνετε 4 δισεκατοµµύρια και επιστρέφετε 700 εκατοµµύρια.
Ποιος πληρώνει, λοιπόν, αυτήν την εκτεταµένη φτώχια που και
µε την πολιτική σας έχετε δηµιουργήσει; Την πληρώνουν οι λιγό-
τερο φτωχοί. Άρα τι κάνετε; Μοιράζετε τη φτώχια σε όλο και πε-
ρισσότερα λαϊκά στρώµατα επί της ουσίας και ταυτόχρονα όχι
µόνο διατηρείτε άθικτα, αλλά διευρύνετε ακόµα περισσότερο τα
προνόµια, φορολογικά και αναπτυξιακά, για το µεγάλο κεφάλαιο.

Από αυτήν την άποψη, επί της ουσίας -και ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε- είναι κάλπικη η αντιπαράθεση την οποία παρακολου-
θούµε εδώ ανάµεσα στα κόµµατα, που επί της ουσίας τι φιλοδο-
ξούν; Να θωρακίσουν την καπιταλιστική κερδοφορία, είτε είναι ο
ΣΥΡΙΖΑ είτε η Νέα Δηµοκρατία είτε το ΠΑΣΟΚ ή τα υπόλοιπα
κόµµατα του ευρωµονόδροµου. Ουσιαστικά, τι λέτε στον λαό;
Επιλέξτε ανάµεσα στη Σκύλα και στη Χάρυβδη και τσακώνεστε
για το ποιος πήρε τα περισσότερα αντιλαϊκά µέτρα, τσακώνεστε
για το ποιος θα είναι καλύτερος διαχειριστής για το κεφάλαιο,
τσακώνεστε για το ποιου η πολιτική θα εξυπηρετήσει τις ανάγκες
των επιχειρηµατικών οµίλων και της αστικής τάξης της χώρας
µας. Για αυτό τσακώνεστε επί της ουσίας.

Δηλαδή, επί της ουσίας τι θέλετε; Διεκδικείτε είτε εσείς είτε το
ΠΑΣΟΚ την ψήφο εµπιστοσύνης από την τρόικα, από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, από τους δα-
νειστές, από την αστική τάξη, διότι να εξυπηρετήσετε την
πολιτική τους και τα συµφέροντά τους καλύτερα εσείς παρά η
Νέα Δηµοκρατία, έχοντας συνέχεια τον λαό να µατώνει. Από
αυτήν την άποψη, τα εύσηµα προσωρινά είναι δικά σας, γιατί
ακριβώς κάνετε το πιο βρώµικο παιχνίδι αυτήν τη στιγµή. Εκτε-
λείτε το πιο βρώµικο συµβόλαιο σε βάρος της εργατικής τάξης
και του λαού. Μπορείτε να το κάνετε; Είσαστε ικανοί ακόµη;

Από αυτήν την άποψη, βεβαίως, δεν είναι διέξοδος η πρόταση
της Νέας Δηµοκρατίας, ούτε πολύ περισσότερο η πρόταση της
Χρυσής Αυγής, η οποία αποκαλύφθηκε σήµερα. Ποιο µοντέλο
της αρέσει; Το µοντέλο της Βουλγαρίας, το µοντέλο των Σκοπίων
ή το µοντέλο της Μεγάλης Βρετανίας, που σηµαίνει παντελή ισο-
πέδωση οποιουδήποτε εργατικού δικαιώµατος, γι’ αυτό ακριβώς
και ήταν η πρώτη η οποία έφτιαξε τα δουλεµπορικά γραφεία ευ-
ρέσεως εργασίας µε 300 ευρώ. Αυτό θέλει η Χρυσή Αυγή, λοι-
πόν, πολύ φτηνούς εργαζόµενους, εργαζόµενους χωρίς δικαιώ-
µατα και νέα κίνητρα και προνόµια για το µεγάλο κεφάλαιο, για
τους επιχειρηµατικούς οµίλους, είτε φορολογικές απαλλαγές
είτε κίνητρα. Το είπε πολύ καθαρά ο εισηγητής της Χρυσής Αυ-
γής. Το µοντέλο της Βουλγαρίας, λέει, τι καλό που είναι, το µον-
τέλο των Σκοπίων ή το µοντέλο της Μεγάλης Βρετανίας. Να, λοι-
πόν, που αποδεικνύεται και επιβεβαιώνεται ότι είναι συστηµικό
κόµµα και βεβαίως ο εγκληµατικός της χαρακτήρας σε βάρος
του εργατικού κινήµατος. Υπάρχει…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη, ολοκληρώνετε, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω µε αυτό.
Σε ένα λεπτό θα έχω ολοκληρώσει, κύριε Πρόεδρε.

Υπάρχει διέξοδος; Εµείς λέµε ότι διέξοδος µέσα στον καπιτα-
λισµό για όφελος του λαού δεν υπάρχει. Είτε είσαι στην αριστερή
είτε στη δεξιά λωρίδα οδηγεί στην καταστροφή τον λαό και την
εργατική τάξη.

Όµως, λέµε ότι υπάρχει, βεβαίως, διέξοδος προς όφελος του
λαού, όταν αποδεσµευτεί από αυτά τα δεσµά. Γιατί υπάρχει διέ-
ξοδος και γιατί είναι ρεαλιστική; Γιατί υπάρχουν όλες οι παρα-
γωγικές δυνατότητες στη χώρα µας που µπορούν να ικανοποιή-
σουν το σύνολο των λαϊκών αναγκών. Είναι πλούσια σε παραγω-
γικές δυνατότητες η Ελλάδα. Υπάρχει η τεχνολογία, υπάρχει η
επιστήµη και η εξέλιξή της, υπάρχει αύξηση της παραγωγικότη-
τας της εργασίας, που µπορεί ακριβώς να ικανοποιήσει τις λαϊκές
ανάγκες. Γιατί όλο αυτό δεν γίνεται; Ποιος το εµποδίζει; Δεν
υπάρχουν τα εργαλεία; Δεν υπάρχει η τεχνογνωσία; Υπάρχουν
όλα αυτά. Το εµποδίζει το καπιταλιστικό κέρδος. Άρα αν δεν ξεµ-
περδέψουµε από το καπιταλιστικό κέρδος, δεν πρόκειται να
δούµε αξιοποίηση των παραγωγικών δυνατοτήτων προς όφελος
του λαού, δεν πρόκειται να δούµε την ικανοποίηση των λαϊκών
αναγκών. Δεν πρόκειται να υπάρξει.

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο και η πρόταση του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας σηµαίνει τι; Ότι εξαλείφουµε το καπιτα-
λιστικό κέρδος. Εξάλειψη του καπιταλιστικού κέρδους σηµαίνει
εξάλειψη αυτού που είναι βραχνάς για τον λαό, σηµαίνει ότι κοι-
νωνικοποιούνται τα µέσα παραγωγής, άρα τα εργαλεία της οικο-
νοµίας γίνονται λαϊκή περιουσία, σηµαίνει κεντρικός επιστηµο-
νικός σχεδιασµός για να αναπτύξουµε το σύνολο των παραγω-
γικών δυνατοτήτων και σηµαίνει αποδέσµευση από τα ιµπεριαλι-
στικά κέντρα –δηλαδή, Ευρωπαϊκή Ένωση, Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο και ΝΑΤΟ- και ανάπτυξη οικονοµικών σχέσεων σε βάση
ισοτιµίας µε όλα τα κράτη. 

Αυτή είναι η πρόταση διεξόδου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, σε αυτήν την πρόταση καλούµε τον λαό να παλέψει,
να οργανώσει την πάλη του. Δεν χρειάζεται καµµία αναµονή,
καµµία αυταπάτη για την ανάκαµψη η οποία θα έλθει, γιατί θα
είναι µια ανάκαµψη µατωµένη σε βάρος του λαού. Αντίθετα, πρέ-
πει να οργανώσει την πάλη του για να µην υλοποιηθούν τα νέα
αντιλαϊκά µέτρα, για να υπάρξει ανακούφιση και αναπλήρωση
των απωλειών που έχει, αλλά πάνω από όλα να υπάρξει ανατρο-
πή ριζική των συσχετισµών δυνάµεων σε επίπεδο εξουσίας. Αυτό
χρειάζεται, συνολικά να περάσει ο λαός και η εργατική τάξη στην
αντεπίθεση, για να ανατρέψει τους συσχετισµούς δυνάµεων για
βαθύτερες ρήξεις και ανατροπές σε επίπεδο οικονοµίας και κοι-
νωνίας, για να ανοίξει πραγµατικά τις λεωφόρους του µέλλοντος
για το σύνολο της ανθρωπότητας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

γενικό εισηγητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ.
Νικόλαο Καραθανασόπουλο.

Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής από το Ποτάµι, κ. Γεώργιος
Αµυράς για είκοσι πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγες ηµέρες είδα ένα

περίεργο όνειρο. Ονειρεύτηκα λοιπόν, ότι είχα πάει στο Πανεπι-
στήµιο του Cambridge και ξαφνικά εµφανίστηκε ο Τζων Μέυναρν
Κέυνς και µου λέει: «Μην προβληµατίζεσαι για τι θα πεις στην
οµιλία για τον προϋπολογισµό για το 2017. Βγάλει χαρτί και µο-
λύβι και σηµείωνε αυτά που θα σου πω». Και µου φτιάχνει, λοι-
πόν, την εξής επιστολή η οποία απευθύνεται στον Υπουργό Οικο-
νοµικών, κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο. Μου λέει, λοιπόν: «Αγαπητέ,
κύριε Υπουργέ, σας ζητώ συγγνώµη γι’ αυτήν την παρέµβαση,
αλλά παρακολουθώ εδώ και καιρό το δράµα σας. Πρέπει να σας
πω ότι είχα κάποιες προσδοκίες πριν τις εθνικές εκλογές σας,
όταν λέγατε ότι θα διαπραγµατευτείτε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση
για το πώς θα αντιµετωπιστεί η κρίση στην Ελλάδα. Μετά τις
εκλογές όµως, διαπραγµάτευση δεν είδα, τουλάχιστον όπως την
καταλαβαίνω εγώ, από εδώ που είµαι». Ο Kέυνς τα λέει αυτά: «Το
θέµα είναι ότι για να διαπραγµατευτεί κανείς πρέπει να στηριχτεί

στις δικές του αναλύσεις και στις δικές τους αξίες, και µετά πρέ-
πει να δηµιουργήσει συσχετισµούς, συµµαχώντας µε άλλους που
έχουν παρόµοιες αναλύσεις και αξίες. Και αυτό δυστυχώς, στην
Ελλάδα δεν βλέπω να γίνεται. Η Ευρωπαϊκή Ένωση αντιµετωπίζει
ενιαία και µε την ίδια συνταγή τις αδύναµες χώρες. Παρεµπιπτόν-
τως, βλέπω ότι η ορθοδοξία στα οικονοµικά παραµένει όσο αγε-
νής ήταν στην εποχή µου, όταν αντιµετώπιζα στην Επιτροπή
Μακµίλαν παρόµοια επιχειρήµατα για µείωση ελλειµµάτων και µι-
σθών σε συνθήκες ύφεσης και ανεργίας. Για εσάς στην Ευρω-
παϊκή Ένωση τα πράγµατα έπρεπε να είναι πιο εύκολα. Δεν
µπορεί σε µια νοµισµατική ένωση να µην βλέπουν οι οικονοµίες
τις µεταξύ τους αλληλεπιδράσεις. Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν µπο-
ρεί να λειτουργεί µονίµως υπέρ των ισχυρών ως ένας ενιαίος οι-
κονοµικός χώρος, χωρίς συντονισµό και αλληλεγγύη. Η µόνη
λύση που προτείνεται για τις αδύναµες χώρες είναι µια µακρά
περίοδος ύφεσης και αποπληθωρισµού». Και συνεχίζει ο Kέυνς
στην επιστολή, που µου υπαγόρευσε για να απευθύνω προς το
οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης: «Υποτίθεται ότι µε αυτόν
τον τρόπο - να µην κρυβόµαστε, δηλαδή µέσω της ανεργίας -,
θα µειωθούν οι τιµές και τελικά θα γίνουν τα προϊόντα πιο αντα-
γωνιστικά. Μόνο που αυτή η διαδικασία παίρνει πολύ καιρό να
δουλέψει, αν δουλέψει. Και συχνά εγκαταλείπεται στον δρόµο,
µια και δεν αρκεί να µειωθεί ο πληθωρισµός στα ευρωπαϊκά επί-
πεδα, αλλά χρειάζεται να µειωθούν περαιτέρω οι τιµές για να αν-
τιµετωπιστεί το πρόβληµα των συσσωρευµένων ελλειµµάτων,
όλων των προηγούµενων ετών. Η παραπάνω συνταγή δεν µπορεί
να αποτελεί βάση για διαπραγµάτευση. Για να διαπραγµατευτεί
κανείς, πρέπει να έχει τη δική του εικόνα για το πώς δουλεύουν
οι οικονοµίες. Μόνο έτσι θα είναι σε θέση να αποδοµήσει τις
ιδέες και άρα τα επιχειρήµατα του αντιπάλου στη διαπραγµά-
τευση. Μόνο µε µια διαφορετική προσέγγιση θα µπορέσει να
βρει συµµάχους για µια εναλλακτική στρατηγική. Η χώρα σας ει-
σέρχεται σε µια µακρά περίοδο ύφεσης. Αν δεν αλλάξετε την
ατζέντα, προβλέπω τα προβλήµατα να επιδεινώνονται. Θα επα-
νέλθω. Με εκτίµηση,Τζων Μέυναρντ Κέυνς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το όνειρο του Kέυνς, όπως κα-
ταλαβαίνετε δεν το είδα εγώ. Αλλά το είχε δει ο Υπουργός σας ο
κ. Τσακαλώτος, ο οποίος στις 31 Ιανουαρίου του 2010 είχε δη-
µοσιεύσει στην Κυριακάτικη Ελευθεροτυπία την επιστολή του
Kέυνςs προς τον τότε Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Γεώργιο Πα-
πακωνσταντίνου. Όπως καταλαβαίνετε, εδώ το όνειρο τελειώνει
και αρχίζουν οι εφιάλτες.

Είµαι σίγουρος ότι ο κ. Τσακαλώτος χθες βγαίνοντας από το
Eurogroup, κάτι θα θυµήθηκε απ’ αυτή την επιστολή που είχε
γράψει µε το ψευδώνυµο «Κέυνς». Προς τιµήν του, οι δηλώσεις
του ήταν συµµαζεµένες. Ο ίδιος ήταν συγκρατηµένος προφανώς
υπό την επήρεια των όσων είχαν διαµειφθεί µέσα στις κλειστές
πόρτες του συµβουλίου. Σε αντίθεση βέβαια, το Μεγάρο Μαξί-
µου µίλησε για θρίαµβο. Λίγο έλειψε να βλέπαµε πάλι χορούς και
δηµοτικά τραγούδια µε νέους και νέες στο Σύνταγµα. 

Δυστυχώς είχαµε και χθες πολιτικές κουτοπονηριές. Με ανα-
κοίνωσή του το γραφείο τύπου του Πρωθυπουργού κάλεσε όλα
τα πολιτικά κόµµατα να πάρουν θέση σε κρίσιµα ζητήµατα της
διαπραγµάτευσης, όπως είναι «η απόρριψη κάθε σκέψης για επι-
πλέον µέτρα λιτότητας µετά τη λήξη του προγράµµατος». Δη-
λαδή, σαν να µας λέει το Μαξίµου ότι η Κυβέρνηση απέκρουσε
τα µέτρα λιτότητας, αλλά θα τα φέρει η Αντιπολίτευση.

Το ωραίο είναι ότι ο Υπουργός Οικονοµικών µε την υπογραφή
του στο Eurogroup δέχτηκε την παράταση της σκληρής λιτότη-
τας, αναλαµβάνοντας τη δέσµευση για στόχους πρωτογενούς
πλεονάσµατος 3,5% πέραν του 2018 σε µεσοπρόθεσµη βάση,
αλλά το γραφείο του Πρωθυπουργού καλούσε εµάς να αντιστα-
θούµε στη διαιώνιση των µνηµονίων που µόλις είχε υπογράψει ο
κ. Τσακαλώτος. 

Τι συνέβη, όµως, χθες στο Eurogroup; Το βασικό συµπέρασµα
είναι ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δέχτηκε την αέναη λιτότητα
µε στόχους που δυστυχώς δεν µπορούν να επιτευχθούν. Ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός, µιλώντας πρόσφατα σε εκδήλωση εδώ στην
Αθήνα, υποστήριζε ότι όλοι ξέρουν ότι δεν µπορούµε να έχουµε
πέραν του 2018 πρωτογενές πλεόνασµα 3,5%. Χτες δεσµεύτηκε
για διατήρηση του στόχου σε µεσοπρόθεσµη βάση που µπορεί
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να είναι από τρία έως δέκα έτη, όπως µας είπε ο κ. Ντάισελµ-
πλουµ.

Δεύτερο συµπέρασµα: Ο δηµοσιονοµικός κόφτης παρατείνε-
ται και για µετά το 2018 και ουσιαστικά µονιµοποιείται.

Τρίτο συµπέρασµα: Η περίφηµη δεύτερη αξιολόγηση ακόµα
να κλείσει. Αντιθέτως, οι Ευρωπαίοι ζητούν σαφείς δεσµεύσεις
για νέα διαρθρωτικά µέτρα στα εργασιακά και µέτρα στις απο-
κρατικοποιήσεις και η συζήτηση παραπέµπεται για τον Ιανουά-
ριο. 

Τέταρτο συµπέρασµα: Το ΔΝΤ εκφράζει σοβαρές αντιρρήσεις,
θεωρώντας ότι ο στόχος του πλεονάσµατος είναι ανέφικτος και
τα µέτρα για την ελάφρυνση του χρέους ανεπαρκή. 

Προσέξτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης: Μ’ αυτόν τον
διαπραγµατευτικό οίστρο που σας διακρίνει, στο τέλος και
σκληρά µέτρα λιτότητας θα έχουµε και πλεονάσµατα 3,5% µέχρι
το 2022 θα έχουµε και το χρέος θα µένει περίπου ανέπαφο σε
µεσοπρόθεσµη βάση.

Έρχοµαι στην ενότητα των βραχυπρόθεσµων µέτρων για το
χρέος που ήταν και η αφορµή για τα πανηγύρια στο Μαξίµου.
Από την ανάγνωση των µέτρων προκύπτει ότι δεν υπάρχει καµµία
άµεση µείωση στην ονοµαστική αξία του χρέους, αλλά διευθέ-
τησή του στο χρόνο µεταξύ 2040 και 2060 µέσω της αλλαγής πα-
ραµέτρων όπως είναι τα επιτόκια και χρόνος αποπληρωµής.

Να το πω αλλιώς; Να ζήσουν να µας θυµούνται. Να ζήσουν
όσες και όσοι γεννιούνται σήµερα που το 2050 και το 2060, όταν
θα είναι στο µέσον του βίου τους, θα θυµούνται ότι µία γενιά σα-
ραντάρηδων το 2016 τούς οδήγησε στο να είναι χρεωµένοι µέχρι
τα αυτιά και µε µία αέναη λιτότητα έτσι ώστε εκείνοι, δηλαδή η
επόµενη και η µεθεπόµενη γενιά, να ελπίζουν ότι κάτι θα γίνει
αφού πια µπουν στο βαθύ γήρας. 

Επίσης σε βραχυπρόθεσµη βάση, δηλαδή για τα επόµενα χρό-
νια, οι δαπάνες για τους τόκους αυξάνονται και θα µειωθούν σε
βάθος χρόνου. Όπως λοιπόν στον φετινό προϋπολογισµό γρά-
φετε ότι οι δαπάνες για τόκους είναι µειωµένες στο µισό σε
σχέση µε το 2012 και πριν λόγω του καταραµένου κατά τα άλλα
PSI, στον επόµενο προϋπολογισµό – καλά να είµαστε του χρόνου
εδώ - θα γράφετε ότι το κόστος θα είναι αυξηµένο λόγω της από-
φασης Τσακαλώτου. Η ελάφρυνση που υπολογίζεται σε 20% του
ΑΕΠ σε βάθος χρόνου έως το 2060 είναι ο αχρείαστος λογαρια-
σµός που πληρώσαµε σε δάνεια και στην τρίτη ανακεφαλαιοποί-
ηση των τραπεζών, αλλά και την υποτροπή της ύφεσης από το
2015.

Με άλλα λόγια, χειροτερέψατε τα οικονοµικά µεγέθη για να τα
βελτιώσετε από το 2040 και µετά σε ό,τι αφορά στο χρέος. Του-
λάχιστον, µε την ελάφρυνση του χρέους το 2060 να που θα επι-
βεβαιώσετε τον Κέυνς που είχε πει το εξής αµίµητο: «Μακροπρό-
θεσµα όλοι θα είµαστε νεκροί». 

Οι αποφάσεις του Eurogroup δεν είναι για πανηγύρια. Δεσµεύ-
σατε µε τις υπογραφές σας τη χώρα όχι απλώς για ένα τέταρτο
µνηµόνιο, πέραν του 2018, αλλά για ένα µνηµόνιο διαρκείας. 

Αντί να διδαχθείτε από τα λάθη του παρελθόντος - ο κ. Τσα-
καλώτος, η Κυβέρνηση συνολικά - επαναλαµβάνετε τα ίδια και
χειρότερα λάθη. Αντί να τρέξετε τις µεταρρυθµίσεις που έχουν
µείνει στη µέση, τις εγκαταλείπετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε µας εσείς! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ποιες είναι αυτές; Για πείτε µας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα σας πω µετά. Αντί να προτάξετε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε εσείς µία! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είναι µεταρρύθµιση ότι δώσατε για εκα-

τό χρόνια -άντε, συγγνώµη, για ενενήντα εννιά, ούτε καν εκατό
χρόνια- τη δηµόσια περιουσία στο υπερταµείο; Αυτό µας λέτε
εσείς µεταρρύθµιση; 

Αντί να τρέξετε µπροστά, να δείτε πώς θα δηµιουργήσετε νέες
θέσεις εργασίες, προστατεύετε το κοµµατικό κράτος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Α, µπράβο!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αντί να ενισχύσετε τους οικονοµικά ασ-

θενέστερους, µειώνετε το διαθέσιµο εισόδηµα. Μήπως δεν έχετε
ακούσει τίποτα για αύξηση φορολογίας και ειδικά έµµεσης; 

Αυτό είναι, λοιπόν, το πλαίσιο προϋπολογισµού που συζητάµε
σήµερα. 

Εάν ήθελα, λοιπόν, να δώσω έναν τίτλο σε αυτόν τον προϋπο-

λογισµό, θα έλεγα:«Μέτρα χωρίς µέτρο».
Συζητάµε σήµερα τον προϋπολογισµό του 2017, αλλά κάποια

πράγµατα δεν είναι ξεκάθαρα. Βλέπουµε ήδη πως υπάρχουν
διαρροές στον ελληνικό και διεθνή Τύπο ότι υπάρχουν συζητή-
σεις για ένα συµπληρωµατικό µνηµόνιο µε πρόσθετα µέτρα την
περίοδο 2017-2018. Ακούµε διαρροές από κυβερνητικά στελέχη
να λένε ότι οι δανειστές ζητάνε πρόσθετα µέτρα ύψους 4,2 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ για την περίοδο 2019-2020. Άρα όπως κα-
ταλαβαίνετε, το µνηµόνιο Τσίπρα – Καµµένου δεν τελειώνει τον
Αύγουστο του 2018, αλλά θα πάµε για παράταση. 

Αλήθεια τόσους µήνες τι διαπραγµατεύεστε; Τι διαπραγµα-
τεύεστε; Πού είναι η αξιοπιστία σας; Πού είναι η οικονοµική σας
πολιτική για την ανάκαµψη αυτής της χώρας; Πώς θα τονώσετε
τοµείς όπως είναι η αγορά ακινήτων, που έχει πάντα σηµαντικό
ρόλο στην ανάπτυξη; Πώς θα βελτιώσετε το χρηµατοοικονοµικό
περιβάλλον για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Έχουν χάσει κάθε
χρηµατοδοτική στήριξη και δυστυχώς, µεταναστεύουν µαζικά σε
χώρες των Βαλκανίων. Λείπει η στρατηγική, περισσεύουν οι τα-
κτικισµοί. 

Το πιο βασικό είναι ότι η Κυβέρνηση έχει χάσει το σηµαντικό-
τερο στοιχείο που αποτελεί ένα θεµέλιο για να πάρει µπροστά η
οικονοµία, την εµπιστοσύνη. Δεν µας εµπιστεύονται οι δανειστές
οι οποίοι ζητούν προκαταβολικά, µπροστά 4 έως 5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ µέτρα. Δεν µας εµπιστεύεται δυστυχώς, ούτε ένας
επενδυτής, Έλληνας ή ξένος, οι οποίοι ακούν Ελλάδα και φεύ-
γουν τρέχοντας όσον αφορά τις επενδύσεις. 

Υποτίθεται, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το 2015 θα µας βγάζατε
από τα µνηµόνια. Μας βάλατε σε τρίτο µνηµόνιο και τώρα προ-
ετοιµάζετε και το τέταρτο. Άρα θα έλεγα ότι η διαπραγµάτευσή
σας δεν ήταν και η πλέον καταπληκτική. 

Μεγάλες επιχειρήσεις αλλάζουν την έδρα τους. Καταθέτες
κρατούν τα χρήµατά τους εκτός του εγχώριου πιστωτικού συ-
στήµατος, ενώ οι επενδυτές -όπως σας είπα και πριν - δεν απο-
φασίζουν να τοποθετήσουν τα χρήµατά τους στις τράπεζες λόγω
αµφιβολιών για τις επόµενες κινήσεις σας. 

Οι πολίτες βλέπουν διαρκώς τον λογαριασµό της πολιτικής
σας να µεγαλώνει και να χτυπά την πραγµατική οικονοµία, να
χτυπά τους οικογενειακούς προϋπολογισµούς, να χτυπά τον σχε-
διασµό του µικροµεσαίου και του επαγγελµατία. 

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, εγώ θα έλεγα ότι το κείµενο του
προϋπολογισµού, που συζητάµε απόψε και τις επόµενες ηµέρες,
µπαίνει σε δεύτερη µοίρα. Και αυτό γιατί στην ατζέντα βρίσκον-
ται ήδη πρόσθετα φορολογικά µέτρα, που δεν περιγράφονται
στο κείµενο του προϋπολογισµού, όπως για παράδειγµα η κα-
τάργηση του 1,5% στην παρακράτηση µισθών και συντάξεων.
Αυτό δεν θα οδηγήσει στην αντίστοιχη µείωση των αποδοχών ή
στην περικοπή των κοινωνικών επιδοµάτων; Άρα η συζήτηση για
τον προϋπολογισµό είναι αποσπασµατική. 

Μπορεί κάποιος από την Κυβέρνηση να βεβαιώσει ότι το 2017
δεν θα ληφθούν άλλα µέτρα εκτός από αυτά που περιγράφονται
στον προϋπολογισµό; Εδώ, παρακαλούµε, ελάτε να το πείτε δη-
µοσίως και να δεσµευτείτε. 

Ελπίζω να µας δώσει το οικονοµικό επιτελείο κάποιες απαντή-
σεις για το τι άλλο µας περιµένει.

Σε ό,τι αφορά στο περιεχόµενο του προϋπολογισµού, έστω και
µε αυτή την αποσπασµατική εικόνα για το 2017, αρχίζω να πι-
στεύω ότι η Κυβέρνηση ελπίζει σε θαύµατα. Ε, βέβαια! Διότι µας
λέει ότι η οικονοµία θα αποκτήσει µια ισχυρή αναπτυξιακή τροχιά
της τάξης του 2,7% αλλά µε καθηλωµένο το πρόγραµµα των δη-
µοσίων επενδύσεων, µε πρόσθετους φόρους 2,5 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ για το 2017. Για κάθε ένα δισεκατοµµύριο νέου φό-
ρου, µας λέτε, η οικονοµία θα κερδίζει σε ανάπτυξη 1% στο ΑΕΠ.
Αυτή η θεωρία ίσως να αποτελέσει το αντικείµενο νέας επιστο-
λής του Κέυνς προς τον Υπουργό Οικονοµικών. 

Τα θαύµατα, όµως, βάσει των όσων έχετε γράψει στον προ-
ϋπολογισµό, συνεχίζονται. 

Η ανεργία, µας λέτε, θα αποκλιµακωθεί ελαφρώς. Μακάρι,
αλλά πείτε µου εσείς πώς θα αποκλιµακωθεί όταν τα βάρη των
επιχειρήσεων αυξάνονται, οι εισφορές για τους επαγγελµατίες
εκτινάσσονται στα ύψη. Η ζήτηση, µας λέτε, θα αυξηθεί. Πώς θα
αυξηθεί η ζήτηση µε µικρότερα εισοδήµατα; Οι επενδύσεις, µας
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λέτε, θα τρέξουν, θα γίνουν άφθονες. Πώς όταν οι αποκρατικο-
ποιήσεις καρκινοβατούν; Θα µας πει κανείς τι γίνεται µε το Ελ-
ληνικό; Θα µας πει κανείς από πού τελικά ανέκυψε ένα νέο
ζήτηµα για το αν κάποια κτήρια είναι ή δεν είναι αυθαίρετα, αν
κάποια άλλα µέσα στο Ελληνικό είναι διατηρητέα ή όχι, εάν κά-
ποια κοµµάτια και µάλιστα µεταξύ του διαδρόµου απογειώσεων
και προσγειώσεων και της θάλασσας είναι δασικά, παρά το γε-
γονός ότι υπάρχουν τεκµήρια ότι είχαµε φύτευση τη δεκαετία
του 1950 σε αυτά τα κοµµάτια; Πώς; Εξηγήστε µας. 

Επίσης, καλούµαστε να συζητήσουµε και να τοποθετηθούµε
επί του προϋπολογισµού χωρίς να γνωρίζουµε κάποια πολύ ση-
µαντικά, κοµβικά στοιχεία για την εικόνα της οικονοµίας. Για πα-
ράδειγµα κανείς δεν ξέρει αν θα συµµετάσχει ή όχι το ΔΝΤ στο
νέο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα της χώρας και µε ποιους όρους.
Καλό είναι να µας το πείτε, για να ξέρουµε πώς πορευόµαστε.
Επίσης, θα απαιτηθούν πρόσθετα φορολογικά µέτρα, όπως η
µείωση του αφορολογήτου ορίου κάτω από τα 8.600 ευρώ; Ελ-
πίζω και πιστεύω να µην χρειαστεί να παραιτηθεί πάλι ο κ. Τσα-
καλώτος, όπως είχε πει, όταν έλεγε ότι από 11.000 ευρώ το
αφορολόγητο δεν πρόκειται να πέσει µε εκείνον Υπουργό. 

Επίσης, θα περικοπούν εκ νέου οι συντάξεις µέσα από το ψα-
λίδισµα των προσωπικών διαφορών; Ελπίζουµε η κ. Αχτσιόγλου
να έχει µια καλύτερη δικαιολογία και να την επικαλεστεί στην επι-
στολή της προς τους συνταξιούχους, απ’ ό,τι εκείνες του κ. Κα-
τρούγκαλου, διότι, ως γνωστόν, δεν έπεισαν τους συνταξιού-
χους. 

Θα απελευθερώσετε τις οµαδικές απολύσεις στις επιχειρή-
σεις; Πείτε το µας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Εσείς τι λέτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εσείς κυβερνάτε. Δεν ξέρετε εσείς; Όχι,

βέβαια, σας λέµε. Βγείτε εσείς επισήµως να το πείτε. Τόσα µας
είπατε εσείς. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Η θέση σας ποια είναι; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σκίζατε τα µνηµόνια και µας κάνατε τρία

plus. Και πάµε µε αέναη λιτότητα µνηµονίων ως το 2060. Είστε
περήφανοι για το αποτέλεσµα της σκληρής και περήφανης δια-
πραγµάτευσής σας; Είστε;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Βέ-
βαια, είµαστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είστε υπερήφανοι που υποθηκεύσατε
την περιουσία στο υπερταµείο για ενενήντα εννιά χρόνια; Είστε
υπερήφανοι!

Είστε υπερήφανοι τότε, αγαπητέ κύριε Πολάκη, που τον κατώ-
τατο από τα 751 ευρώ που θα τον πηγαίνατε τον έχετε ρίξει πιο
κάτω; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ποιον
κατώτατο; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τον κατώτατο µισθό. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη διακόπτεται ο
οµιλητής παρακαλώ. 

Συνεχίστε, κύριε Αµυρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θεσπίσαµε τελευταίοι το ελάχιστο εγ-

γυηµένο εισόδηµα και µόνο σε λίγες περιοχές για το 2015. 
Το 39% των Ελλήνων, αγαπητέ κύριε Πολάκη, ζει κάτω από τα

όρια της φτώχειας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τι

λες; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τι λες; Δεν το ξέρετε; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Εµείς

τους φέραµε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι. Σας ρωτάω αν είστε υπερήφανος

γι’ αυτό. Τι κάνετε δυο χρόνια; 
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Εµείς τους φέραµε; Σαράντα χρόνια…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Να σας πω κάτι; Έχετε δίκιο για τα σα-

ράντα χρόνια. Συµφωνώ. Όµως, ξέρετε τι γίνεται; Εκείνος που
υπογράφει τρίτο µνηµόνιο ξέρετε τι λέει; Ότι τα προηγούµενα
δυο δεν του έφταναν και θέλει και τρίτο. Εκείνος που υπογράφει
τη δέκατη τέταρτη µείωση συντάξεων, στην ουσία τι µας λέει;
Ότι οι προηγούµενες δεκατρείς µειώσεις συντάξεων δεν µας
έφταναν, τις ενσωµατώνουµε και πάµε στη δέκατη τέταρτη. Αυτή

είναι η διαφορά. 
Υπάρχει λοιπόν, µια γκρίζα ζώνη των διαπραγµατεύσεων που

διαφοροποιούν την τελική εξίσωση για την οικονοµία. 
Στον προϋπολογισµό που συζητάµε, η Κυβέρνηση υιοθετεί µε-

ρικά λάθη των προηγουµένων, εκείνων των σαράντα ετών. Να
σας θυµίσω για τον λανθασµένο πολλαπλασιαστή; Ακόµα υφί-
σταται και µας οδηγεί και βαθιά στην ύφεση.

Επίσης σας θυµίζω ότι το πρώτο µνηµόνιο ήταν ένα κοκτέιλ
φόρων, περισσότερο, το 70%, και 30% µείωση των δαπανών. Κα-
κό; Κάκιστο. Και το ΔΝΤ έλεγε εκ των υστέρων ότι ήταν µεγάλο
σφάλµα και µας οδήγησε πιο βαθιά στο πηγάδι. 

Στο δεύτερο µνηµόνιο άλλαξε η αναλογία. Είχαµε 70% µείωση
δαπανών και 30% φόρους. 

Τώρα, ξαναγυρνάµε στο πρώτο µνηµόνιο. Δηλαδή, περισσό-
τεροι φόροι, λιγότερη µείωση δαπανών. Το 97% των παρεµβά-
σεων είναι αυξήσεις φόρων, και µόλις το 3% είναι περικοπές
δαπανών. 

Μπορεί, όµως, ο προϋπολογισµός αυτός να υλοποιηθεί; Μπο-
ρεί να πετύχει τους στόχους του; Σύµφωνα, λοιπόν, µε το κείµενο
που έχουµε στα χέρια µας, θα είναι µια χρονιά όπως σας είπα -
λέει ο προϋπολογισµός - ισχυρής ανάπτυξης µε θετικό ρυθµό
2,7% έναντι ύφεσης 0,3% που εκτιµάει η Κυβέρνηση για φέτος,
για την τρέχουσα χρονιά. Η πρόβλεψη αυτή είναι µάλλον ανεδα-
φική και θα υπονοµεύσει την πολιτική που θέλετε να χτίσετε.
Γιατί; Διότι η ιδιωτική κατανάλωση θα αυξηθεί κατά 1,8% ενώ το
διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών θα µειωθεί, οι εξαγωγές υποτί-
θεται ότι θα εκτιναχθούν κατά 5,3%, αλλά µε αυξηµένους τους
φόρους των επιχειρήσεων, οι επενδύσεις θα σπάσουν κάθε
ρεκόρ µε ρυθµό ανάπτυξης και υλοποίησης κατά 9,1% όταν
έχουµε ακόµα capital controls. 

Αυτά είναι ασύµβατα πράγµατα µεταξύ τους και φαντάζοµαι
ότι αν ήσασταν κι εσείς στην αντιπολίτευση, τους ίδιους προβλη-
µατισµούς θα είχατε αναπτύξει.

Πάµε στο µέγα θέµα της ανεργίας. Εδώ, λοιπόν, προβλέπεται
µείωση του ποσοστού από 23,7% φέτος στο 22,6% το 2017. Τα
τελευταία στοιχεία, όµως, της ΕΛΣΤΑΤ για την ανεργία και το ισο-
ζύγιο προσλήψεων - απολύσεων, δυστυχώς είναι αρνητικά, έχουν
αρνητικό πρόσηµο. Άρα δείχνουν ότι έστω και η οριακή πτωτική
τάση των τελευταίων δύο ετών έχει ανακοπεί δυστυχώς -δυστυ-
χώς, σας το λέω εγώ- ενώ οι αυξήσεις σε φόρους και εισφορές
περιορίζουν τον χώρο µέσα στον οποίο µπορεί να αναπτυχθεί η
εργασία µε νέες θέσεις απασχόλησης. 

Επίσης, ο προϋπολογισµός, που συζητούµε, προβλέπει αυξη-
µένους φόρους το 2017 κατά 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όµως,
τα πρόσθετα αυτά έσοδα δεν θα προέλθουν από την καταπολέ-
µηση της λαθρεµπορίας καπνικών και καυσίµων. Ακόµα ηχούν
στα αυτιά µας οι δεσµεύσεις οικονοµικών Υπουργών, οι οποίοι
έλεγαν ότι τον χρόνο η Κυβέρνηση θα έφερνε 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ από την καταπολέµηση αυτών των δύο µαύρων πηγαδιών,
της λαθρεµπορίας. Και λέω ξανά αυτό το οποίο έχω πει πολλές
φορές από το Βήµα της Βουλής: Τι θα γίνει πια; Φαντοµάδες
είναι αυτοί οι λαθρέµποροι; Γιατί κανείς διαχρονικά και οι προ-
ηγούµενοι σαράντα χρόνια κι εσείς δύο χρόνια τώρα, δεν µπο-
ρείτε να βάλετε χέρι στους λαθρέµπορους; Πού είναι το on line
σύστηµα των εισροών - εκροών, στα πρατήρια; Γιατί κάνουµε βή-
µατα πίσω αντί να πηγαίνουµε µπροστά; 

Δεν είναι τυχαίο ότι σταµατήσατε να γράφετε κονδύλι στον
προϋπολογισµό για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν το επιτρέπουν οι θεσµοί. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πού είναι τα νοµοσχέδια, κύριοι συνά-

δελφοι, για τις αδήλωτες καταθέσεις, τους ακατάσχετους λογα-
ριασµούς των επιχειρήσεων, τη σύνδεση των ταµειακών µηχανών
των επιχειρήσεων µε το σύστηµα TAXIS, την επέκταση χρήσης
του πλαστικού χρήµατος; Γιατί απουσιάζουν αυτές οι διαρθρω-
τικές αλλαγές από τον προϋπολογισµό; 

Αυτές είναι µεταρρυθµίσεις, κύριοι συνάδελφοι, που πριν αν-
τιδρούσατε.

Δυστυχώς, οι φόροι αυτού του προϋπολογισµού είναι κοινω-
νικά άδικοι. Δεν επιµερίζουν δίκαια το κόστος προσαρµογής. και
αυτό µπορούµε να το δούµε ανάγλυφα στον πίνακα 3.6 όσον
αφορά στη σύνδεση των φορολογικών εσόδων. 
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Όλοι γνωρίζουν, από τον πρωτοετή φοιτητή οικονοµικής σχο-
λής µέχρι τον µακαρίτη τον Κέυνς, ότι οι έµµεσοι φόροι είναι άδι-
κοι. Αλλιώς αντιµετωπίζει την αύξηση της τιµής του καυσίµου
ένας βιοπαλαιστής και αλλιώς ένας µεγαλοβιοµήχανος. Απλά
πράγµατα. Οι έµµεσοι φόροι πλέον, καταλαµβάνουν το 56,4%
των συνολικών εσόδων, ενώ οι άµεσοι περιορίζονται στο 43,6%.
Είναι η επαχθέστερη αναλογία άµεσων προς έµµεσων φόρων
από το 2011.

Δεν έχει καµµία σχέση αυτή η αναλογία µε τις διακηρύξεις για
κοινωνική δικαιοσύνη. Πού είναι η κοινωνική δικαιοσύνη; 

Μεγάλες ανισορροπίες, επίσης, διαπιστώνουµε αν µελετή-
σουµε και το σκέλος των δαπανών. Βλέπουµε, λοιπόν, ότι για το
2016, όσον αφορά τις δαπάνες, ξέφυγε. Ο ίδιος ο προϋπολογι-
σµός για το 2017 αφήνει να υπονοηθεί ότι θα υπάρξουν υπερβά-
σεις. Μπορεί ή δεν µπορεί το Υπουργείο Οικονοµικών να βάλει
χαλινάρι σε αυτές τις δαπάνες του κράτους;

Ακόµα και ορισµένα κονδύλια από τον νέο προϋπολογισµό
είναι ενδεικτικά. Στο Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής οι
δαπάνες σχεδόν διπλασιάζονται, κάτι που δείχνει ότι το προσφυ-
γικό ήρθε για να µείνει. Είναι ένα πρόβληµα που θα πρέπει να το
αντιµετωπίσουµε µε όρους µεσοπρόθεσµους. Στο Υπουργείο
Παιδείας διαπιστώνουµε µια µικρή αύξηση της χρηµατοδότησης
από τα 4,3 δισεκατοµµύρια ευρώ στα 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Είναι αρκετά αυτά, κύριοι συνάδελφοι, για να καλυφθεί το κενό
της υποχρηµατοδότησης της Παιδείας; Λείπει επίσης, από την
πολιτική το κριτήριο της αξιολόγησης µονάδων και εκπαιδευτι-
κών. 

Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων παραµένει ίδιο το 2017.
Δεν λέγατε εσείς ως αντιπολίτευση ότι θα βάζατε το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων ως επίκεντρο, ως µπροστάρη της πολιτι-
κής σας για να βγούµε από τον φαύλο κύκλο της λιτότητας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ακόµα χειρότερη είναι η κατάσταση στο ασφαλιστικό σύ-

στηµα. Αυξάνετε τις ασφαλιστικές εισφορές κατά 1,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σε µια οικονοµία που χωλαίνει και στην οποία οι
επαγγελµατίες έχουν εξοντωθεί φορολογικά και ασφαλιστικά. Οι
ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι εργαζόµε-
νοι µε µπλοκάκι, από την 1η Ιανουαρίου θα πληρώνουν εισφορές
που ισοδυναµούν µε ποσοστό 26,95% επί του εισοδήµατός τους.
Αν σε αυτό προσθέσουµε και την προκαταβολή φόρου, οι επιβα-
ρύνσεις φθάνουν στο 70% του εισοδήµατός τους. 

Αυτές είναι πρωτοφανείς καταστάσεις. Όµως, η αλήθεια είναι
ότι ο κ. Κατρούγκαλος µας είχε προετοιµάσει ευθέως από πέρσι
το καλοκαίρι. Τι είχε πει; «Αν χρειαστεί θα αυξήσουµε και λίγο
τους φόρους». Μάλιστα! 

Σταχυολογώ ορισµένους αριθµούς: Τα οικογενειακά επιδό-
µατα µειώνονται κατά 10 εκατοµµύρια, καθώς θεσπίζονται χαµη-
λότερα εισοδηµατικά κριτήρια. Ταυτόχρονα - και αυτό είναι το
πιο ανησυχητικό - η Ελλάδα γερνάει. Το 2014, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γεννήθηκαν µόλις ενενήντα τέσσερις χιλιάδες παι-
διά. Οι δαπάνες δεν πάνε στη στήριξη της οικογένειας. Είµαστε
η προτελευταία χώρα στη στήριξη της οικογένειας πανευρωπαϊ-
κώς, µε µόλις 0,7%. 

Όλα αυτά τα αδιέξοδα αποτυπώνονται στο χρέος. Εσείς κα-
ταγγέλλατε τους προηγούµενους, που επί σαράντα χρόνια είχαν
στρογγυλοκαθίσει στις καρέκλες τους - όπως εσείς λέτε κι όπως
είναι δηλαδή - ότι το χρέος το πήραν στο 120% και το πήγαν στο
160%. Εσείς τι κάνετε που το πάτε στο 186,7% του ΑΕΠ για το
2017; Το PSI τελικά ήταν ή όχι καταστροφικό για τη χώρα; Δεν
θα επαναλάβω τι γράφετε στην εισηγητική έκθεση. 

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι - και τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε - ο προϋπολογισµός που φέρνετε για ψήφιση πά-
σχει από έλλειµα αξιοπιστίας και µεταρρυθµίσεων. Εφαρµόζετε
µια πολιτική που µάλλον δεν την πιστεύετε. Αγγαρεία εκτελείτε,
όπως πρόσφατα είπε ένας παλαιότερος πολιτικός. 

Ο λόγος είναι απλός και τον ανέλυσε ο κ. Τσακαλώτος στην
επιστολή του ως άλλος σύγχρονος Κέυνς. Ξεχάσατε τις ιδέες
σας, εφαρµόζετε πολιτική που δεν πιστεύετε, υιοθετείτε κρατι-
κοδίαιτες πρακτικές που προκάλεσαν την κρίση, σαµποτάρετε

τις ιδιωτικοποιήσεις, επιδεινώνετε το πρόβληµα µε τη διαπραγ-
µάτευση αντί να το επιλύετε.  Με άλλα λόγια, πιστεύετε ότι θα
σβήσετε τη φωτιά της ύφεσης, φουντώνοντας τους φόρους. Αν
ζούσε ο Κέυνς, πιστεύω ότι θα επέπληττε τον αντιγραφέα-µα-
θητή κ. Τσακαλώτο, που αν και καθηγητής, πολύ γρήγορα ξέχα-
σε όσα δίδασκε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού, της Δηµο-

κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ και της Ένωσης Κεν-
τρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
γενικό εισηγητή από το Ποτάµι κ. Γιώργο Αµυρά. 

Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής των Ανεξάρτητων Ελλήνων
κ. Δηµήτριος Καµµένος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, µε λύπη µου παρατηρώ - νοµίζω ότι το

παρατηρείτε όλοι σας - ποιοι λείπουν από τη Βουλή. Λείπει η Νέα
Δηµοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ούτε ένας! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ούτε ένας στους τελευταίους

τρεις εισηγητές. Δηλαδή ειλικρινά, θα έπρεπε τουλάχιστον ένας
να τιµήσει τη συγκυβέρνηση που είχαν µε το ΠΑΣΟΚ δύο χρόνια
σε αυτή τη χώρα. Είναι απορίας άξιο γιατί δεν είναι κανένας. Βέ-
βαια, δεν είµαι ακόµα έτοιµος να µιλάω µόνος µου σε κάµερες
και σε τηλεοράσεις, αλλά ένα κοινό είναι πάντα αναγκαίο. Δη-
λαδή δεν µας εµπνέει η παρουσία της Νέας Δηµοκρατίας. Μπο-
ρώ να πω ότι το αντίθετο µας εµπνέει περισσότερο. 

Καλό θα ήταν να ήταν εδώ, γιατί θέλω να δω αντιδράσεις σε
πρόσωπα ανθρώπων οι οποίοι τα τελευταία χρόνια - πολιτικά
πάντα µιλώντας - έχουν κάνει ακροβασίες, οι οποίες δεν έχουν
κάποια λογική εξήγηση. Ειλικρινά, µε τις σηµερινές τους εισηγή-
σεις κι από χθες το βράδυ έως σήµερα, ακούγοντας δηµοσιο-
γράφους φίλα προσκείµενους προς τη Νέα Δηµοκρατία ή
αντιπολιτευόµενους προς την Κυβέρνηση τη δική µας, των ΣΥ-
ΡΙΖΑ -Ανεξαρτήτων Ελλήνων, τηλεοπτικούς σταθµούς, ραδιοφω-
νικούς σταθµούς, αναλυτές σε εφηµερίδες που τυπώθηκαν
σήµερα το πρωί, προσπαθούσαν εναγωνίως να καταστρέψουν
τη χθεσινή συµφωνία στο Eurogroup, τη µεγάλη επιτυχία της Κυ-
βέρνησής µας. 

Και ειλικρινά, σαν ειδικός στη δουλειά που κάνω, ντρέποµαι
που δεν υπάρχει - ειλικρινά το λέω - κάποιος, σε οποιοδήποτε
κανάλι, να βγει µε τεκµηριωµένη άποψη χρηµατοοικονοµικής µε-
λέτης και να µας πει πώς και γιατί - να τεκµηριώσει την άποψή
του - δεν είναι καλή η συµφωνία, από πού κι ως πού δεν είναι
καλή η συµφωνία. Δεν βγήκε ένας να βάλει τα νούµερα κάτω, να
δει το προφίλ του χρέους, να δει τις καµπύλες, να δει τι είχαµε,
τι πήραµε, τι παραλάβαµε, τι πάµε να δώσουµε. 

Γιατί το έκαναν οι Ευρωπαίοι; Επειδή µας αγαπάνε; Δηλαδή
ξαφνικά ο κ. Σόιµπλε αγάπησε τον Αλέξη και τον Πάνο; Δηλαδή
λέµε τώρα εµείς ότι ο Σόιµπλε και ο Ντάισλεµπλουµ ήρθαν χθες
και τους ερωτεύτηκαν και λέει: «Παιδιά, εντάξει, σας βασανίσαµε
και τώρα πηγαίνετε καλύτερα, πάρτε κάτι για το χρέος». Είναι
αυτή η αλήθεια; 

Θα δώσω ένα παράδειγµα. Και, επαναλαµβάνω, κακώς που
λείπουν. Και δεν είναι και από το ΠΑΣΟΚ εδώ. Θα έκανα µία ανα-
γωγή της χθεσινής συµφωνίας επάνω στα χρέη του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας Δηµοκρατίας. Γνωρίζουµε πολύ καλά από την εξετα-
στική ότι χρωστάνε πάνω από 400 εκατοµµύρια και άµεσα απαι-
τητά, βάσει νοµικών ενεργειών που έχουµε δει τώρα - δεν είναι
και της παρούσης - είναι τα 350 εκατοµµύρια. 

Ας πούµε ότι είναι ένα κόµµα και έχει 350 εκατοµµύρια άµεσα
απαιτητά, καταγγελµένα στα δικαστήρια. Και ας πούµε ότι αυτά
τα χρέη, που είναι άµεσα απαιτητά, ερχόταν ένας καλός κύριος
µια µέρα, ο οποίος λεγόταν Ντάισελµπλουµ ή λεγόταν Γιούνκερ
και τους έλεγε: «Κύριοι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας,
για τα 352 εκατοµµύρια που είναι στο πληµµελειοδικείο άµεσα
απαιτητά, µε καταγγελµένες συµβάσεις…» – όχι µε προφίλ απο-
πληρωµών το 2060 σήµερα, αύριο τα θέλω, γιατί πάω για αναγ-
καστική κατάσχεση - «…θα σας δώσω κάποια λεφτά να σας
εξυπηρετήσω σήµερα». Θα τα πούµε µετά για την καθαρή πα-
ρούσα αξία. Δεν θα σας κουράσω τεχνικά. Θα το αφήσω γιατί
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δεν αντέχω άλλο, µε πιάνει κι εµένα το παράπονο το τεχνικό. Θα
τους έλεγε, λοιπόν: Σήµερα πάρτε τα 352 εκατοµµύρια, εξυπη-
ρετήστε το δηµόσιο, όπου χρωστάτε τα χρέη σας σαν κόµµατα
και ξεπληρώστε µε, µε δεκαπέντε χρόνια περίοδο χάριτος, µε 1%
επιτόκιο, για 32,5 χρόνια από εκεί και πέρα αποπληρωµή του κε-
φαλαίου και εδώ είµαστε να δούµε – προσέξτε τώρα πώς πρέπει
να συνδυάσουµε - το πλεόνασµα, δηλαδή, η σχέση της πολιτικής
σας δύναµης, στις µελλοντικές εκλογές που είναι αόριστες,
όπως είναι αόριστα και τα πλεονάσµατα και η ανάπτυξη και το
επιτόκιο που θα έχει αλλάξει σε δεκαπέντε χρόνια. Δεν ξέρει κα-
νένας το επιτόκιο που µπαίνει µε τους µαθηµατικούς τύπους. 

Έστω όµως, ότι θα το έλεγε σε αυτά τα δύο κόµµατα - θα πω
ότι θα παίρνατε πάνω από 15%, έτσι για να έχουµε 15 εκατοµµύ-
ρια τον χρόνο ή 10 εκατοµµύρια, πόσα βγαίνει, δεν ξέρω και το
ΦΕΚ, επιχορήγηση του δηµοσίου στα κόµµατα - κι όλο αυτό θα
τους το πήγαινε.     

Άρα σήµερα τι καταλάβαµε σε αυτή τη Βουλή, αγαπητοί κύ-
ριοι; Ότι µε αυτή τη συµφωνία και άλλα τεχνικά που δεν είναι της
παρούσης η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ θα την καταψήφιζε.
Θα έλεγε «εγώ δεν θέλω, σας ευχαριστώ πάρα πολύ». Θα πή-
γαινε σε εµάς, στα υπόλοιπα κόµµατα και θα έλεγε έρχεστε και
εσείς µαζί να ψηφίσετε, για να µην πάρω αυτή τη συµφωνία; Δεν
µου αρέσει να εξυπηρετήσω το χρέος µου, δεν µου αρέσει να
είµαι βιώσιµος, δεν µου αρέσει να έχω δηµοσιονοµικό αέρα να
κινηθώ πολιτικά, να κάνω δέκα ταξίδια, να κάνω τρία επιµορφω-
τικά, να τυπώσω αφίσες στις εκλογές που θα έρθουν, δεν τα
θέλω όλα αυτά Ειλικρινά µιλάω, δεν έχω καταλάβει τον τρόπο µε
τον οποίο αντιπολιτεύονται. Το παράδειγµά µου είναι πάρα πολύ
πρακτικό.

Θα πούµε πολλά για το PSI, έστω και µόνοι µας. Τι χρειάζεται
αυτή η χώρα; Είπα και στην εισήγησή µου ότι αυτός ο προϋπο-
λογισµός είναι ο σηµαντικότερος προϋπολογισµός της τελευ-
ταίας δεκαετίας. Οι λόγοι είναι ευνόητοι και είναι ένας από τους
βασικούς λόγους για τον οποίο τον υπερψηφίζουµε. Δεν τον
υπερψηφίζουµε επειδή συγκυβερνούµε µε την πολύ καλή Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά γιατί πρέπει να πετύχει αυτός ο προϋπο-
λογισµός. Αν δεν πετύχει, έχουµε καταστραφεί όλοι. Όποιος και
να έρθει να κυβερνήσει το 2018, το 2019, όπως και να τον λένε,
µε αποτυχία στον προϋπολογισµό του 2017, σε αυτά που γρά-
ψαµε εµείς µε πόνο και αίµα –και έτσι είναι, κανείς δεν χαίρεται
µε τα δηµοσιονοµικά και τους φόρους, θα τα πούµε όµως και θα
τα εξηγήσω στον χρόνο που έχουµε- πρέπει να πετύχει. Διότι οι
ξένοι, οι δανειστές κατέχουν το 80% του χρέους µας. Θα σας
αφήσω και στα Πρακτικά τι ακριβώς µας έχουν δανείσει. Είναι
οµόλογα, αέρας. Από τα 400 εκατοµµύρια έχουµε πάρει τα 280
εκατοµµύρια και έχουµε πάρει µετρητά µόνο 45 εκατοµµύρια.
Όλα τα υπόλοιπα είναι οµόλογα, είναι χρεόγραφα. Μας χρέωναν
και τόκους από πάνω, ότι είχαµε και κουπόνια. Είναι ένα χάος.
Ούτε αυτοί ήξεραν πώς να στήσουν τους µηχανισµούς. 

Τώρα, προσέξτε. Προς τιµήν τους ανταλλάσσουν τα επιτόκια
από κυµαινόµενα σε σταθερά. Φανταστείτε τώρα τι λέµε. Έρχε-
στε πάλι, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, και λέτε ότι εµείς λέµε ναι
στο deal που σας δίνουµε στα 352 εκατοµµύρια που χρωστάτε,
σας δίνω σταθερό επιτόκιο, δεν θα έχετε κανένα ρίσκο εάν υπάρ-
ξει γεωπολιτικό πρόβληµα στη χώρα, εάν φουντάρει δίπλα η Ιτα-
λία και φύγουν προς τα επάνω τα επιτόκια δανεισµού στην
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, εσείς, στο ΠΑΣΟΚ και στη Νέα
Δηµοκρατία, θα πληρώνετε τα χρέη σας µε 1% και λέτε «δεν
θέλω».

Πήγε χθες να διαλυθεί η Ιταλία µε 400 δισεκατοµµύρια κόκκινα
δάνεια στο ένα τρισεκατοµµύριο που έχει η Ευρώπη. Το 40%
είναι οι ιταλικές τράπεζες, οι οποίες συµπαρασύρουν το 65%
όλων των τραπεζών της Γαλλίας, της Γερµανίας και Ισπανίας.
Έχει η µία τα χρέη της άλλης. Είναι κρατικά, εταιρικά οµόλογα.
Πήγε να γίνει χαµός και η Ελλάδα έχει 1% επιτόκιο για 32,5 χρό-
νια περίοδο χάριτος. Πήραµε και άλλη αναδιάρθρωση και άλλο
βόλεµα του χρέους -να είναι πιο εύκολο στην εξυπηρέτησή του
στον χρόνο, να αφήνει και το περιθώριο- και δεν το θέλουν! Λέµε,
δηλαδή, όχι στον ελληνικό λαό, δεν το θέλω!

Τι θέλαµε, όµως, µέχρι το 2014; Μέχρι το 2014 θέλαµε να πα-
ραδώσουµε στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων 80

δισεκατοµµύρια κόκκινα δάνεια. Τα παραλάβανε 22 δισεκατοµ-
µύρια το 2009 και µας τα έδωσαν 80 δισεκατοµµύρια. Δεν το λέω
εγώ, το λέει η Ένωση Ελληνικών Τραπεζών.  Ο πίνακας είναι εδώ
και θα τα αφήσω όλα. Μας έδωσαν 80 δισεκατοµµύρια δάνεια,
εννιακόσιες ενενήντα οκτώ χιλιάδες νέους ανέργους, µείον 8,5
δισεκατοµµύρια µόνο από εισφορές, λόγω των εννιακοσίων ενε-
νήντα οκτώ χιλιάδων άνεργων, διαλυµένες τράπεζες, γιατί κού-
ρεψαν 38 δισεκατοµµύρια στις τράπεζες και µετά τρεις ανακεφα-
λαιοποιήσεις και δύο χρεοκοπίες, κύριοι.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή η χώρα έχει περάσει δύο χρεοκο-
πίες. Το έχετε καταλάβει; Δεν το είπε κανένας. Έχουµε χρεοκο-
πήσει δύο φορές, τεχνικά και όχι µόνο. Για την αναδιάρθρωση
του χρέους και το PSI -που η επιτυχία είναι 5 δισεκατοµµύρια και
θα φέρω τα νούµερα, για να τελειώνει αυτή η ιστορία απόψε- ση-
µαίνει καταγγελία στον ISDA, στα derivatives, στην Αµερική ότι
χρεοκοπεί η Ελλάδα, αλλάζει τους όρους δανεισµού, δηλαδή
τους όρους των οµολόγων σου, µονοµερής ενέργεια, άντε γεια,
χρεοκοπία, default! Τελείωσε. Tον Δεκέµβρη, δεύτερη επανα-
γορά χρέους, δεύτερη αθέτηση πληρωµής, δεύτερη αλλαγή
όρων οµολόγων, 11,3 εκατοµµύρια για να κουρέψουµε 30 εκα-
τοµµύρια, δεύτερη χρεοκοπία. Προσέξτε, είναι δύο χρεοκοπίες
επίσηµες, όχι πολιτικές και να είχαµε να λέγαµε στα κανάλια. Πή-
γαµε ταµείο µαύροι, κουβά. Τα λέω λαϊκά. Είναι χρεοκοπία, τέ-
λος.

Τι σηµαίνει χρεοκοπία στη δικιά µας τη δουλειά, στο χωριό
µου, που λέω πολλές φορές; Δεν σε πιστεύει κανένας, άµα φουν-
τάρεις µία, δύο φορές στις διεθνείς αγορές και έχεις κρατικά
οµόλογα, που θεωρούνται από τα ασφαλέστερα στον κόσµο,
sovereign debt. Ποιος; Seniority παντού. Πρώτη φορά που χρεο-
κόπησε χώρα η οποία µπήκε σε εκκαθάριση λειτουργίας, σαν τις
εταιρείες που κάναµε στα νιάτα µου, ήταν η Ελλάδα. Μας εκκα-
θάρισαν εν λειτουργία για έξι χρόνια και κατηγορούµαστε τώρα
εµείς που πάµε να σώσουµε την παρτίδα.

Ήρθαν αυτοί που κυβέρνησαν -όπως κυβέρνησαν- και, για να
σώσουν πολιτικά τα επιχειρήµατά τους, θέλουν να προσκυνή-
σουµε και να καταθέσουµε στεφάνια στο PSI.

Δεν υπάρχει περίπτωση να καταθέσουµε κανένα στεφάνι στο
PSI. Το PSI έχει στεφάνι για σάβανο, έχει στεφάνι για άλλη δου-
λειά. Κατέστρεψε την Ελλάδα, διότι βγήκε από τις αγορές, χρε-
οκόπησε δύο φορές, πλέον έχασε την αξιοπιστία της µια και έξω,
τελειώσαµε, γι’ αυτό και δεν µπορούσαν να βγουν στις αγορές
από το 2012 και µετά. 

Ερώτηση απλή: Κουρέψανε, λέει, 140 δισεκατοµµύρια. Καλά,
θα τα δείξω τώρα τι κουρέψανε µε το PSI, δεν κουρέψανε τίποτα,
έστω όµως το επιχείρηµα του κ. Χατζηδάκη, ο οποίος πάλι δεν
είναι καλά ενηµερωµένος από το οικονοµικό του επιτελείο. Ερώ-
τηση απλή: Είναι δυνατόν µε τόσο µεγάλη εξυπηρέτηση χρέους
σε κεφάλαιο, όχι σε τόκους, να µη βγεις σε έναν χρόνο στις αγο-
ρές; Δεν πρέπει να έχεις βιώσιµο χρέος; 

Προσέξτε τώρα, είναι σαν να λέµε ότι ΠΑΣΟΚ-Νέα Δηµοκρατία
–συγγνώµη πάλι, αλλά λείπουν και δεν παρεξηγείται και κανένας,
παρεξηγείται το κενό- από τα 350, που είναι καταγγελµένα µε
αναγκαστική κατάσχεση, τους λένε «παιδιά, σας κόβουµε 170»
και λένε «οκ, τα κουρέψαµε». Μετά τους λένε «παιδιά δεν είστε
βιώσιµοι, γιατί, για να σας κουρέψουµε τα 170, 53,5%, στο PSI,
σας δανείσαµε άλλα 93», που είναι στις συµβάσεις µέσα, και το
χρέος πήγε µία η άλλη. Γιατί δεν έπεσε το χρέος ονοµαστικά στα
δελτία χρέους 140 δισεκατοµµύρια; Αυτή την ερώτηση θα µου
την απαντήσει ένας άνθρωπος, ένας χριστιανός σε αυτήν την Αί-
θουσα, ένας ειδήµων; Έχω όλα τα δελτία χρέους στο τέλος.
Αφού, λέει, έκοψε 140, πρέπει να πάει το Υπουργείο Οικονοµικών
να πει «παιδιά, από 360 µείον 140 βγαίνει 220», να βγάλει ένα τρί-
µηνο ονοµαστικό χρέος. Ποτέ! Γιατί; Δεν έχει αναρωτηθεί κανέ-
νας; Όχι.

Πήραµε 47 δισεκατοµµύρια οµόλογα για τις τράπεζες. Προ-
σέξτε, Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Δεν είναι δικό
µου το ΤΧΣ, το έστησε η προηγούµενη κυβέρνηση, για να πάρει
λεφτά, για να δανειστούν οι Έλληνες πολίτες οµόλογα, δηλαδή
το χρέος του EFSF, ο οποίος δανείζεται από τις αγορές, να µου
το δώσει το οµόλογό του, να το κάνω εγώ ανακεφαλαιοποίηση
στις τράπεζες, τις οποίες κούρεψε επιτυχηµένα το PSI 38 δισε-
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κατοµµύρια. Τους πήραµε 38 δισεκατοµµύρια. 
Ερώτηση: Πόσοι µείνανε στα hold outs; Τι σηµαίνει hold outs;

Σηµαίνει πόσοι δεν κουρέψανε. Ξέρει κανένας πόσοι δεν κουρέ-
ψανε; Τα νούµερα θα τα πω στο τέλος. Πόσοι δεν συµµετείχαν
και γιατί δεν συµµετείχαν; Ήταν εθελοντικό το PSI; Πώς είναι το
PSI εθελοντικό, όταν δανείζεσαι 35 δισεκατοµµύρια και τους λα-
δώνεις για να συµµετέχουν; Είναι στη σύµβαση µέσα αυτά που
λέω, δεν τα λέω έτσι, είναι η δουλειά µου αυτή. Για να συµµετέ-
χουν οι εθελοντές, δανειστήκαµε όλοι οι Έλληνες 35 δισεκατοµ-
µύρια για να τους δώσουµε –«τυρί» λέγεται στη δική µας τη
γλώσσα- «sweetener», «γλυκαντικό». Δηλαδή, τους δώσαµε 30
δισεκατοµµύρια, για να συµµετέχουν. Δανειστήκαµε 5,5 δισεκα-
τοµµύρια για τους δεδηλωµένους τόκους µέχρι εκείνη τη στιγµή
και άλλα 35 δισεκατοµµύρια για να αγοράσουµε τα οµόλογα από
τις τράπεζες. Τα νούµερα τα έχω εδώ. Τα λέω προφορικά, για να
τα περάσουµε γρήγορα. 

Άρα γιατί δεν µειώθηκε το χρέος; Διότι από εκεί που ήταν Ελ-
ληνικού Δικαίου, γύρισε όλο κατευθείαν σε Αγγλικού Δικαίου. Δεν
είναι µόνο το Αγγλικό Δίκαιο, που τότε δεν ήξερε κανένας τι ση-
µαίνει το Αγγλικό Δίκαιο. Είναι ότι έφυγε από τις αγορές και πήγε
σχετικά σε κράτη –αλλά τι;- και έγινε από οµόλογο δάνειο. Προ-
σέξτε διαφορά! Από οµόλογο της αγοράς, δηλαδή ότι οµολογώ
ότι καλή τη πίστει θα το πληρώσω σε δέκα χρόνια το δεκαετές –
οµολογώ, είναι σαν να δίνεις µια µεταχρονολογηµένη επιταγή,
καλή τη πίστει, την παίρνει ο άλλος και σου πουλάει ένα αυτοκί-
νητο σήµερα- του λέει ότι «ναι, αλλά ξέρεις, εγώ σε κούρεψα,
αλλά δεν συµµετείχαµε όλοι, έχω και άλλα 64 εκατοµµύρια, τα
οποία δεν συµµετείχαν». Όταν ήµουν εγώ έξω, µε πήρε µια µέρα
ο Πάνος –θα τα πούµε όλα απόψε- όταν ήταν στη σύσκεψη των
Αρχηγών µε τον Παπαδήµο και ήµασταν στο φουαγιέ στο Μαξί-
µου και µας έπαιρναν τηλέφωνα, για να πληρωθούν τα ακού-
ρευτα. Δεν µπορώ να πω ποιος πήρε ούτε ποιο ποσό ούτε
ποιανού ήταν. Έπεφταν τηλέφωνα την ώρα της σύσκεψης των
Αρχηγών, που γινόταν χάος στην Ελλάδα και έπρεπε να γίνει
πολύ σοβαρή συζήτηση, να αποφασίσουµε εµείς, που ήµασταν
στο φουαγιέ, αν θα πούµε, ναι, να κουρευτεί ή να µην κουρευτεί
ένα οµόλογο, να το πληρώσουµε µε 90% κέρδος, από 60 εκα-
τοµµύρια αγορά δευτερογενή σε 453 στο άρτιο. Να αποφασί-
σουµε εµείς, που δεν ήµασταν πολιτικοί Αρχηγοί, ήµασταν
σύµβουλοι. Έτυχε εγώ να είµαι εκεί. Μου είπε ο Πάνος «έλα να
δούµε τι γίνεται µε τα οικονοµικά». Το γλιτώσαµε και πληρώθηκε
αλλού. 

Πήραµε µε τις τράπεζες 38 δισεκατοµµύρια µε τη µία, 47 δι-
σεκατοµµύρια από το PSI, η σούµα της ανακεφαλαιοποίησης
από την καταστροφή, και µας δώσανε στις 31-12-2014 αποµεί-
ωση µετοχών 25.194 δισεκατοµµύρια! Έχασε ο λαός 25.200 από
την αξία των µετοχών του, το ΤΧΣ, το οποίο δηµιουργήθηκε για
να ανακεφαλαιοποιήσει τις τράπεζες, όπως είπα πριν. Χάσαµε
από την αξία των µετοχών 25.200, πάνω από το 80%, στις 31-12-
2014, όχι το 2015, αλλά το 2014.

Τα καταθέτω όλα στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εύκολα είναι αυτά, δεν είναι δύσκολα. 
Προσέξτε τώρα. Εµείς δανειζόµαστε τώρα µε τριάντα δυόµισι

χρόνια. Θα σας αφήσω τον πίνακα. Θα µε συγχωρέσετε, γιατί τα
έγραφα γρήγορα, µόνος µου, και είναι χειρόγραφος. Έχω όλα
τα οµόλογα σήµερα από τις 7 το απόγευµα, σχετικά µε το τι δα-
νείζονται όλες οι χώρες για δεκαετή και τριακονταετή οµόλογα.
Ας πούµε, εάν κάποια χώρα στην Ευρώπη δανείζεται µε τριάντα
χρόνια, τι επιτόκιο δίνει; Εµείς δανειζόµαστε µε τριάντα δυόµισι
χρόνια και 1% επιτόκιο. Η Αυστρία στα είκοσι πέντε χρόνια µε
1,229%. Το Βέλγιο µε εικοσαετία –δεν έχει τριακονταετία, δεν δί-
νουν µε τριάντα χρόνια οµόλογο του Βελγίου- µε 1,125%. Η
Δανία για τριάντα χρόνια µε 1,054%. Η Φινλανδία για δεκαπέντε
χρόνια –δεν δίνουν ούτε είκοσι ούτε τριάντα χρόνια- µε 1%. Η
Γαλλία στα τριάντα χρόνια στις αγορές µε 1,641 %. Η Γερµανία
για τριάντα χρόνια µε 1,036%. Η Ουγγαρία µε 3,90%. Η Ιρλανδία
δεκαετές οµόλογο µε 5%, διότι δεν έχει τίποτε άλλο, παρά µόνο

δεκαετές. 
Όλοι δανείζονται στις αγορές περισσότερο από εµάς. Άρα

είναι τεράστια η δική µας αποτυχία! Δηλαδή, η περσινή αποτυχία,
που πήραµε τα 54 δισεκατοµµύρια που έληγαν σε τρία χρόνια
και τα πήγαµε στα τριάντα δυόµισι µε 1% και το ΔΝΤ µε 3,8% και
τα άλλα µεσοσταθµικά 4% σε τριάντα δυόµισι αντί για τρία χρό-
νια και 1% είναι κακή συµφωνία, όταν βλέπετε τι συµβαίνει σε
άλλες χώρες! Το καταθέτω στα Πρακτικά και συγχωρέστε µε που
είναι χειρόγραφο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς σήµερα, εάν ήµασταν στις αγορές, θα ήµασταν µε 6,5%
και 7% στα είκοσι πέντε χρόνια. Εάν βγαίναµε στις αγορές στα
είκοσι πέντε χρόνια, θα ήµασταν µε 7% σήµερα και το παίρνουµε
τώρα για τριάντα δυόµισι χρόνια µε 1%. Πολύ κακή συµφωνία, η
χειρότερη που υπάρχει! 

Να σας πω κάτι; Αυτοί που δεν έχουν πετύχει πολιτικά -και το
καταλαβαίνω, γιατί και εγώ σιγά σιγά αποκτώ µια σχετική εµπει-
ρία- έχουν έναν τρόπο να σταθούν πολιτικά. Απέχουν -να µην
ακούν, γιατί δεν χρειάζεται, τώρα τι να ακούσουν, τα έχουν λύσει
όλα τα προβλήµατά τους- και κατηγορούν τους άλλους. Εγώ δεν
κατηγόρησα κάποιον, απλώς αµύνοµαι. Αµύνοµαι µε τις γνώσεις
µου και µε τη ζηµιά που έγινε στην πατρίδα. Ειλικρινά δεν κατη-
γορώ κανέναν. Ξέρει και ο κ. Βενιζέλος πόσο τους σέβοµαι για
το µυαλό και την ευφυία τους, αλλά ήταν λάθος. Προσέξετε, δη-
λαδή, σήµερα, συνάδελφοι, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, Ποτάµι -
δεν ξέρω τι θα πουν οι αγαπητοί κεντρώοι- κατά 99% θα κατα-
θέσουν στεφάνι στο PSI. Ειλικρινά δεν το καταλαβαίνω αυτό! 

Αφήνω εδώ τον πίνακα της µείξης του χρέους, ο οποίος λέει
αυτή τη στιγµή κάτι πολύ απλό. Δεξιά είναι τα στοιχεία του ΕFSF.
Λέει ότι έχουµε πάρει 47 µόνο δισεκατοµµύρια µετρητά από τα
141 και τα υπόλοιπα είναι όλα οµόλογα. Λέει, επίσης, πού πήγε
τι από τον EFSF και πού πήγαν τα λεφτά από τον ESM, τι καλύ-
πτουµε. Είναι η πλήρης χθεσινή ανάλυση.

Προσέξτε τώρα. Αυτός είναι ένας απόρρητος πίνακας. Αυτός
ο πίνακας δείχνει µετά τη χθεσινή συµφωνία πώς αλλάζει το
χρέος µας. Θα τον αφήσω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ αναλύει -φαίνεται η εικόνα, φαντάζοµαι- τι ισχύει µετά τη
συµφωνία και τι ίσχυε πριν από τη συµφωνία, το χάος, τι είχαµε
να πληρώνουµε. Το βλέπετε εδώ για κάθε χρόνο µέχρι το 2060
και εδώ είναι πώς µειώνεται και πηγαίνει και αυξάνει πολύ µετά
το 2043 και βλέπουµε. 

Το σηµαντικό ποιο είναι; Στη γαλάζια γραµµή κάτω λέει για τον
EFSF, το PSI, το LM Facility. Το LM Facility είναι το δάνειο που
πήραµε µόνο για το PSI, για να εξυπηρετήσουµε τα «γλυκαν-
τικά». Αυτό εξυπηρετείται 2022 µε 2043. 

Δείτε το, παρακαλώ, συνάδελφοι, είναι δάνειο που πήραµε
µόνο για το PSI. Δεν υπήρχε κανένας εθελοντισµός. Τα «φεσώ-
σαµε» όλα στον ελληνικό λαό. Εδώ είναι το µάτι της συµφωνίας
του PSI και σας έχω βάλει και τα σχετικά άρθρα, όλα τα άρθρα
που λένε τι δανειστήκαµε. 

Ας τα διαβάσω, έτσι, προς άµυνα. Η συµφωνία λέγεται Liability
Management, δηλαδή διαχείριση των απαιτήσεων για το PSI και
έχει δάνεια 30 δισεκατοµµύρια για την Ελλάδα, για να µπορέσει
–το µεταφράζω- µερικώς να χρηµατοδοτήσει την εθελοντική
συµµετοχή. Είναι 30 δισεκατοµµύρια δάνειο! Είναι 35 δισεκατοµ-
µύρια, για να µπορέσει η Ελλάδα να χρηµατοδοτήσει την εξα-
γορά των οµολόγων. Αυτά είναι δάνεια που πήραµε για το PSI
30 και 35 δισεκατοµµυρίων από την Κεντρική Τράπεζα και 5,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ πήραµε για τους δεδηλωµένους τόκους,
που έπρεπε να τους πληρώσουµε για να πάµε σε άλλη συµφωνία,
γιατί έπρεπε να πληρωθούν αυτοί που έδιναν τα οµόλογα τους
τόκους εκείνης της στιγµής, που άλλαζαν τα οµόλογά τους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
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σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μια χαρά είναι, δεν είναι τίποτα δύσκολο. Για να τελειώσουµε
και µε αυτό το ψέµα του PSI, εδώ έχω όλα τα δελτία χρέους.
Όποιος θέλει ασχολείται. Έχω κάνει και τις σηµειώσεις µου, γιατί
και πώς δεν µειώθηκε το χρέος και πώς γύρισε από δηµόσιο εσω-
τερικής χρήσης και απαίτησης οµόλογο Ελληνικού Δικαίου και
ελάχιστο έξω –δηλαδή ήταν 85% οµόλογο στην Ελλάδα και 15%
οµόλογο εξωτερικό, εκτός Ελλάδας, Ελληνικού Δικαίου- στο να
είναι όλα µαζί από 265 εκατοµµύρια και να έχουν φθάσει τα 70
τα οµόλογα και να έχουµε πάει τα δάνεια από 0 στα 280. 

Είναι όλα στα δελτία εσωτερικού χρέους, στη δεύτερη σελίδα
πάνω δεξιά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Συγκεντρωτικά, όσον αφορά τα δάνεια που πήραµε, το 2009
το δηµόσιο χρέος ήταν 298 εκατοµµύρια και παραδόθηκε τον Δε-
κέµβριο του 2014 στα 324 εκατοµµύρια. Καµµία σχέση µε το PSI.
Προσέξτε τώρα. Το 2009 τα οµόλογα Ελληνικού Δικαίου ήταν
265 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θα σας πω πόσα συµµετείχαν και
πόσα κουρεύτηκαν. Από τα 265 δισεκατοµµύρια τον Δεκέµβριο
του 2014 είχαµε 66. Φύγανε 199 δισεκατοµµύρια ευρώ, ονοµα-
στική αξία διακόσια δισεκατοµµύρια οµόλογα. Συνάµα, τι έγινε
όµως το 2009; Από 54 δισεκατοµµύρια πήγε στα 218 δισεκατοµ-
µύρια ο δανεισµός. Η διαφορά δανεισµού είναι 35 δισεκατοµµύ-
ρια, η διαφορά οµολόγων είναι 66 δισεκατοµµύρια, η διαφορά
35 δισεκατοµµυρίων µε 66 δισεκατοµµύρια µας κάνει τη διαφορά
από τα 298 δισεκατοµµύρια στα 324 δισεκατοµµύρια. 

Προσέξτε: Ό,τι κουρέψαµε, δεν το κουρέψαµε και είπαµε «δεν
πειράζει, το αλλάζουµε µε κάτι άλλο, να αλλάξω το αυτοκίνητο
να πάρω ένα άλλο, δίπορτο», αλλά καταστρέψαµε τη χώρα, τη
χρεοκοπήσαµε δυο φορές. Κάναµε 80 δισεκατοµµύρια κόκκινα
δάνεια, ένα εκατοµµύριο ανέργους και, συγχρόνως, εκτός αγο-
ρών, µε δύο χρεοκοπίες, αλλάξαµε το χρέος και δανειστήκαµε,
αντί να έχουµε οµόλογα Ελληνικού Δικαίου και να τα βρούµε µε-
ταξύ µας µε τις τράπεζες µε 40 δισεκατοµµύρια, ώστε να µην
έχουµε ανάγκη να δανειστούµε για όλα αυτά, µε τα ακίνητα, µε
την Αγροτική, µε τα κόκκινα δάνεια που ήταν τότε µόνο 25 δισε-
κατοµµύρια, θα είχαµε βρει την άκρη µόνοι µας, αλλά δεν έπρεπε
να τη βρούµε µόνοι µας. 

Παρακαλώ, κρατήστε και εδώ για όποιον συνάδελφο θέλει να
δει την εξέλιξη των οµολόγων σε σχέση µε την αλλαγή της σύν-
θεσης του προφίλ του χρέους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Για να πάµε και λίγο στην ανάπτυξη, αυτός ο προϋπολογισµός
θα είναι αναπτυξιακός για πολλούς λόγους. Ο βασικότερος είναι
ότι δουλεύουµε γι’ αυτό. Δεν είναι εδώ να το ακούσουν, θα το
δουν σε βίντεο. Εµείς δεν δουλεύουµε για να ξαναψηφιστούµε.
Εγώ δεν το κάνω αυτό το πράγµα, δεν µου περνάει από το
µυαλό. Πρέπει να πετύχει, δεν µας παίρνει. Δεν γίνεται να µη
φέρω έσοδα. Προσέξτε, παράλληλα έσοδα. Μιλάγαµε µε τον
Χρήστο εδώ πόσες φορές, µε τον Τρύφωνα και µε την Κατερίνα
θα τα πούµε. Τα νοµοσχέδια έρχονται όλα. Δηλαδή, όσον αφορά
τον ΦΠΑ που χάσανε, γιατί δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία εδώ να
µας πει γιατί από το 2009 έως το 2014 έχασε 32 δισεκατοµµύρια
ΦΠΑ; Σε ύφεση η οικονοµία, µε λίγες συναλλαγές, άρα λίγες αγο-
ραπωλησίες και χάσαµε 32 δισεκατοµµύρια ΦΠΑ και ερχόµαστε
εµείς να µπορέσουµε, από τα 6 δισεκατοµµύρια τον χρόνο που
χάνουµε, να εισπράξουµε µε τους µηχανισµούς -που θα ανα-
γνώσω πολύ γρήγορα για τα Πρακτικά- τον ΦΠΑ που χάνεται.
Δεν το προϋπολογίσαµε ότι θα το πάρουµε, γιατί δεν επιτρέπεται
και είναι σωστό. Θα πάρουµε, όµως, ένα µεγάλο του κοµµάτι µε
το πλαστικό χρήµα και το νοµοσχέδιο που θα έλθει και θα το βά-
λουµε στον προϋπολογισµό του 2018, τέτοια εποχή. Θα το
έχουµε πάρει και θα πούµε «κύριοι, αυτό είναι και είναι µόνιµο
µέτρο». Έγινε ο µηχανισµός, άρα θα εισπράττεις κάθε χρόνο 1

δισεκατοµµύριο από τα 6 δισεκατοµµύρια τον χρόνο διαφυγών
ΦΠΑ, 5,4 δισεκατοµµύρια τα µέτρα τριετίας. Μας µένουν και
ρέστα, εάν είχαµε τον ΦΠΑ. Όχι, δεν πρέπει να αλλάξουµε το
κράτος, να το αφήσουµε όπως ήταν, έτερον εκάτερον, αλλά είναι
over and above. Είναι όλα από πάνω αυτά που πρέπει να κά-
νουµε. Εδώ πρέπει να προστατευθούν επιχειρηµατίες. Είναι
σωστό ότι δεν είναι άµεσα αναπτυξιακό µέτρο η αύξηση φορο-
λογίας. Ούτε ο έµµεσος φόρος είναι δίκαιος. Δεν έχουµε δηµο-
σιονοµικό περιθώριο. Αυτό που δίνει όµως η χθεσινή συµφωνία,
την οποία δεν θα την παίρνανε ούτε για τα κόµµατά τους, είναι
ότι σε βλέπουν οι αγορές µε άλλο µάτι. Εκλογές δεν γίνονται,
δεν υπάρχουν. Ωραία, έχουµε να λέµε στα κανάλια το πρωί ότι
περνάµε πάρα πολύ ωραία.

Πολιτική σταθερότητα. Σοβαρότητα, ανταγωνιστικότητα, δου-
λειά. Έρχεται µε τη βιωσιµότητα του χρέους η έκθεση του κ.
Ντράγκι -και θα βγάλει και µία έκθεση το ΔΝΤ στο τέλος του τρέ-
χοντος µήνα- και θα πει ο κ. Ντράγκι στο ΔΝΤ «έτσι πάνε τα πράγ-
µατα». Θέλει και αυτός µια τεκµηρίωση, για να πάει να εισηγηθεί
να µας πάρουν τα οµόλογα, δηλαδή ή να παίρνει τα ελληνικά
οµόλογα ή να τα ανταλλάξουµε. Τη συµφωνία από πέρσι την έ-
χουµε συζητήσει µε τον Ευκλείδη. Τι σηµαίνει αυτό; Φθηνό χρήµα
στην αγορά. Φθηνό χρήµα και φθηνότερο επιτόκιο. Να µειωθεί
το κόστος εξυπηρέτησης του χρέους του νοικοκυριού, το οποίο
έχει όλους τους ανέργους. Ο κύριος ΓΑΠ είχε πει «µακάρι ένας
στους τέσσερις να δουλεύουν». Είναι ευχή, δηλαδή, αντί να δου-
λεύουν και οι τέσσερις.

Με κόκκινο χρέος στο νοικοκυριό, µειωµένο ως µηδενικό δια-
θέσιµο εισόδηµα, όπως λέµε εµείς στη µέτρηση, πρέπει να µει-
ωθεί η εξυπηρέτηση του κόκκινου δανείου. Το να του µειώσεις
το επιτόκιο είναι τόσο απλό. Είναι έµµεσο έσοδο στην τσέπη. Θα
µείνουν λεφτά για κατανάλωση, έτσι θα έλθει η ανάπτυξη. Συγ-
χρόνως, προχωρήσαµε και σε αποκρατικοποιήσεις. Και το Ελλη-
νικό και η «COSCO» και ο ΟΛΘ, που θα έλθει σιγά σιγά, και ό,τι
άλλο γίνεται σαν έργο υποδοµής είναι ο πυλώνας, η ραχοκοκαλιά
της ανάπτυξης. Η θέση µας είναι αυστηρά γεωπολιτική. Είµαστε
γέφυρα. Θέλουµε, δεν θέλουµε, πρέπει να το εκµεταλλευτούµε.
Αεροδρόµια θα κάνουµε και θα φτιάξουµε, φαντάζοµαι, γρήγορα
και το τρένο διπλής κατεύθυνσης, διότι δεν φεύγουν εµπορευ-
µατοκιβώτια χωρίς τρένο διπλής κατεύθυνσης από τη Θεσσαλο-
νίκη. Πρέπει να γίνουν όλα αυτά.

Καταλαβαίνω και συµπονώ την Αντιπολίτευση. Δεν καταλαβαί-
νει οικονοµικά. Δεν καταλαβαίνει τη χθεσινή συµφωνία. Με κανέ-
ναν τρόπο δεν την καταλαβαίνει και δυστυχώς δεν την εξήγησαν
και µεταξύ τους.

Ως Ανεξάρτητοι Έλληνες υπερψηφίζουµε τον αυριανό προ-
ϋπολογισµό.

Θα αφήσω δύο σηµειώσεις τεχνικού χαρακτήρα –κάποιος µπο-
ρεί να θέλει να διαβάσει, κάποιος µπορεί να βαριέται– που αφο-
ρούν το γιατί και πώς υπολογίζουµε το προεισπρακτικό επιτόκιο
στον υπολογισµό της καθαρά παρούσης αξίας στο σηµερινό δά-
νειο, το οποίο έχει να κάνει µε το κόστος δανεισµού, έχει να κάνει
µε την ανάπτυξη που προβλέπεις, έχει να κάνει µε το πόσα χρό-
νια θα το προβλέψεις, ποιος είναι ο στόχος που θέλεις να έχεις
για το χρέος προς το ΑΕΠ µε το ΑΕΠ. Έχει να κάνει µε όλα αυτά,
δηλαδή µε πάρα πολλούς παράγοντες, αλλά δυστυχώς αυτός
είναι ο υπολογισµός. Έτσι γίνεται σήµερα. 

Πάλι λέω 54 δισεκατοµµύρια ευρώ έφυγαν σε τριάντα δύο
χρόνια της τριετίας. Έφυγαν και άλλα αυτόν τον χρόνο µε 1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ περίπου κενό περιθώριο δηµοσιονοµικό κά-
θε χρόνο για την οικονοµία. Αν είµαστε ικανοί –και βάζω ερωτη-
µατικό–, θα τα καταφέρουµε. Αν είµαστε ανίκανοι, δεν θα τα κα-
ταφέρουµε. Δεν γίνεται µε αυτή τη συµφωνία να µην τα καταφέ-
ρουµε, δηλαδή απαγορεύεται. 

Αφήνω τις σηµειώσεις για αυτό. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θα παρακαλούσα τέλος –και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή σας– όλες τις πτέρυγες της Βουλής να κατανοήσουν
ότι η ανάπτυξη δεν έρχεται µόνη της. Χρειάζεται δουλειά. Χρει-
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άζεται πάρα πολλή δουλειά. Δεν είναι η αλήθεια του ATM. Είναι
η αλήθεια που λέµε. Θα πάει ο άλλος να δει το εκκαθαριστικό
του στεγαστικού που θα του έρθει και θα του είναι 50 ευρώ λι-
γότερο, γιατί θα του έχει πέσει το επιτόκιο. 

Όµως, η Ελλάδα –προσέξτε– θα έχει σταθερό. Δηλαδή, αν
γίνει κανένας πανικός στην Ιταλία, εµείς είµαστε κεκαλυµµένοι
από ρίσκο. Άρα οι αγορές και κάποιος που θα επενδύσει τα
λεφτά του στην Ελλάδα µετά το QE και µετά την έξοδο στις αγο-
ρές µε 3% που πρέπει να βγούµε, που και αυτό δεν είναι καλό,
γιατί µε 1% δανειζόµασταν και θα πάει µε 3%, τα µαθηµατικά
στον πίνακα που έχω εδώ λένε την αλήθεια. Αν αλλάζει το επιτό-
κιο στον χρόνο, σε σχέση µε την αύξηση του ΑΕΠ,  σου χαλάει
το κλάσµα. Δεν σου βγαίνει τόσο καλή η καθαρή παρούσα αξία. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως –προσέξτε– αυτή η σταθερότητα είναι
αυτό που θέλει ο επενδυτής. Λέει, πού να βάλει τα λεφτά του;
Να τα χάσει; Μα δεν θέλει ένα σταθερό επιτόκιο, ένα σταθερά
χαµηλό επιτόκιο; Θέλει ανακεφαλαιοποιηµένες τράπεζες, στα-
θερή πολιτική σκηνή, αναδιαρθρωµένα τα Υπουργεία Ανάπτυξης,
ώστε όλα –και οι αδειοδοτήσεις– να γίνονται γρήγορα, να τελει-
ώνουµε, να πάµε ταµείο γρήγορα, να µας φέρει την επένδυση το
FDI, το Foreign Direct Investments, να µπουν σαν ξένες επενδύ-
σεις µέσα στην Τράπεζα, σαν καταθέσεις, δηλαδή, να µπουν κα-
ταθέσεις. 

Για να γίνει όλο αυτό, δεν πρέπει να αποσταθεροποιηθεί η
χώρα. Εδώ είµαστε να δουλέψουµε, για να είναι η χώρα σταθερή.
Αλλά, παρακαλώ πάρα πολύ, να µη σπεκουλάρουµε πολιτικά,
διότι το πολιτικό σπεκουλάρισµα έχει κοντά πόδια. Είναι σαν το
ψέµα. Εµείς πρέπει να δουλέψουµε, για να φέρουµε αποτέλε-
σµα. Εµείς διαχειριζόµαστε έντεκα εκατοµµύρια ψυχές και άλλες
είκοσι πέντε εκατοµµύρια ψυχές Ελλήνων εκτός Ελλάδος, οι
οποίοι λένε: «Ρε παιδιά, τι γίνεται στην πατρίδα; Έχω ένα σπίτι
στο χωριό. Να το πουλήσω, να το δώσω σε κανέναν Γερµανό ή
να το κρατήσω, να γυρίσω για διακοπές;». Δεν πρέπει να τον φέ-
ρουµε πίσω τον Έλληνα; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

γενικό εισηγητή των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Δηµήτριο Καµ-
µένο. 

Τελευταίος από τους γενικούς εισηγητές ο κ. Μάριος Γεωρ-
γιάδης από την Ένωση Κεντρώων.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς θα ήθελα να ευ-

χηθώ χρόνια πολλά σε όσους γιορτάζουν, τόσο εντός του Κοι-
νοβουλίου όσο και εκτός, καθώς επίσης και στο Πολεµικό µας
Ναυτικό, το οποίο έχει την τιµητική του σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι, επίσης, θα παρακαλούσα να κάνουµε και
λίγο ησυχία, γιατί, εκτός από τα δακρυγόνα έξω, έχω την εντύ-
πωση ότι ακούµε νταούλια και ζουρνάδες. Τεράστια επιτυχία.
Εγώ τα διαβάζω τελείως διαφορετικά. Μπορεί και να µη γνωρίζω
οικονοµικά, όπως ο φίλος Δηµήτρης ανέφερε προηγουµένως. 

Οι εν λόγω εξελίξεις είναι ξεκάθαρο ότι θα έχουν τόσο δραµα-
τικές επιπτώσεις για τη χώρα, που, σας µιλώ ειλικρινά, εάν ως
Ένωση Κεντρώων είχαµε εµείς θεσµικό δικαίωµα, θα εκδίδαµε
διάγγελµα προς τον ελληνικό λαό για να τον προειδοποιήσουµε
για το τι ακολουθεί. Γιατί ο πόλεµος δεν είναι ο µόνος που φέρνει
τα δεινά ούτε οι τεκτονικοί σεισµοί την καταστροφή. Την κατα-
στροφή τη φέρνουν όλοι όσοι είναι πρόθυµοι να υπογράψουν τα
πάντα, προκειµένου να παραµείνουν για λίγα εικοσιτετράωρα
ακόµη στην εξουσία. Παρακαλούν, συµφωνούν και υπογράφουν
όρους παράδοσης της χώρας µας, της τιµής και της αξιοπρέ-
πειάς µας. 

Αντιλαµβάνεστε όλοι πόσα δισεκατοµµύρια ευρώ επιπρόσθε-
των µέτρων απαιτεί η διατήρηση των πρωτογενών πλεονασµά-
των του 3,5% του ΑΕΠ σε µεσοπρόθεσµο βάθος χρόνου; 

Δυστυχώς για τη µοίρα µας, υπάρχει αυτό το απόλυτο όπλο
καταστροφής, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, που δεν διστάζει
µπροστά σε τίποτα, δεν υπολογίζει ούτε πατρίδα ούτε λαό ούτε
ιερό ούτε όσιο. 

Καλούµε αυτή τη στιγµή τον κάθε Έλληνα και την κάθε Ελλη-

νίδα, που παρακολουθεί, να δει όλη τη διάρκεια της Ολοµέλειας
της Βουλής µέχρι το Σάββατο, να ακούσει, να διαβάσει, να ρω-
τήσει και να µάθει κάθε λεπτοµέρεια της χθεσινής συµφωνίας
και όλων όσα µάς επιφυλάσσουν. Έτσι, θα γνωρίζει και θα πει-
στεί πέραν πάσης αµφιβολίας ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
είναι αυτή που στερεί το µέλλον από τα παιδιά µας και αυτή που
σβήνει τα όποια σχέδια και όνειρα έχουν προλάβει να κάνουν. 

Μέχρι προχθές, γνωρίζαµε ότι η Κυβέρνηση µε το υπερταµείο
υποθήκευσε τη δηµόσια περιουσία µας για ενενήντα εννέα χρό-
νια και ήµασταν πρόθυµοι να ζήσουµε µε αυτό. Εχθές, µάθαµε
κάτι πολύ χειρότερο: Πλέον έχει υποθηκεύσει τους µισθούς και
τις συντάξεις, την υγεία, την παιδεία, το νερό, τον αέρα και τα
αισθήµατα κάθε πολίτη, που ζει σε αυτή τη χώρα. 

Τελικά, κυρίες και κύριοι, η ιστορία µερικές φορές έχει πολλές
αδικίες. Σε κάποιους τυχερούς µπροστά από τον γκρεµό έχει κι
ένα ρέµα για να πέσουν. Στον δε Οδυσσέα, µπροστά στη Σκύλα
είχε την αγκαλιά της Χάρυβδης. Στη σηµερινή Ελλάδα, αγαπητοί
Έλληνες συµπατριώτες, όσοι µάς ακούτε, δεν έχουµε εναλλα-
κτικές. Η ιστορία δεν µπορεί να γυρίσει πίσω στις 25 Ιανουαρίου
2015. Είναι απολύτως σίγουρο ότι η συγκεκριµένη Κυβέρνηση
θα µας ξεκάνει έναν έναν µέχρι τέλους. Διότι συµφωνήσαµε να
υπογράψουµε το απόλυτο µνηµόνιο αορίστου χρόνου, χωρίς δι-
καίωµα καταγγελίας. 

Επί του προϋπολογισµού τώρα του 2017, θα ήθελα να ξεκι-
νήσω όχι µε δικά µου λόγια, αλλά µε αυτά που επισηµαίνει το
Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή, ότι, δηλαδή,
ο προϋπολογισµός του 2017 έχει βραχυπρόθεσµα υφεσιακή επί-
πτωση, διότι µειώσεις δαπανών και αυξήσεις φόρων αναπόφευ-
κτα λειτουργούν υφεσιακά. Αναφέρει επίσης ότι οι προβλέψεις
για την ιδιωτική κατανάλωση, τις επενδύσεις και τις εξαγωγές
µπορούν να χαρακτηριστούν αισιόδοξες. 

Υπάρχει και συνέχεια: «Με δεδοµένη τη διατήρηση του ποσο-
στού ανεργίας σε υψηλό επίπεδο µεσοπρόθεσµα, ο στόχος για
πρωτογενές πλεόνασµα 3,5% του ΑΕΠ µεσοπρόθεσµα κρίνεται
ως αρκετά φιλόδοξος. Επιπρόσθετα, ο προϋπολογισµός του
2017 είναι φοροκεντρικός, η υπερφορολόγηση θα εξακολουθεί
να λειτουργεί ιδιαιτέρως στρεβλωτικά στο οικονοµικό περιβάλ-
λον, αποτελώντας εµπόδιο στην επίτευξη θετικών ρυθµών ανά-
πτυξης.». Αυτά δεν τα λέω εγώ, αλλά η έκθεση του προϋπολο-
γισµού, που την καταθέτω προς υπενθύµιση όσων δεν την έχουν
διαβάσει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Με άλλα λόγια, το Γραφείο του Προϋπολογισµού του Κράτους
µάς λέει ότι σχεδόν όλες οι προβλέψεις για τα µεγέθη του προ-
ϋπολογισµού είναι λίγο πολύ αυθαίρετες. Πιο συγκεκριµένα, η
πρόβλεψη για αύξηση του ΑΕΠ κατά 2,7% είναι ανεδαφική, δε-
δοµένου ότι και το 2016 και το 2017 ήταν χρονιές πρωτοφανούς
ύφεσης και µείωσης του ΑΕΠ. 

Πάµε τώρα στην ανάπτυξη, όπως έχει αναφερθεί, στην επέν-
δυση και στις αποκρατικοποιήσεις. Είναι ενδεχόµενο αύξησης
του ΑΕΠ και ανάπτυξης ότι θα αποτελούσαν σηµαντικό ρόλο οι
αποκρατικοποιήσεις. Το 2016, όµως, η πρόβλεψη της Κυβέρνη-
σης για είσπραξη 2 δισεκατοµµυρίων από τις αποκρατικοποι-
ήσεις έπεσε έξω κατά 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Σε ποια στοιχεία
ικανότητας αυτής της Κυβέρνησης µπορούµε να βασιστούµε ότι
θα τηρηθεί το χρονοδιάγραµµα για το 2017;

Εποµένως οι αισιόδοξες προβλέψεις σας περί επερχόµενης
ανάπτυξης είναι εντελώς ουτοπικές. Οι επενδύσεις πια µοιάζουν
µε µακρινό όνειρο και η πραγµατικότητα µας λέει ότι ακυρώνον-
ται καθηµερινά σηµαντικές και σοβαρές επενδυτικές ενέργειες.
Πάρτε για παράδειγµα το Ελληνικό, για την οποία επένδυση δεν
έχει συµβεί τίποτα µε βάση τα προβλεπόµενα, αλλά, αντίθετα,
πρώτον, αναβάλλεται διαρκώς η ηµεροµηνία κύρωσης της σύµ-
βασης παραχώρησης, η οποία πάει για τα τέλη του 2017. Είναι
άγνωστο πότε θα εγκριθεί το Σχέδιο Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης,
πότε θα υποβληθεί η Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επι-
πτώσεων και πότε θα οριστεί ο αιγιαλός. Είναι άγνωστο πότε θα
κατατεθεί νοµοθετικό πλαίσιο για το καζίνο. Δεν προβλέπεται,
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τουλάχιστον στο άµεσο µέλλον, η παράδοση του ακινήτου στον
επενδυτή, προκειµένου να πάρουµε τα πρώτα 310 εκατοµµύρια
ευρώ, δεδοµένου ότι η Κυβέρνηση δεν τολµά, καθώς φαίνεται
ότι δεν έχει µεριµνήσει για καµµία υποδοµή, ώστε να µεταφέρει
τους µετανάστες και τους πρόσφυγες σε κάποιο άλλο σηµείο φι-
λοξενίας. 

Μάλιστα, ως Ένωση Κεντρώων έχουµε συνυπογράψει την
πρωτοβουλία της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ώστε να συστα-
θεί µία επιτροπή για το ζήτηµα του Ελληνικού.

Άλλο ένα τραγικό παράδειγµα, που αποδεικνύει την ανικανό-
τητα χειρισµού σοβαρών προτάσεων -ακούστηκε, αν δεν κάνω
λάθος, από τον κ. Χατζηδάκη-, αποτελεί το φιάσκο της δήθεν
πρόθεσής σας για την πώληση της ΔΕΣΦΑ στην αζέρικη «SO-
CAR». Αυτό σηµαίνει απώλεια 188 εκατοµµυρίων ευρώ µόνο για
το 2017, σύµφωνα µε όσα αναγράφονται στη σελίδα 140 της ει-
σηγητικής έκθεσης. 

Καταθέτω σχετικό ρεπορτάζ για το εν λόγω θέµα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για αυτή την τρύπα, η οποία αποτελεί τρανή απόδειξη ότι ο
προϋπολογισµός είναι πλασµατικός, θα πρέπει να µας πει ο αρ-
µόδιος Υπουργός ή οι αρµόδιοι Υπουργοί, οι κυβερνητικοί εκ-
πρόσωποι, σε τι είδους περικοπές θα προβούν, για να αντισταθ-
µιστεί αυτή η απώλεια.

Τρίτο παράδειγµα ανεύθυνου χειρισµού επενδυτικής πρότα-
σης αποτελεί το επενδυτικό σχέδιο του Κατάρ στο ναυάγιο της
Ζακύνθου. Οι µεθοδεύσεις του Υπουργείου Οικονοµικών έχουν
εξοργίσει τις αρχές του Κατάρ, οι οποίες απειλούν µε αντίποινα
τις εκατόν ογδόντα ελληνικές εταιρείες, που δραστηριοποιούνται
στο Εµιράτο. Δηλαδή, όχι µόνο ο επενδυτής έφυγε, µας απειλεί
κι από πάνω ότι θα µας κόψει την τρέχουσα συνεργασία που
έχουµε µε τη χώρα του.

Καταθέτω σχετικό δηµοσίευµα στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακύρωση υδατοδροµίων. Για να µη χρονοτριβήσω, διαβάστε
το µε την ησυχία σας. 

Ακύρωση επενδύσεων αιολικής ενέργειας CDF. Στον αέρα 250
εκατοµµύρια ευρώ απ’ αυτή την επένδυση. 

Πάµε και σε κάποια άλλα ιδιαιτέρως αρνητικά γεγονότα -δεν
ξέρω αν είναι ρεπορτάζ- για να  διαβάζετε ό,τι χάνουµε σαν Ελ-
λάδα. Αδυναµίες απορρόφησης κονδυλίων ακόµη και σε σύνταξη
δηµοσίων έργων µέσω ΕΣΠΑ. Διαβάστε τα, γιατί µπορεί να µην
τα ξέρετε. 

Τεράστια αποβιοµηχάνιση της χώρας το 2016. Σύµφωνα µε µε-
τριοπαθείς υπολογισµούς του ΣΕΒ, για να εξισορροπηθεί αυτή
η τεράστια αποβιοµηχάνιση απαιτούνται επιπλέον επενδύσεις,
πέραν, δηλαδή, των όσων πραγµατοποιούνται ετησίως, τουλάχι-
στον 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέχρι το 2022. 

Μεγάλη αύξηση στα «λουκέτα» επιχειρήσεων και το 2016.
Μέχρι σήµερα έχουν κλείσει είκοσι πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις,
κατάσταση βέβαια, που δηµιούργησε η υπερφορολόγηση και η
έλλειψη ρευστότητας. Σχετικό άρθρο µε δηλώσεις του κ. Μίχα-
λου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όχι µόνο δεν κάνετε κάτι για να έλθουν οι επενδύσεις, αντί-
θετα κάνετε τα πάντα για να φύγουν και µαζί τους και οι όποιοι
υποψήφιοι επενδυτές.

Αγαπητοί  συνάδελφοι Βουλευτές, τα ταξιδάκια αναψυχής
στην Κούβα και οι άτοπες παροµοιώσεις των πενήντα ετών δι-
κτατορίας µε -άκουσον, άκουσον!- τον δικό µας αγώνα του 1821
δεν θα φέρουν ούτε την ανάπτυξη ούτε την ελπίδα στον ελληνικό
λαό. Ο λαϊκισµός σας δεν έχει όρια ούτε σύνορα.

Τραγελαφικό είναι ότι η «NEW YORK TIMES» τοποθετεί τον

Πρόεδρό σας ανάµεσα στους οκτώ τοπ Ευρωπαίους λαϊκιστές
και, µάλιστα, φιγουράρει δίπλα στην αφρόκρεµα της ακροδεξιάς,
δηλαδή τον Φάρατζ, τη Λεπέν και τον Χόφερ. Εµένα προσωπικά,
αν ήµουν µέλος της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας, θα µε προ-
βληµάτιζε πάρα πολύ αυτή η παγκόσµια αναγνώριση.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Από την άλλη, µόνο ντροπή νοιώθω σαν Έλληνας πολίτης,

γιατί ο Πρόεδρός σας δεν είναι µόνο Πρόεδρος του κόµµατός
σας αλλά και Πρωθυπουργός της χώρας.

Καταθέτω σχετικό άρθρο µόλις πριν από µερικές ώρες.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τον δικό σας Πρόεδρο πού τον κατα-
τάσσετε;

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τον δικό µας Πρόεδρο τον κατατάσ-
σουµε εκεί που δεν µπορεί να φτάσει ο δικός σας. Δεν θα κάνω
διάλογο µαζί σας. Δεν σας αρέσουν αυτά που ακούτε, αλλά θα
τα ακούσετε.

Δυστυχώς το σύνθηµα που δίνετε για το τρέχον νοµοσχέδιο...
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα

σε πάρει ο Μητσοτάκης.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν θέλω να µε πάρει κανένας Μητσο-

τάκης. 
Μην ανησυχείτε, κύριε Πολάκη. Κανένας Μητσοτάκης δεν

θέλω να µε πάρει.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη διακόπτετε, σας
παρακαλώ.

Συνεχίστε, κύριε Γεωργιάδη.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δυστυχώς, οι αλήθειες πονάνε!
Το σύνθηµα, λοιπόν, από το εν λόγω νοµοσχέδιο είναι το εξής:

«Εξοντώστε την ιδιωτική επιχειρηµατικότητα στον βωµό της συν-
τήρησης του πελατειακού σας κράτους».

Πάµε στην ανεργία. Αναρωτιόµαστε πόσο ανάλγητη µπορεί να
είναι µια Κυβέρνηση, που επαίρεται ότι µειώνει την ανεργία, παί-
ζοντας µε τον πόνο εκατοντάδων χιλιάδων ανέργων, γιατί µε
βάση τα στοιχεία του πληροφοριακού συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ»
προκύπτει ότι για τον µήνα Οκτώβριο φέτος απολύθηκαν από τον
ιδιωτικό τοµέα ογδόντα δύο χιλιάδες οκτακόσιοι δέκα περισσό-
τεροι εργαζόµενοι απ’ όσους προσλήφθηκαν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ανάποδα τα διαβά-
ζετε; 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφήστε µε να µιλήσω, να ολοκλη-
ρώσω και µόλις ολοκληρώσω, µπορείτε να πείτε ό,τι θέλετε. 

Είναι η χειρότερη επίδοση το 2001 από αυτές που τηρούνται
στα εν λόγω στοιχεία. Και όσοι βρήκαν δουλειά µόνο προβλή-
µατα δεν έλυσαν, δεδοµένου ότι το 62% των νέων προσλήψεων
αφορά µερική –άρα, απαντώ στην τουριστική σας περίοδο- ή εκ
περιτροπής απασχόληση µε µισθούς 200 ευρώ. 

Καταθέτω τον σχετικό πίνακα ο οποίος είναι αποκαρδιωτικός. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στη φορολογία που συνεπάγεται και παραοικονοµία. Η
φοροεπιδροµή είναι τόσο µεγάλη που αναθεωρούνται οι εισπρα-
κτικοί στόχοι προς τα επάνω ακόµη και µέσα στη µέση της χρο-
νιάς. 

Αυτό δεν είναι επενδυτικό κλίµα, κυρίες και κύριοι, αλλά εχ-
θρική κίνηση ενάντια στις παραγωγικές δυνάµεις της χώρας. 

Να υπενθυµίσω ότι µε βάση το αναθεωρηµένο προς τα επάνω,
όπως είπα, φετινό στόχο και τα στοιχεία του δεκαµήνου που
έχουµε στη διάθεσή µας θα πρέπει µέχρι το τέλος του έτους να
εισπραχθεί το ποσό των 8 δισεκατοµµυρίων ευρώ από τους προ-
βλεπόµενους φόρους και µας µένουν µόλις είκοσι µέρες για να
το ολοκληρώσετε. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
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ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έτσι, βλέπουµε ότι η ιδιωτική οικονοµία οδηγείται µε τον άλφα
ή βήτα τρόπο στην παρανοµία. Στην Ελλάδα υπολογίζεται στο
25% του ΑΕΠ, ποσοστό που την κατατάσσει σε µία από τις χει-
ρότερες θέσεις στην Ευρώπη. Αυτό σηµαίνει ότι περίπου 40 δι-
σεκατοµµύρια τον χρόνο διακινούνται εκτός συστήµατος, µε
αποτέλεσµα απώλεια εσόδων ύψους 15 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Όλοι µπορούµε να φανταστούµε πόσα προβλήµατά µας θα
είχαν λυθεί, εάν η Κυβέρνηση δεν επέλεγε αυτή την άγρια φο-
ρολόγηση των Ελλήνων πολιτών. Όταν ο πολίτης αισθάνεται ότι
φορολογείται δίκαια, όταν έχει ανταποδοτικές παροχές από το
κράτος, τότε και µόνο τότε θα µπει στη διαδικασία να πληρώσει. 

Όµως, τόσο εσείς όσο και οι προηγούµενες κυβερνήσεις έχετε
χωρίσει τους πολίτες σε δύο στρατόπεδα, εκείνους τους πολ-
λούς που πληρώνουν φόρους και εκείνους τους λίγους κοµµατι-
κούς πελάτες που τρώνε φόρους και µάλιστα αναξιοκρατικά. 

Στην περίπτωση δε της φορολόγησης νοµικών προσώπων,
σύµφωνα πάντα µε τον προϋπολογισµό, τα συνολικά έσοδα του
κράτους από τις εταιρείες το 2017 θα είναι µε τις αισιόδοξες
προβλέψεις 3,2 δισεκατοµµύρια. Με λίγα λόγια, όλες οι εταιρείες
που δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα αποδίδουν στο ελληνικό
δηµόσιο τόσα χρήµατα όσα δαπανά το κράτος για µισθούς και
συντάξεις µέσα σε έναν µήνα. Με τέτοιο παραγωγικό µοντέλο
δεν οδηγούµαστε πουθενά. Συνεχώς θα συντηρούµαστε µε δα-
νεικά και αγύριστα και όσοι παράγουν χρήµατα θα βρίσκονται
συνεχώς υπό διωγµό από τις ανίκανες και ιδεοληπτικές κυβερ-
νήσεις των τελευταίων δεκαετιών. 

Και ας αφήσουµε τη φορολογία. Πείτε µου τι γίνεται µε το τρα-
πεζικό σύστηµα που έχετε. Κλείνουµε ενάµιση χρόνο µε capital
controls και δεν νοµίζω να ξεµπερδέψουµε σύντοµα ή τουλάχι-
στον στο άµεσο χρονικό διάστηµα. 

Όση καλή διάθεση και να έχει κάποιος δεν µπορεί παρά να
εξοργιστεί µε τα όσα αναφέρονται στη σελίδα 18 της εισηγητικής
έκθεσης, ότι δήθεν έχει χαραχτεί στρατηγική για την αντιµετώ-
πιση του υψηλού αποθέµατος των µη εξυπηρετούµενων δανείων,
ώστε το εγχώριο τραπεζικό σύστηµα να χρηµατοδοτήσει µακρο-
πρόθεσµα την ανάπτυξη. Είναι γνωστό και στον πλέον αδαή ότι
οι κανόνες κεφαλαιακής επάρκειας δεν επιτρέπουν στις τράπε-
ζες την αποδέσµευση κεφαλαίων για οποιαδήποτε χρηµατοδό-
τηση. Αυτή την ασφυξία βιώνουµε εδώ και έξι, επτά χρόνια και
όλοι οι επιχειρηµατίες, τόσο οι µεγάλοι όσο και οι µικροί, το γνω-
ρίζουν πάρα πολύ καλά. 

Όσο για τη σηµαντικότερη ένδειξη που φανερώνει ότι κάτι αλ-
λάζει στην οικονοµία, δηλαδή την επιστροφή των καταθέσεων
στις τράπεζες, τα στοιχεία του Οκτωβρίου από την Τράπεζα της
Ελλάδος είναι καταλυτικά σε βάρος σας. Όχι µόνο δεν επιστρέ-
φουν ευρώ στις τράπεζες, αλλά η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -ΑΝΕΛ εξα-
κολουθεί να προκαλεί φόβο και τρόµο σε όλους τους νοικοκυ-
ραίους, δεδοµένου ότι ακόµη και σήµερα 38 δισεκατοµµύρια που
έκαναν φτερά από τον Δεκέµβριο του 2014 εξακολουθούν να πα-
ραµένουν στα στρώµατα λόγω προφανώς έλλειψης στοιχει-
ώδους εµπιστοσύνης. 

Άλλος ένας πίνακας στη διάθεσή σας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και σε σχέση µε το πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης, θα
ήθελα να µου πείτε πού βρισκόµαστε. Σκεφθείτε ότι την ίδια χρο-
νική περίοδο που εµείς περνάµε τόσα δεινά, στην υπόλοιπη Ευ-
ρωζώνη κυριολεκτικά βρέχει δισεκατοµµύρια µε αυτό το πρό-
γραµµα και µόνο η χώρα µας είναι απ’ έξω εξαιτίας της απαρά-
δεκτης οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης κατά το πρώτο
εξάµηνο του 2015 µε τα µύρια όσα έκανε ο κ. Βαρουφάκης και
µας στέρησε από αυτή τη δυνατότητα. 

Το βάρος πλέον έχει δοθεί στις προσευχές, ώστε την προσεχή
Πέµπτη ο Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, ο κ.
Ντράγκι, να διατηρήσει το πρόγραµµα ενεργό µέχρι τουλάχιστον
τα τέλη του 2017, µήπως καταφέρουµε και ενταχθούµε κάποια
στιγµή. 

Υπενθυµίζω ότι, προκειµένου να ενταχθούµε στην ποσοτική
χαλάρωση, πρέπει να ολοκληρωθεί η δεύτερη αξιολόγηση και να
καταστεί βιώσιµο το χρέος. Πείτε µου τι από τα δύο έχει γίνει.
Περιµένουµε. Μπορεί βέβαια εσείς να πανηγυρίζετε, όµως η ίδια
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα δεν θεωρεί τη χθεσινή απόφαση
για τα βραχυπρόθεσµα µέτρα ελάφρυνσης χρέους αρκετή, προ-
κειµένου να συµµετάσχουµε στην ποσοτική χαλάρωση, µε απο-
τέλεσµα να είµαστε ακόµη στον αέρα.

Μέσα σε αυτό το δυσοίωνο σκηνικό, πώς υπολογίζετε ότι θα
έχουµε ανάπτυξη, επενδύσεις και αύξηση του ΑΕΠ; Με κάποιο
θαύµα; Ή πιστεύετε ότι η ρητορική σας περί διευθέτησης του
χρέους θα µας φέρει επενδύσεις; Κάποιος δηλαδή που θα θέλει
να ανοίξει µια επιχείρηση στην Ελλάδα νοµίζετε ότι το πρώτο
πράγµα που τον νοιάζει είναι το δηµόσιο χρέος της χώρας; 

Το χρέος ως ονοµαστική αξία δεν σηµαίνει πολλά πράγµατα,
τουλάχιστον για τους επενδυτές. Υπάρχουν χώρες που έχουν δυ-
σανάλογα τεράστιο χρέος σε σχέση µε εµάς και είναι εύρωστες
και παραγωγικές, καθώς και ιδανικές για επενδύσεις. Το πρό-
βληµά µας είναι ότι δεν µπορούµε να εξυπηρετήσουµε το χρέος
µας λόγω της αναξιόπιστης θέσης µας στην παγκόσµια αγορά.
Κανείς δεν µας εµπιστεύεται, διότι έχουµε πολιτική αστάθεια, πο-
λύπλοκο και ασύµφορο φορολογικό σύστηµα, τεράστιες εισφο-
ρές –ασφαλιστικές, αλληλεγγύης, ΔΕΚΟ και ούτω καθεξής-,
µικρές τεχνολογικές υποδοµές, µικρή αγοραστική δύναµη, απο-
πληθωρισµό, τεράστια ανεργία και πάνω απ’ όλα ιδεολογική αλ-
λεργία στις επενδύσεις. 

Ο κρατισµός των κυβερνήσεων των τελευταίων δεκαετιών έχει
κάνει τη χώρα ανάπηρη και περιµένει να ζήσει µόνο µε δανεικά
και αγύριστα, µέσα σε ένα κλίµα ακύρωσης επενδύσεων, κλεισί-
µατος επιχειρήσεων, φοροεπιδροµής, νοµοθετικής πολυπλοκό-
τητας και συνέχισης της διόγκωσης του κράτους. Να υπενθυ-
µίσω ότι σχεδόν σε κάθε νοµοσχέδιο ιδρύεται µια νέα γενική
γραµµατεία ή ένας νέος οργανισµός µε νέες θέσεις µετακλητών.
Και εµείς περιµένουµε να έρθει η ανάπτυξη. 

Και επανέρχοµαι στον προϋπολογισµό. Βλέπουµε ότι το κύριο
χαρακτηριστικό του είναι ότι αυξήσεις προβλέπονται µόνο για
τους φόρους και τις εισφορές, ενώ µειώσεις µόνο για τις παρο-
χές. Αύξηση άµεσων φόρων: 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αύξηση
έµµεσων φόρων: 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αύξηση ασφαλιστι-
κών εισφορών: 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Μείωση στις επικουρι-
κές: 150 εκατοµµύρια ευρώ. Μείωση στο ΕΚΑΣ: 450 εκατοµµύρια
ευρώ. Και όλα αυτά για να µπορέσουµε να κάνουµε την κυβέρ-
νηση βάσει του προϋπολογισµού να στηρίζει την αύξηση εσόδων
για το 2017.

Έχουµε µια φοροκαταιγίδα συνολικά 2,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ µέτρων –τσιγάρα, πετρέλαια, εισφορές αλληλεγγύης, ΦΠΑ
στα νησιά και ούτω καθεξής, να µην τα αναφέρω, τα έχουµε πει
ένα εκατοµµύριο φορές-, µε τους έµµεσους φόρους να προκα-
λούν εντύπωση το 2017, καθώς υπολογίζεται ότι θα φέρουν
έσοδα στα κρατικά ταµεία ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ.
Μάλιστα σε επίπεδο φορολογίας νοµικών προσώπων υπολογίζε-
ται να αυξηθούν τα έσοδα του κράτους κατά 14,5% σε σχέση µε
το 2016.

Όλες αυτές οι εκτιµήσεις είναι µετέωρες, ειδικά για τους έµ-
µεσους φόρους, διότι το αγοραστικό και το επενδυτικό κλίµα
είναι στη χειρότερη δυνατή φάση που θα µπορούσε να βρίσκεται. 

Και πάµε στα δηµοσιονοµικά προβλήµατα και τη θέση της χώ-
ρας µας στην Ευρώπη. Όσον αφορά τα ποιοτικά χαρακτηριστικά
θα αναφέρω τον οίκο «Heritage» που παρακολουθεί την οικονο-
µική ελευθερία όλων των χωρών. Αναφέρει τα εξής: Κατα- τάσσει
για το 2016 την Ελλάδα των ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ στη θέση 138 στον
κόσµο και στην 41η στην Ευρώπη και της προσάπτει τον χαρα-
κτηρισµό «mostly unfree», δηλαδή γενικά, βασικά ανελεύθερη,
ενώ βρισκόµαστε κάτω από τον παγκόσµιο µέσο όρο. Καταθέτω
σχετικά άρθρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά το κοινωνικό κράτος, ισχυρίζεστε, κύριοι της Κυ-
βερνήσεως, ότι είναι η πρώτη σας επιλογή και αυτό δήθεν απο-
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δεικνύεται από τη θέσπιση του λεγόµενου «κοινωνικού εισοδή-
µατος αλληλεγγύης». Ξεχνάτε, βέβαια, να µας πείτε ότι τα 571
εκατοµµύρια ευρώ που απαιτούνται, θα τα αφαιρέσετε από άλλα
επιδόµατα, κοινωνικού, οικογενειακού και προνοιακού χαρα-
κτήρα. Έχετε δηλαδή την επιλογή ο κάθε φτωχός να χρηµατο-
δοτεί δύο πάµφτωχους.

Επιπρόσθετα, πώς εξηγείτε ότι σας ξέφυγε ότι από την 1η Ια-
νουαρίου του 2017 θα βρεθούν στον αέρα οι κοινωνικές δοµές
για την άµεση αντιµετώπιση της φτώχειας σε όλους τους δήµους
σε όλη την Ελλάδα;

Όπως είναι γνωστό, σταµατά η χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ
και δεν υπάρχει τρόπος πρόσληψης υπαλλήλων για να συνεχί-
σουν να λειτουργούν οι δοµές, ακόµα και µε ιδίους πόρους των
δήµων. Πρέπει να βρεθεί άµεσα κατάλληλη λύση για την οµαλή
µετάβαση για το νέο ΕΣΠΑ του 2014-2020, προκειµένου να µην
στερηθούν της φροντίδας εκατόν είκοσι χιλιάδες ανήµποροι οι-
κονοµικά πολίτες. 

Καταθέτω, για του λόγου το αληθές, την επιστολή της ΚΕΔΕ
προς τον Πρωθυπουργό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το εξοργιστικό είναι ότι, ενώ έχουµε τόσο µεγάλες κρατικές
δαπάνες σε σχέση µε το ΑΕΠ, έχουµε απαράδεκτο κοινωνικό
κράτος. Πάµπολλοι χαµηλοσυνταξιούχοι, ανεπαρκής περίθαλψη,
αναποτελεσµατική δηµόσια παιδεία, αύξηση αστέγων και νεό-
πτωχων, οι οποίοι έχουν καταλήξει στις ΜΚΟ και στην εκκλησία
για να πάρουν µια µερίδα φαγητό.

Την ίδια στιγµή, όµως, από ευνοιοκρατική και καιροσκοπική
διάσταση πάντα της Κυβερνήσεως, εγκρίνονταν αναδροµικά σε
δικαστικούς και ενστόλους ύψους 149 εκατοµµυρίων ευρώ, ποσό
µε το οποίο θα µπορούσε να είχε λυθεί το θέµα των αστέγων που
αγγίζει τις σαράντα χιλιάδες. Και δεν κάνουµε λόγο για πρόσφυ-
γες, κάνουµε λόγο για Έλληνες πολίτες, τέως φορολογούµενους
και νυν νεόπτωχους. 

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικά δηµοσιεύµατα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε το brain drain. Δεν έχετε τελειωµό και µέσα σε
όλα αυτά συνεχίζεται περαιτέρω και η επιδείνωση της διαρροής
ανθρώπινου δυναµικού, ταλαντούχων και µορφωµένων νέων,
που στη συνέχεια διαπρέπει σε άλλες χώρες. Δεν κάνετε τίποτα
γι’ αυτή την αιµορραγία. Αντίθετα, κάνετε ό,τι µπορείτε για να
φεύγει ο κόσµος και οι νέοι µας στο εξωτερικό. 

Καταθέτω άλλο ένα σχετικό άρθρο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όπως είπε και ο Δηµήτρης Νανόπουλος, ο τέως Πρόεδρος
της Ακαδηµίας Αθηνών, θα µπορούσε η Ελλάδα να είναι ένα διε-
θνές κέντρο θεωρητικών και ανθρωπιστικών σπουδών και ένα µε-
γάλο κονδύλι από το εξωτερικό να έρχεται για να σπουδάσουν
φιλοσοφία, φιλολογία, θεολογία, λογοτεχνία και ούτω καθεξής. 

Βλέπω ότι ο χρόνος τελειώνει, οπότε θα προσπεράσω κάποια
πράγµατα. 

Πάµε στη λεγόµενη «βόµβα» για τη βαριά βιοµηχανία µας, τον
τουρισµό. Σε µια χρονιά που οι αφίξεις σηµειώνουν ρεκόρ, άνω
των είκοσι πέντε εκατοµµυρίων, η Κυβέρνηση κατάφερε να πα-
ρουσιάσει µειωµένα έσοδα, γιατί σηµασία δεν έχει µόνο ο αριθ-
µός των τουριστών, αλλά και τα ποσά τα οποία είναι διατεθει-
µένοι να ξοδέψουν. 

Είναι κατά 9,2 µειωµένα σε σχέση µε τον Αύγουστο του 2015.
Οι απώλειες για την ελληνική οικονοµία ανέρχονται στα 750 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Επιπρόσθετα, η κατά κεφαλή ηµερήσια δαπάνη
είναι στα 70 ευρώ, ενώ η συνολική δαπάνη στα 542 ευρώ. Για πα-
ράδειγµα στην Ισπανία το ποσό είναι διπλάσιο και αγγίζει τα
1.072 ευρώ. 

Ποια είναι η λύση; Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές, οι µε-
ταρρυθµίσεις. Ακούστηκε ότι έχετε αλλεργία σε αυτές και θα
συµφωνήσω κι εγώ. Τόσο το ΔΝΤ όσο και οι Ευρωπαίοι, το πρώτο
πράγµα που σας ζητούν δεν είναι η πρόσθετη φορολόγηση, είναι
µεταρρυθµίσεις. Αυτό πρέπει να το µάθει και να το ακούσει όλος
ο κόσµος, περικοπές δηλαδή του σπάταλου και αναποτελεσµα-
τικού σας κράτους. Οι µεταρρυθµίσεις είναι µονόδροµος. Εµείς
τις προτάσεις µας τις κάνουµε πάντα. Δεν θα σας τις θυµίσω, θα
σας τις καταθέσω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες προτάσεις, οι οποίες
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επί του θέµατος του δανεισµού της χώρας, θα αναφερθεί ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος. 

Άρα ολοκληρώνοντας θα ξαναπώ πως αυτό που χρειαζόµαστε
είναι µεταρρυθµίσεις, σκληρή δουλειά και προπαντός αλλαγή νο-
οτροπίας, τόσο σε πολιτικό όσο και σε οικονοµικό επίπεδο. Αλή-
θεια, αυτά που σας έχω πει µέχρι στιγµής είναι πράγµατα που
δεν γνωρίζετε; Τα πράγµατα είναι απλά και δεν υπάρχει άλλη επι-
λογή. 

Κάποτε ο Αθηναίος νοµοθέτης Σόλων, ένας από τους επτά σο-
φούς της αρχαίας Ελλάδας, µας είπε ότι εξέχουσα θέση στην
αθηναϊκή κοινωνία και την πολιτική της ζωή θα έχουν εκείνοι που
παράγουν περισσότερα, εκείνοι που αποδίδουν περισσότερους
φόρους. Αυτή ήταν η αρχή της δηµοκρατίας που αργότερα οδή-
γησε και στον Χρυσό Αιώνα του Περικλή. 

Κοιτάξτε σήµερα την κατάντια µας. Θεωρούµε τους φορολο-
γούµενους εύκολα θύµατα και τους καταδιώκουµε σαν κοινωνικά
απόβλητα. Πού έχουµε δώσει προτεραιότητα; Στους κοµµατι-
κούς µας φίλους και σε εκείνους που µας ψηφίζουν. Ας µην έ-
χουν προσόντα, ας µην προσφέρουν κανένα έργο, αρκεί να µας
ψηφίζουν και να µας διαιωνίζουν στην εξουσία. 

Αλλαγή νοοτροπίας, λοιπόν, ζητάµε, αγαπητοί συνάδελφοι
Βουλευτές, µεταρρυθµίσεις και στροφή στις παραγωγικές δυνά-
µεις της χώρας. 

Αυτά θα κάνουν την Ελλάδα να ακολουθήσει τους ρυθµούς
του δυτικού κόσµου, διότι ποτέ στο DNA µας δεν ήταν η εσω-
στρέφεια του ολοκληρωτισµού. Με εξωστρέφεια, παραγωγικό-
τητα και γνώση, µε ωριµότητα και δηµοκρατική διάθεση µπορού-
µε να ελπίζουµε σε καλύτερες µέρες.

Καταψηφίζουµε τον εν λόγω προϋπολογισµό και θα τοποθε-
τηθούµε επί των άρθρων στη σχετική ψηφοφορία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
γενικό εισηγητή της Ένωσης Κεντρώων, τον κ. Μάριο Γεωρ-
γιάδη.

Προχωρούµε στον κατάλογο των ειδικών εισηγητών. Πρώτος
είναι ο κ. Δηµήτριος Μάρδας από τον ΣΥΡΙΖΑ, ειδικός εισηγητής,
για δεκαπέντε λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, το
τµήµα το οποίο θα σας παρουσιάσω αναφέρεται στις διεθνείς οι-
κονοµικές σχέσεις και σε ένα δεύτερο µέρος θα αναφερθώ σε
θέµατα εθνικής οικονοµίας, δίνοντας κάποιες απαντήσεις.

Σύµφωνα µε τις πρόσφατες προβλέψεις του Διεθνούς Νοµι-
σµατικού Ταµείου, η ανάπτυξη του διεθνούς εµπορίου δεν θα
είναι τόσο θεαµατική όσο είχε προβλεφθεί πέρυσι. Θα είναι της
τάξεως του 2,6% για το 2016, ενώ πέρυσι είχε προβλεφθεί µια
αύξηση της τάξεως του 4,1%.

Προσέξτε: Η τόσο µεγάλη απόκλιση οφείλεται σε δύο προβλέ-
ψεις που ήταν η µια πολύ κοντά στην άλλη. Παρόµοιες δυσµενείς
προβλέψεις το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο κάνει για όλες σχε-
δόν τις βιοµηχανικές χώρες, πλην της Ευρωζώνης, όπου εκεί οι
προβλέψεις οµολογουµένως συµπίπτουν.

Έτσι, για τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής ο ρυθµός αύξησης
του ΑΕΠ θα είναι θετικός µεν, αλλά µε πτωτική πορεία. Εδώ
έχουµε µια νέα πολιτική του Προέδρου Τραµπ, ο οποίος, σύµ-
φωνα µε τα όσα υποστηρίζει, θεωρούµε ότι θα αυξήσει το διπλό
έλλειµµα της οικονοµίας, το έλλειµµα δηλαδή των τρεχουσών
συναλλαγών και του κρατικού προϋπολογισµού. Είναι στοιχεία
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τα οποία µπορεί να προκαλέσουν κάποια αύξηση των επιτοκίων,
εξέλιξη που µπορεί να οδηγήσει σε επαναπατρισµό των δολα-
ρίων στις ΗΠΑ, κάτι το οποίο θα θίξει την παγκόσµια ανάπτυξη
και ιδιαίτερα αυτή των αναπτυσσοµένων χωρών.

Ο Πρόεδρος Τραµπ δεν ξέρουµε τι θα κάνει απέναντι στην
TTIP και δεν γνωρίζουµε κατά πόσο θα προβεί σε µονοµερείς
πράξεις υπέρ της προστασίας της αµερικανικής οικονοµίας. Στην
περίπτωση αυτή οι µονοµερείς πράξεις µπορεί να προκαλέσουν
εµπορικό πόλεµο, µε συνέπειες οι οποίες είναι δύσκολο να εκτι-
µηθούν, µιας που εδώ και τριανταπέντε χρόνια όλα λύνονται
µέσω συνεννόησης, στο πλαίσιο της Γενικής Συµφωνίας Δασµών
και Εµπορίου και κατόπιν του Παγκόσµιου Οργανισµού Εµπο-
ρίου.

Ως προς το Ηνωµένο Βασίλειο, η εξέλιξη του ΑΕΠ παραµένει
θετική, αλλά µε πτωτικούς ρυθµούς, σύµφωνα µε τις προβλέψεις
τόσο τις περσινές όσο και τις φετινές. Εδώ το Brexit έχει θέσει
ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα σε ένα θέµα το οποίο δεν έχουµε προ-
σέξει και κάποια ώρα, βέβαια, θεωρείται ότι θα έρθει πάλι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση η συζήτηση.

Το δηµοψήφισµα στο Ηνωµένο Βασίλειο προκλήθηκε για έναν
και µόνο λόγο. Προκλήθηκε για θέµατα που έχουν σχέση µε την
ελεύθερη διακίνηση των προσώπων στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και δέχθηκε η Ευρωπαϊκή Ένωση να παραβιαστεί µια
θεµελιώδης αρχή της στο πλαίσιο της παραµονής του Ηνωµένου
Βασιλείου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό είναι κάτι το οποίο δεν
έχει κλείσει και θα δούµε πώς αργότερα θα αντιµετωπίσει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως τόνισα προηγουµένως, δεν πα-
ρουσιάζει δυσµενείς εξελίξεις και ιδιαίτερα η Ευρωζώνη. Θα
υπάρχει µια αύξηση του ΑΕΠ της τάξεως του 1,7%. Ήταν 1,6%
πέρυσι, οπότε είµαστε περίπου στα ίδια. Τόσο η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα όσο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εισήγαγαν ένα σύ-
νολο µέτρων πολιτικής που επιδιώκουν να βελτιώσουν το
περιβάλλον στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ως προς τις αναπτυσσόµενες χώρες, εκεί ο ρυθµός ανάπτυξης
παραµένει θετικός, ισχυρά θετικός µπορούµε να πούµε. Βέβαια,
θα δούµε ποια θα είναι η επίπτωση της πολιτικής Τραµπ σε όλη
αυτή την εξέλιξη. Και εδώ οι προβλέψεις του Διεθνούς Νοµισµα-
τικού Ταµείου οι περσινές και οι φετινές διαφέρουν. Πέρυσι προ-
βλεπόταν µια αύξηση του ΑΕΠ της τάξης του 5,1% και τώρα
προβλέπεται µια αύξηση της τάξης του 4,5%. 

Η Κίνα παραµένει στο τιµόνι της ανάπτυξης µε ρυθµούς ανά-
πτυξης πάνω από 6%, αλλά µε πτωτική πορεία. 

Βέβαια, έχουµε και την Τουρκία, η οποία είναι εύλογο ότι µας
επηρεάζει. Σε ό,τι αφορά τις οικονοµικές εξελίξεις, η κατάσταση
δεν είναι έτσι όπως προβλεπόταν. Παρά το γεγονός ότι δεν προ-
βλέπεται µια ύφεση, ο ρυθµός αύξησης του ΑΕΠ θα ακολουθήσει
µια θετική πορεία, αλλά χειρότερη σε σχέση µε αυτό το οποίο
είχε προβλεφθεί.

Να σηµειωθεί ότι στην Τουρκία υπάρχουν αυτή τη στιγµή δύο
εκατοµµύρια απούλητα ακίνητα, ενώ πριν δύο χρόνια υπήρχαν
ένα εκατοµµύριο απούλητα ακίνητα. Ως εκ τούτου υπάρχει µια
εν δυνάµει «φούσκα» ακινήτων. Η τουρκική λίρα µέσα σε ένα
µήνα έχασε ένα µεγάλο ποσοστό της αξίας της. Από τον Οκτώ-
βριο που 1 δολάριο ισούνταν µε 3,10 λίρες, βρέθηκε τον Νοέµ-
βριο το 1 δολάριο να ισούται µε 3,40 λίρες. Το εµπορικό της
έλλειµµα αγγίζει τα 60 δισεκατοµµύρια δολάρια, όταν το 1996,
την πρώτη χρονιά της ταµειακής ένωσης, το έλλειµµα αυτό ήταν
µόλις 5 δισεκατοµµύρια δολάρια. Αυτή είναι η κατάσταση στη
γειτονική χώρα.

Ως προς το πετρέλαιο, µετά από µια πολύ µεγάλη διακύµανση
της τιµής του, φαίνεται ότι θα σταθεροποιηθεί η τιµή του γύρω
στα 50 δολάρια, κάτι το οποίο θεωρείται ικανοποιητικό, τόσο για
τις χώρες οι οποίες καταναλώνουν, όσο και για τις χώρες οι
οποίες παράγουν. Να σηµειώσουµε ότι πριν από αρκετούς µήνες
η τιµή του βαρελιού του πετρελαίου είχε αγγίξει τα 38 δολάρια
το βαρέλι, τιµή η οποία θύµιζε την περίοδο της Ιρανικής Επανά-
στασης. Τόσο ήταν τότε το βαρέλι/δολάριο. 

Βέβαια, τιµή βαρελιού πετρελαίου τόσο πολύ χαµηλή σαφώς
ευνοεί την ευηµερία των βιοµηχανικών κρατών και των κρατών
που καταναλώνουν πετρέλαιο. Από την άλλη, όµως, όπως όλοι

γνωρίζουµε, οι χαµηλές τιµές δηµιουργούν µεγάλα προβλήµατα
στις χώρες που παράγουν πετρέλαιο. Αυτά τα προβλήµατα δεν
µπορούµε να εκτιµήσουµε, αν συνεχίσουν, τι κοινωνικοπολιτικές
εξελίξεις µπορούν να προκαλέσουν και τι εκρήξεις κοινωνικές
µπορούν να προκαλέσουν. Ως εκ τούτου µια, όπως καλείται
συχνά, «δίκαιη» τιµή του πετρελαίου πρέπει να επιδιώκεται τόσο
από τις χώρες που καταναλώνουν το πετρέλαιο, όσο και από τις
χώρες που παράγουν πετρέλαιο. 

Έρχοµαι στις απαντήσεις που έχω να δώσω για ορισµένα
πράγµατα, τα οποία ακούστηκαν και έχουν σχέση µε τις εξελίξεις
της ελληνικής οικονοµίας. Οι συνάδελφοί µου ήδη έχουν ανα-
φερθεί σε ορισµένες από αυτές. Οπότε, δεν υπάρχει λόγος να
επαναλάβω κάποια πράγµατα. Οι υπόλοιποι ειδικοί εισηγητές θα
δώσουν περισσότερα στοιχεία για την ελληνική οικονοµία και τον
προϋπολογισµό. 

Εκείνο που έχω να πω στη θέση που ακούστηκε ότι η Νέα Δη-
µοκρατία θα είχε µόνο µια επιβάρυνση της τάξης των 3 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, άσχετα από το mail Χαρδούβελη, που σηµαίνει
ότι εµµέσως υπονοεί η Νέα Δηµοκρατία ότι δεν θα είχε µνηµόνιο,
είναι ότι υπάρχει ένα ερώτηµα το οποίο αξίζει κάποια ώρα να το
δούµε. Το 2015 επιστρέψαµε 16,1 δισεκατοµµύρια σε Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο, σε Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και σε
διεθνείς πιστωτές. Αυτό το ποσό πώς θα καλυπτόταν από τη Νέα
Δηµοκρατία; Θα έβγαινε στις αγορές µε 4,5% και 5% επιτόκιο; 

Βέβαια, θα µπορεί κάποιος να πει: Εµείς πιστεύαµε ότι το suc-
cess story θα µας έφερνε πολύ καλύτερα αποτελέσµατα, οπότε
θα µπορούσαµε να βγούµε στις αγορές µε ένα επιτόκιο ακόµα
και κάτω από το 4%. Η απάντηση είναι ότι η όλη πολιτική συµπε-
ριφορά της Νέας Δηµοκρατίας έδειξε ότι δεν πίστευε στο suc-
cess story του 2014. Αν πράγµατι πίστευε, τότε θα εφάρµοζε µια
άλλη στρατηγική, η οποία θα πρόβαλλε τα θετικά στοιχεία του
success story του 2014, και σύµφωνα µε αυτά τα θετικά στοιχεία,
θα σάρωνε, κατά την άποψή της, στις εκλογές του Μαρτίου του
2015, που ήταν η περίοδος που έπρεπε να γίνουν οι προεδρικές
εκλογές, έστω και πρόωρες, σύµφωνα µε τα όσα έχουµε προτά-
ξει στην αρµόδια eπιτροπή της Βουλής.

Ως εκ τούτου, τα 16,1 δισεκατοµµύρια είναι κάτι το οποίο δύ-
σκολα απαντιέται χωρίς κάποιο µνηµόνιο. Επιπλέον, αν τα πράγ-
µατα ήταν τόσο απλά, θα περιµέναµε να έκλειναν όλα τον
Οκτώβριο του 2014 ή το αργότερο τον Δεκέµβρη του 2014 και
να µην τραβούσε όλη αυτή η διαδικασία έως τον Φλεβάρη του
2015, που πάλι δεν γνωρίζουµε αν θα έκλεινε όλη αυτή η ιστορία. 

Ως προς τις επενδύσεις που συχνά τονίζονται και σε σχέση µε
το κατά πόσο τις διώχνουµε ή δεν τις διώχνουµε και κατά πόσο
το προηγούµενο καθεστώς ήταν τόσο φιλικό προς τις ξένες
επενδύσεις, εκείνο που έχουµε να πούµε είναι το εξής απλό:
Εµείς για πρώτη φορά συγκεντρώσαµε ως Κυβέρνηση τις δεκα-
τέσσερις µεγάλες επενδύσεις, οι οποίες χρόνιζαν και δεν περπα-
τούσαν σε αυτή τη χώρα. Αυτές τις επενδύσεις προσπαθούµε να
τις απεµπλέξουµε περίπτωση-περίπτωση. 

Υπήρχε επένδυση 1,5 εκατοµµυρίου δολαρίων, η οποία κατα-
τέθηκε ως αίτηµα το 2006 επί Νέας Δηµοκρατίας. Η Νέα Δηµο-
κρατία ήρθε και έφυγε, η Νέα Δηµοκρατία ξαναήρθε και ξανα-
έφυγε και αυτή η επένδυση µετά από δέκα χρόνια ήρθε στα
χέρια µας, για να λύσουµε εµείς το πρόβληµα της αδειοδότησής
της. 

Και έχουµε άλλες δεκατρείς τέτοιες καταχωρισµένες επενδύ-
σεις, µια διαδικασία που έγινε για πρώτη φορά στη χώρα. Υπάρ-
χουν κι άλλες επενδύσεις που έφυγαν τρέχοντας από τη χώρα.
Αναφέροµαι στην «TESLA» και σε µια άλλη επένδυση, τη «PHAR-
MAPLAST». Πρόκειται για αιγυπτιακή εταιρεία, η οποία λόγω της
κρίσης της Αιγύπτου ήθελε να φύγει από την Αίγυπτο και να εγ-
κατασταθεί στην Ελλάδα. Έστειλε επιστολή στο Υπουργείο Βιο-
µηχανίας, περίµενε έξι µήνες για απάντηση το 2013 και τελικά
δεν πήρε καµµία απάντηση. Αυτή η εταιρεία, λοιπόν, έχει εγκα-
τασταθεί στη Βουλγαρία και σε λίγο θα παράγει τα προϊόντα της
εκεί. 

Τέλος, ως προς τα καύσιµα, που κατ’ επανάληψη τονίστηκε ότι
εµείς προτείνουµε –ή πρότεινα, µια και προσωποποιείται το
θέµα- ότι θα εξοικονοµούσαµε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ από την
πάταξη του λαθρεµπορίου καυσίµων, θέλω να υπενθυµίσω στην
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Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι ο κ. Παπαδήµος ως Υπουργός
στην τότε κυβέρνηση είχε µιλήσει για λαθρεµπόριο της τάξης
των 2,5 δισεκατοµµυρίων δολαρίων.

Είχατε τον ν.4177/2013, ο οποίος πολύ απλά προέβλεπε κά-
ποιες αποφάσεις για να εφαρµοστεί. Αυτές οι αποφάσεις ουδέ-
ποτε εκδόθηκαν από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτές
τις αποφάσεις τις βγάλαµε εµείς. Πρόκειται για αυτονόητες απο-
φάσεις, όπως µια απόφαση που είχε σχέση µε τις ελεύθερες δε-
ξαµενές. Ουδείς γνωρίζει ακόµα και σήµερα ποιες είναι οι ελεύ-
θερες δεξαµενές στη χώρα. Και αναρωτιόµαστε γιατί προβλέ-
φθηκε το σύστηµα εισροών-εκροών για τις φορολογικές αποθή-
κες και δεν προβλέφθηκε αυτό το σύστηµα στον ίδιο νόµο, το
σύστηµα εισροών-εκροών, για τις λεγόµενες ελεύθερες αποθή-
κες. Ελεύθερες αποθήκες είναι οι δεξαµενές που είναι εκτός των
διυλιστηρίων. 

Γιατί ενώ προβλέψατε –πολύ σωστά- το σύστηµα εισροών-
εκροών για τα πρατήρια βενζίνης, γιατί δεν…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Για τα δέκα χιλιάδες πρατή-
ρια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Είπα ότι πολύ σωστά τα προβλέψατε,
αλλά βέβαια µε µεγάλη καθυστέρηση.

Γιατί, λοιπόν, αφού προβλέψατε το σύστηµα εισροών-εκροών,
δεν βγήκε η σχετική απόφαση, για να τοποθετηθούν τα απαραί-
τητα συστήµατα τόσο στα βυτιοφόρα όσο και στα γνωστά «σλέ-
πια», που είναι αυτά που µεταφέρουν τα καύσιµα από τη στεριά
στα πλοία; Αυτά τα κάναµε εµείς, έτσι ώστε να κλειδώσουµε το
σύστηµα.

Και όσον αφορά αυτό το οποίο ακούστηκε, σχετικά µε τον πρό-
σφατο νόµο, ο οποίος έχει µια αναφορά σε κάποια GPS, τα οποία
ακούστηκε ότι εµείς βγάζουµε από τα βυτιοφόρα, υποθέτω ότι
κάποιοι διάβασαν προσεκτικά τη διάταξη του νόµου και πήραν
πίσω αυτά τα οποία πρότειναν. Διότι αυτό που έγραφε ο νόµος
αναφέρεται σε µία κατηγορία καυσίµων, στα βιοκαύσιµα, τα ο-
ποία είναι προµετρηµένα. Και στην περίπτωση αυτή, λέει ο νό-
µος, δύνανται οι επιχειρήσεις να µη βάλουν GPS στα βυτιοφόρα.
Αυτό γίνεται σε µια κατηγορία καυσίµων, που –επαναλαµβάνω-
είναι προµετρηµένα πριν τη χρήση. 

Ως εκ τούτου, αυτό που έπρεπε να γίνει στα καύσιµα εις εφαρ-
µογή του ν.4177/2013 και δεν έγινε τότε, το κάνουµε εµείς τώρα
και περπατάµε ακόµη περισσότερο. 

Έρχοµαι λίγο στην «ΕΡΓΑΝΗ» και αυτό το οποίο ακούστηκε.
Ο αγαπητός συνάδελφος έχει φύγει, αλλά δεν χάθηκε ο κόσµος.
Θα είµαι τελειώσω µε αυτό. Ξέρετε, ο Ντισραέλι, ο Πρωθυπουρ-
γός της Μεγάλης Βρετανίας, είχε πει ένα πάρα πολύ ωραίο ρητό.
Είχε πει ότι υπάρχουν ψέµατα, καταραµένα ψέµατα και στατιστι-
κές.

Πράγµατι, τον Οκτώβρη δηµιουργήθηκε µια αύξηση της ανερ-
γίας της τάξης των εβδοµήντα πέντε χιλιάδων, µάλλον δηµιουρ-
γήθηκε µια ανεργία της τάξης των εβδοµήντα πέντε χιλιάδων.
Πράγµατι. Με πόσες θέσεις δηµιουργίας απασχόλησης, όµως;
Από τον Γενάρη µέχρι τον Σεπτέµβρη είχαµε διακόσιες τριάντα
χιλιάδες θέσεις απασχόλησης. Επί «success story» το ποσό αυτό
ήταν εκατόν ενενήντα χιλιάδες δηµιουργία θέσεων απασχόλη-
σης, µε εβδοµήντα χιλιάδες ανέργους κατά την περίοδο του
Οκτωβρίου, που καταλαβαίνετε ότι είναι το τέλος της θερινής πε-
ριόδου. Άρα δεν αµφισβητούµε τις εβδοµήντα πέντε χιλιάδες,
αλλά όταν λέτε ένα νούµερο, να δίνετε όλα τα νούµερα, έτσι
ώστε να κατανοούµε τι ακριβώς γίνεται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

ειδικό εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτριο Μάρδα.
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός εισηγητής της Χρυσής Αυγής κ.

Γεώργιος Γερµενής.
Κύριε Γερµενή, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Όπως έχουµε αναφέρει και στην προ-

ηγούµενη εισήγηση αρχικά ως προς το προσχέδιο για τον κρα-
τικό προϋπολογισµό του 2017, πρόκειται για έναν ουτοπικό
προϋπολογισµό µε στόχους ανέφικτους, που είναι σαφώς αντί-
θετοι µε όλες τις προβλέψεις, ακόµη και στενών συνεργατών της
Κυβέρνησης, του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και της Ευρω-

παϊκής Κεντρικής Τράπεζας, δηλαδή το πρωτογενές πλεόνασµα
να φτάσει στο 1,8% του ΑΕΠ και ρυθµό ανάπτυξης της οικονο-
µίας κατά 2,7% του ΑΕΠ.

Στο σηµείο αυτό είναι πολύ ενδιαφέρον να αναφέρουµε τι
εκτιµά το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, όπου στην έκ-
θεσή του επί του προσχεδίου αναφέρει ότι χαρακτηρίζεται από
φοροκεντρική λιτότητα και αποδοµεί εν µέρει το επιχείρηµα για
αποκατάσταση της εµπιστοσύνης στην ελληνική οικονοµία, ενώ
επισηµαίνει ότι αναλύσεις σε µεγαλύτερο βάθος χρόνου πρέπει
να µας ανησυχήσουν. Ειδικά για τις εκτιµήσεις για οικονοµική µε-
γέθυνση της οικονοµίας κατά 2,7% εκτιµά ότι οι προβλέψεις για
ιδιωτική κατανάλωση, επενδύσεις και εξαγωγές είναι υπερβολικά
αισιόδοξες και ότι υπάρχουν κίνδυνοι που απειλούν την πραγµα-
τοποίησή τους.

Την ίδια στιγµή, µάλιστα, εξωτερικοί αναλυτές, όπως η «CITY-
GROUP» θεωρούν ότι µε το ποσοστό αποταµίευσης των ελληνι-
κών νοικοκυριών να παραµένει βαθιά αρνητικό, γύρω στο -6%
του διαθέσιµου εισοδήµατος, και µε τα συνεχιζόµενα capital con-
trols να περιορίζουν τις εξαγωγές, είναι απίθανο να εισέλθει η ελ-
ληνική οικονοµία σε ισχυρούς ρυθµούς ανάπτυξης.

Τέλος, επισηµαίνεται ότι ο προϋπολογισµός του 2017 έχει βρα-
χυπρόθεσµα έντονο υφεσιακό χαρακτήρα και συνεχίζεται έντονα
η προκυκλική οικονοµική πολιτική –αυξήσεις φόρων και µειώσεις
δαπανών σε περιβάλλον ύφεσης- που ακολουθήθηκε όλα τα χρό-
νια της κρίσης, δυσχεραίνοντας έτσι τις προοπτικές επίτευξης
θετικών ρυθµών ανάπτυξης. Γενικά, πρόκειται για έναν προϋπο-
λογισµό, που ενώ τονίζεται από την αρχή του ότι επιζητείται να
συνδυαστεί η δηµοσιονοµική υπευθυνότητα µε κοινωνική δικαιο-
σύνη, η υπερβολική λιτότητα και η κοινωνική αδικία γίνονται ση-
µαία του.

Όσο για την εφαρµογή του προγράµµατος Κοινωνικού Εισο-
δήµατος Αλληλεγγύης, το αντιστρατεύονται οι ίδιοι οι εµπνευ-
στές του µε τα µέτρα που προβλέπονται για την έµµεση και την
άµεση υπερφορολόγηση, ενώ ταυτόχρονα αποθαρρύνουν την
εργασία και την επιχειρηµατικότητα από την πλευρά της προ-
σφοράς και εποµένως θολώνουν τις προοπτικές ανάκαµψης.

Το τελικό κείµενο του προϋπολογισµού επιβεβαίωσε το αρχικό
προσχέδιο που είχε κατατεθεί και αποτελεί όνειδος για τη σηµε-
ρινή Κυβέρνηση, καθώς στοχεύει στην περαιτέρω εξαθλίωση του
ελληνικού λαού, µε µια καταιγίδα έµµεσων και άµεσων φόρων
και εισοδήµατα από το ξεπούληµα των περιουσιακών στοιχείων
του ελληνικού δηµοσίου έναντι ευτελών τιµηµάτων.

Οι συνολικές παρεµβάσεις στο σκέλος των εσόδων ανέρχονται
στα 2,45 δισεκατοµµύρια ευρώ αν και σε ταµειακή βάση οι πα-
ρεµβάσεις αυτές θα προκαλέσουν αύξηση των καθαρών εσόδων
του τακτικού προϋπολογισµού κατά 2,271 δισεκατοµµύρια ευρώ
έναντι του 2016 και θα διαµορφωθούν στα 50,374 ευρώ.

Αυτό προβλέπεται από την αναµόρφωση της φορολογίας ει-
σοδήµατος, όσον αφορά την παραχώρηση εταιρικών οχηµάτων,
την αναµόρφωση της φορολογίας στους οργανισµούς συλλογι-
κών επενδύσεων, την επιβολή τέλους συνδροµητών στην στα-
θερή τηλεφωνία, την αύξηση του φόρου κατανάλωσης επί των
καπνικών προϊόντων -συµπεριλαµβανοµένου και του ηλεκτρονι-
κού τσιγάρου- την επιβολή φόρου κατανάλωσης στον καφέ, τα
αυξηµένα έσοδα λόγω της είσπραξης της τελευταίας δόσης του
ΕΝΦΙΑ του 2016 τον Ιανουάριο και του 2017 περίπου 323 εκα-
τοµµύρια ευρώ –αν και το ποσό αυτό σε δηµοσιονοµική βάση θα
καταγραφεί το 2016- το τίµηµα από την πώληση των περιφερει-
ακών αεροδροµίων ύψους 1.234 εκατοµµύρια ευρώ.

Ειδικότερα, πρέπει να παρατηρήσουµε τα εξής µεγέθη: Οι
άµεσοι φόροι προβλέπεται ότι θα διαµορφωθούν στα 20.415 εκα-
τοµµύρια ευρώ, µειωµένοι κατά 296 εκατοµµύρια ευρώ, έναντι
του 2016, κάτι όµως που δεν αληθεύει και θα εξηγήσουµε παρα-
κάτω το γιατί. Ο φόρος εισοδήµατος φυσικών προσώπων, που
είναι αυτός που στοχεύει κατευθείαν στον µέσο Έλληνα, αναµέ-
νεται να αυξηθεί κατά 1,161 εκατοµµύρια ευρώ έναντι του 2016
και να διαµορφωθεί στα 9,172 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ο φόρος εισοδήµατος νοµικών προσώπων προβλέπεται να µει-
ωθεί κατά 242 εκατοµµύρια ευρώ και να φθάσει στα 3,236 εκα-
τοµµύρια ευρώ, λόγω όµως του αυξηµένου ποσοστού της
προκαταβολής που πληρώθηκε το 2016 και όχι κάποιας κρατικής
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παρέµβασης ως προς την αύξηση της επιχειρηµατικότητας. Οι
φόροι περιουσίας προβλέπεται να φθάσουν τα 3,132 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, σηµειώνοντας µείωση κατά 401 εκατοµµύρια έναντι
του 2016, όχι όµως λόγω ελάφρυνσης του ΕΝΦΙΑ αλλά γιατί το
2016 εισπράχθηκαν δύο δόσεις του ΕΝΦΙΑ του 2015, ενώ του
2017 θα εισπραχθεί µόνο µία δόση, του 2016. 

Οι άµεσοι φόροι παρελθόντων οικονοµικών ετών αναµένεται
να ανέλθουν στα 1,291 εκατοµµύρια ευρώ και οι λοιποί άµεσοι
φόροι στα 2,333 εκατοµµύρια ευρώ, µειωµένοι κατά 546 εκατοµ-
µύρια έναντι του 2016 και αυτό γιατί το ποσό των εισφορών των
εργαζοµένων στο δηµόσιο, ύψους 664 εκατοµµύριων ευρώ, από
το 2017, θα αποτελεί πόρο του ΕΦΚΑ σύµφωνα µε τον νέο
ν.4387/2016. Ουσιαστικά, δηλαδή, θα υπάρξει αύξηση της τάξης
των 118 εκατοµµύριων ευρώ. 

Άρα, όσον αφορά το σκέλος των άµεσων φόρων, ευκόλως
συµπεραίνουµε ότι µοναδικός στόχος του Υπουργείου Οικονο-
µικών είναι η άµεση φτωχοποίηση του ελληνικού λαού διά µέσω
της αύξησης της φορολογίας του µε τελικό σκοπό τη δήµευση
της περιουσίας. Οι µειώσεις φόρων, που παρουσιάζονται ως επι-
τεύγµατα της σηµερινής διακυβέρνησης, δεν είναι τίποτα άλλο
παρά φόροι, οι οποίοι έχουν προεισπραχθεί την περσινή χρονιά.

Οι έµµεσοι φόροι προβλέπονται να φθάσουν τα 26,443 εκα-
τοµµύρια ευρώ, αυξηµένοι κατά 1,335 εκατοµµύρια ευρώ έναντι
του 2016. Ειδικότερα, πρέπει να παρατηρήσουµε τα εξής µε-
γέθη: τα έσοδα από το ΦΠΑ προβλέπεται να ανέλθουν στα
15,476 εκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένα κατά 769 εκατοµµύρια. Και
αυτό οφείλεται στην εφαρµογή της αύξησης των συντελεστών
καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους, σε αντίθεση µε το 2016, που
ίσχυσε µόνο για τους τελευταίους έξι µήνες και στην προβλεπό-
µενη αύξηση της τιµής του πετρελαίου διεθνώς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Οι φόροι κατανάλωσης θα διαµορφωθούν στα 9,547 εκατοµ-
µύρια ευρώ, αυξηµένοι κατά 712 εκατοµµύρια ευρώ, λόγω της
αύξησης του ειδικού φόρου κατανάλωσης των ενεργειακών και
καπνικών προϊόντων, της επιβολής στον καφέ και του τέλους
συνδροµητών σταθερής τηλεφωνίας.

Όλοι αυτοί οι έµµεσοι φόροι πληγώνουν ανεπανόρθωτα την
πραγµατική οικονοµία, καταρρακώνουν την αγοραστική και κα-
ταναλωτική δύναµη και οδηγούν µε µαθηµατική ακρίβεια στο
κλείσιµο των επιχειρήσεων, στην απώλεια και άλλων θέσεων ερ-
γασίας και, εν τέλει, στον οικονοµικό µαρασµό της µέσης ελλη-
νικής οικογένειας. 

Επιπλέον 1,161 εκατοµµύρια ευρώ από τους άµεσους φόρους
και 1,335 εκατοµµύρια ευρώ από τους έµµεσους φόρους πρέπει
να εισπραχθούν κατ’ επιταγήν των συνεργατών της ελληνικής
Κυβέρνησης, δηλαδή του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, από τους Έλληνες πολίτες
για το 2017, εν µέσω ψεύτικων υποσχέσεων για ακόµα µια φορά
για µια ανάπτυξη που δεν θα έλθει ποτέ. 

Ακόµη, προβλέπονται παρεµβάσεις, µειώσεις στο συνταξιοδο-
τικό ύψους 563,6 εκατοµµυρίων ευρώ, περικοπές 80,90 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για µισθολογικές παρεµβάσεις και 88 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ για περικοπές από την άµυνα. 

Ειδικότερα προβλέπεται αύξηση εργοδοτικών εισφορών κατά
1,37 δισεκατοµµύρια ευρώ και µειώσεις συντάξεων κυρίων, επι-
κουρικών και χηρείας, που θα φτάσουν στο ύψος των 984 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, σε συνάρτηση βέβαια µε το κόψιµο του ΕΚΑΣ
κατά 431 εκατοµµύρια ευρώ. Ακόµη προβλέπεται µείωση κατά
10,6 εκατοµµύρια ευρώ στα οικογενειακά επιδόµατα, γεγονός
που θα προέλθει από τη θέσπιση των νέων εισοδηµατικών κριτη-
ρίων. Οι νέες επικουρικές συντάξεις θα µειωθούν κατά 27 εκα-
τοµµύρια ευρώ από τον νέο τρόπο υπολογισµού τους, ενώ για
τις υφιστάµενες προβλέπεται µείωση κατά 234 ευρώ πέραν των
αναδροµικών µειώσεων όπου εφαρµόζεται το ΕΤΕΑ από τον Ιού-
νιο.

Πάµε τώρα στην εθνική άµυνα. Εθνική άµυνα και περικοπές,
ειδικά σε περιπτώσεις εθνικών κρίσεων, όπως συµβαίνει στη
χώρα µας αυτή τη στιγµή µε αυξανόµενο κύµα λαθροµετανά-
στευσης και εδαφικών απαιτήσεων από τις «γείτονες» χώρες, δεν
συνάδουν σε καµµία περίπτωση, αλλά στην Ελλάδα µας, δυστυ-

χώς, µε κυβερνήσεις πειθήνιων οργάνων των ξένων τοκογλύφων,
όλα είναι δυνατά. 

Ήδη για την περίοδο 2009 - 2016 η εθνική άµυνα έχει υποστεί
συνολικές µειώσεις της τάξεως των 3,392 εκατοµµυρίων ευρώ,
ποσοστό άνω του 52%, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του
ΥΠΕΘΑ. Προβλέπεται περαιτέρω µείωση στον νέο προϋπολογι-
σµό και απορίας άξιον είναι το από πού, αν και το ΥΠΕΘΑ, µέσω
της εµπνευσµένης ηγεσίας του, µας προδιαθέτει µέσω της έκθε-
σής του για το 2017, όπου αναφέρει ότι προτείνονται τα ακό-
λουθα: Αποφυγή δηµιουργίας νέων δοµών, µονάδων υπηρεσιών
που συνεπάγονται κόστος, σταδιακή διάθεση οικονοµικών δρα-
στηριοτήτων των στρατιωτικών εκµεταλλεύσεων και εξυπηρέτη-
σης προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων σε εξωτερικούς φο-
ρείς, µειώσεις προσλήψεων εποχικού προσωπικού, περιστολή
των εθνικών θέσεων σε πρεσβείες και άλλους διεθνείς οργανι-
σµούς –βλέπε ΝΑΤΟ- περιορισµός των χορηγούµενων ειδών έν-
δυσης και υπόδησης σε µαθητές παραγωγικών σχολών και οπλί-
τες. 

Όπως φαίνεται, δηλαδή, επέρχεται και η φυσική κατοχή της
χώρας µας, αφού στόχος τους είναι η σµίκρυνση των επιχειρη-
σιακών Ενόπλων Δυνάµεων, η παραχώρηση των οικονοµικών
πόρων σε ιδιώτες ανεξάρτητα από την εθνική τους προέλευση
και τον σκοπό ενασχόλησής τους µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, η
απογύµνωση των µαθητών των παραγωγικών σχολών και των
οπλιτών, καθώς και η εξαφάνισή µας από τα νευραλγικά κέντρα
αποφάσεων όπως το ΝΑΤΟ, αφήνοντας έτσι χώρο στους φυσι-
κούς µας εχθρούς να εκµεταλλευθούν την απουσία µας προς
δικό τους όφελος. Οικονοµική δυσπραγία και ένδεια ή προµελε-
τηµένο έγκληµα;

Πάµε στην υγεία και στα νοσοκοµεία. Στον προϋπολογισµό
αναφέρεται και µια σειρά από µέτρα για να αντιµετωπιστούν οι
δαπάνες στον χώρο της υγείας. Από τα αξιοσηµείωτα βέβαια
είναι ότι, ενώ για τον ΕΟΠΥΥ επισηµαίνεται ότι υπάρχει απόκλιση
από τον αρχικό σχεδιασµό λόγω αύξησης των υποχρεώσεών του
και της υγειονοµικής κάλυψης των ανασφάλιστων πολιτών και
ενώ τα έσοδα του οργανισµού θα υπολείπονται κατά 234 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2016 ως απόρροια της µειωµένης
κρατικής επιχορήγησης κατά 200 εκατοµµύρια ευρώ, ο οργανι-
σµός στο τέλος του 2017 θα παρουσιάσει πλεόνασµα 333 εκα-
τοµµύρια ευρώ, από τα µεγαλύτερα επιτεύγµατα της δηµιουρ-
γικής λογιστικής που επαγγέλλεται το οικονοµικό επιτελείο του
ΣΥΡΙΖΑ.

Συγχρόνως επιβάλλεται η γενίκευση των γενόσηµων φαρµά-
κων σε όλο το φάσµα της υγείας, µε αµφίβολα αποτελέσµατα
για την πορεία της υγείας όλων εκείνων των Ελλήνων που χρή-
ζουν ιατρικής φροντίδας και περίθαλψης. 

Ο προϋπολογισµός που κατατέθηκε για το 2017 χαρακτηρίζε-
ται ακόµη και από την ίδια την Κυβέρνηση και από το Γραφείο
Προϋπολογισµού της Βουλής ως βαριά φοροεισπρακτικός, υφε-
σιακός, µε έντονη την επιθυµία για βραχυπρόθεσµα αποτελέ-
σµατα ως προς τους δείκτες οικονοµίας και αποτελεί την επιτοµή
της ανάγκης εξυπηρέτησης των συµφερόντων των δανειστών και
συνεργατών αυτών, οι οποίοι συνέγραψαν αυτόν τον προϋπολο-
γισµό. 

Ουσιαστικά πρόκειται για έναν αφήγηµα που ουδεµία σχέση
έχει µε την πραγµατικότητα, αλλά στοχεύει στον αφανισµό του
περήφανου ελληνικού έθνους. Υπόσχεται, βέβαια, ορισµένες πα-
ροχές -Κοινωνικό Εισόδηµα Αλληλεγγύης- οι οποίες όµως δεν
πρόκειται να δοθούν ποτέ στον βαθµό που αναφέρεται και αυτό
γιατί οι πόροι τους αντλούνται από την υπέρµετρη φορολόγηση
των πολιτών τους όπου υποτίθεται ότι θα δοθεί. 

Η επίτευξη των στόχων για πλεόνασµα, ρυθµό ανάπτυξης και
έξοδο στις αγορές δεν είναι απλά µια ουτοπία που βασίζεται σε
λάθους υπολογισµούς, αλλά ένα καλοστηµένο σχέδιο οριστικής
υποδούλωσης της χώρας µας, καθώς η µη επίτευξή τους οδηγεί
στον «κόφτη» που εσείς ψηφίσατε. Οδηγεί στο τέταρτο µνηµόνιο
που αρχίσατε ήδη να σιγοψιθυρίζετε και, εν τέλει, στην εξαφά-
νιση της πατρίδας µας από τον χάρτη των ελεύθερων ανεπτυγ-
µένων χωρών. 

Οι φωνές σας για ανάπτυξη και για τέλος των µνηµονίων πνί-
γονται µέσα στην οικονοµική εξαθλίωση όπου οδηγήσατε τον
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Έλληνα εργάτη, αγρότη, επιχειρηµατία, συνταξιούχο. Ακόµη αν-
τηχούν κακόηχα στα αυτιά των οικογενειών που έχασαν ένα δικό
τους πρόσωπο, αποτέλεσµα των χιλιάδων αυτοκτονιών, στις ο-
ποίες εσείς οδηγήσατε ανθρώπους υπερήφανους που δεν άντε-
ξαν στην απώλεια των κόπων µιας ολόκληρης ζωής. 

Η Χρυσή Αυγή, υπερασπιστής των συµφερόντων του έθνους,
δεν είναι δυνατόν να συνυπογράψει αυτό το τερατούργηµα δη-
µιουργικής λογιστικής που στέκεται µόνο σε αριθµούς και στό-
χους, οι οποίοι δεν πρόκειται ποτέ να ευοδωθούν και που έχει
ως µοναδικό στόχο την περαιτέρω εξαθλίωση των Ελλήνων, την
αποδόµηση των Ένοπλων Δυνάµεων, την καταστροφή του συ-
στήµατος υγείας και τη δηµιουργία ενός κράτους εξαθλιωµένου
που θα υποταχθεί µε περισσή ευκολία στα όνειρα της παγκό-
σµιας τάξης για µια Ελλάδα πολύχρωµη, πολυφυλετική, µε κα-
τοίκους χωρίς εθνική συνείδηση και ταυτότητα, που θα εργάζο-
νται σε σύγχρονα γκουλάγκ για ένα πιάτο φαΐ, υπηρέτες στις
ορέξεις του παγκόσµιου τοκογλύφου.  

Η Χρυσή Αυγή θα αντιστέκεται σε αυτές τις βλέψεις σας µέχρι
να λάµψει η χρυσή αυγή του ελληνισµού και της εθνικής ελευ-
θερίας! 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Αρ-
βανιτίδης από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, το θέµα των

ηµερών είναι η απόφαση του Eurogroup για το χρέος, η οποία
σύµφωνα µε εσάς είναι ιδιαίτερα καλή, όχι όµως σαν το καταρα-
µένο PSI. 

Ακούστε, είναι προκλητικό να µας ζητάτε να ζούµε, για όσο
σας βολεύει, τη Μέρα της Μαρµότας, όπου το µοτίβο λέει πως
όλα τα δεινά σε αυτόν τον τόπο συνέβησαν πριν από εσάς και
όλα τα καλά συµβαίνουν µετά από εσάς. Λέτε ότι δεν πειράζει
που χύσαµε την καρδάρα µε το γάλα, αλλά ότι τώρα πρέπει να
είµαστε όλοι χαρούµενοι, γιατί πήρατε ένα ποτήρι γάλα πίσω.
Δεν θα µπω σε αυτή τη συζήτηση, όχι τουλάχιστον µε τον τρόπο
που προσπαθεί να παρουσιάσει τα πράγµατα η Κυβέρνηση. Και
αυτό γιατί προσπαθώ συνειδητά να αποφεύγω επιφανειακές συ-
ζητήσεις, είτε αφορούν το χθες είτε αφορούν το σήµερα. 

Υπάρχει τρόπος όµως, αν θέλετε, να κάνουµε πραγµατική συ-
ζήτηση, αν όντως θέλετε να µάθουµε και να µάθει ο ελληνικός
λαός την αλήθεια για το πώς φτάσαµε ως εδώ, να τελειώνουµε
µε τους µύθους που κάποιοι εσκεµµένα καλλιεργούν για να θο-
λώσουν τα νερά, να έχουµε πραγµατική κάθαρση και απόδοση
ευθυνών. Αν τα θέλετε όλα αυτά δεν έχετε παρά να συνυπογρά-
ψετε την πρόταση που έχουµε καταθέσει οι Βουλευτές της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης για εξεταστική επιτροπή στην οικο-
νοµία από την είσοδο της χώρας στην ΟΝΕ. 

Τότε πραγµατικά θα κάνουµε πραγµατικό ταµείο όλοι. Τότε το
πολιτικό σύστηµα θα κάνει ένα αποφασιστικό βήµα για να ανα-
κτήσει τη χαµένη του αξιοπιστία. Τότε θα µπορούµε να πούµε
καθαρά και ξάστερα ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Τότε η συζήτηση
για το χθες, το σήµερα, θα αποκτήσει ουσία και ίσως υποχρεω-
θούν κάποιοι να απολογηθούν για τη ζηµία που έκαναν, ίσως κά-
ποιοι άλλοι να ζητήσουν συγγνώµη για τον τρόπο µε τον οποίον
πολιτεύθηκαν. Τότε θα ξέρουµε στα σίγουρα τι δεν πήγε καλά,
τι έφταιξε, ποια λάθη έγιναν και πώς φτάσαµε ως εδώ. Και, βέ-
βαια, όσο δεν εξηγείτε στον ελληνικό λαό το γιατί δεν θέλετε να
γίνει αυτή η εξεταστική επιτροπή, η µόνη συζήτηση που έχει αξία
και βοηθάει τη χώρα να πάει µπροστά είναι η συζήτηση για το
µέλλον.

Ο κ. Χουλιαράκης στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων πα-
ροµοίασε την κατάρτιση του προϋπολογισµού µε µια εξαιρετικά
δύσκολη άσκηση, µια άσκηση µε συνεχή διλήµµατα στην οποία
πρέπει να πετύχουµε πολλούς στόχους µε ένα και µόνο εργα-
λείο: το πλεόνασµα που προκύπτει, αν προκύπτει, κάθε φορά
ανάµεσα στα έξοδα και τα έσοδα. Κάτι σαν µια άσκηση ισορρο-
πίας ενός ακροβάτη, θα έλεγα λέω εγώ, ο οποίος προσπαθεί να
σταθεί όρθιος σε τεντωµένο σκοινί γνωρίζοντας πως σε κάθε του
βήµα πρέπει να είναι µετρηµένος και µε ιδιαίτερη προσοχή. 

Ο Υπουργός έχει δίκιο. Δεν λέει όµως όλη την αλήθεια. Αν η

Κυβέρνηση θέλει πράγµατι να πει όλη την αλήθεια στον ελληνικό
λαό πρέπει να εξηγήσει γιατί η χώρα βρίσκεται ακόµα µετέωρη
πάνω σε ένα τεντωµένο σκοινί, να εξηγήσει γιατί υποχρέωσε την
κοινωνία να µετατραπεί σε έναν σύγχρονο Σίσυφο και να φορτω-
θεί ξανά βάρη τα οποία είχε καταφέρει µε κόπο και θυσίες να πε-
τάξει από τις πλάτες της, να εξηγήσει γιατί από οριακή ανάπτυξη
της οικονοµίας το 2014 επιστρέψαµε σε ύφεση το 2015 και το
2016. Γιατί η Κυβέρνηση κόβει το ΕΚΑΣ και τις συντάξεις αφού
παρέλαβε µια οικονοµία χωρίς ελλείµµατα; Γιατί το ελληνικό κρά-
τος έχασε έσοδα 6 δισεκατοµµυρίων από κέρδη των ελληνικών
οµολόγων; Γιατί η χώρα δεν βρίσκεται ήδη στο πρόγραµµα πο-
σοτικής χαλάρωσης, στο οποίο είχε εξασφαλίσει τη συµµετοχή
της από το 2014 µε την προληπτική γραµµή στήριξης των 11 δι-
σεκατοµµυρίων; Γιατί τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις βρέθηκαν
ξαφνικά µε τη θηλιά των capital controls; Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ και οι
ΑΝΕΛ συνεχίζουν να συκοφαντούν το PSI µε το οποίο η χώρα
µείωσε το χρέος της κατά 138 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν οι
ίδιοι αυτές τις µέρες υποτίθεται ότι έδωσαν παρόµοια µάχη στις
Βρυξέλλες; Μια µάχη που θα µπορούσε να έχει πολύ σηµαντικά
αποτελέσµατα για τη χώρα αν είχε δοθεί πάνω σε µια εθνική
γραµµή, όπως επιτάσσει το πατριωτικό µας καθήκον, µια εθνική
γραµµή και συνεννόηση για την οποία η Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη και η Φώφη Γεννηµατά δίνουν µάχη εδώ και καιρό. 

Όµως φαίνεται, δυστυχώς, ότι στο πολιτικό σύστηµα δεν αρ-
κούν επτά χρόνια µνηµόνιο για να ξεπεράσει τις παιδικές του
ασθένειες. Γιατί από το περίφηµο e-mail Χαρδούβελη µε µέτρα
1 δισ. φτάσαµε στο τρίτο µνηµόνιο µε µέτρα 12,5 δισεκατοµµύ-
ρια και παραχώρηση του συνόλου της δηµόσιας περιουσίας
στους δανειστές για εκατό χρόνια και σήµερα πιθανόν είµαστε
αντιµέτωποι µε ένα τέταρτο µνηµόνιο. Γιατί οι ληξιπρόθεσµες
οφειλές και υποχρεώσεις του δηµοσίου προς τρίτους από 3,7 δι-
σεκατοµµύρια το 2014 έφτασαν τα 7,6 δισεκατοµµύρια το 2015
και τον Σεπτέµβριο του 2016 βρίσκονται στα 6,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Γιατί πανηγυρίζετε σε ένα πλεόνασµα 2% που θα έρθει,
αν έρθει, ως αποτέλεσµα εξαντλητικής φορολόγησης και όχι ως
αποτέλεσµα ανάπτυξης; Γιατί αντί για δίκαιη κατανοµή των
βαρών από τα επιπλέον 2,5 δισεκατοµµύρια που φορτώνουν
στους πολίτες ο προϋπολογισµός στο 94% είναι φόροι και µόλις
στο 6% περικοπές δαπανών; Γιατί, σε τελευταία ανάλυση, φέ-
ρατε έναν προϋπολογισµό που διαµοιράζει τη φτώχεια παίρνον-
τας λεφτά από τους φτωχούς για να τα δώσετε στους ακόµα
φτωχότερους. Και, βέβαια, πρέπει να εξηγήσετε εν τέλει πώς θα
καταφέρει το κράτος να επιτελέσει τον ρόλο του µε τους περιο-
ρισµένους πια πόρους που διαθέτει. Κι εδώ τα ερωτήµατα είναι
πολλά. 

Ο προϋπολογισµός του 2017 είναι ο χειρότερος των τελευ-
ταίων ετών για την αυτοδιοίκηση. Η µείωση των συνολικών εσό-
δων υπολογίζεται στο 10%, αν συνυπολογίσουµε µεταξύ των άλ-
λων την άρνηση της Κυβέρνησης να αποδώσει τη νέα γενιά πια
παρακρατηθέντων. 

Και, βέβαια, όπως είπα και στην επιτροπή, ούτε λόγος για την
αποτελεσµατικότητα των δαπανών, που είναι το µεγάλο ζητού-
µενο, αν δηλαδή τα λεφτά που πληρώνουν οι πολίτες πρόκειται
να πιάσουν τόπο. 

Ξέρω ότι όλες αυτές οι απαντήσεις είναι δύσκολες. Είναι επώ-
δυνο να παραδεχτείτε ότι ζητάτε από τους πολίτες να γυρίσουν
δύο χρόνια πίσω µόνο και µόνο για να πληρώσουν το τίµηµα του
εγωισµού σας. Είναι δύσκολο να παραδεχθείτε ότι τα παιχνίδια
εξουσίας µε τους ΑΝΕΛ δεν οδηγούν πουθενά. Είναι ίσως ανυ-
πόφορο να παραδεχθείτε ότι κάθε σας αποτυχία φέρνει όλο και
πιο κοντά στην Κυβέρνηση τη νεοφιλελεύθερη αντίληψη της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο κι αν η Κυβέρνηση επιλέγει
να κρύβεται πίσω από τους αριθµούς για να µην κάνει πραγµα-
τική συζήτηση, εµείς θα επιµένουµε ότι το πολιτικό σύστηµα πρέ-
πει να κάνει υπέρβαση. Έχει έρθει η ώρα να χτίσουµε µια εθνική
γραµµή, η οποία θα επιτρέψει στη χώρα να ανακάµψει. Και ένα
µεγάλο µέρος της πραγµατικής συζήτησης που οφείλουµε να
κάνουµε, αφορά τον τρόπο µε τον οποίο θα παράγει πλούτο, επι-
τέλους, αυτή η χώρα. 

Έχω µπροστά µου έναν πίνακα της ΕΛΣΤΑΤ µε την ποσοστιαία
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κατανοµή του ΑΕΠ ανά κλάδο της οικονοµικής δραστηριότητας,
πόσο συµβάλλει, δηλαδή, κάθε κλάδος στον συλλογικό πλούτο
που παράγει η χώρα. Το 2015 είχαµε ένα ΑΕΠ κοντά στα 175 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, στου οποίου τη δηµιουργία συνέβαλαν, πε-
ρίπου, εκατό κλάδοι οικονοµικής δραστηριότητας, από τον πρω-
τογενή, δευτερογενή και τριτογενή τοµέα. Αν προσθέσουµε τα
ποσοστά όλων των κωδικών του πρωτογενή τοµέα µε τους υπό-
λοιπους κωδικούς που περιέχουν τη λέξη «παραγωγή», θα δυ-
σκολευτούµε να ξεπεράσουµε το 8%. Από αυτό το ποσοστό περί-
που το µισό, λοιπόν, προέρχεται από τους αγρότες µας, τους
κτηνοτρόφους και τους αλιείς. Μας ικανοποιεί το ποσοστό αυτό;
Μας ικανοποιεί µια χώρα, όπως η πατρίδα µας, που η γη της πα-
ράγει τα πάντα και σε εξαιρετική ποιότητα, να παίρνει από την
παραγωγική διαδικασία της συγκρότησης του ΑΕΠ της µόνο το
4%; Η απάντηση είναι προφανής. 

Άρα το πρώτο πράγµα που θα έπρεπε να κάνει η Κυβέρνηση
είναι να δει πώς συντίθεται το ΑΕΠ της χώρας στο σύνολό του
ανά κλάδο και ανά γεωγραφική περιοχή. 

Ας πάρουµε για παράδειγµα τον πρωτογενή τοµέα. Πρέπει
άµεσα να δούµε ποια είναι τα προβλήµατα και οι προοπτικές του
Έλληνα αγρότη, ποιες είναι οι ανάγκες της εσωτερικής και της
εξωτερικής αγοράς, πώς θα ενθαρρύνουµε συνέργειες µεταξύ
των παραγωγών ώστε να πετυχαίνουν καλύτερη τιµή στα προ-
ϊόντα τους, πώς θα συµβάλουµε στη διασύνδεση του πρωτογενή
τοµέα µε τον τουρισµό και τις τοπικές οικογενειακές επιχειρήσεις
λιανικής εστίασης, πώς εν τέλει θα µετατρέψουµε τον κόπο και
τον ιδρώτα των κατοίκων της υπαίθρου σε µια λειτουργική πα-
ραγωγική αλυσίδα, που θα αυξάνει τον πλούτο της χώρας, το ει-
σόδηµα του πολίτη, τα έσοδα για το κράτος. 

Η Κυβέρνηση τι έκανε; Αφού αρχικά έκαψε το αναπτυξιακό
χαρτί των συνεταιρισµών, µε έναν νόµο που θεωρεί ότι οι συνε-
ταιρισµοί είναι κάτι σαν αποκεντρωµένες δοµές του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, έρχεται το Υπουργείο Εργασίας και τρι-
πλασιάζει τις εισφορές στον ΟΓΑ και στη συνέχεια έρχεται το
Υπουργείο Οικονοµικών και βρέχει φόρους: Αύξηση του φόρου
στα αγροτικά εισοδήµατα, αύξηση της προκαταβολής του
φόρου, φόρο στις αγροτικές ενισχύσεις, κατάργηση της επι-
στροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης του πετρελαίου, ειδι-
κός φόρος κατανάλωσης στο κρασί, αύξηση στην τιµή του αγ-
ροτικού ρεύµατος, κατάργηση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά. 

Είναι από τις περιπτώσεις που µπορεί κάποιος να πει ότι όντως
το σύµπαν συνωµότησε, δυστυχώς, όµως σε τελείως λάθος κα-
τεύθυνση. Μου θυµίζετε στελέχη επιχειρήσεων µε βαρύγδου-
πους τίτλους και µεταπτυχιακά και ζηλευτά βιογραφικά, που όταν
δεν τους βγαίνουν τα νούµερα, µετά από τη µεγάλη ανάλυσή
τους, προτείνουν απολύσεις, λες και αυτό δεν µπορεί να το κάνει
ο οποιοσδήποτε, ακόµα και αν δεν έχει διοικήσει ποτέ επιχεί-
ρηση. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι να αλλάξουµε τα δεδοµένα της εξί-
σωσης, να αυξήσουµε την παραγωγή και να πάρουµε τα λεφτά
από εκεί που µας λείπουν και όχι να στοχεύουµε κάθε φορά σε
επαγγελµατικούς κλάδους για να πληρώσουν τα σπασµένα.
Αυτή, όµως, είναι δύσκολη δουλειά, την οποία είτε δεν µπορείτε
είτε δεν θέλετε να κάνετε. 

Η ίδια εικόνα επικρατεί και στους υπόλοιπους κλάδους της οι-
κονοµίας.

Επειδή δεν έχω ιδιαίτερο χρόνο στη διάθεσή µου, θέλω µόνο
να θυµίσω ότι µια επιχείρηση, ένα ελεύθερος επαγγελµατίας,
µπορεί να φτάσει να καταβάλει ακόµα και το 60% των εισοδηµά-
των του στο δηµόσιο, αν συνυπολογίσει κανείς τις επιβαρύνσεις
από τον φόρο εισοδήµατος, την προκαταβολή του φόρου, τον
φόρο επιτηδεύµατος, τον φόρο αλληλεγγύης και τις ασφαλιστι-
κές εισφορές. 

Κατά συνέπεια θεωρώ ότι µε αυτό το οικονοµικό περιβάλλον,
µε αυτή τη φορολογία σε νοικοκυριά κι επιχειρήσεις και µε τα
σηµερινά επίπεδα µισθών και ανεργίας, είναι αδύνατον να πετύ-
χετε τον στόχο που έχετε βάλει για την ανάπτυξη. 

Κλείνω µε τις αποκρατικοποιήσεις, ένα πιθανό έσοδο, το οποίο
επιδιώκει κάθε κυβέρνηση για να προκαλέσει την ανάπτυξη. 

Εάν υπάρχει µια περίπτωση να µας διαψεύσετε και να πιάσετε
τον στόχο για την ανάπτυξη του 2,7% µέσα στο 2017, είναι να

καταφέρετε τα ακατόρθωτα στις αποκρατικοποιήσεις. Κι εδώ,
βέβαια, τα προβλήµατα άρχισαν µε το καληµέρα. Από τα 2 δισε-
κατοµµύρια έσοδα που έχετε προϋπολογίσει για το 2017, ήδη
µετά το φιάσκο στον ΔΕΣΦΑ, πρέπει να αφαιρέσετε 188 εκατοµ-
µύρια. 

Επιπλέον, αν κρίνουµε από τα πεπραγµένα σας στον τοµέα
αυτό, µάλλον πρέπει να κρατάµε πολύ µικρό καλάθι συνολικά.
Θα θυµίσω µόνο ότι το 51% των µετοχών του ΟΛΠ πουλήθηκε
για 280 εκατοµµύρια, τη στιγµή που η συνολική συµφωνία για το
λιµάνι της Λεµεσού, ένα λιµάνι πολύ µικρότερης δυναµικότητας
απ’ αυτό του Πειραιά, έφτασε τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ και µά-
λιστα για είκοσι πέντε και όχι για τριάντα έξι χρόνια παραχώρη-
σης, όπως έγινε µε τον Πειραιά. 

Θέλω, επίσης, να θυµίσω ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός φαίνεται
να είπε σε σύσκεψη, που έγινε πρόσφατα σε φορείς στη Θεσσα-
λονίκη για το λιµάνι, ότι το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης εστιάζε-
ται στο θέµα των επενδύσεων και όχι στο ύψος του τιµήµατος,
γιατί αυτό πάει στη «µαύρη τρύπα» του χρέους. Έτσι είπε. Αν εί-
ναι όντως έτσι τα πράγµατα, τότε οι «τρύπες» του προϋπολογι-
σµού θα συνεχίσουν να µεγαλώνουν, οι στόχοι θα πάνε περίπατο
και το φάντασµα του «κόφτη» θα γίνεται ολοένα και πιο απειλη-
τικό. 

Υπό αυτές τις συνθήκες είναι αυτονόητο ότι η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη καταψηφίζει τον προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Βαρδαλής από το ΚΚΕ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός που συζη-

τάµε δείχνει τη συνέπεια της Κυβέρνησης -θα έλεγα- την αποφα-
σιστικότητά της να εφαρµόσει όλα όσα προβλέπονται στα µνη-
µόνια. Σε αυτό το ζήτηµα δεν έχει καµµιά, µα καµµιά ταλάντευση.
Ο στόχος της είναι ξεκάθαρος: να δηµιουργήσει προϋποθέσεις,
έτσι ώστε να έρθουν επενδύσεις, να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα
του κρατικού χρέους, να επιτευχθεί ο στόχος της δηµοσιονοµι-
κής πειθαρχίας. Να δηµιουργηθούν, δηλαδή, µε άλλα λόγια, όλες
εκείνες οι προϋποθέσεις ώστε να εξασφαλιστεί η αύξηση του πο-
σοστού κέρδους των επιχειρηµατικών οµίλων. Μόνο που όλα τα
παραπάνω σηµαίνουν µόνιµες λαϊκές θυσίες που περιγράφονται
και στο ευρωπαϊκό εξάµηνο, αλλά και για τη χώρα µας ειδικότερα
στο τρίτο µνηµόνιο. 

Ταυτόχρονα, όµως, αποτελεί και ανάγκη για τη διασφάλιση
της στρατηγικής επιλογής της αστικής τάξης της χώρας µας για
τη συµµετοχή της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ευ-
ρωζώνη. Ιδιαίτερα στις παρούσες συνθήκες αποτελεί και προ-
ϋπόθεση για την πρόσβαση του αστικού κράτους σε πηγές φθη-
νότερης χρηµατοδότησης.

Τον χαρακτηρίζετε αναπτυξιακό και πανηγυρίζετε για το πο-
σοστό ανάπτυξης που προβλέπει αλλά και για το ύψος του πρω-
τογενούς πλεονάσµατος. Πανηγυρίζετε γιατί σας βγαίνουν τα
νούµερα, γιατί πιάνετε τους στόχους σας, γιατί πετύχατε -όπως
λέτε- τη σταθεροποίηση της οικονοµίας από το τρίτο τρίµηνο του
2016, κρύβοντας πως τα πρωτογενή πλεονάσµατά σας είναι ελ-
λείµµατα της λαϊκής οικογένειας. 

Η λαϊκή οικογένεια, που βλέπει τον δικό της προϋπολογισµό
να µην βγαίνει, δεν έχει κανέναν, µα κανέναν λόγο να πανηγυρίζει
µαζί σας. Η όποια ανάπτυξη όχι µόνο δεν θα φέρει πίσω τις απώ-
λειες των χρόνων της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης, αντί-
θετα παίρνετε και θα πάρετε και νέα µέτρα σε βάρος των εργα-
ζόµενων και ο προϋπολογισµός που καταθέσατε αυτό ακριβώς
προδιαγράφει, την κλιµάκωση, δηλαδή, της αντιλαϊκής επίθεσης. 

Γιατί -για παράδειγµα- ούτε στο πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ αλλά
ούτε και σε αυτό της Νέας Δηµοκρατίας υπάρχει η επιστροφή
των απωλειών των τελευταίων έξι χρόνων για τους εργαζόµενους
και τα λαϊκά στρώµατα; Είναι τυχαίο; Όχι βέβαια. 

Όποια κι αν είναι η κατάληξη της δεύτερης αξιολόγησης, το
βέβαιο είναι πως το σύνολο των εργασιακών σχέσεων, όπως για
παράδειγµα ο κατώτατος µισθός, οι οµαδικές απολύσεις, η συν-
δικαλιστική δράση, θα προσαρµοστούν ακόµα περισσότερο στις
ανάγκες της κερδοφορίας του κεφαλαίου. 
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Εδώ τι αποδεικνύεται; Πως παρά το ότι πανηγυρίζετε πως περ-
νάµε σε µια φάση ανάπτυξης της καπιταλιστικής οικονοµίας, οι
ανατροπές στα εργασιακά αποδεικνύουν µε τον καλύτερο τρόπο,
πως οι θυσίες των εργαζόµενων θα συνεχιστούν και στη φάση
της ανάπτυξης. Άλλωστε στα διάφορα ταξίδια σας στο εξωτε-
ρικό, αγκαλιά βεβαίως µε τους διάφορους ντόπιους επιχειρηµα-
τίες, διαφηµίζετε εσείς οι ίδιοι όλες αυτές τις προϋποθέσεις, που
εξασφαλίζουν την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, στην
προσπάθειά σας, βέβαια, να αναζητήσετε νέους επενδυτές. Στον
λαό, βεβαίως ταυτόχρονα, πουλάτε φούµαρα για µεταξωτές κορ-
δέλες. 

Δεύτερο ζήτηµα που θέλω να σταθώ. Μπροστά µας έχουµε
έναν αντιλαϊκό και ταξικό προϋπολογισµό. Γιατί είναι αντιλαϊκός
και ταξικός; Γιατί όπως όλοι οι προηγούµενοι προϋπολογισµοί
παίρνουν από τον λαό και τα δίνουν στο µεγάλο κεφάλαιο, έτσι
και ο προϋπολογισµός του 2017 ενσωµατώνει αντιλαϊκά µέτρα
ύψους 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε κύριους άξονες την απογεί-
ωση της φοροληστείας απέναντι, βεβαίως, στα λαϊκά στρώµατα
αλλά και την παραπέρα διάλυση των κρατικών κονδυλίων που
αφορούν, κυρίως, την κάλυψη ακόµα και στοιχειωδών κοινωνικών
αναγκών. 

Ενώ προβλέπει –προσέξτε- ρυθµούς ανάπτυξης 2,7% για το
2017, την ίδια ώρα υπολογίζει πως τα αντιλαϊκά µέτρα που θα
πάρει, θα φέρουν στα κρατικά ταµεία 1,41 δισεκατοµµύρια ευρώ,
δηλαδή υπερτριπλάσια από αυτά που προέβλεπε ο προϋπολογι-
σµός του 2016. Είναι µέτρα, βεβαίως, που δεν είναι µόνο για το
2017 αλλά είναι και για τα επόµενα χρόνια. Είναι µέτρα που
ήρθαν για να µείνουν. 

Τα φορολογικά έσοδα προβλέπονται να διογκωθούν κατά
2,3% και από 45,8 δισεκατοµµύρια να φτάσουν τα 46,86 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Νέοι αντιλαϊκοί φόροι µπαίνουν στη ζωή µας από
τη νέα χρονιά. Θυµίζω τους φόρους στα καύσιµα, τηλέφωνα, τσι-
γάρα, καφέ κ.λπ.. Οι άµεσοι φόροι σε µισθωτούς και συνταξιού-
χους αναµένεται να απογειωθούν σε ποσοστό 14,5%. Οι έµµεσοι
φόροι δηλαδή ΦΠΑ και άλλα χαράτσια που φορτώνονται στη
λαϊκή κατανάλωση, αναµένεται να διογκωθούν κατά 5,6% και από
25,1 δισεκατοµµύρια να πάνε στα 26,4 δισεκατοµµύρια. 

Όλα τα παραπάνω αποδεικνύουν µε τον καλύτερο τρόπο, από
ποιους τα παίρνει ο προϋπολογισµός. Ο ταξικός προσανατολι-
σµός του προϋπολογισµού, όµως, φαίνεται και από την αναδια-
νοµή, που κάνει σε όφελος του µεγάλου κεφαλαίου. Για παρά-
δειγµα η κρατική δαπάνη για τη στήριξη του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων µέσω του εθνικού σκέλους διογκώνεται
κατά 250 εκατοµµύρια ευρώ. 

Προβλέπονται νέες φορολογικές απαλλαγές ύψους 20,4 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, για τις επιχειρήσεις που θα ενταχθούν στον νέο
λεγόµενο αναπτυξιακό νόµο. Σε µια χρονιά που προβλέπεται αύ-
ξηση του ΑΕΠ κατά 2,7%, άρα και αύξηση των κερδών των επι-
χειρηµατικών οµίλων για την ίδια χρονιά, την ίδια, λοιπόν, χρονιά
οι φόροι στα κάθε είδους νοµικά πρόσωπα, δηλαδή στους επι-
χειρηµατικούς οµίλους, θα µειωθούν το 2017 κατά 7% και από
3,49 δισεκατοµµύρια που ήταν το 2016 θα πάνε στα 3,24 δισε-
κατοµµύρια το 2017.

Υπάρχουν, βεβαίως, και τα χρήµατα από το νέο ΕΣΠΑ, το πα-
κέτο Γιουνκέρ, τα οποία και πάλι θα δοθούν, ζεστό χρήµα, στους
επιχειρηµατικούς οµίλους. Εκεί θα καταλήξουν.  

Την ίδια ώρα η Κυβέρνηση εξακολουθεί να επαναλαµβάνει, µε
θράσος θα έλεγα, τα κούφια λόγια της περί δίκαιης κατανοµής
των βαρών. Βαφτίζετε «εθνική επιτυχία» τα βραχυπρόθεσµα µέτ-
ρα ελάφρυνσης του κρατικού χρέους. Η ελάφρυνση αυτή, όµως,
αφορά το κεφάλαιο, ενώ ο λαός θα συνεχίσει να µατώνει, όχι
µόνο από τα µέτρα του τρίτου µνηµονίου αλλά και από νέα µέτρα
µετά το 2018, για να πιάνονται στη συνέχεια τα «µατωµένα» πλε-
ονάσµατα. 

Άλλωστε τα µέτρα για τη δεύτερη αξιολόγηση είναι µπροστά
µας. Το ότι έτσι έχουν τα πράγµατα, το επιβεβαίωσε και ο κ. Τσα-
καλώτος κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού στην επιτροπή.
Υποσχέθηκε πως µετά το 2018, όταν µειωθούν τα πρωτογενή
πλεονάσµατα –αν µειωθούν- όταν ρυθµιστεί το χρέος, -διαβάζω
από τα πρακτικά της επιτροπής- «το πλεόνασµα θα το χρησιµο-
ποιήσουµε για να µειώσουµε το κόστος σε συγκεκριµένες µικρο-

µεσαίες επιχειρήσεις». Το τι κοστίζει, δηλαδή, να παίρνει ένα ερ-
γαζόµενος και το τι κοστίζει στον εργοδότη, για να απασχολήσει
έναν εργαζόµενο. 

Συνεχίζει: «Να το χρησιµοποιήσουµε και να δεσµευθούµε για
τη µείωση των φόρων αυτών των στρωµάτων και των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων». Να γιατί διαπραγµατεύεστε σκληρά. Για
να περισσέψει χρήµα, να δοθεί για µείωση του έµµεσου κόστους
των επιχειρήσεων και, βεβαίως, για τη φορολογική τους ελά-
φρυνση.

Τρίτο ζήτηµα. Η Κυβέρνηση υποστηρίζει πως έχει κοινωνική
ευαισθησία, πως αντιµετωπίζει την ακραία φτώχεια. Μας λέτε ότι
έδωσε αντισταθµιστικά για την κατάργηση του ΕΚΑΣ, ότι καθιε-
ρώνει το εισόδηµα κοινωνικής αλληλεγγύης και άλλα για την αν-
τιµετώπιση της ακραίας φτώχειας και πάει λέγοντας. 

Όλα αυτά συνιστούν µια ακόµη απάτη ολκής. Ας δώσουµε
συγκεκριµένα παραδείγµατα, για να δούµε γιατί υποστηρίζουµε
κάτι τέτοιο. 

Πρώτο παράδειγµα. Ας δούµε τι έγινε µε το ΕΚΑΣ. Φέτος η Κυ-
βέρνηση έκοψε από τους χαµηλοσυνταξιούχους του ΕΚΑΣ 165
εκατοµµύρια ευρώ και έδωσε ως αντισταθµιστικά µόλις 25 εκα-
τοµµύρια ευρώ, δηλαδή πρακτικά τους αφαίρεσε 140 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Για το 2017, προβλέπονται περικοπές 586,3 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, ενώ τα ποσά των λεγόµενων «αντισταθµιστικών»
είναι µόλις 17 εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή µέσα σε αυτή τη χρο-
νιά θα αρπάξετε ολόκληρα 570 εκατοµµύρια ευρώ από τους
φτωχούς συνταξιούχους. 

Δεύτερο παράδειγµα. Οι συνολικές δαπάνες του τακτικού προ-
ϋπολογισµού για το Υπουργείο Υγείας είναι µειωµένες κατά 109
εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή µείον 2,4%. Από 4,37 δισεκατοµµύ-
ρια το 2016 πήγαν στα 4,26 δισεκατοµµύρια το 2017. Δείτε τον
πίνακα στη σελίδα 74. 

Πιο συγκεκριµένα Για τον ΕΟΠΥΥ προβλέπεται µείωση της
κρατικής επιχορήγησης κατά 200 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση
µε το 2016, δηλαδή µείωση κατά 38%. Το κάνετε, γιατί όπως λέτε
στην εισηγητική έκθεση βελτιώθηκαν τα οικονοµικά µεγέθη του
ΕΟΠΥΥ. Γιατί, όµως, βελτιώθηκαν; Για όποιους δεν θυµούνται,
οι αυξηµένες εισφορές για την υγεία είναι αυτές που επιβλήθη-
καν πέρυσι και ανέβασαν από το 4% στο 6% την παρακράτηση
στις κύριες συντάξεις, ενώ επέβαλαν για πρώτη φορά την ίδια
παρακράτηση και στις επικουρικές. Αυτό για το 2017 σηµαίνει,
ότι από τους συνταξιούχους θα αφαιρεθεί πρόσθετο ποσό 717
εκατοµµυρίων ευρώ υπέρ του ΕΟΠΥΥ. Ακριβώς αυτή η λεηλασία
επιτρέπει στην Κυβέρνηση, να µειώσει την κρατική χρηµατοδό-
τηση και να την κατευθύνει, όπως οι ίδιοι λέτε, στην επιχειρηµα-
τική «δηµιουργικότητα». 

Η φαρµακευτική δαπάνη είναι µειωµένη κατά 230 εκατοµµύρια
ευρώ. Είναι στη σελίδα 111 στον αντίστοιχο πίνακα. 

Για τα νοσοκοµεία η χρηµατοδότηση παραµένει στα ίδια χα-
µηλά επίπεδα όπως και πέρυσι. Για την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας η χρηµατοδότηση των µονάδων είναι µειωµένη κατά 7
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτός ο πίνακας βρίσκεται στη σελίδα 112,
για όσους θέλουν να ανατρέξουν. 

Από όλους τους παραπάνω τοµείς - δηλαδή ΕΟΠΥΥ, νοσοκο-
µεία, πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, φάρµακο- φαίνεται ξεκά-
θαρα πως ακόµη και την υγεία τη συνδέετε µε το κέρδος αλλά
και τις δηµοσιονοµικές αντοχές της οικονοµίας. Αυτό έχει ως
αποτέλεσµα, να εδραιώνεται µια κατάσταση όπου όλο και περισ-
σότερο ο λαός θα βάζει το χέρι στην τσέπη του για να βρει την
υγειά του. 

Τρίτο παράδειγµα. Η Κυβέρνηση προσπαθεί να πείσει, ότι η
πολιτική της έχει ταξικό πρόσηµο, αλλά υπέρ των αδύνατων και
προπαγανδίζει ως απόδειξη αυτού την επέκταση σε όλη τη χώρα
του εισοδήµατος κοινωνικής αλληλεγγύης. Εδώ τι κάνει η Κυβέρ-
νηση; Όταν περάσατε τον αντιασφαλιστικό νόµο, τον ν. 4387, το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους τότε προέβλεπε νέα µέτρα
ύψους 916 εκατοµµυρίων ευρώ. Τώρα το «τσεκούρι» µε τον προ-
ϋπολογισµό για το 2017 προβλέπεται να φθάσει στο 1,644 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, δηλαδή θα κοπούν παραπάνω από ό,τι προ-
βλέπατε, όταν περνούσατε τον νόµο, 700 εκατοµµύρια ευρώ.
Αυτές οι επιπλέον περικοπές είναι που θα χρηµατοδοτήσουν όχι
µόνο, αλλά και το εισόδηµα κοινωνικής αλληλεγγύης. 
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Επιπλέον στο εισόδηµα κοινωνικής αλληλεγγύης ενσωµατώ-
νετε τις παροχές του νόµου της «ανθρωπιστικής κρίσης», δηλαδή
την επιδότηση σίτισης, ενοικίου, επανασύνδεσης ηλεκτρικού
ρεύµατος και άλλα που δίνετε. Αυτό το ποσό ανέρχεται στα 272
εκατοµµύρια ευρώ. 

Λέτε, επίσης, πως δεν θα κοπούν άλλο επιδόµατα. Αν δεν έχετε
σκοπό να κόψετε επιδόµατα, τότε γιατί στον προϋπολογισµό στη
σελίδα 38 προβλέπετε εσείς την καθιέρωση ενός πιλοτικού νέου
προγράµµατος µεθόδου αξιολόγησης της αναπηρίας; 

Τι σας χρειάζεται µία νέα τέτοια µέθοδος, αν δεν έχετε σκοπό
να πετσοκόψετε και άλλο τα προνοιακά επιδόµατα; 

Όσο για τα 300 εκατοµµύρια ευρώ που λέτε πως θα δώσετε
σε υγεία, παιδεία, κοινωνική πρόνοια, πρόκειται για µια ακόµη
απάτη προς τον λαό. Παρουσιάζετε το ποσό αυτό στην ίδια την
αιτιολογική έκθεση σαν πρόβλεψη για τυχόν έκτακτες ανάγκες,
λες και καλύψατε τις τακτικές ανάγκες και σας έµειναν τώρα να
καλύψετε και τις έκτακτες ανάγκες. Αυτά, εάν και εφόσον δο-
θούν, δεν πρόκειται να πάνε για τη βελτίωση των υπηρεσιών σε
υγεία και παιδεία. Θα τα δώσετε για να αποπληρωθούν παλαι-
ότερα χρέη προς τους ιδιώτες. 

Επιπλέον θα πάρετε δάνειο 180 εκατοµµύρια ευρώ από την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων για λογαριασµό του Ιδρύµατος
Έρευνας και Καινοτοµίας. Για να τα κάνει τι το ίδρυµα αυτό; Θα
τα χρησιµοποιήσει για να χρηµατοδοτήσει καινοτόµες επιχειρή-
σεις. Άρα και πάλι στο κεφάλαιο θα τα δώσετε –εάν τα δώσετε-
αυτά τα 300 εκατοµµύρια. Μετά από όλα αυτά έχετε θράσος να
µιλάτε για κοινωνικά µερίσµατα, κοινωνική ευαισθησία, κοινωνικό
πρόσηµο και άλλα. 

Κυρίες και κύριοι, η χώρα µας έχει, πράγµατι, αναπτυξιακές
δυνατότητες. Μόνο που µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και περι-
µένοντας επενδύσεις από τους ιδιώτες αυτή η ανάπτυξη όταν και
εάν έρθει, δεν πρόκειται να ωφελήσει σε τίποτα τον λαό. Οι ιδιώ-
τες θα επενδύουν για τα κέρδη τους. Το κεφάλαιο δεν έχει πα-
τρίδα. Εάν δεν βγάλει κέρδη, τότε θα ψάχνει κέρδη σε άλλη γη
σε άλλα µέρη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης παρά τις όποιες διαφο-

ρές έχουν στο µείγµα πολιτικής που ακολουθείτε, στηρίζουν τον
ίδιο δρόµο ανάπτυξης, προτείνουν λύσεις παραπέρα ενίσχυσης
των επιχειρηµατικών οµίλων, βαδίζοντας στον ίδιο δρόµο µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωζώνη. Ανάπτυξη σε όφελος
του λαού µπορεί να υπάρξει µόνο ενάντια στο κεφάλαιο και τους
συµµάχους του. Είναι ρεαλιστική σήµερα αυτή η πρόταση κατά
τη γνώµη µας. Μόνο που αυτό πρέπει να γίνει υπόθεση του ερ-
γατικού και γενικότερα του λαϊκού κινήµατος. Η ενίσχυση του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας θα δώσει ώθηση στην ανα-
σύνταξη του κινήµατος, στους αγώνες του λαού. 

Γνωρίζουµε πως εσείς αυτό το θεωρείτε ξεπερασµένο. Άλλοι
πάλι λένε πως µε τους αγώνες δεν γίνεται τίποτα. Ο µόνος τρό-
πος, όµως, να υπάρξουν λύσεις σε όφελος του λαού, είναι ο ίδιος
ο λαός να γίνει πρωταγωνιστής, να πάρει στα χέρια του την εξου-
σία, να σχεδιάσει αυτός την οικονοµία µε στόχο την ικανοποίηση
των σύγχρονων αναγκών του. Μόνο σε αυτή τη βάση µπορεί να
διαµορφωθεί ένα ενιαίο σύγχρονο και δωρεάν κρατικό σύστηµα
υγείας, πρόνοιας, παιδείας, να εξασφαλιστεί η ανάπτυξη ανά
κλάδο, ανά τοµέα, αξιοποιώντας τον φυσικό και παραγωγικό
πλούτο της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσίκης. Ο κ. Αρβανιτίδης έκανε καλή χρή-

ση του χρόνου προηγουµένως. Μιµητές είναι ευπρόσδεκτοι.
Ορίστε, κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι αποµείνατε σε αυτή την

Αίθουσα και όσοι µας παρακολουθείτε –εάν µας παρακολου-
θείτε- από τις τηλεοράσεις των σπιτιών σας, κυρία Υπουργέ,
όπως είπα και κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογι-
σµού στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, ο κρατικός προ-

ϋπολογισµός του 2017 είναι ο δεύτερος που καταθέτει η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και ο πρώτος που αφήνει µία χα-
ραµάδα αισιοδοξίας µετά από πολλά χρόνια και µετά από τις
σκληρές πολιτικές λιτότητας που βίωσε η χώρα µας από τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, από το 2010 δηλαδή, µε τα γνωστά απο-
τελέσµατα.

Ο προϋπολογισµός είναι µια ουσιαστική απεικόνιση της πολι-
τικής µας. Έχει θετικά µηνύµατα αλλά και δυσκολίες που έχουµε
κληθεί να αντιµετωπίσουµε και θα το κάνουµε µε σοβαρότητα και
υπευθυνότητα.

Η στρατηγική µας είναι να βοηθήσουµε τους κοινωνικά ευά-
λωτους και να αντιµετωπίσουµε όσο το δυνατό καλύτερα την αν-
θρωπιστική κρίση.

Μετά την τελευταία απόφαση του Eurogroup για πρώτη φορά
εξασφαλίζεται µείωση χρέους ύψους 22% του Ακαθάριστου
Εθνικού Προϊόντος, ενώ παράλληλα σταθεροποιούνται τα επιτό-
κια στο ευνοϊκό ύψος του 1,5%, γεγονός υψίστης σηµασίας ει-
δικά σε µία περίοδο αβεβαιότητας αλλά και προβλέψεων για
αύξηση των επιτοκίων στο προσεχές διάστηµα. Το όφελος της
µη αύξησης κατά 2% από τους δανειστές στο επιτόκιο για το πα-
λαιό δάνειο των 11 δισεκατοµµυρίων, από το πρώτο µνηµόνιο,
υπολογίζεται σε περίπου 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Τα δύο αυτά επιτεύγµατα αποτελούν µία τεράστια επιτυχία της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και ένα ακόµη αποφασιστικό βήµα για
την έξοδο της ελληνικής οικονοµίας από την κρίση. Η στάση της
Κυβέρνησης παρέµεινε αταλάντευτη, διατηρώντας τις διατυπω-
µένες θέσεις της στα εργασιακά, αλλά και τασσόµενη απέναντι
στις παράλογες απαιτήσεις για διατήρηση πρωτογενών πλεονα-
σµάτων ύψους 3,5% µετά το 2018 για ακόµα δέκα χρόνια. Δεν
υποχώρησε, όµως, η Κυβέρνηση σε αυτές τις ακραίες απαιτή-
σεις του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για πρόσθετα µέτρα
µετά το τέλος τους προγράµµατος. 

Ακόµα και από τις δηλώσεις του κ. Μοσκοβισί ο οποίος είπε
πως έχουµε καταφέρει η Ελλάδα να γυρίσει τη σελίδα στις µε-
ταρρυθµίσεις, προκύπτει η επιτυχία της µεταρρυθµιστικής πολι-
τικής της Κυβέρνησης τον τελευταίο ενάµιση χρόνο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός επιβεβαιώνει τον
συµφωνηµένο στόχο για πρωτογενές πλεόνασµα στο 1,75% του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος και επιτρέπει να εφαρµοστεί σε
εθνικό επίπεδο το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, το οποίο εξα-
σφαλίζει ένα πραγµατικό δίκτυ κοινωνικής προστασίας. Τα θετικά
αποτελέσµατα των δύο τελευταίων ετών οφείλονται στη στα-
διακή αποκατάσταση οικονοµικής σταθερότητας, στην ορατή
βελτίωση της φορολογικής συµµόρφωσης και στην υπεύθυνη
διαχείριση των δηµόσιων οικονοµικών. Η συνεπής εφαρµογή του
νέου προγράµµατος στήριξης της ελληνικής οικονοµίας σε συν-
δυασµό µε τη σταδιακή χαλάρωση των περιορισµών στην κίνηση
κεφαλαίων και στην πρόοδο στους τοµείς διευθέτησης των µη
εξυπηρετούµενων δανείων αναµένεται να οδηγήσει στην αποκα-
τάσταση της εµπιστοσύνης της ελληνικής οικονοµίας.

Ένας προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προ-
σπαθεί να πετύχει πολλαπλούς στόχους. Πρώτον, να διατηρήσει
τη δηµοσιονοµική ισορροπία. Δεύτερον, να στηρίξει την οικονο-
µική δραστηριότητα. Τρίτον, να αυξήσει το επίπεδο των δηµό-
σιων επενδύσεων, εκεί που η ιδιωτική οικονοµία δεν µπορεί να
δραστηριοποιηθεί. Τέταρτον, να αναδιανείµει τους διαθέσιµους
πόρους ώστε να προστατευτεί η κοινωνική συνοχή. Πολλοί οι
στόχοι αλλά και πολλά τα διλήµµατα. 

Ένα από αυτά είναι και η κατανοµή των διαθέσιµων πόρων του
προϋπολογισµού µεταξύ επενδύσεων από τη µια µεριά και δη-
µόσιας κατανάλωσης, δηλαδή µισθοί, συντάξεις, κοινωνική προ-
στασία από την άλλη. 

Σε µια τόσο ασφυκτική οικονοµική περίοδο να τονίσουµε πως
ενισχύθηκαν µε 272 εκατοµµύρια ευρώ ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες και νοικοκυριά. Η Κυβέρνηση τροποποίησε τις κλίµακες
στην εισφορά αλληλεγγύης, προκειµένου να µην πληρώνουν οι
χαµηλόµισθοι και οι χαµηλοσυνταξιούχοι. Να σηµειωθεί δε ότι η
κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου είχε εξαγγείλει µείωση κατά 30%
της εισφοράς αλληλεγγύης, µόνο αν το 2014 είχε πρωτογενές
πλεόνασµα 1,5%.

Σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, όµως, το 2014, το πρωτογενές πλε-
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όνασµα ήταν µόλις 0,4%, γεγονός που δεν οδήγησε σε µείωση
της εισφοράς αλληλεγγύης. 

Δεν είναι, λοιπόν, συνετό εκ µέρους σας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να αναφέρεστε σε µείωση φόρων
και µάλιστα της τάξης των 4,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, χωρίς να
εξηγείτε ποιες δαπάνες θα περικόψετε. Δεν µελετήσατε µε προ-
σοχή, φαίνεται, τον προϋπολογισµό. Διαφορετικά θα βλέπατε,
πως οι πρωτογενείς λειτουργικές δαπάνες για το 2017 είναι λι-
γότερες από 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η εξοικονόµηση 4,2 δισε-
κατοµµυρίων από περικοπές σε φόρους σηµαίνει σε µεγάλο
βαθµό µείωση µισθών, µείωση συντάξεων, απολύσεις δηµοσίων
υπαλλήλων αλλά και µείωση της κοινωνικής προστασίας. 

Η αξιολόγηση ενός προϋπολογισµού είναι βέβαιο πως κρίνεται
από την πορεία της οικονοµίας και τη χρηστή διαχείριση των χρη-
µάτων των Ελλήνων φορολογουµένων. Θα σηµείωνα εδώ ότι ο
προϋπολογισµός του 2016, που δεν έχει ολοκληρωθεί, είναι επι-
τυχής και οφείλεται σε µεγάλο βαθµό στη συνετή εκτέλεσή του.
Ο περιορισµός της ύφεσης στο 0,2% του Ακαθάριστου Εθνικού
Προϊόντος για το 2015 την καθιστά αισθητά µικρότερη από τις
αρχικές προβλέψεις, γεγονός που αποτελεί διαπραγµατευτικό
όπλο απέναντι στους δανειστές. 

Το παλιό σύστηµα της διαπλοκής και της ολιγαρχίας, οι πολι-
τικές δυνάµεις που ενορχήστρωσαν το PSI και την αποµείωση
των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων κατά 15 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, αυτοί που επί µια πενταετία σχεδίασαν και ψή-
φισαν έντεκα οριζόντιες περικοπές και παρεµβάσεις σε κύριες
και επικουρικές συντάξεις, συνεχίζουν σήµερα να καλλιεργούν
κλίµα φόβου και ανασφάλειας. Είναι οι ίδιοι που διαβεβαίωναν
πως το χρέος είναι βιώσιµο, κατηγορώντας όλους εµάς για την
προσπάθειά µας στην αποµείωση του χρέους.

Το πολυδιαφηµισµένο «success story» της κυβέρνησης Σα-
µαρά-Βενιζέλου, ότι η ελληνική οικονοµία ανέκαµπτε και βρισκό-
µασταν στα πρόθυρα της εξόδου από το πρόγραµµα, δεν ήταν
τίποτε άλλο παρά µία ψευδής εικόνα. Η µικρή ανάκαµψη των
ρυθµών ανάπτυξης το 2014 επήλθε λόγω της αύξησης της ιδιω-
τικής κατανάλωσης, η οποία µε τη σειρά της προκλήθηκε από τη
µερική αδρανοποίηση των δηµοσιονοµικών µέτρων εν όψει εκλο-
γών τότε. Εάν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ έκλειναν την πέµ-
πτη αξιολόγηση, θα αναγκάζονταν να πάρουν µέτρα περίπου 10
δισεκατοµµυρίων ευρώ µόνο για τη διετία 2015-2016. 

Μόνη σας επιδίωξη, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
είναι η επιστροφή του χρεοκοπηµένου πολιτικού συστήµατος
που εκπροσωπείτε και επιδιώκει επιστρέφοντας να εφαρµόσει το
πιο βαθιά αντικοινωνικό και νεοφιλελεύθερο πρόγραµµα που έχει
ποτέ σχεδιαστεί για αυτή τη χώρα, δηλαδή ένα τέταρτο µνηµό-
νιο.

Σας ενηµερώνουµε ότι µαταιοπονείτε. Η χώρα θα συνεχίσει να
παλεύει, για να ανακάµψει και να ορθοποδήσει, µακριά από τα
κόµµατα που µε τις πολιτικές που ακολούθησαν την οδήγησαν
στην καταστροφή.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εστιάσω στο γεγο-
νός, ότι ο φετινός προϋπολογισµός καταθέτει συγκεκριµένο σχέ-
διο για την έξοδο από την κρίση, την ανάκαµψη της οικονοµίας
και την πλήρη ανάκτηση της δηµοσιονοµικής αξιοπιστίας, ώστε
µέσα στον επόµενο χρόνο η Ελλάδα να είναι σε θέση να βγει εκ
νέου στις αγορές. 

Αποκαθιστά το κράτος, ενισχύει τον κοινωνικό προϋπολογι-
σµό, εξοικονοµεί πόρους από δηµόσιες σπατάλες και τους µε-
ταφέρει στους αδύνατους, ώστε οι ανισότητες να µικρύνουν. 

Ευελπιστούµε πως η χώρα τους προσεχείς µήνες, θα ενταχθεί
στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης, που θα λειτουργήσει,
ουσιαστικά, ως προθάλαµος εξόδου από τη δηµοσιονοµική προ-
σαρµογή. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ θα εκτελέσει και αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό µε συνέπεια και σύνεση, ώστε να οδηγήσει την ελ-
ληνική οικονοµία µε σταθερά βήµατα στην επανεκκίνηση και την
ανάκαµψή της. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους υπερψηφίζουµε τον προ-
ϋπολογισµό του έτους 2017, στηρίζοντας την προοπτική εξόδου
της χώρας από την κρίση µε γνώµονα την κοινωνική δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Γκιόλας έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, ο προϋπολογι-

σµός του 2017 έρχεται να καλύψει τις ανάγκες της οικονοµίας
µιας χώρας, που ανακάµπτει από µακροχρόνια βαθιά ύφεση. 

Η δηµοσιονοµική εξυγίανση και οι διαρθρωτικές µεταρρυθµί-
σεις έχουν πλέον αρχίσει να αποδίδουν καρπούς και παρέχουν
στην Ελλάδα προοπτική ανάπτυξης. Θετικά εκτιµάται το πρό-
σηµο στο ΑΕΠ από το β’ εξάµηνο του τρέχοντος έτους και συνο-
λικά θετικό για το έτος 2017. 

Υπό την προϋπόθεση πως η ανάκαµψη της οικονοµίας θα είναι
αντίστοιχη της πρόβλεψης του παρόντος προϋπολογισµού µε
ρυθµό 2,7%, όπως άλλωστε εκτιµάται από εγχώριους οικονοµι-
κούς κύκλους, τον Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδας και τρα-
πεζικούς οµίλους αλλά και από πρόσφατες σχετικές επισηµάν-
σεις θεσµικών φορέων και κυρίως του Επιτρόπου Οικονοµικών
Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης Πιερ Μοσκοβισί, καθώς και
του επικεφαλής  της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας Μάριο
Ντράγκι, ο οποίος ανέφερε επί λέξει ότι ο ελληνικός λαός έχει
σηµειώσει µεγάλη πρόοδο τους τελευταίους µήνες και είναι πολύ
σηµαντικό να µη διαταραχθεί αυτή η πρόοδος, προσθέτοντας
µάλιστα ότι υπάρχουν πολύ καλές προοπτικές για την επιτυχή
ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης.

Ακόµα και ο συνήθως επιφυλακτικός Πρόεδρος του Eurogroup
Ολλανδός Υπουργός Οικονοµικών Γερούν Ντάϊσεµπλουµ είπε,
αναφερόµενος στη συµφωνία Ελλάδας-θεσµών, ότι η συγκυρία
είναι θετική για να γίνουν σηµαντικά βήµατα προόδου, αντιπαρα-
θέτοντας εµµέσως προς τη στάση της Γερµανίας, που επιµένει
να θέτει προσκόµµατα, λέγοντας «κάποιοι θέλουν να πάνε γρή-
γορα, κάποιοι άλλοι έχουν στηλώσει τελείως τα πόδια, εγώ λέω
ότι θα προχωρήσουµε βήµα-βήµα». 

Ας επανέλθουµε, όµως, στον προϋπολογισµό και στους στό-
χους που φιλοδοξεί να επιτελέσει, υπερβαίνοντας λίγο την απλή
ανάγνωση και λογική των αριθµών και ανιχνεύοντας την ουσία
και τους άξονες που διαγράφει. 

Ο προϋπολογισµός του 2017, λοιπόν, υπηρετεί τη δηµοσιονο-
µική σταθερότητα, την οικονοµική ανάπτυξη και τη δίκαιη κατα-
νοµή βαρών και οφειλών.

Ο πρώτος στόχος που απορρέει από την υποχρέωσή µας να
τηρήσουµε τα συµφωνηθέντα µε τους θεσµούς, είναι να επιτύ-
χουµε µε ασφάλεια τον στόχο πρωτογενούς πλεονάσµατος
1,75%, κάτι που φαίνεται ρεαλιστικό και εφικτό. Το αποδεικνύει,
άλλωστε, η αργά αλλά σταθερά αναδυόµενη οικονοµία και η ανά-
πτυξη του β’ εξαµήνου του 2016, που επιβεβαιώνει ότι ανασχέ-
θηκε η υφεσιακή πορεία, αφού η ελληνική οικονοµία έχει περάσει
στο εννεάµηνο Ιανουαρίου-Σεπτεµβρίου 2016 σε οριακό θετικό
πρόσηµο 0,1%, ανατρέποντας τις προβλέψεις Ελλήνων και ξένων
οικονοµολόγων και αναλυτών, οι οποίοι δεν περίµεναν µια τόσο
ευνοϊκή εξέλιξη.

Τα προσφάτως ανακοινωθέντα αναθεωρηµένα στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ, έδειξαν ότι η αύξηση του ΑΕΠ για το γ’ τρίµηνο του
2016 δεν ήταν εν τέλει 1,5% όπως είχε ανακοινωθεί στις 14 Νο-
έµβρη, αλλά 1,8%, που είναι η καλύτερη καταγραφείσα επίδοση
από το 2008, οπότε άρχισε η ύφεση. 

Δική µας επιδίωξη, βέβαια, είναι η σύζευξη της δηµοσιονοµι-
κής ισορροπίας µε την εξασφάλιση της κοινωνικής δικαιοσύνης.
Η απαίτηση διασφάλισης της ευηµερίας των οικονοµικά ασθενέ-
στερων και κοινωνικά ευάλωτων στρωµάτων του λαού βασίζεται
σε τρεις πυλώνες, που υποστηρίζονται αρκούντως στον προϋπο-
λογισµό ως εξής.

Πρώτον, στη µείωση της φτώχειας µέσω της στήριξης του ει-
σοδήµατος των νοικοκυριών που το χρειάζονται πραγµατικά µε
την εφαρµογή του κοινωνικού εισοδήµατος αλληλεγγύης και
άλλων µέτρων, που έχουν άλλωστε αναφερθεί και από προλαλή-
σαντες συναδέλφους. 

Δεύτερον, στην κοινωνική ένταξη µέσω παροχής κοινωνικών
υπηρεσιών µε υπαρκτά και ποσοτικοποιηµένα κονδύλια για την
ενίσχυση της κοινωνικής προστασίας αλλά και την τόνωση των
επενδύσεων. 
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Τρίτον, στην επανένταξη στην αγορά εργασίας µέσω της πα-
ροχής στοχευµένων προγραµµάτων απασχόλησης και ευκαιριών
κατάρτισης µικροµεσαίων, ανέργων και υπολοίπων κατηγοριών
ευάλωτων στρωµάτων, καθώς και νέων. 

Συγκεκριµένα, µάλιστα, γίνεται αναφορά στον προϋπολογι-
σµό, όπου µετά τη διαπίστωση της επιτυχίας θετικού πλεονάσµα-
τος και υπέρβασης του στόχου του πρωτογενούς πλεονάσµατος
του 2016 κατά 1,032 δισεκατοµµύριο ευρώ, αναγράφεται ότι
λόγω της υπέρβασης του στόχου, θα εξεταστεί άµεσα η δυνα-
τότητα εφάπαξ διάθεσης µέρους της υπέρβασης σε δράσεις για
την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής και προστασίας. 

Αναφέρθηκα πιο πάνω στην επιθυµητή και εφικτή δηµοσιονο-
µική σταθερότητα του προγράµµατος, που κατά την Αντιπολί-
τευση επιτυγχάνεται µόνο µέσω της υπερφορολόγησης των µι-
κροµεσαίων και λοιπών στρωµάτων. Η απάντηση που δίνεται από
τον προϋπολογισµό και από την Κυβέρνηση µας, είναι ότι θεσµο-
θετήσαµε ένα δίκαιο και αναλογικό φορολογικό σύστηµα. 

Με την υπάρχουσα απόδοση των φορολογικών µηχανισµών
και οργάνων και τη χρήση των διαθέσιµων φορολογικών εργα-
λείων, τα οποία διαχειρίστηκαν, βέβαια, επί τριάντα και πλέον
χρόνια οι κυβερνήσεις που παρήλθαν, είναι αλήθεια ότι εξακο-
λουθούν να πλήττονται τα µικροµεσαία στρώµατα των επαγγελ-
µατιών και των επιστηµόνων, έστω κι αν επιβαρύνονται µε προο-
δευτικό αναλογικό τρόπο. 

Αυτά, όµως, ήσαν τα διαθέσιµα φορολογικά εργαλεία που
εσείς, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, δεν ανανεώσατε
και δεν εφοδιάσατε µε το απαραίτητο θεσµικό, σύγχρονο και
αποτελεσµατικό οπλοστάσιο και κλείσατε τα µάτια στη συνεχώς
διογκουµένη φοροδιαφυγή µερίδας πολιτών. 

Για τον λόγο αυτό εµείς διαµορφώνουµε νέα, επιπρόσθετα και
αποδοτικά εργαλεία, όπως την υποχρεωτική χρήση ηλεκτρονι-
κών συναλλαγών, το περιουσιολόγιο, τον νόµο για τα καπνικά,
ώστε επιτέλους να διευρυνθεί η φορολογική βάση και να επι-
στρέψει η σταδιακή µείωση των συντελεστών, ιδίως για τα φτωχά
και µεσαία στρώµατα. 

Στη µεγάλη µερίδα του ελληνικού λαού έχει κερδίσει έδαφος
µε την ηπίου έως και υπερθετικού βαθµού και κραυγαλέας µορ-
φής µερικές φορές παραπληροφόρηση, προπαγάνδα, µια θεω-
ρία πεσιµισµού και απαισιοδοξίας για τη δυνατότητα να είναι
βιώσιµη και δίκαιη η οικονοµική ανάπτυξη, αφού κατά τους υπο-
βολείς, βέβαια, το πρόγραµµα δεν βγαίνει. 

Στο σύνολο των συµπολιτών µας, λοιπόν, που όντως βίωσαν
επώδυνα και σκληρά οικονοµικά µέτρα και ακόµη δεν «είδαν
φως», σε αυτούς που δέχονται µονόπλευρη και συνεχή πλύση
εγκεφάλου, η οποία εκπέµπεται από τη συντριπτική πλειοψηφία
των µέσων µαζικής επικοινωνίας αλλά και τις αντιπολιτευόµενες
παρατάξεις και ιδίως τη Νέα Δηµοκρατία, που κοιµούνται και ξυ-
πνούν µε την προσµονή των άµεσων εκλογών εδώ και περίπου
δύο χρόνια κρατάει χρόνια αυτή η κολόνια- απαντάµε: «Ναι, µπο-
ρούµε να ελπίζουµε στην οικονοµική, κοινωνική, πολιτιστική αλλά
και πολιτική ανόρθωση της χώρας». 

Ασφαλώς τα πράγµατα είναι δύσκολα και το εγχείρηµα που
αναλάβαµε να βγάλουµε τον λαό από την κρίση, είναι δυσχερές
και επώδυνο. Οι λύσεις, όµως, δεν µπορούν να έρθουν µε τρόπο
µαγικό από τη µια µέρα στην άλλη ούτε διαθέτουµε κάποια
έτοιµα αποφθέγµατα, συνταγές και έτοιµες ή δοκιµασµένες λύ-
σεις και τσιτάτα. 

Επιδιώξαµε αποφασιστικά, µε κερδισµένες µάχες στο εσωτε-
ρικό µέτωπο να ανατρέψουµε το παλιό, φθαρµένο και αντιλαϊκό
σύστηµα διακυβέρνησης. Προχωρήσαµε σε σκληρή διαπραγµά-
τευση µε τους δανειστές και µετά από αναγκαίους συµβιβα-
σµούς προκειµένου να σταθεί η χώρα όρθια, συµφωνήσαµε σε
ένα πρόγραµµα, που µπορεί υπό προϋποθέσεις να µας βγάλει
από την κρίση. 

Το πρώτο βήµα για την επιτυχή έκβαση του σχεδίου αρχίζει
από τη δεύτερη αξιολόγηση και αναµένεται να συνεχιστεί µε τη
στάση των θεσµικών οργάνων στη θετική απόφαση για τον τρόπο
και το εύρος της αποµείωσης του χρέους, στοιχεία τα οποία εί-
δαµε εν περιλήψει και στο χθεσινό Eurogroup.

Τελικά είναι το ελληνικό χρέος βιώσιµο; Είναι όταν γίνει η ανα-
διάρθρωση µε τέτοιον τρόπο, που θα διευκολύνει την καταβολή

των τοκοχρεολυσίων σε βάθος χρόνου και µε µειωµένα επιτόκια,
όταν ενταχθούµε στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης το πρώ-
το τρίµηνο του 2017 και βγούµε στις αγορές το 2018 και ίσως
δοκιµαστικά στο πρώτο εξάµηνο και του 2017, όταν επιτύχουµε
θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης σε συνθήκες ρεαλιστικής, εφικτής
και κοινωνικά αποδεκτής δηµοσιονοµικής σταθερότητας και, κυ-
ρίως, όταν καταφέρουµε να επιτύχουµε στην Ευρώπη µε τις µε-
γαλύτερες δυνατές συνεργασίες και συµµαχίες. 

Το τελευταίο µοιάζει τώρα πλέον εφικτό. Θα απαιτήσει, όµως,
από την πλευρά της χώρας µας διαρκείς και επίµονες προσπά-
θειες διαχείρισης της κρίσης που, όπως αποδείχθηκε, δεν ήταν
µόνο ελληνική. Αυτό σηµαίνει ότι και τη διεθνή συγκυρία θα εκ-
µεταλλευτούµε ως δύναµη σταθερότητας και το µοντέλο της οι-
κονοµικής ανάπτυξης θα αναµορφώσουµε µε δηµιουργικές
µεταρρυθµίσεις, βιώσιµη και κοινωνικά δίκαιη αναπτυξιακή πολι-
τική, που θα υπερβεί το αποτυχηµένο µοντέλο της οικονοµικής
της λιτότητας και της συσσώρευσης κεφαλαίου στις χώρες της
Κεντρικής Ευρώπης, µε άξονα τη Γερµανία, που προσπαθούν να
επιβάλλουν τις αντιδραστικές επιλογές της πιο ακραίας νεοφιλε-
λεύθερης πολιτικής. 

Ήδη οι επιλογές µας γίνονται δεκτές από ευρύτερες δυνάµεις
χωρών και θεσµών της Ευρωζώνης. Μόλις προ ηµερών ο Διοικη-
τής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας Μάριο Ντράγκι δή-
λωσε ότι µια µόνιµη λύση στο πρόβληµα της βιωσιµότητας του
ελληνικού χρέους, είναι προς το συµφέρον της Ευρώπης ως συ-
νόλου, άρα όχι µόνο προς το συµφέρον της Ελλάδας. Δεν χρει-
άζεται να αναφερθώ στα παραδείγµατα της Πορτογαλίας και
άλλων χωρών όπου έχουν αναπτυχθεί παρόµοια κινήµατα έντο-
νης αµφισβήτησης της πολιτικής της σφιχτής οικονοµικής λιτό-
τητας. 

Στη διαπάλη αυτή οι δυνάµεις της Αντιπολίτευσης πρέπει να
διασαφηνίσουν και να πάρουν ανοιχτά θέση. Πιστεύουν ότι το
χρέος είναι βιώσιµο µε πλεονάσµατα στο 3,5% για τη διετία 2019-
2020 και θα συστρατευθούν στην εθνική προσπάθεια για τον πε-
ριορισµό τους; Διότι θέλω να πιστεύω ότι έχετε αναθεωρήσει το
απίθανο «success story» και τα καταστροφικά πλεονάσµατα του
4,5%. 

Θα εξακολουθούν να ζητούν το εσπευσµένο κλείσιµο της αξιο-
λόγησης, υπακούοντας και αποδεχόµενοι τα όποια αντικοινω-
νικά, αντιπεριβαλλοντικά µη βιώσιµα και εν τέλει αντιπαραγωγικά
µέτρα, που προτείνονται από τους ακραίους κύκλους της Ευρώ-
πης και του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου; Θα πάψουν, δη-
λαδή, να λειτουργούν ως υπονοµευτές της αξιολόγησης; Θα
σταθούν αρωγοί και υπέρµαχοι των κοινωνικών και εργατικών κα-
τακτήσεων των εργαζοµένων και των βέλτιστων πρακτικών ρύθ-
µισης των εργασιακών σχέσεων και συµβάσεων, που ρυθµίζονται
από το ευρωπαϊκό κεκτηµένο; Κατά τη ρήση του κ. Μητσοτάκη,
θα αποκαλούν ιδεοληψίες τη µάχη για την αποκατάσταση των
συλλογικών διαπραγµατεύσεων ή θα τις πιστέψουν και θα έρ-
θουν µαζί µας απέναντι στις κινήσεις αυτές; 

Δεν περιµένουµε, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να
απαντήσετε µε θετική ψήφο στον φετινό προϋπολογισµό. Μην
υποσκάπτετε, όµως, τον επίπονο και επίµοχθο αγώνα της µέγι-
στης πλειοψηφίας του ελληνικού λαού για τη βιώσιµη και δίκαιη
ανάπτυξη της χώρας στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης των
λαών, της δηµοκρατίας και της κοινωνικής αλληλεγγύης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε και για τη διαχείριση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βεσυρόπουλος. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον κρατικό

προϋπολογισµό συµπίπτει µε τις θριαµβολογίες της Κυβέρνησης
για την απόφαση του Eurogroup, που δεν δικαιολογούνται σε
καµµία των περιπτώσεων, αλλά και µε την απέλπιδα προσπάθεια
του κ. Τσίπρα να παρουσιάσει ένα νέο αφήγηµα στη θέση του
αφηγήµατος που έλεγε ότι θα βαράει τα νταούλια και θα χο-
ρεύουν οι αγορές. 

Όση σοβαρότητα διέθετε το προηγούµενο αφήγηµα του κ.
Τσίπρα, άλλη τόση έχει και το νέο αφήγηµα, το οποίο ποιο είναι,

2842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ότι µειώθηκε το χρέος χάρη στη
σκληρή διαπραγµάτευση που έκανε η Κυβέρνησή σας. Όποτε η
Κυβέρνησή σας έχει κάνει σκληρή διαπραγµάτευση, όπως την
εννοείτε εσείς, το αποτέλεσµα είναι νέα µέτρα και νέο µνηµόνιο
και είµαστε µπροστά σε αυτή την πραγµατικότητα. 

Όσοι από την κυβερνητική πλειοψηφία αναζητούν ένα παρα-
µύθι για να ψηφίσουν τον προϋπολογισµό, ας το κάνουν. Να προ-
ετοιµαστούν, όµως, και για την ώρα της αλήθειας, για την ώρα
που θα ψηφίσουν το µεσοπρόθεσµο, τα νέα µέτρα και το νέο ου-
σιαστικό µνηµόνιο διαρκείας.

Ποια είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τα µέτρα
για το χρέος, τα βραχυπρόθεσµα, δεν έχουν κανένα άµεσο και
ορατό όφελος. Έχουν εφαρµογή στις αρχές του 2040 και ως το
2060 και εφόσον µέχρι τότε µια επιδείνωση των δεικτών δεν θα
τα έχει καταστήσει κενού περιεχοµένου. Κάτι ακόµα πιο σηµαν-
τικό είναι ότι τα µέτρα για το χρέος δεν επιφέρουν µείωση της
ονοµαστικής αξίας του χρέους ούτε σε απόλυτους αριθµούς
ούτε σε ποσοστό του ΑΕΠ. 

Αυτό το οποίο αποδεχθήκατε ελαφρά τη καρδία είναι η ορι-
στική εγκατάλειψη της εφαρµογής της απόφασης του Eurogroup
του 2012 για πρόσθετες παραµετρικές αλλαγές και άµεσα µέτρα
µείωσης της ονοµαστικής αξίας του χρέους µόλις η χώρα µας
επιτύχει πρωτογενές πλεόνασµα. Ουαί και αλίµονο εάν αυτό που
κάνετε συνιστά επιτυχή διαπραγµάτευση, ιδίως όταν συνοδεύε-
ται από νέα µέτρα που έρχονται οσονούπω, από έναν κόφτη
διαρκείας και από την πρόβλεψη για πλεονάσµατα 3,5% για µετά
το 2018, που µόνο µε αίµα µπορούν να προκύψουν.

Από την εφαρµογή της Συνθήκης του Μάαστριχτ µέχρι σή-
µερα, σε ό,τι αφορά στις χώρες της Ευρωζώνης, µόνο οι Γερµα-
νία κατάφερε να έχει πρωτογενές πλεόνασµα 3,5% και αυτό για
µία µόνο χρονιά, η Γερµανία που παράγει, έχει εξαγωγές και
στην οποία πραγµατοποιούνται επενδύσεις. 

Αυτή είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η χώρα έχει
την ατυχία στην πιο κρίσιµη συγκυρία να διαθέτει µια µοιραία Κυ-
βέρνηση κι έναν µοιραίο Πρωθυπουργό, που είναι ικανός να
κάνει και να υπογράψει τα πάντα, προκειµένου να µείνει για λί-
γους µήνες στην εξουσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βυθίζεται καθηµερινά
και αυτό αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό που φέρατε, ο
οποίος πλέον σύντοµα θα χρειαστεί να αναθεωρηθεί µε όλα αυτά
που έρχονται και έχετε συµφωνήσει, γιατί πολύ απλά αυτός ο
προϋπολογισµός δεν µπορεί να εφαρµοστεί. Είναι ένας προϋπο-
λογισµός, που στηρίζεται όχι σε υπεραισιόδοξες, αλλά σε εξω-
πραγµατικές προβλέψεις, ένας προϋπολογισµός, που δεν συν-
δέεται µε κανένα ολοκληρωµένο σχέδιο ανάπτυξης ή ορθολογι-
κής δηµοσιονοµικής διαχείρισης ιδιαίτερα στον τοµέα των εσό-
δων.

Η Κυβέρνηση προβλέπει ανάπτυξη 2,7% για το 2017. Πώς θα
έλθει η ανάπτυξη; Με την επιβολή νέων φόρων. Αυτό κι αν συνι-
στά παγκόσµια πρωτοτυπία στον χώρο της οικονοµικής επιστή-
µης. 

Η Κυβέρνηση αναµένει αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης
κατά 1,8%, όταν επιβάλλει νέες φορολογικές επιβαρύνσεις σε
είδη και υπηρεσίες ευρείας κατανάλωσης, όταν επιβάλλει νέες
φορολογικές επιβαρύνσεις στον ΦΠΑ και στον φόρο εισοδήµα-
τος. Η Κυβέρνηση περιµένει αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης
όταν τον πρώτο χρόνο της θητείας της, το 2015, η αγοραστική
δύναµη των πολιτών µειώθηκε κατά 2 δισεκατοµµύρια ευρώ σε
σχέση µε το 2014. Και, φυσικά, τα στοιχεία για το 2016, που θα
βγουν τους πρώτους µήνες του 2017, θα επιβεβαιώσουν νέες
απώλειες και µειώσεις στην αγοραστική δύναµη των πολιτών.

Η Κυβέρνηση αναµένει αύξηση των ιδιωτικών επενδύσεων
κατά 9,1% το 2017. Προφανώς, θεωρεί ότι όλα όσα έκανε µε το
ΔΕΣΦΑ δεν έχουν καµµία συνέπεια και οι επενδυτές θα τρέχουν
για να προλάβουν ποιος θα πρωτοεπενδύσει στη χώρα, όταν κα-
νείς επενδυτής δεν εµπιστεύεται αυτήν την Κυβέρνηση που λει-
τουργεί εχθρικά απέναντι στην επιχειρηµατικότητα.

Η εικόνα των εσόδων στον προϋπολογισµό είναι απόλυτα πλα-
σµατική. Υπήρχε υστέρηση και γι’ αυτό πήρατε νέα φορολογικά
µέτρα το 2016 για να περιορίσετε το µέγεθος της µαύρης τρύ-
πας. Είναι το µόνο που γνωρίζετε να κάνετε, να επιβάλλετε διαρ-

κώς νέους φόρους, όταν είναι ορατή σε όλους η κόπωση που
υπάρχει στην κοινωνία και στην πραγµατική οικονοµία, η εξάντ-
ληση της φοροδοτικής ικανότητας των πολιτών.

Τον Σεπτέµβριο η υπέρβαση στις εισπράξεις του ΦΠΑ ήταν
µόλις 318 εκατοµµύρια ευρώ, παρά τις αυξήσεις και τις νέες επι-
βαρύνσεις που επιβάλατε, ενώ τον Οκτώβριο τα έσοδα µειώθη-
καν ακόµα περισσότερο, στα 152 εκατοµµύρια ευρώ.

Ακόµα πιο άσχηµη είναι η εικόνα για τους φόρους κατανάλω-
σης. Μέχρι τον Ιούνιο, δηλαδή στο πρώτο εξάµηνο του έτους, η
υπέρβαση στα φορολογικά έσοδα από τους φόρους κατανάλω-
σης ήταν 319 εκατοµµύρια ευρώ, τον Σεπτέµβριο, δηλαδή, στο
εννιάµηνο η υπέρβαση είχε ουσιαστικά µηδενιστεί, αφού ήταν
µόλις 8 εκατοµµύρια ευρώ.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει µείωση της κατανάλωσης. Σηµαίνει
ότι οι προβλέψεις του προϋπολογισµού για αύξηση της κατανά-
λωσης κατά 1,8% το 2017 είναι εκτός πραγµατικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πλευρά της Πλειοψη-
φίας ούτε λίγο ούτε πολύ αµφισβητείται ότι ο προϋπολογισµός
του 2017 περιέχει νέες φορολογικές επιβαρύνσεις συνολικού
ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Οφείλω, λοιπόν, να τους επαναφέρω όλους αυτούς στην αλή-
θεια και στην πραγµατικότητα. Κυρίως, όµως, οφείλω να παρα-
θέσω αναλυτικά τις νέες φορολογικές επιβαρύνσεις, για να τις
ακούσουν όλοι οι Έλληνες πολίτες.

Έχουµε και λέµε, λοιπόν, οι νέες φορολογικές επιβαρύνσεις
έχουν ως εξής: 716 εκατοµµύρια ευρώ από την αύξηση των συν-
τελεστών της φορολογίας εισοδήµατος και την ταυτόχρονη µεί-
ωση του αφορολόγητου που ήταν µία από τις κόκκινες γραµµές
σας και 668,5 εκατοµµύρια ευρώ από την αύξηση και τη µονιµο-
ποίηση πλέον της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης για εισοδήµατα
πάνω από 12 χιλιάδες ευρώ. Εκεί πλέον τοποθετεί το όριο του
πλούτου η «πρώτη φορά Αριστερά», στις 12.000 ευρώ. Από την
αύξηση του συντελεστή ΦΠΑ από το 23% στο 24% και την κα-
τάργηση των µειωµένων συντελεστών στα νησιά 218,4 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Είναι τα νησιά που τους έχετε φορτώσει τα hot
spots, καταστρέφοντας τον τουρισµό τους. Από την αναµόρ-
φωση της φορολογίας οχηµάτων 12,5 εκατοµµύρια ευρώ. Ενε-
νήντα ένα εκατοµµύρια ευρώ από την αύξηση του φόρου εισο-
δήµατος σε εταιρικά αυτοκίνητα. Από την αύξηση του φόρου κα-
τανάλωσης στα τσιγάρα και στα ηλεκτρονικά τσιγάρα 142 εκα-
τοµµύρια ευρώ, την ώρα που το λαθρεµπόριο καπνικών καλπά-
ζει. Από την αύξηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης σε καύσιµα
και πετρέλαιο θέρµανσης 439,6 εκατοµµύρια ευρώ, τη στιγµή
που δεν έχετε κάνει τίποτα για να περιορίσετε το λαθρεµπόριο
στα καύσιµα, παρά το γεγονός ότι βρήκατε έτοιµη και εγκατε-
στηµένη µια κορυφαία υποδοµή, το σύστηµα εισροών – εκροών
στα πρατήρια. Από την αύξηση της φορολογίας στα επενδυτικά
οχήµατα 19,3 εκατοµµύρια ευρώ. Από την επιβολή τέλους στη
συνδροµητική τηλεόραση 14,6 εκατοµµύρια ευρώ. Από την αύ-
ξηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στην µπίρα 25,8 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Από την επιβολή φόρου στον καφέ 62 εκατοµµύρια
ευρώ. Από την επιβολή τέλους στη σταθερή τηλεφωνία 54,2 εκα-
τοµµύρια ευρώ.

Αν έχετε το κουράγιο και το σθένος, όταν λέτε ότι δεν υπάρ-
χουν νέες φορολογικές επιβαρύνσεις, κάντε την πρόσθεση. Θα
βρείτε νέες φορολογικές επιβαρύνσεις ύψους 2,5 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. 

Σε όλα αυτά προσθέστε τις εξοντωτικές πλέον ασφαλιστικές
εισφορές, που υπολογίζονται βάσει εισοδήµατος και έχουν
πλέον καθαρά φοροεισπρακτικό χαρακτήρα. Προσθέστε τη µο-
νιµοποίηση και αύξηση της εισφοράς αλληλεγγύης για ετήσιο ει-
σόδηµα πάνω από 12.000 ευρώ. Και σε όλα αυτά προσθέστε τη
µείωση των µισθών στα ειδικά µισθολόγια των γιατρών του ΕΣΥ
και των ενστόλων αλλά και τη µείωση των προνοιακών και οικο-
γενειακών επιδοµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η πολιτική σας: φόροι
δίχως τέλος και δίχως λογική. Στον προϋπολογισµό, όµως, δεν
υπάρχει πρόβλεψη για έσοδα που θα προκύψουν από την κατα-
πολέµηση της φοροδιαφυγής, γιατί πολύ απλά η προτεραιότητα
αυτής της Κυβέρνησης δεν ήταν ποτέ η καταπολέµηση της φο-
ροδιαφυγής και η στοχευµένη µείωση δηµοσίων δαπανών. Η επι-
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λογή αυτής της Κυβέρνησης είναι µόνο οι φόροι. 
Οι έλεγχοι στο λαθρεµπόριο καυσίµων έχουν καταρρεύσει.

Σας το απέδειξα µε στοιχεία στην οµιλία µου στην επιτροπή. Πα-
ραλάβατε έτοιµο και εγκατεστηµένο στο σύστηµα εισροών –
εκροών στα πρατήρια και ένα πλήρες νοµοθετικό πλαίσιο και από
τότε δεν έχετε κάνει απολύτως τίποτα. 

Εδώ και δύο χρόνια δεν έχετε καταφέρει να φέρετε το νοµο-
σχέδιο για την επέκταση της χρήσης πλαστικού χρήµατος. 

Επιβεβαιώθηκε µε στοιχεία ότι έχετε κάνει τους λιγότερους
ελέγχους στις λίστες και τα αποτελέσµατα που προέκυψαν οφεί-
λονται στη διαδικασία και στην ωρίµανση των ελέγχων που είχε
ξεκινήσει και προχωρήσει η προηγούµενη κυβέρνηση.

Οι συνάδελφοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας χρησιµοποιούν
την καραµέλα ότι τα φορολογικά µέτρα κατανέµονται δίκαια και
δεν επιβαρύνουν τα χαµηλά και µεσαία εισοδηµατικά στρώµατα.
Μόνο που αυτή η καραµέλα λιώνει πολύ γρήγορα. Δεν υπάρχει
µεγαλύτερο ψέµα από αυτό, αν και η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα
είναι ταυτισµένη µε την έννοια του ψεύδους και της εξαπάτησης
των πολιτών. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα µε στοιχεία και αριθµούς, γιατί η
εποχή της αερολογίας έχει παρέλθει; 

Τι σηµαίνει αύξηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πε-
τρέλαιο θέρµανσης; Σηµαίνει ότι µια τετραµελής οικογένεια θα
αναγκαστεί για να ζεσταθεί να πληρώνει 9 λεπτά περισσότερο
το λίτρο. Σηµαίνει ετήσια επιβάρυνση 135 ευρώ. Αυτή είναι η πο-
λιτική κοινωνικής δικαιοσύνης για την Κυβέρνηση της Αριστεράς.

Τι σηµαίνουν οι φορολογικές και ασφαλιστικές επιβαρύνσεις
για τους ελεύθερους επαγγελµατίες; Σηµαίνει ότι ένας ελεύθε-
ρος επαγγελµατίας µε εισόδηµα 10.000 ευρώ θα πρέπει να πλη-
ρώσει για φόρους και ασφαλιστικές εισφορές 6.000 ευρώ, το
60% του εισοδήµατός του. Και αυτό αποτελεί πολιτική κοινωνι-
κής δικαιοσύνης και ορθολογισµού για την Κυβέρνηση της Αρι-
στεράς. 

Τι σηµαίνει η µείωση του αφορολογήτου από τις 9.545 ευρώ
στις 8.636 ευρώ; Σηµαίνει ότι µισθωτοί και συνταξιούχοι χωρίς
τέκνα ή µε ένα ή και δύο προστατευόµενα τέκνα και µε εισοδή-
µατα πάνω από 8.637 ευρώ έως 9.545 ευρώ θα πληρώνουν φόρο
από 100 έως 200 ευρώ τον χρόνο, ενώ δεν πλήρωναν ούτε ένα
ευρώ φόρο.

Να σας υπενθυµίσω ότι είχατε υποσχεθεί, ανάµεσα σε όλα τα
άλλα, αύξηση του αφορολογήτου στις 12.000 ευρώ, ότι είχατε
χαρακτηρίσει κόκκινη γραµµή για εσάς τη µείωση του αφορολό-
γητου; 

Εσείς είστε αυτοί που µειώσατε το αφορολόγητο και εσείς
είστε αυτοί που θα ψηφίσετε την περαιτέρω µείωσή του. Προφα-
νώς αυτά είναι µέτρα που πλήττουν τους πλούσιους. Για εσάς,
το όριο του πλούτου βρίσκεται στους ελεύθερους επαγγελµατίες
µε ετήσιο εισόδηµα 10.000 ευρώ, στους συνταξιούχους των 800
ευρώ, στους µισθωτούς των 700 ευρώ, που για πρώτη φορά θα
πληρώσουν φόρο. 

Η επιβολή νέων φορολογικών επιβαρύνσεων ύψους 439,6 εκα-
τοµµυρίων ευρώ στα καύσιµα θα αυξήσει την κατανάλωση ή απο-
τελεί µέτρο κοινωνικής δικαιοσύνης; Το πετρέλαιο θέρµανσης
δεν είναι είδος πρώτης ανάγκης για µια µέση ελληνική οικογέ-
νεια, για τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα; 

Ορισµένοι νοµίζουν ότι βρίσκονται στην εποχή του προγράµ-
µατος της Θεσσαλονίκης, στην εποχή που υπόσχονταν κατάρ-
γηση των µνηµονίων και αυξήσεις µε ένα νόµο και ένα άρθρο.
Προσέξτε, γιατί τα νέα µέτρα που σύντοµα θα φέρετε, πιθανόν
να τα φέρετε και να τα ψηφίσετε µε ένα νόµο και ένα άρθρο, γιατί
η ιστορία και η πραγµατικότητα εκδικούνται. 

Άκουσα ένα ακόµα ψέµα, ότι δεν γίνονται µειώσεις συντάξεων.
Η µείωση του ΕΚΑΣ κατά 431 εκατοµµύρια ευρώ και η κατάρ-
γησή του από την επόµενη χρονιά τι είναι; Οι µειώσεις στις επι-
κουρικές συντάξεις κατά 27 εκατοµµύρια ευρώ και στις κύριες
κατά 86 εκατοµµύρια ευρώ τι είναι; Η επιβολή νέων φορολογικών
επιβαρύνσεων, εκτός του ότι βυθίζει σε τέλµα την οικονοµία, δεν
έχει αντιστοίχιση και στον τοµέα των φορολογικών εσόδων;

Θα αναφερθώ στην αύξηση ειδικού φόρου στο κρασί. Ακόµα
περιµένουµε να µας δώσετε τα στοιχεία για την απόδοση του µέ-
τρου και δεν τολµάτε να τα δώσετε. Θέλετε να σας πω τι πετύ-

χατε και ποια είναι τα αποτελέσµατα; Καταφέρατε να έχετε µη-
δαµινά αποτελέσµατα και στον τοµέα των εσόδων και να απογει-
ώσετε το λαθρεµπόριο, αφού το 65% του κρασιού διακινείται
παράνοµα. Καταφέρατε να πλήξετε έναν δυναµικά αναπτυσσό-
µενο παραγωγικό τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ψευδεπίγραφος και αντιανα-
πτυξιακός αυτός προϋπολογισµός αποτελεί τη γέφυρα που µας
πηγαίνει σε ένα τέταρτο µνηµόνιο. Ο κ. Τσίπρας θα είναι ο Πρω-
θυπουργός που µέσα σε δύο χρόνια έφερε δύο µνηµόνια στη
χώρα. Διέλυσε το τραπεζικό σύστηµα, γιατί τραπεζικό σύστηµα
που να χρηµατοδοτεί την οικονοµία δεν υπάρχει µε τα capital
controls. Φτωχοποίησε τη µεσαία τάξη.

Η χώρα χρειάζεται µια κυβέρνηση µε σχέδιο επανεκκίνησης
της οικονοµίας, εφαρµογή φιλελεύθερων πολιτικών, που όπως
αποδεικνύουν και οι δηµοσκοπήσεις, η αποδοχή τους αποτελεί
πλέον πλειοψηφικό ρεύµα στην κοινωνία. 

Η χώρα χρειάζεται επενδύσεις, ανάπτυξη, στοχευµένη µείωση
δαπανών και αποκλιµάκωση των φορολογικών επιβαρύνσεων. Η
χώρα χρειάζεται µια αξιόπιστη κυβέρνηση και έναν αξιόπιστο
Πρωθυπουργό, που θα λέει την αλήθεια στους πολίτες. Η χώρα
χρειάζεται εκλογές, χρειάζεται πολιτική αλλαγή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Σα-
χινίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προφανώς, είναι πολύ σοβαρό αυτό που συζητάµε σήµερα, γι’

αυτό όπως βλέπετε η Αίθουσα είναι γεµάτη. Έχει πάρα πολύ εν-
διαφέρον. Φυσικά, ακούσαµε πολλά παραµύθια από την έναρξη
αυτής της συζήτησης. 

Ακούµε διάφορους οµιλητές να υποστηρίζουν ότι επί των ηµε-
ρών τους όλα ήταν όµορφα και ρόδινα, ότι ήρθε κάποια άλλη
κακή κυβέρνηση και τα έκανε χειρότερα. Δυστυχώς, µάλλον,
πολλοί από εσάς, όταν δοκιµάζετε τις οµιλίες σας στον καθρέ-
φτη, δεν ακούτε καν τον ίδιο σας τον εαυτό.

Ακούµε για πρωτογενές πλεόνασµα. Αλήθεια, έχετε αναλύσει
τι πραγµατικά σηµαίνει «πρωτογενές»; Από πού θα προκύψει το
πρωτογενές πλεόνασµα, όταν έχετε καταντήσει την Ελλάδα µια
χώρα που δεν παράγει απολύτως τίποτα, όταν την έχετε καταν-
τήσει µια χώρα παροχής υπηρεσιών;

Άκουσα ορισµένα νούµερα προηγουµένως και τη δουλειά σας
την κάνατε πράγµατι πολύ καλά. Ξέρετε πολύ καλά ότι ο ελληνι-
κός λαός που παρακολουθεί από την τηλεόραση είναι τελείως
αδιάφορος σε ό,τι αφορά τα νούµερα, πλην από µερικά πολύ
συγκεκριµένα. 

Μας είπαν προηγουµένως κάποιοι οµιλητές για δύο εκατοµ-
µύρια εξακόσιες χιλιάδες συνταξιούχους. Εγώ θα προσθέσω τις
επτακόσιες χιλιάδες δηµοσίων υπαλλήλων, θα προσθέσω τα τρία
εκατοµµύρια και πλέον ανέργων και άλλα δύο περίπου εκατοµ-
µύρια που δεν έχουν πρόσβαση στην εργασία λόγω ηλικίας, τους
ανήλικους, τους φαντάρους, αυτούς που σπουδάζουν. Προκύ-
πτει ένα νούµερο γύρω στα εννιά εκατοµµύρια, συν τα τέσσερα
εκατοµµύρια περίπου λαθροµεταναστών που είναι σ’ αυτή τη
χώρα. 

Η τελευταία απογραφή µάς είχε γράψει γύρω στα δεκάµισι
εκατοµµύρια. Πείτε µου εσείς πώς γίνεται σε µια χώρα, όταν δου-
λεύει «ενάµισης άνθρωπος», πώς θα µπορέσει να ταΐσει τους
υπόλοιπους δεκαπέντε; 

Αντιλαµβάνεστε ότι όλα αυτά που µας λέτε είναι µπούρδες.
Έχει βαρεθεί ο ελληνικός λαός να ακούει µεγαλοστοµίες, έχει
βαρεθεί να ακούει υποσχέσεις. Έχετε καταντήσει την πατρίδα
µας, µετά από επτά ολόκληρα χρόνια κρίσης, να χρωστάει πε-
ρισσότερα από ό,τι προ κρίσεως. Αλήθεια, έχετε µυαλό; Μας κο-
ροϊδεύετε σε αυτήν την Αίθουσα; Κοροϊδεύετε ασύστολα τον
ελληνικό λαό; Δεν ντρέπεστε καθόλου; Πώς θα βγείτε έξω να κυ-
κλοφορήσετε;

Σήµερα, µάλιστα, βλέπουµε το πόσο σοβαρό είναι για εσάς το
να συζητάµε για έναν προϋπολογισµό, έναν προϋπολογισµό που
όλα αυτά τα χρόνια που έχουν περάσει ποτέ δεν βγήκε αληθινός,
άσχετα από το τι είπε προηγουµένως και ο ειδικός αγορητής του
ΣΥΡΙΖΑ. Προϋπολογίζετε πάντα χωρίς να υπολογίζετε. Προϋπο-
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λογίζετε, καταστρέφοντας κάθε κοινωνική τάξη. Προϋπολογί-
ζετε, καταστρέφοντας κάθε επαγγελµατία.

Πείτε µου σήµερα ποιος επαγγελµατίας καταφέρνει να πλη-
ρώσει τις ασφαλιστικές του εισφορές. Το ξέρετε ότι εννιά στους
δέκα δεν πληρώνουν ασφαλιστικές εισφορές; Κλείνουν επιχειρή-
σεις καθηµερινά. Πού τη βλέπετε την ανάπτυξη; Πραγµατικά δεν
έχετε τον Θεό σας! Είστε ψεύτες. Είστε υποκριτές. Όµως, ται-
ριάζετε και πάρα πολύ σε πολλά πράγµατα.

Έχουµε διαπιστώσει τα τελευταία δύο χρόνια, χωρίς το παρα-
µικρό περιθώριο αµφισβήτησης, πως την Κυβέρνησή σας και την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ενώνουν τα µνηµόνια και οι εντολές
των τοκογλύφων. Οποιαδήποτε υποτιθέµενη σύγκρουσή σας γί-
νεται απλά και µόνο για επικοινωνιακούς και µόνο λόγους, εντάσ-
σεται δε στο πλαίσιο εξαπάτησης της ελληνικής κοινής γνώµης. 

Κατόπιν της ανωτέρω επισήµανσης, θέλω να δώσω λίγη έµ-
φαση και να τονίσω πως η σηµερινή κατάθεση του προϋπολογι-
σµού του 2017 από την συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ λαµβάνει
χώρα αφού πρώτα αυτός, όπως και οι προηγούµενοι, έχει εγκρι-
θεί από τους δανειστές-τοκογλύφους, οι οποίοι είναι και οι πραγ-
µατικοί εξουσιαστές αυτού του τόπου. Αυτό και µόνο το στοιχείο
αρκεί για να καταρρίψει τον φαιδρό ισχυρισµό της συγκυβέρνη-
σής σας πως ο προϋπολογισµός του 2017 είναι αναπτυξιακός. 

Σας ευχαριστεί, βέβαια, το γεγονός ότι τυγχάνετε της εύνοιας
των εταίρων σας. Όµως, κρίνω σκόπιµο να σας ενηµερώσω ή
ακριβέστερα να σας διαβεβαιώσω πως έχετε απωλέσει και το τε-
λευταίο ψήγµα εµπιστοσύνης του ελληνικού λαού. Δεν είστε κυ-
βέρνηση των Ελλήνων, είστε κυβέρνηση των διεθνών τοκογλύ-
φων. Και κάθε σας ενέργεια έχει διττό χαρακτήρα, αφ’ ενός την
ολοκληρωτική καταστροφή της ελληνικής οικονοµίας και αφ’ ετέ-
ρου την τυφλή υποταγή στις απαιτήσεις του διεθνούς τοκογλυ-
φικού κεφαλαίου.

Η κατάθεση του συγκεκριµένου µνηµονιακού προϋπολογισµού
συνιστά διπλή ήττα για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Πρώτον,
διότι η Κυβέρνησή σας κατέστη χλεύη των ηττηµένων, χλεύη δη-
λαδή των πρώην µνηµονιακών της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι σας υποδέχθηκαν µε ενθουσιασµό στο µνηµο-
νιακό κάδρο. Δεύτερον, διότι η Κυβέρνησή σας αξίζει της περι-
φρόνησης τόσο εκείνων που σας πίστεψαν και το έχουν σήµερα
µετανιώσει πικρά όσο και εκείνων που γνώριζαν το µέγεθος του
χυδαίου Αριστερού σας πολιτικαντισµού και σήµερα βιώνουν
όσα δραµατικά προέβλεπαν, δυστυχώς, ότι θα συµβούν. 

Ας έρθουµε, όµως, στο δια ταύτα. Τι είναι ο προϋπολογισµός
που καταθέσατε ως Κυβέρνηση; Πέρα από φρούδες ελπίδες και
αριθµούς, οι οποίοι δεν έχουν κανένα απολύτως αντίκρισµα στην
ελληνική οικονοµία, όπως ανέφερα και πριν, είναι η απόδειξη πως
όλες οι δυνάµεις του καταχρηστικώς ονοµαζόµενου «συνταγµα-
τικού τόξου» έχουν αποτύχει παταγωδώς. 

Γιατί, όµως, απέτυχαν; Απέτυχαν για δύο βασικούς λόγους.
Πρωτίστως, διότι έθεσαν ως κυρίαρχο µέληµά τους την εξυπη-
ρέτηση των απαιτήσεων των δανειστών και όχι την επιβίωση του
ελληνικού λαού. Και δευτερευόντως, επειδή την επίλυση του ελ-
ληνικού προβλήµατος µπορεί να την πραγµατοποιήσει µονάχα
µια νέα δύναµη, αµόλυντη και έντιµη, και όχι βεβαίως εκείνες οι
δυνάµεις οι οποίες είναι υπεύθυνες για τα δίχως τέλος δεινά του
λαού και της πατρίδας µας.

Συνεπώς, ο δικός σας στόχος -όπως προηγουµένως και της
αθλίας συγκυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ-
δεν υπήρξε η λύση του προβλήµατος -καθώς εσείς οι ίδιοι είστε
το πρόβληµα-, αλλά η καλλιέργεια στον ελληνικό λαό της ψευ-
δαίσθησης µιας µελλοντικής οικονοµικής ανάπτυξης και φυσικά
η εξαφάνιση των ιχνών ή το κουκούλωµα των σκανδάλων, τα ο-
ποία επί σειρά ετών δηµιουργήσατε.

Μάλιστα, είχατε το θράσος να οικειοποιηθείτε συνθήµατα της
Χρυσής Αυγής, όπως το περίφηµο «οι κλέφτες στη φυλακή». Ό-
µως, η υλοποίησή τους απαιτεί και καθαρά χέρια, όπως αυτά των
Χρυσαυγιτών, τα οποία φυσικά δεν διαθέτετε.

Σας ρωτάω, λοιπόν: Πόσοι από τους κλέφτες οδηγήθηκαν στη
φυλακή; Και σας απαντώ: Κανείς! Άρα ή λέγατε χοντροκοµµένα
ψεύδη για να εξαπατήσετε τον ελληνικό λαό ή είστε ανίκανοι να
αποδώσετε κοινωνική δικαιοσύνη, διότι ή είστε το ένα και το αυτό
µε τους κλέφτες ή είστε και ψεύτες και κλέφτες. 

Για να διαπιστώσει κάποιος την ωµή πραγµατικότητα, δεν έχει
παρά να τοποθετήσει στη θέση των πολιτικά συγχωρεµένων Σα-
µαρά και Βενιζέλο τους προσεχώς πολιτικά συγχωρεµένους Τσί-
πρα και Καµµένο. Άλλαξαν τα πρόσωπα, αλλά η πολιτική έχει
µείνει σταθερή και απαρέγκλιτη και οδηγεί µε µαθηµατική ακρί-
βεια στην ολοκληρωτική καταστροφή. Αυτό εσείς το ονοµάζετε
λαϊκισµό. Όµως, το λαϊκό εθνικιστικό κίνηµα και η συντριπτική
πλειοψηφία του ελληνικού λαού το ονοµάζει ρεαλισµό. 

Λαϊκιστές είστε εσείς, διότι επιδιώκετε να βαφτίσετε ως ανά-
πτυξη την εκρίζωση κάθε παραγωγικής δραστηριότητας στη
χώρα. Και αυτό βεβαίως δεν το λέει η Χρυσή Αυγή, αλλά το βλέ-
πει καθηµερινά ο ελληνικός λαός και το πιστοποιούν και δείκτες
της οικονοµίας.

Έχουµε, λοιπόν, και λέµε: Δείκτες παγκόσµιας ανταγωνιστικό-
τητας 2015-2016. Σύµφωνα µε το World Economic Forum, η Ελ-
λάδα κατατάσσεται στην ογδοηκοστή έβδοµη θέση µεταξύ
εκατόν σαράντα κρατών, µε την υποσηµείωση πως η ελληνική οι-
κονοµία αξιολογείται ως η λιγότερο ανταγωνιστική µεταξύ των
θεωρούµενων ως ανεπτυγµένων οικονοµιών του πλανήτη.

Τι πέτυχε η σκληρή µνηµονιακή πολιτική του 2010-2015; Επί-
πεδα ανταγωνιστικότητας για την ελληνική οικονοµία ελαφρώς
ανώτερα από κράτη, όπως το Λάος, όπως η Ναµίµπια, η Τζαµάι-
κα ή και η Γουινέα. Αυτά σε ό,τι αφορά την ανταγωνιστικότητα.

Τι συµβαίνει, όµως, µε την ιδιωτική αποταµίευση; Η City Group
εκτιµά πως το ποσοστό αποταµίευσης των ελληνικών νοικοκυ-
ριών παραµένει βαθιά αρνητικό. Μάλιστα, υπολογίζεται στα επί-
πεδα του -6%, όπερ σηµαίνει απόλυτη αδυναµία αποταµίευσης
από µέρους των ελληνικών νοικοκυριών.

Μήπως, όµως, έχουµε κάποιο αισιόδοξο µήνυµα από τον
τοµέα των εξαγωγών; Δυστυχώς όχι. Οτιδήποτε τέτοιο κι αν
υπήρχε ως όνειρο έχει σταµατήσει την εποχή των capital con-
trols.

Ας πάµε, όµως, και στο περίφηµο ζήτηµα του χρέους. Εδώ κι
αν έχει στηθεί ένα όργιο συνειδητής εξαπάτησης του ελληνικού
λαού! Η Κυβέρνησή σας πανηγυρίζει για την προσδοκία µείωσης
του χρέους κατά είκοσι ποσοστιαίες µονάδες, την ίδια στιγµή
κατά την οποία το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο θεωρεί δεδοµένο
πως η επίτευξη πρωτογενών πλεονασµάτων του 3,5% είναι αδύ-
νατη. 

Εκείνοι οι οποίοι σήµερα πανηγυρίζουν κρύβουν από τον ελ-
ληνικό λαό τα εξής: Το άθροισµα χρέους και τόκων που κατέβαλε
η Ελλάδα από το 1991 έως και το 2009 ανέρχεται σε
545.928.000.000 ευρώ. Τα χρήµατα αυτά καλύφθηκαν µε νέους
δανεισµούς και όχι µε πλεονάσµατα τα οποία θα µπορούσαν
µέσω µιας σωστής και εθνικά επωφελούς διαχείρισης να µηδενί-
σουν το χρέος. Αυτό θα µπορούσε να γίνει µε τη διοχέτευση του
δανεισµού για αύξηση βιοµηχανικής παραγωγής, µε διαρθρωτι-
κές αλλαγές για αύξηση της γεωργικής και κτηνοτροφικής πα-
ραγωγής µε ταυτόχρονη µείωση σε µεγάλο βαθµό του κοµ-
µατικού υδροκέφαλου δηµοσίου.

Η Ελλάδα θα πρέπει να πληρώσει για το χρονικό διάστηµα από
το 2013 έως και το 2030 το ποσό των 340.884.000.000 ευρώ. Από
το ανωτέρω ποσό, το 50% αφορά τόκους. Εύκολα γίνεται αντι-
ληπτό τι σηµαίνει µια πιθανή επιµήκυνση και κατά πόσο θα αυ-
ξηθούν οι τόκοι.

Με βάση τα ανωτέρω είναι προφανές ότι δεν υπάρχει περί-
πτωση να µπορέσει να αντεπεξέλθει η Ελλάδα σε καµµία από τις
υποχρεώσεις της, όσο κι αν µπορούσε µαγικά να αυξηθεί το Ακα-
θάριστο Εθνικό Προϊόν.

Η δουλεία των τόκων κρατάει σε καταστολή την οικονοµία και
απώτερος στόχος θα είναι η εκµετάλλευση των πλουτοπαραγω-
γικών πηγών µε ανταλλαγή το χρέος και την ενσωµάτωση φτη-
νού εργατικού δυναµικού από χώρες της Ασίας και της Αφρικής. 

Ήδη η περιβόητη διαγραφή µέρους του χρέους µέσω του PSI
το 2012 -την οποία πλήρωσαν κυρίως οι µικροοµολογιούχοι από
τα ασφαλιστικά ταµεία, τα πανεπιστήµια και τα νοσοκοµεία- δεί-
χνει σήµερα την απελπιστική κατάσταση για την βιωσιµότητά
τους, τόσο σε παροχή νοσοκοµειακής περίθαλψης όσο και στις
συντάξεις. Πρόκειται για συντάξεις τις οποίες σκέφτεστε στο
άµεσα προσεχές µέλλον να τις µειώσετε επιπλέον κατά 30% µε
το αµέσως επόµενο πακέτο µέτρων. 
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Ποιος είναι, λοιπόν, ο λαϊκιστής; Η Χρυσή Αυγή, η οποία περι-
γράφει την ωµή πραγµατικότητα, ή οι µαριονέτες των διεθνών
τοκογλύφων, οι οποίες εξαθλιώνουν τον λαό, ξεπουλούν κοµ-
µάτι-κοµµάτι την πατρίδα µας; Και µε θράσος χιλίων πιθήκων µι-
λάτε για ανάπτυξη.

Συνεκτιµώντας, λοιπόν, όλα τα παραπάνω, η προσδοκία της
Κυβέρνησής σας για την επίτευξη του πρωτογενούς πλεονάσµα-
τος µπορεί να πείθει τους εταίρους πως το τρίτο µνηµόνιο προ-
χωρά αποτελεσµατικά, αλλά σε καµµία περίπτωση δεν πείθει τον
ελληνικό λαό.

Βασίσατε, βέβαια, το σηµαντικότερο κοµµάτι του παραµυθιού
σας για την ανάπτυξη, η οποία θα έρθει από την εφαρµογή της
µνηµονιακής σας πολιτικής στην επικράτηση της Χίλαρι Κλίντον
στις εκλογές των Ηνωµένων Πολιτειών, την οποία µάλιστα θελή-
σατε να συνδυάσετε µε την επίσκεψη Οµπάµα. Και επειδή αυτό
δεν επιτεύχθηκε, ήρθε το χθεσινό Eurogroup να ρίξει στάχτη στα
µάτια των Ελλήνων µε την ανοησία περί µείωσης χρέους έως το
2060.

Κατά περίεργο τρόπο, για να µην πω προβοκατόρικο, ο Πρό-
εδρος του Οικονοµικού Επιµελητηρίου της Ελλάδος δεν συµµε-
ρίζεται την αισιοδοξία της συγκυβέρνησής σας και τις προσ-
δοκίες αυτού του προϋπολογισµού. Μάλιστα, ανέφερε τα εξής:
Ο προϋπολογισµός του 2017 είναι ένας προϋπολογισµός που
πολύ δύσκολα θα πιάσει τους στόχους του, κυρίως αυτόν που
είναι ευκταίος από όλους µας, δηλαδή την ανάπτυξη του 2,7%.
Στηρίζει αυτήν την παραδοχή στη σηµαντική αύξηση της κατα-
νάλωσης, όταν ταυτόχρονα ζητείται είσπραξη 2,5 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ από νέους φόρους. Και καταλήγει: Δηλαδή επιλέγεται
να αυξηθεί η φορολογία, κυρίως η έµµεση, η οποία είναι πλέον
άδικη και επιβάλλεται οριζόντια σε όλους ανεξαρτήτως εισοδή-
µατος, για να διασφαλιστεί το πρωτογενές πλεόνασµα, αλλά ταυ-
τόχρονα µε αυτήν την κατεύθυνση µπαίνει φρένο στην οποιαδή-
ποτε ανοδική κίνηση της οικονοµίας, µειώνοντας την ίδια στιγµή
την ανταγωνιστικότητά της. Ποιος είναι, όµως, ο Πρόεδρος του
Οικονοµικού Επιµελητηρίου, ο οποίος θα αµφισβητήσει τα κατα-
πληκτικά αποτελέσµατα της µνηµονιακής σας πολιτικής;

Για να δούµε τι λέει όµως και η EUROSTAT. Σύµφωνα, λοιπόν,
µε τα στοιχεία της EUROSTAT για το 2015, το 35,7% του ελληνι-
κού λαού ή αλλιώς 3,8 εκατοµµύρια συµπατριώτες µας βρίσκον-
ται αντιµέτωποι µε την απειλή της φτώχειας ή του κοινωνικού
αποκλεισµού. Πρόκειται για στοιχεία όχι προσδοκώµενα, όπως
ο προϋπολογισµός που καταθέσατε, αλλά δυστυχώς πραγµα-
τικά, τα οποία αντικατοπτρίζουν την αληθινή εικόνα της µνηµο-
νιακής Ελλάδας και την αποτύπωση των καταπληκτικών αποτε-
λεσµάτων της πολιτικής σας σε οικονοµικό και κοινωνικό επί-
πεδο. Φανταστείτε, δηλαδή, να µην είχατε και αυτά τα καταπλη-
κτικά αποτελέσµατα τι θα γινόταν. Ιδού λοιπόν, ελληνικέ λαέ, ο
καρπός των θυσιών σου: Οι τοκογλύφοι θησαυρίζουν χάρη
στους εν Ελλάδι συνεταίρους και συνεργάτες τους, σε όλα τα
κόµµατα, πλην βέβαια της Χρυσής Αυγής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και τι υποστηρίζουµε εµείς ως Χρυσή Αυγή; Το εξής: Η πραγ-

µατική ανάπτυξη µπορεί να έρθει µόνο µέσω της αύξησης της
παραγωγής και της εισροής νέου χρήµατος από εξαγωγικές
δραστηριότητες και όχι µέσα από τη διαρκή άδικη υπερφολό-
γηση νοικοκυριών και µικρών επιχειρήσεων. Η λύση του ελληνι-
κού προβλήµατος απαιτεί άµεση διαγραφή του παράνοµου και
επαχθούς χρέους, το οποίο πληρώνει ο ελληνικός λαός. Δυστυ-
χώς, οι µνηµονιακές κυβερνήσεις δεν εξυπηρετούν τα συµφέ-
ροντα της χώρας, αλλά, όπως έχουµε πει, των διεθνών τοκογλύ-
φων. Η Χρυσή Αυγή στοχεύει στον άµεσο λογιστικό έλεγχο του
δηµοσίου χρέους και όλων των δανειακών συµβάσεων από το
1974 µέχρι σήµερα.

Ταυτόχρονα, θα συστήσουµε ειδικές ελεγκτικές οµάδες που
θα κάνουν φύλλο και φτερό τα αρχεία όλων των Υπουργείων και
των δηµοσίων οργανισµών, κάτι το οποίο δεν έχει γίνει ποτέ στην
Ελλάδα και δεν έγινε διότι έτσι θα προκύψει και το ποιοι έλαβαν
τις µίζες και το µαύρο χρήµα. Πρωτίστως, όµως, θα προκύψει
επίσηµα ποιο µέρος του χρέους είναι παράνοµο και επαχθές, το
οποίο και το κράτος µας θα αρνηθεί φυσικά να αποπληρώσει.

Κύριοι της Κυβέρνησης, αναλάβατε το ’15 την εξουσία υπο-
σχόµενοι στον ελληνικό λαό πως θα εργαστείτε για τα συµφέ-
ροντά του. Η Χρυσή Αυγή είχε προειδοποιήσει για τον βρώµικο
ρόλο των κοµµάτων που συγκροτούν τη σηµερινή Κυβέρνηση,
δηλαδή τον ΣΥΡΙΖΑ και τους ΑΝΕΛ, και δυστυχώς επιβεβαιωθή-
καµε περίτρανα.

Καµµία ουσιαστική διαφορά δεν υφίσταται ανάµεσα σε σας,
σε Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, και όσο περνάει ο καιρός ολοένα
και περισσότεροι Έλληνες θα συνειδητοποιούν πως η µοναδική
απάντηση του ελληνικού λαού προς τους τοκογλύφους και τους
εγχώριους υποτακτικούς τους είναι µια ισχυρή Χρυσή Αυγή, διότι
µόνο η Χρυσή Αυγή µπορεί να υπερασπίσει τα συµφέροντα και
προπαντός την αξιοπρέπεια του ελληνισµού.

Κλείνοντας, έχω να σας επισηµάνω ότι κάθε φρίκη χωρίς
τέλος, έχει φριχτό τέλος, σύντροφοι. Αυτό που είχα µάθει από
µικρός ήταν ότι το εξυπνότερο ον στο ζωικό βασίλειο ήταν ο άν-
θρωπος. Αυτό που έπρεπε να γίνω σαράντα οκτώ χρονών για να
το µάθω είναι ότι το ανθεκτικότερο ον στο ζωικό βασίλειο είναι
τα κοµµατόσκυλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.17’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, Τε-
τάρτη 7 Δεκεµβρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης
επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση
του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2017», σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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